
خط پایان قرعه کشی خودرو کجاست؟ 
لغو قرعه کشی سایپا در هفته گذشته شایعه  

حذف  قرعه کشی در فروش خودرو را تقویت کرد
 اگر تولید خودرو به یک میلیون و۴۰۰هزار 

دستگاه  برسد، دیگر قرعه کشی نخواهیم داشت

حذف قرعه کشی خودرو یکی از وعده های وزیر صنعت، معدن و تجارت برای سال1۴۰1 است

میلاد با سعادت  سبط اکبر، کریم اهل بیت، امام حسن مجتبي علیه السلام را تبریک مي گوییم

مجلسفعلاسکوتمیکند
عضو هیات رئیسه مجلس در گفت وگو با همشهری  درباره طرح صیانت از فضای مجازی:

حرکتخاموشکرونا
  آمارها نشان مي دهد موارد بستري کرونا در 1۴ استان بالا رفته است
  فوتی های تهران زیاد شده اند و شــهرهاي قرمز افزایش یافته است
  در پیک نیستیم اما نشانه هاي نزدیک بودن به پیک جدید را داریم
  رعایت پروتکل ها در تهران از سوی اصناف به ۵۰ درصد رسیده است

۴۰سال مجاهدت 
مخلصانه

تهران؛ ضیافت رنگ ها
 همسان سازی نمای ساختمان ها، اجرای نقاشی های دیواری و استفاده از طرح های 

سه بعدی نوین  در دستور کار شهرداری پایتخت قرار گرفت

مرور خاطرات سردار شهید 
محمد حجازی، جانشین نیروی 
قدس سپاه در نخستین سالگرد 

شهادتش

 روزشمار زندگي شهید
سیدمحمد حجازی که همواره 
نقش کلیدي در دفاع از مرزهاي 

ایران داشته است

اصرار نجات بخش 
پسر نوجوان 

تهران دارای موزه 
اتوبوس می شود

 پافشاری پسر نوجوان 
 برای اهدای اعضای بدن مادرش

جان چند بیمار را نجات داد

مدیرعامل شرکت واحد 
اتوبوسرانی در بازدید از همشهری: 
امسال قرار است موزه اتوبوس های 

تاریخی راه اندازی شود

صفحه22

صفحه6

 بلاتكليفی 
ميراث طبيعی ايران  

میان متولیان 
 مرکز پژوهش هاي مجلس:

موضوع میراث طبیعي در وزارت 
میراث فرهنگي و سازمان حفاظت 

محیط زیست جایگاهي ندارد 

صفحه3

صفحه14

صفحه13

یادداشت
مصطفیقربانی؛کارشناس مسائل سیاسی

قدرت، مفهومی ذوابعاد است که بنا به طبیعتی که دارد 
در ارزیابی آن، باید تمامی این ابعاد و ارکان مدنظر قرار 
گیرد. درواقع، قدرت مفهومی است که ابعاد ملموس)مادی( و غیرملموس)معنوی( 
دارد و برای ارزیابی قدرت هر عاملی اعم از فرد یا کشور، بایستی به مجموعه  این ابعاد 
توجه کرد. با توجه به آنچه گفته شد، یکی از مهم ترین آسیب های روش شناسانه در 
ارزیابی قدرت و موقعیت جمهوری اسلامی ایران، تک  بعدی یا تک عاملی دیدن قدرت 
آن اســت؛ بدین معنا که در ارزیابی عامه، به طورمعمول، شــاخص های اقتصادی و 

به طورکلی، وضعیت اقتصادی کشور ملاک ارزیابی قدرت نظام قرار می گیرد.
حال اگرچه اقتصاد و شاخص های اقتصادی قطعاً یکی از مهم ترین معیارهای ارزیابی 
قدرت هر نظامی است اما تنها معیارهای ارزیابی قدرت هر کشوری، فقط معیارهای 
اقتصادی نیست. اساســاً مخاطب وطنی در این شــرایط گرفتار »خطای هاله ای« 
شده اســت؛ خطایی که در آن، مخاطب به دلیل بااهمیت دانســتن یک بعد مسئله، 
سایر ابعاد آن را نادیده می گیرد. بر این اساس، در شرایط کنونی به دلیل آنکه مسائل 
اقتصادی کشور تداوم، عینیت و عمومیت بیشتری دارد، افکارعمومی و حتی نخبگان 
با دقت در این موضوع، از سایر ابعاد قدرت نظام غفلت کرده و بدون توجه به سایر ابعاد 
و حوزه های قدرت نظام، صرفاً شــاخص های اقتصادی را ملاک ارزیابی قدرت نظام 

قرار می دهند.
با این حال، چرایی و دلایل شکل گیری این خطای هاله ای در ذهن مخاطبان وطنی، 
علاوه بر وجود مشکلات اقتصادی متداوم و متراکم، به 2عامل دیگر برمی گردد: اول 
جنگ شناختی دشمن که طی آن تلاش می شود تا با مگس وار نشستن روی مشکلات 
اقتصادی، علیه ایده ها، ساختارها، سیاســت ها، رفتارها، کارگزاران و درمجموع، هر 
آنچه رنگ  و بویی از نظام دارد، عملیات روانی صورت گیرد تا در معرض اعتبارزدایی 
و تخریب قرار گیرند. عامل دیگر شکل گیری خطای هاله ای در ارزیابی قدرت نظام، 
به ضعف در تبیین دقیق، ســریع و بموقع شرایط کشور و مشــکلات آن از یک سو و 
توانمندی های نظام ازسوی دیگر برمی گردد؛ درواقع در مقابل سمپاشی  های روانی 
رسانه ای جبهه دشمنان، اقدام های رسانه ای اثربخش برای خنثی سازی اقدام های 

رسانه ای دشمنان و بازگویی توانمندی های نظام صورت نمی گیرد.
برای جلوگیری از تشدید این خطای هاله ای باید تلاش شود تا منظومه قدرت نظام؛ 
یعنی همه ابعاد و حوزه های قدرت نظام، به طور دقیق و واقعی، آنگونه که مقام معظم 
رهبری در دیدار مسئولان نظام)1۴۰1/۰1/23( تأکید داشتند، دیده شود. در توضیح 
بیشتر باید گفت که پایداری نظام در شرایط جنگ ترکیبی جامع و حداکثری دشمن، 
توسعه نفوذ منطقه ای و ایجاد محور مقاومت اسلامی در منطقه، پیشرفت های علمی 
و تکنولوژیک در حوزه های مختلف، دستیابی به قدرت دفاعی بازدارنده و راهبردی، 
تثبیت سازوکارهای مردم سالاری دینی، ایجاد امنیت پایدار و... بخش هایی از قدرت 
نظام است که همگی تحت الشعاع مسائل و مشکلات اقتصادی قرار گرفته و سبب شده 

تا تصویری دقیق از منظومه قدرت نظام نزد افکار عمومی شکل نگیرد.
یک نکته مهم که از بحث بالا نتیجه گرفته می شود، این است که بخشی از آنچه سبب 
شکل گیری خطای هاله ای از قدرت نظام شده، اساساً ماهیت پروژه ای دارد؛ یعنی در اثر 
تلاش های برنامه ریزی شده دشمن ایجاد شده است. بنابراین، در نقطه مقابل باید تلاش 
شود تا ضمن خنثی سازی عملیات روانی رسانه ای دشمن، تصویری دقیق از منظومه 
قدرت نظام نزد افکارعمومی شکل گیرد. در تلاش برای این منظور نیز علاوه بر تبیین 
سریع، دقیق و بموقع رویدادها و روندهای کشور، باید در حوزه های مختلف کوشید 

تا با اتکا بر داده های تاریخی، حافظه تاریخی توده های مردم را 
زنده کرد؛ درواقع، دســتاوردها و حوزه های قدرت جمهوری 

اسلامی اگر با رویکردی تاریخی مورد توجه قرار گیرند، بیش از پیش اهمیت خود را 
پیدا می کنند؛ نکته ای که تاکنون توجه چندانی به آن نشده است.

خطایهالهای
ونگرشمنظومهایبهقدرت
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 متن کامل را با  اسکن  کی آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

۳۸ درصد آلودگی فقط برای ۱۰ درصد خودروها
حسین مقدم، مدیرعامل ستاد معاینه فنی خودروهای 
تهران گفــت: با ملاک قراردادن ۲۰ســال به عنوان ســن 
فرسودگی، در سال گذشته تعداد خودروهای فرسوده 
و کاربراتوری در حدود ۳۰۰هزار در شــهر تهران بوده این 
بدان معنی است که ۳۸ درصد از آلودگی شهر تهران تنها 

توسط کمتر از ۱۰ درصد از خودروها تولید شده است.

تصاویر خاص ترین قبرستان ایران 
در بندر محمد عامری برخی لنج های چوبی و ســنتی 
به گل نشســته اند کــه زمانی بــرای تجــارت، باربری و 
ماهیگیری بین کشورهای حاشیه خلیج فارس در تردد 
بوده اند. این لنج ها اکنون تبدیل به جاذبه گردشگری 
شــده اند. برای دیدن تصاویــر این گورســتان عجیب 

سری به سایت همشهری آنلاین بزنید.

علت اصلی موفقیت طهماسب از نظر افشین سنگ چاپ
 افشین سنگ چاپ، بازیگر تئاتر و تلویزیون به همشهری 
آنلاین گفــت: تولیــد یــک عروســک و صداگــذاری روی 
آن کاری ندارد اما اینکه درســت انتخاب کنید و درست 
پیش بروید و مخاطب میلیونی جذب کنید، به مراتب کار 
دشواری است. چنین کاری کار نوابغ است که معتقدم 

طهماسب یکی از آنهاست و توانسته جریان ایجاد کند.

ترفند تشخیص زولبیا و بامیه تازه 
 هــر بامیــه ۸۰ کالــری و ۱۰۰ گــرم زولبیــا ۴۵۰ کالــری 
دارد که برای ســوزاندن این میزان کالــری بامیه باید 
۲۶ دقیقــه و بــرای زولبیــا بایــد ۱۲۶ دقیقه پیــاده روی 
کنید.در مصرف زولبیا و بامیه بهتر اســت از زولبیا و 
بامیه هایی که رنگ ظاهری آنها قهوه ای رنگ اســت 

استفاده نکنید.

اگر مردم منتظر برجام نمانده باشند اتفاق خیلی خوبی است
حمیدرضا آصفی، سخنگوی پیشین وزارت امور خارجه 
معتقد است که ما در مذاکرات و در منطقه دست بالا 
را داریم و آنکه دستپاچه است طرف آمریکایی است 
نه جمهوری اسلامی. بنابراین آمریکایی ها باید شرایط 
منطقی و عقلانی جمهوری اسلامی ایران را قبول کنند. 

مشروح گفت وگو را در همشهری آنلاین بخوانید.

جامعه

گردشگری

سینما

تغذیه

دیپلماسی

ابراهیمامینیازجملهفیلمنامهنويســانیاستکهدر
ســالهایاخیرهمکاریزيادیباهــادیحجازیفرو
محمدحسینمهدويانداشــته.او»موقعیتمهدی«را
برایهادیحجازیفرنوشــته؛فیلمیکهدرجشنواره
موردتحسینقرارگرفتونسخهسینمايیاشدرلیست
اکراننوروزیقرارگرفتوامسالتلويزيونمینیسريالآن
رادرنوبتپخشازآنتنشبکههايشدارد.امینیازدوستیاش
باحجازیفرمیگويدواينکهتلاشداشتتابتواندداستانی
خلقکندکهبهدورازشعاروشعارزدگیباشد:»آشنايیمنبا
هادیحجازیفربهزماندانشگاهبازمیگردد؛منورودی83
مقطعکارشناسیارشددردانشگاهتربیتمدرسوهادی

سالبالايیماوورودی82بود...«

با ابراهیم امینی درباره نگارش فیلمنامه »موقعیت مهدی« 
چالشهایموقعیتمهدی

24

این شاید آخرین فرصت نویدکیا برای بقا در سپاهان باشد
زيبایزخمی

18

ازابتداهممشخصبودگروهسپاهاندرلیگقهرمانان
آسیادشوارترازحدمعمولاست.بااينحالکامبک
جانانهاينتیمبرابرپاختاکوردرمســابقهنخست
امیدواریهایزيادیبهوجــودآورد.خیلیها
خوشبینبودندبعــدازناکامیدرلیگوجام
حذفی،تیمنويدکیابالاخرهدرآســیاحقش
رابگیردوفوتبالمعمــولازيبايیراکهبازی
میکند،بهکسبنتیجهمطلوبمزينکند.با

اينحال2باختبعدیبرابرالدوحیلقطروالتعاون
عربستانخیلیچیزهاراعوضکرد.شاگردانمحرمنويدکیا
مقابلالدوحیلفرصتسوزیکردند،امابرابرتعاونعملا

حرفیبرایگفتننداشتند...

ویژه های  امروز داده نما
 گرافیک: مهدی سلامی

 5۸۰2 مورد پروانه ساختمانی 
در سال۱4۰۰ صادر شد

پروانه ساختمان

فراوانی متراژ ساخت وساز در مناطق 22گانه: در 12ماه سال1۴۰۰

در صــدر جــدول بيشــترين درصــد تعــداد صــدور پروانه نســبت بــه تعداد 
بخش های كل منطقه قرار گرفتند.

مجوز ساخت در سال1400صادر شده است.
9/100/000 مترمربع

معاون شهرســازی و معمــاری شــهرداری تهــران از صــدور 5هزارو802مورد 
پروانه ساختمانی طی سال1400 خبر داد و گفت:

منطقهمنطقهمنطقه

322 21

از تعداد پروانه های صادره در سال گذشته

5.3۰3
در پهنه R مسكونی

355
M مورد در پهنه

138
S مورد در پهنه

مناطق 1، 4 و 22
بیشترین مجوز متراژ ساخت وساز 

را گرفته اند.

مناطق 9 و 19
كمترین مجوز متراژ ساخت وساز 

را گرفته اند.

296
منطقه

تعداد پروانه 
صادر شده

کریم اهل بیت ع
 رهبری خلاق

و خوشفکر

ادامهدر
صفحه2
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3

زمستان 1401؛ مترو در پرند
 توافقات لازم برای تامین منابع مالی تکمیل پروژه متروی

تهران- پرند میان وزارت راه و شهرسازی، استانداری  و شهرداری 
تهران صورت گرفت

35۰۰میلیارد تومان
سرمایه گذاری صورت گرفته در  
مترو ی فرودگاه امام  تا پرند است.

%9۰
پیشرفت ساختمانی 
نهایی پروژه به طول 

۱9کیلومتر است.

۴۰ هزار نفر
روزانه از شهر جدید 

پرند به تهران در 
رفت وآمد هستند.

3۰ کیلومتری
جنوب غربی شهر 
تهران، شهر جدید 

پرند واقع شده است.

۴5۰هزار نفر
جمعیت شهر جدید پرند درحال 

حاضر برآورد می شود.
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طرح صیانت از فضای مجازی ســرانجام 
پس از 8ماه کش وقوس موافقان و مخالفان 
طرح در بیرون و درون مجلس برای تعیین 
تکلیف نهایی به شورای عالی فضای مجازی 
واگذار شد. حاشیه ها و جنجال های ایجاد 
شــده درنهایت تصمیم نمایندگان برای 
ارجاع طرح به این نهاد فرادستی با حضور 
روســای 3قوه، جمعی از وزرای کابینه و 
فرماندهان ارشد نظامی و انتظامی را به همراه 
داشــت. طرحی که به طور خلاصه براساس 
نسخه منتشر شده اســفندماه1400»تهیه 
و تصویب ضوابط مدیریت ترافیک داخلی 
و خارجی فضای مجازی کشــور« و »صدور 
مجوز برای هرگونه فعالیت و کســب وکار 
در فضای مجــازی« را در حوزه صلاحیت 
»کمیســیون عالی تنظیم مقررات فضای 
مجازی« و شورای عالی فضای مجازی قرار 
می دهد. ابوالحســن فیروزآبــادی، دبیر 

شــورای عالی فضای مجازی در گفت وگو با 
همشــهری آنلاین خبر داد که محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس در نامه ای به رئیس 
شــورای عالی فضای مجازی درخواســت 
کرده که دولت و شورای عالی فضای مجازی 
سیاست های کلان مربوط به فضای مجازی 
را مشخص کنند. فیروزآبادی درباره اهمیت 
این درخواست از شورای عالی فضای مجازی 
معتقد اســت: »مدت زیادی است که طرح 
مربوط به فضای مجازی در مجلس محل بحث 
و بررسی است و بین کمیسیون  مشترک و 
صحن در تردد است. هیأت رئیسه مجلس هم 
ورود کرده و جلسات زیادی تاکنون تشکیل 
شده که همه نشان می دهد مجلس به آرای 
عمومی جامعه اهمیت می دهد و نسبت به 
آن بی تفاوت نیست. برای همین به دنبال آن 
هستند که طرح مذکور علاوه بر مشروعیت 
قانونی، معقولیت اجتماعی هم داشته باشد. 

نامه و درخواســت اخیر رئیس مجلس در 
راستای کســب معقولیت اجتماعی است و 
نظرشان این است که شورای عالی به عنوان 
شورای سیاستگذار کمک کند. ما هم امیدوار 
هســتیم که خروجی مجموع این تلاش ها 
به مصلحت مملکت ختم شــود و رضایت 
جامعه هم جلب شــود.« دبیر شورای عالی 
فضای مجازی درباره نحوه رســیدگی به 
درخواســت مجلس افزود: »در نخستین 
جلسه  پیش روی شورای عالی فضای مجازی، 
درخواست مربوطه بررسی خواهد شد. ما در 
شــورای عالی به دنبال تعیین سیاست های 
کلان هســتیم و امیدواریم که در پی این 
کار نظر متخصصان و مــردم را جلب کنیم. 
نظر ما این است طرح جامعی ارائه شود که 
همه ابعاد سیاســی، اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و... فضای مجازی را پوشش دهد. 
ما سیاست ها را طوری تنظیم خواهیم کرد 

که براســاس آن خلأهای قانونی در فضای 
مجازی یا ابعادی که نیاز به اصلاح قانون است 
مشخص و توســط دولت و یا مجلس اعلام 
شــود.« فیروزآبادی گفت: »بعد از بررسی 
سیاســت های کلان، ما طرح را به مجلس 
برمی گردانیم و سرانجام خود مجلس تصمیم 
خواهد گرفت که سیاست ها را به چه نحوی 
اجرا کند.«  طرح موسوم به صیانت از فضای 
مجازی پس از 3بار تغییر نام به شکل »طرح 
نظام تنظیم مقررات خدمات فضای مجازی« 
درآمد؛ ابتدا اختیار آن به  صورت اصل85 
قانون اساســی به یک کمیسیون مشترک 
داده شد و سپس با انتقادات صورت گرفته 
بار دیگر به صحن مجلس بازگردانده شد و در 
آخرین تصمیم به شورای عالی فضای مجازی 
ارجاع شد. درباره روال و سرنوشت طرح در 
مجلس با علیرضا سلیمی، نماینده محلات و 

عضو هیأت رئیسه مجلس گفت وگو کردیم.

عضو هیأت رئیسه مجلس در گفت وگو با همشهری  درباره طرح صیانت از فضای مجازی:

مجلسفعلاسکوتمیکند

بحران اربیل؛ محور رایزنی های 
تهران و بغداد

 سفر اخیر فواد حســین، وزیر امورخارجه 
عراق به تهران حاوی نکات و اهداف مهمی 
بود که باید به صورت ویژه ای مورد بررســی 
قرار گیرد. اگرچه در این سفر مباحث مهمی 
مانند مذاکرات ایران و عربستان و مبادلات 
اقتصادی دوجانبه نیز مطرح شده است، اما به نظر می رسد مهم ترین 
عنوان و انگیزه حضور فواد حسین در تهران در مقطع کنونی، بحران 
اربیل بوده است. بعد از اینکه سپاه  پاسداران مقر جاسوسی موساد 
در اربیل را مورد هدف قرار داد و بمباران کرد، مقام های مختلف 
این کشــور به تکاپو افتادند و دولت مرکزی تقصیــر را به گردن 
اقلیم کردستان عراق انداخت و مسئولان اقلیم نیز با انکار وجود 
مراکز جاسوسی صهیونیســت ها در این منطقه، تلاش کردند از 
مسئولیت پذیری در این زمینه طفره بروند. این موضوع درحالی 
بود که ما برای انجام این حمله مدارک و ادله محکمی داشتیم که 

پیش  از وارد آوردن این ضربه نیز به طرف عراقی منتقل شده بود.
در گذشته مقام های جمهوری اسلامی ایران بارها با انجام مکاتبات 
گسترده درباره حضور صهیونیست ها در اقلیم کردستان، عواقب 
زیانبار فعالیت های رژیم صهیونیستی در این منطقه را به دولتمردان 
عراقی منتقل کرده بودنــد. علاوه  بر این، بررســی ها اثبات کرد 
اقدام خرابکارانه صهیونیســت ها در تأسیســات سپاه پاسداران 
در »ماهی دشت« نیز از اقلیم کردســتان عراق انجام شده است؛ 
موضوعی که تهدیدهــای امنیتی موجــود در این منطقه علیه 

جمهوری اسلامی ایران را به اثبات می رساند.
بعد از ضربه سپاه پاسداران به مرکز جاسوسی صهیونیست ها در 
اربیل نیز جمهوری اسلامی ایران در تماس و گفت وگو با مقام های 
عراقی، موکدا به این موضوع اشاره کرده است که همچنان مراکزی 
دراین منطقه وجود دارد که به پایگاه های جاسوســی برای رژیم 
صهیونیستی تبدیل شــده اند و ایران چنین حضوری را تحمل 
نخواهد کرد. حتی بعد از ضربه ســپاه و در جریان دعوت ســفیر 
کشــورمان در بغداد به وزارت  خارجه عراق، ایرج مســجدی به 
مقام های این کشــور، نه از باب تهدید، بلکه با ادله و اطلاع کافی، 
تأکید کرد که درصورت ادامه فعالیت بقیه پایگاه های جاسوسی 
صهیونیست ها در اقلیم کردستان عراق، جمهوری اسلامی باز هم 

برای ضربه زدن به آنها اقدام خواهد کرد. 
این انگاره زمانی قوی تر می شود که بدانیم در هیأت عراقی 2مقام 
ارشد امنیتی این کشور نیز حضور داشتند؛ حضوری معنا دار که 
از محوری  بودن گفت وگوهای امنیتی در این سفر حکایت دارد. 
حضور رئیس دستگاه اطلاعات و امنیت عراق و مشاور عالی امنیتی 
مصطفی الکاظمی، نخســت وزیر عراق در تهران، نشان می دهد 
عراقی ها آمده بودند تا با گفت وگــو پیرامون دغدغه های امنیتی 
جمهوری اسلامی ایران درباره اقلیم کردستان عراق، راه حلی برای 

این موضوع بیابند.
 ازسوی دیگر به نظر می رســد هیأت عراقی علاوه بر اینکه در پی 
بررســی مدارک و اســتنادات ایران درباره حضور امنیتی رژیم 
صهیونیستی در اقلیم کردستان عراق است، قصد دارد از مقام های 
کشورمان برای بررسی موضوع فرصت بگیرد و از وارد آمدن ضربات 
بعدی جلوگیری کند. بنابراین شکل گیری گروه مشترکی برای 
تحقیق پیرامون این موضوع، می تواند ازجمله اهداف مورد پیگیری 

عراقی ها باشد. 
در چنین شرایطی باید به این موضوع محوری نیز اشاره کرد که 
با وجود خرابکاری های انجام شده، جمهوری اسلامی ایران قصد 
برهم زدن روابط خود با اقلیم کردستان عراق را ندارد، بلکه با ارائه 
مدارک و شواهد موجود به مسئولان مربوط، می کوشد مقام های 
این منطقه را از همکاری با دشمنان قسم خورده ایران بازدارد.  ایران 
در بحرانی ترین موقعیت اقلیم کردستان که مسئولان آن با دست رد 
دوستان خود مواجه شده بودند، به یاری مردم این منطقه شتافت و 
از سقوط آن به دست تروریست های داعشی جلوگیری کرد؛ بنابراین 
جمهوری اسلامی در گذشته حسن نیت خود را به مردم و مسئولان 
منطقه اثبات کرده است، اما ازسوی دیگر هرگز تحمل نخواهد کرد 
که اقلیم کردستان عراق به محلی برای حضور دشمن ترین دشمنان 
خونخوار مردم ایران تبدیل شــود که بارها با تــرور و خرابکاری، 

نیت های شوم خود نسبت به مردم ایران را به اثبات رسانده  است.
به نظر می رســد اکنون نوبت به مقام های اقلیم کردستان عراق 
رسیده اســت که تکلیف خود را روشــن کنند که قصــد دارند 
همکاری های ضدامنیتی خود را با دشــمنان ایران ادامه دهند یا 
اینکه حسن نیت شان را نشان  داده و دست از همکاری با دشمنان 

مردم ایران بکشند. 

 خطای هاله ای 
و نگرش منظومه ای به قدرت

به عنوان مثال یکی از مهم ترین دستاوردها  ادامه از 
و حوزه های قدرت جمهوری اسلامی، حوزه صفحه اول

دفاعی است که در این حوزه بر تمامی ضعف ها و مسائل تاریخی 
فائق آمده اســت و اکنون اگر با رویکردی تاریخی تبیین شود، 
اهمیت آن بیشتر نمایان می شود؛ به عنوان مثال، وقتی نیروی 
دریایی ســپاه در اقدامی غرورآفرین، نفتکش انگلیســی را در 
خلیج فارس توقیف کرد یا وقتی نیروی هوافضای ســپاه پهپاد 
آمریکایی »گلوبال هاوک« را سرنگون کرد، بهترین فرصت برای 
تبیین نقش قدرت دفاعی نظام و نمایاندن هرچه بیشتر این حوزه 
از قدرت نظام بود که متأســفانه از آن بهره برداری لازم صورت 
نگرفت. در مواجهه با این قضایا کافی بود به سرنگونی هواپیمای 
مسافربری کشورمان توسط آمریکا یا نقش انگلیس در جداسازی 
هرات از ایران در اوایل دوره قاجار و در مقاطع دیگری چون اشغال 
ایران در جنگ جهانی دوم و... اشاره می کردیم. توضیح آنکه در 
همه این قضایای تاریخی چون قدرت دفاعی بازدارنده نداشتیم، 
آن وقایع تلخ رخ می داد اما اکنون چون قدرت دفاعی بازدارنده 
داریم، می توانیم انگلیس و آمریکا را در خلیج فارس تحقیر کنیم 
و این همان انگلیس و آمریکایی هســتند کــه در طول تاریخ 
جنایت هــای متعــددی علیه ملت ایــران مرتکب شــده اند. 
عدم بهره برداری از اینگونه فرصت ها برای نمایاندن اهمیت قدرت 
دفاعی کشور درحالی است که دشمن در جنگ شناختی خود 
همواره می کوشد میان حوزه دفاعی با معیشت مردم دوگانه سازی 
کند؛  بنابراین اهمیت قدرت دفاعی برای افکارعمومی، آنگونه که 

شایسته است، نمایان نمی شود.

مصطفی رستمی
رئیس نهاد نمایندگی رهبری در 

دانشگاه ها
به شــهادت رســیدن طلاب در مشــهد 
به دســت ایــادی تکفیــری، بخشــی از 
نقشــه دشــمن بــرای چندپــاره کــردن 
کشــور و ایجــاد اختــلاف بیــن مذاهب 
اســت. انقــلاب اســلامی از ابتــدا برای 
وحدت مسلمانان بوده است. / تسنیم

حسین نجات
جانشین فرمانده کل سپاه در قرارگاه 

ثارالله
امروز ســنت الهــی، جمهوری اســلامی 
ایــران را بــه نقطــه اوج در دنیــا رســانده 
 است. اگر تفکر اعتماد به بیگانه و کنار 
زدن حزب اللهی هــا نبــود، در وضعیتی 
بهتــر از شــرایط کنونــی قــرار داشــتیم. 

/ فارس

هادی طحان نظیف
سخنگوی شورای نگهبان

طــرح »جهــش تولیــد دانش بنیــان« در 
جلســه اخیر شــورای نگهبان بررسی شد 
و بــا توجــه بــه اصلاحــات به عمــل آمده، 
بســیاری از ابهام هــا و ایــرادات آن رفــع 
شــد. امیدواریــم بــا اصــلاح مــوارد اندک 
باقی مانــده، بــه زودی شــاهد تصویــب و 
اجــرای مصوبــه مهــم در ســال تولیــد 
دانش بنیان و اشتغال آفرین باشیم. / ایرنا 

سازماندهی مهاجران با تشکیل سازمان 
مهاجرت

طرح تاســیس ســازمان ملی مهاجرت در 36ماده 
در مجلس کلید خورد. براســاس گــزارش فارس، 
این طرح به دنبال آن اســت تا با اعطــای اقامت به 
مهاجران کشــورهای مختلف ضمن ســاماندهی 
مهاجران زمینه را         برای اســتفاده و جذب سرمایه 
آنها در کشور فراهم آورد. در بخش چهارم این طرح 
درباره ورود و خــروج و عبور از ایــران درخصوص 
محدودیت های تردد و اسکان، ممنوعیت های صدور 
روادید و ورود، معافیت از روادیــد، لغو رواید، ورود 
موقت یا اضطراری، خــروج، اخراج و برخی عناوین 
دیگر صحبت شــده است. تشکیل شــورای عالی 
مهاجرت به ریاست رئیس جمهور و عضویت برخی 
وزرای کابینه، فرماندهان نظامــی و مدیران عالی 
قضایی و روسای برخی ســازمان ها نیز در این طرح 

پیش بینی شده است. 
ورزشــگاه ها  بــه  زنــان   ورود 

در دولت روحانی معطل ماند
عضو کمیســیون امنیــت ملی مجلــس به فارس 
گفت: موضوعاتی از قبیل ورود زنان به ورزشگاه ها 
۸سال معطل نگاه داشته شد و با وجود جنجال های 
رســانه ای در مورد لزوم ورود زنان به ورزشــگاه ها، 
تلاشی در جهت ایجاد زیرساخت مناسب برای این 
امر را شاهد نبودیم و دولت آقای روحانی اقدامی در 
این باره انجام نداد و بیشتر تلاش کرد تا در این حوزه 
حاشیه ســازی و جار و جنجال رسانه ای کند. زهره 
الهیان با تأکید بر اینکه در دولت آقای رئیسی باید 
تلاش جدی در حوزه مطالبات زنان صورت بگیرد، 
افزود: یکی از مسائلی که اخیراً مشکل ساز شد، بحث 
ورود زنان به ورزشگاه ها ســت و طی صحبتی که با 
معاون امنیتی وزارت کشور داشتیم، مخالفتی در این 
ارتباط در دولت آقای رئیسی دیده نشد و باید هرچه 
سریع تر زیرساخت های حضور زنان در ورزشگاه ها 
فراهم شــود و این امر با لحاظ کردن کرامت و  شأن 

زنان صورت بگیرد.

نقل قول خبر

 خبر

سیدهادی سیدافقهی ؛ کارشناس مسائل غرب آسیایادداشت

ژ

یورش صبح جمعه نظامیان رژیم صهیونیســتی به صحن های 
مســجد الاقصی و مجروح و دســتگیر کردن تعــداد زیادی از 
نمازگزاران فلسطینی، با واکنش های جهانی زیادی همراه شد. 

ایران نیز با محکوم کردن این تعرض به روزه داران فلســطینی، 
نسبت به ادامه چنین تعرض هایی، به صهیونیست ها هشدار داد. 
حسین امیرعبداللهیان،  وزیر امورخارجه در گفت وگوی تلفنی 
با اسماعیل هنیه، رئیس دفتر سیاسی جنبش مقاومت اسلامی 
)حماس(، هتک حرمت مکان مقدس مسجدالاقصی از سوی رژیم 
صهیونیستی را قویا محکوم و تأکید کرد که آنچه در مسجدالاقصی 
به وقوع پیوســت، درماندگی صهیونیســت ها و مقاومت مردم 

فلسطین است. اسماعیل هنیه، رئیس دفتر سیاسی حماس نیز 
ضمن ابلاغ سلام های گرم خود، ملت و مقاومت فلسطین به ملت 
ایران، امام خامنه ای و رئیس جمهور، جنایات به وقوع پیوسته اخیر 
در مسجدالاقصی را تشریح و تأکید کرد که فلسطین امروز در برابر 
2 گزینه پذیرش یهودی سازی مسجدالاقصی یا مقاومت در برابر 
رژیم صهیونیستی قرار دارد و مردم فلسطین و گروه های مقاومت 

با قدرت و تقدیم شهیدان، راه مقاومت را برگزیده اند.

 ارجاع طرح صیانت به شورای عالی فضای مجازی بر چه 
مبنایی است و چطور دنبال می شود؟

شــورای عالی فضای مجازی در این رابطه مسئولیت دارد و باید به صورت 
کتبی نظراتش را برای مجلس بفرستد. اینکه عده ای کنار گود بنشینند، 
نمی شود. این بحث ملی است. از طرف دیگر اسم این طرح صیانت نیست. 
بحث سر این اســت که ما برای فضای مجازی قانون می خواهیم؛ اینکه 
می گویند »صیانت« ظلم اســت و اتهام بزرگی اســت که دارد امروز زده 
می شود. واقعا مجلس به دنبال محدودسازی فضای مجازی نیست و این 
دروغ بزرگی است که به خورد مردم و افکار عمومی داده می شود. بحث سر 
این است که اگر کســی در فضای مجازی کلاهبرداری کرد برایش قانون 

داریم یا نداریم؟ 
 بدون قانون که نیست؛ به نظر ضوابطی وجود دارد.

کجا درباره کلاهبرداری قانون داریم؟
 بالاخره نهادهایی هستند که نظارت می کنند.

نه؛ قانون داریم یا خیر؟
قانون مشخصی با این نام که شما می گویید خیر، ولی چه 

ارتباطی با طرح صیانت دارد؟
بحث همین است. اگر کسی کلاهبرداری کرد و در فضای مجازی پولشویی 

کرد، قانون داریم؟ 
برای پولشــویی مثلا یکی از لوایح FATF ناظر به همین 

مسئله بود که تصویب و تأیید هم شد.
در فضای مجازی چطور؟

 خیر.
آیا قانون می خواهد یا نه؟

 برای اینها خیلی هم خوب است. بله؛ ولی آیا شما معتقدید 
مفاد طرح صیانت برای جلوگیری از پولشــویی و کلاهبرداری در 
فضای مجازی است؟ کارشناسان می گویند مفاد طرح چیزی که شما 

می گویید، نیست.
متأسفانه مسیر را به سمتی منحرف کردند که مثال همان جمله است که 
می گویند »گر تو ببینیش نشناسیش باز«؛ یعنی به سمت وسویی بردند که 
آدم نمی داند چه بگوید. بحث سر این است که فعالیت در فضای مجازی 

قانونمند شود؛ نه بحث محدودیت مطرح است و نه بحث بگیر و ببند.
 اگر معتقد به طرح بودید چرا به شورای عالی فضای 

مجازی ارجاع شد؟
چون شورای عالی فضای مجازی یک شــورای کارشناس و 

متخصص است؛ باید نظرات آنها را داشته باشیم. آنها حتما 
باید در این حوزه ورود کنند.

 چرا قبلا نظر شورای عالی فضای مجازی 
جلب نشده بود؟

دیگر خودشان باید جواب دهند. شــورای عالی فضای 
مجازی که با هیچ کس مشــکلی نــدارد. اگر چیزی از 
ناحیه دوستان به دست مجلس برسد ما حتما بررسی 
می کنیم؛ نه اینکه حتما تصویــب کنیم. این دیگر حق 

نمایندگان است.
این کار روال اســت که طرح مجلس به 

شوراهای عالی ارجاع شود؟
موضوع این است که با توجه به اینکه تا الان فضای 
مجازی قانون نداشته، ما باید فعالیت در این حوزه را 

قانونمند کنیم. خود شما هم به صراحت اعلام کردید که قانون می خواهد. 
ما در این بحث مشترک هستیم. من کسی را در کشور سراغ ندارم که امروز 
مخالف این باشد که فضای مجازی نیاز به قانون دارد. هیچ مخالفی ندارد. 
یک نگرانی هایی درباره محدودیت بود که اصلا چنین قصدی در این ارتباط 
وجود ندارد. واقعیت این است که بنده هیچ فردی را ندیده ام که این طرف 

دنبال محدودسازی فضای مجازی باشد.
 درنهایت طرح براســاس چه روالی طی می شود؟ آیا 
شــورای عالی فضای مجازی دوباره باید طــرح را به مجلس 

برگرداند؟
این دیگر با شــورای عالی فضای مجازی اســت. مــا نمی دانیم 
شــورای عالی فضای مجــازی می خواهد چــه کار کند. اگر 
شــورای عالی فضای مجازی چیزی در قالــب لایحه برای 

قانونگذاری به مجلس بدهد، ما آن را بررسی می کنیم.
 پس شما دیگر تصمیمی درباره این طرح در 

مجلس نمی گیرید؟
نه؛ من چنین چیزی نگفتم. این بدان معنا نیســت که 
مجلس ورود پیــدا می کند یا نمی کنــد. اینجا مجلس 
فعلا ساکت است. شما برداشــت خودتان را از حرف من 

می گویید.
 تنها می خواهم روال و ادامه بررسی طرح 
را بدانم. اینکه اصل هشتادوپنجمی طرح برداشته 
شد و به صحن آمد، آیا تا یک ماه آینده تعیین تکلیف 

می شود؟
نه؛ در این بحث هم سکوت می کنیم.

حمایت ایران از انتفاضه نوین ملت 
فلسطین 
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مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی در گفت وگو با همشهری:
تهران دارای موزه اتوبوس می شود 

براساس اعلام مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران 
امسال قرار اســت موزه اتوبوس های تاریخی راه اندازی 
شود. بهرام نکاحی در گفت وگو با همشهری همچنین با 
اشاره به این موضوع که قرارداد خرید 50دستگاه اتوبوس 
برقی بــرای فعالیت در خط میدان بهارســتان - میدان 
جمهوری اسلامی به امضا رسیده، از ورود رسمی چندین 
اتوبوس الکتریکی با تکنولوژی نوین به ناوگان حمل ونقل 
همگانی پایتخت در سال جاری خبر می دهد. او که دیروز 
به همشهری آمده بود، ضمن دیدار با مدیران مؤسسه و 
حضور در تحریریه روزنامه؛ از مهم ترین نیاز ها و چالش ها 

و برنامه های پیش روی این شرکت در سال 1401گفت.

درباره تعداد اتوبوس هــای موجود در ناوگان 
اتوبوسرانی شهر تهران آمار مختلف و بعضا متناقضی ارائه 
می شود. بالاخره پایتخت چند اتوبوس دارد و میانگین عمر 

ناوگان اتوبوسرانی چند سال است؟
براســاس آمار ثبت شــده درسیستم ســازمان اتوبوسرانی، 
درمجموع بالغ بر 5هزار دســتگاه اتوبوس خصوصی و دولتی 
داریم، اما باتوجه به اینکه میانگیــن عمر اتوبوس های بخش 
خصوصی بالای 15ســال و میانگین عمر اتوبوس های بخش 
سازمانی ما بالای 12و نیم  سال است، عملا تعداد ناوگانی که 

سن آنها زیر عمر فرسودگی باشد بسیار کم است.
برای ارائه خدمات مناسب و مطلوب در ناوگان 

اتوبوسرانی، تهران به چند دستگاه اتوبوس نیاز دارد؟ 
تکلیف قانونی که در حوزه حمل ونقل عمومی برای اتوبوسرانی 
دیده شده سهم 25درصدی اســت، اما درسال های گذشته 
بالاترین میزان جابه جایی مسافر توســط ناوگان اتوبوسرانی 
به حدود 11درصد می رسد. آن هم در شــرایطی که جامعه 
آماری اتوبوس های ما بین 6هزار تا 6هزار و 500دستگاه بود. 
هم اکنون سهم جابه جایی مســافر در اتوبوسرانی شهر تهران 
4درصد است. متأسفانه طی ســال های اخیر اتوبوسرانی و در 
مجموع حوزه حمل ونقل عمومی مــورد بی مهری قرار گرفته 
و ناوگان و زیرساخت ها به لحاظ ســخت افزاری و نرم افزاری 
عمدتا دچار کمبود و فرسودگی است. طبیعی است که هر یک 
از ضعف ها و کمبود ها اثر خود را بــر میزان و کیفیت خدمات 
ناوگان اتوبوسرانی می گذارد و به تبع آن موجب افت خدمات 
و نارضایتی شهروندان می شــود. آنچه مسلم است اینکه اگر 
می خواهیم به شرایط ایده آل ســهم 25درصدی و 5میلیون 
جابه جایی در روز برسیم به چیزی در حدود 7500تا 10هزار 
دســتگاه اتوبوس و ناوگان پیرامونی آن نیاز است. در همین 
راستا در سال 1401حداقل 2هزار دستگاه اتوبوس به ناوگان 

اتوبوسرانی پایتخت اضافه خواهد شد.
اتوبوس های برقی به صورت آزمایشی در تهران 
شــروع به فعالیت کرده اند، از چه زمانی قرار اســت   به 
 شــکل رســمی و دائمی وارد ناوگان حمل ونقل عمومی

تهران شوند؟ 
پیش از این اتوبوس های برقی از نــوع کابلی در تهران وجود 
داشت، اما کارهای انجام شــده در ماه های نخستین تجربه ما 
در ورود و به کار گیری اتوبوس های برقی از نوع تکنولوژی های 
جدید است. متأسفانه در کشورمان هنوز تولیدکننده اتوبوس 
برقی نداریم، هرچند 3 خودروساز در حال برداشتن گام های 
اولیه هستند. برای مثال یک دستگاه اتوبوس شتاب را در اختیار 
گرفته ایم که به صورت آزمایشی مورد ارزیابی قرار گرفت. ابتدا 
باید مشــکلات و ضعف هایی که در این اتوبوس ها دیده شده 
برطرف شــود و پس از آن به تولید انبوه برسند و به مرور وارد 
چرخه حمل ونقل عمومی شــوند. موضوع اتوبوس های برقی 
توجه و نگاه به مقوله حمل ونقل پاک اســت که در دستور کار 
ما قرار دارد. کمااینکه در افق پیش رو و برنامه های بلندمدت 
جایگزینــی اتوبوس های برقی با اتوبوس هــای دیزل و حتی 
گازسوز در دنیا مورد توجه و در دســتور کشورها قرار گرفته 
است و طبیعتا ما هم از این قاعده مستثنی نیستیم و باید در این 
مسیر حرکت کنیم. در نخستین گام قرارداد خرید 50دستگاه 
اتوبوس برقی برای خط میدان بهارستان- میدان جمهوری تا 
پایان سال بسته شده که امیدواریم شرکت طرف قرارداد بتواند 

به تعهداتش عمل کند.
درباره تاسیس موزه اتوبوســرانی و جزئیات 

مربوط به آن هم توضیح می دهید؟
بیش از 66ســال از تاسیس شــرکت اتوبوســرانی در تهران 
می گذرد که این موضوع نشــان می دهــد در این حوزه چند 
دهه برای ارتقــای حمل ونقل عمومی و ارائــه خدمات کار و 
تلاش صورت گرفته است و ما میراث دار این تدبیر و زحمات 
پیشینیان هســتیم. امروز بیش از 40خودرو از اتوبوس هایی 
که در ســال های مختلف و در سیســتم اتوبوســرانی تهران 
به کار گرفته می شــد از اتوبوس های اولیه موتورجلو گرفته تا 
اتوبوس های دو طبقه یا اتوبوس های دوکابینه اولیه و مدهای 
مختلفی که در بازه های مختلف از آنها استفاده می شد موجود 
است و شرکت اتوبوسرانی بنا دارد موزه ای را با توجه به امکانات 
موجود طراحی کند تــا در مجاورت این موزه اتوبوســرانی، 
برنامه های اتوبوســرانی و آینــده آن نیز به تصویر کشــیده 
شود. امیدواریم که امســال بتوانیم این مهم را رقم بزنیم. در 
ایام نوروز هم با همکاری مجموعه بــرج میلاد تعدادی از این 
اتوبوس ها را برای بازدید گردشگران در این فضا مستقر کردیم 
که با استقبال بسیار خوب شهروندان مواجه شده و برای آنها 
نوســتالژی خوب و مهیجی بود. به ویژه اتوبوس های دوطبقه 
که عموما مردم تهران خاطرات خوبــی از آنها دارند و اکنون 
امیدواریم موزه را به صورت دائــم دایر کنیم. برای این منظور 
3نقطه برج میلاد، خیابان هنگام و مجموعه آزادی، پیشنهاد 
شده است که هنوز در مورد آنها به جمع بندی نهایی نرسیده و 

درحال انجام مطالعات اولیه هستیم.

فردا، 35متري افتخاری 
بازگشایی می شود

خیابان 35متــری افتخاری فردا)دوشــنبه( با حضور 
مدیران شهری به طور کامل بازگشایی می شود.

به  گزارش همشــهری، اواخر تیرماه سال گذشته این 
خیابان که نقطــه اتصال محله های دارآبــاد، نیاوران، 
آجودانیه، کاشانک و...  به شبکه بزرگراهی امام علی)ع( 
و شهید صیادشــیرازی است، بازگشــایی شد اما یک 
روز بعد از افتتاح، ارتش بــا ریختن خاک و نخاله آن را 
دوباره مسدود کرد. حدود 8ماه این معبر بلاتکلیف رها 
شده بود تا اینکه ســیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس 
کمیســیون عمران، حمل ونقل شورای شهر تهران در 
جلسه هفته گذشــته به این موضوع واکنش نشان داد 
و گفت که بازگشایی این خیابان حدود 700متر مسیر 
تردد شهروندان را کوتاه و جریان ترافیک را مطلوب تر 
می کند و خواستار پیگیری موضوع توسط شهرداری 
تهران شــد. حمیدرضا حاجوی، شــهرداری منطقه 
یک بلافاصله پیگیری هــاي لازم را انجام داد و ضمن 
عذرخواهی از شهروندان بابت تأخیر از بازگشایی این 
پروژه گفت که فردا این خیابان بازگشایی و عبور و مرور 

در آن میسر می شود.

 خبر

گپ

موضع شورا درخصوص 
نمایشگاه های پرمخاطب

سیدجعفر تشکری هاشمی
رئیس کمیسیون عمران  حمل ونقل شورای شهر تهران

شــورا براســاس مصوبه ای کــه داده به صراحــت نظرش 
را در مــورد برپایــی نمایشــگاه های پرمخاطــب اعــام 
کــرده اســت. فــارغ از اینکــه چنیــن نمایشــگاه هایی در 
شــهرآفتاب یا مکان دیگری برپا شــوند، در مصوبه ذکر 
شده است که نمایشگاه های پرمخاطب نباید در داخل 
شهر برگزار شــوند. چرا که مخل آرامش مردم و ترافیک 
شهر می شــود و به هر شــکل به عنوان یک راهبرد و یک 
سیاســت کلی توسط شــورای شــهر تصمیم گیری شده 
و قــرار نیســت شــورا دراین خصــوص تصمیــم جدیــدی 
بگیــرد و روی همیــن تصمیــم تأکیــد داریــم. به هرحــال 
آنچــه اهمیــت دارد ایــن اســت کــه نمایشــگاه ها نبایــد 
بــرای مــردم مزاحمــت ایجــاد کننــد و ازایــن رو به نظــر 
گزینــه ای بهتــر از مجموعــه نمایشــگاهی شــهر آفتــاب 
وجود ندارد. شهرداری تهران هم ارائه مجوز به برگزاری 
نمایشگاه های پرمخاطب در داخل شهر را ممنوع کرده 

است و اگر مجوزی خارج از 
ایــن چهارچــوب داده 
شود، خاف مصوبه 
شورای شــهر تهران 

است.

ناظر بر شهر

عکس خبر

 ضیافت ساده روی پل طبیعت 
در مجموعه فرهنگی و گردشگری عباس آباد امسال 

ویژه برنامه های بهار قرآن با عنوان »باغ رمضان« برگزار 
می شود در راستای همین ویژه برنامه ها روز گذشته به 

مناسبت شب میاد امام حسن مجتبی)ع(مراسم افطاری 
ساده روی پل طبیعت برگزار شد. به گفته رضا پورناصرانی، 

مدیر ارتباطات و امور بین الملل مجموعه فرهنگی و 
گردشگری عباس آباد امسال حدود 2تا 3هزار روزه دار با 
رعایت پروتکل های بهداشتی کنار سفره ای که روی پل 

گسترده شده بود باهم افطار کردند. 

سازمان مدیریت پسماند شهر تهران برنامه های خود را در سال 1401 تشریح کرد

تمرکز جدی روی تفکیک زباله از مبدأ

در سال های اخیر با اینکه میزان مشارکت شهروندان در تفکیک زباله از مبدأ 
افزایش یافته، ولی میزان مشارکت همچنان کمتر از 10درصد است. در دوره 
مدیریت قبلی شــهر تهران، با اجرای طرح کاپ تلاش شد میزان مشارکت 
شهروندان افزایش پیدا کند و طرح حذف مخازن بزرگ زباله از سطح شهر در 
برخی مناطق به صورت پایلوت اجرا شد، اما به نتیجه مطلوب نرسید. طوری 
که در دوره جدید مدیریت شهری طرح های دیگری هم به این طرح اضافه 

شد تا میزان مشارکت مردمی را در تفکیک زباله از مبادی تولید  بالا ببرد. 
با وجود این، به گفته مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهر تهران، میزان 
مشارکت هنوز قابل توجه نیست: »میزان مشارکت در حوزه تفکیک زباله 
از مبدأ زیر 10درصد است؛ یعنی در واقعیت میزان مشارکت زیر 10درصد 
است، ولی زباله ای که اکنون در شهر تهران توسط زباله گرد و غیره تفکیک 
می شود، نشان می دهد که میزان مشارکت بیشتر از 20درصد است. کاری 
نداریم که این فعالیت مجاز یا غیرمجاز اســت، ولــی روزانه حدود 700 تا 
800تن به چرخه تولید برمی گردد. حالا شــهرداری تلاش می  کند میزان 
زباله بازیافتی 20درصد به صورت پاک و اســتاندارد اتفاق بیفتد و حداقل 

نمای زشتی را در شهر تهران مشاهده نکنیم.« 
محمدمهدی عزیزی به همشــهری گفت که در مدیریت شهری ششم به 
شهردار قول دادیم که در بازه زمانی 4ساله از طریق اپلیکیشن ها، خودروهای 
ملودی، غرف   و... زیرساخت های مناســب را برای مشارکت شهروندان در 
تفکیک زباله از مبدأ داشته باشــند تا درصد میزان مشارکت افزایش یابد: 

»طوری که در پایان 4سال، میزان مشارکت به عدد 20درصد پاک برسد. 
مشارکت 20درصدی عدد بســیار قابل توجهی است، چراکه در کشورهای 
توسعه یافته هم میزان مشــارکت مردمی به طور میانگین 47درصد است. 
تلاش ما این اســت که از تمام ظرفیت ها استفاده کرده و با مشوق هایی که 
درنظر می گیریم، میزان مشــارکت در امر تفکیک زباله از مبدأ را به شکل 

قابل توجهی افزایش دهیم.« 
طبق نظرسنجی که ســازمان مدیریت پسماند شــهر تهران انجام داده، 
شــهروندان باید عملیات تفکیک زباله از مبدأ را انجــام دهند. مدیرعامل 
سازمان مدیریت پسماند معتقد است  با تدابیری که اندیشیده شده، به نظر 
می رسد که میزان مشارکت در سال های پیش رو بیشتر هم شود:  »هم اکنون 
مدیریت شــهری ششــم برای جمع آوری، تفکیک و کاهش آمار پسماند 
تولیدی در سطح شهر تهران، طرح های مختلفی را طی مدت 6 ماه آغاز کرده 
است. طرح ها و پروژه های خلاقانه ای که به نظر می رسد با اجرای آنها می توان 

به سلامت محیط زیست، شهروندان و نسل  آینده کمک کرد.« 

کاهش پسماند در آرادکوه 
در 2هفته گذشــته اجرای طرح تفکیک زباله از مبدأ نتایج مناسبی داشته 
است. به گفته مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند، با اجرای این طرح میزان 
پسماند ورودی به مرکز آرادکوه کاهش پیدا کرده است. عزیزی گفت: »طی 
آغاز این طرح روزانه حدود 1۹8 تن پســماند  تر از پسماندی که به آرادکوه 
منتقل می شود، جدا شده است، به معنایی دیگر ورودی پسماند  تر به آرادکوه 
به میزان 1۹8 تن در روز کاهش یافته است. تمامی میادین میوه و تره بار و 
بوستان های بزرگ تا پایان فصل بهار تحت پوشش این طرح قرار می گیرند 

تا روزانه به عدد 400 تن پسماند  تر برسد.« 

آموزش های شهروندی در کاهش پســماند ورودی به مرکز آرادکوه نقش 
بســزایی دارد. عزیزی درباره اینکه چــه برنامه ای را بــرای آموزش های 
شهروندی در سال 1401 دنبال می کند، عنوان کرد: »اقدام سازمان پسماند 
در سال جاری آموزش به شهروندان درباره اســتفاده مجدد از کالاها ست؛ 
یعنی شهروندان می توانند از کالاهای دست دوم بادوام استفاده کنند که این 
اقدام موجب کاهش پسماند و خطرات زیست محیطی می شود. اگر اصلاح 
سبک زندگی در مصرف به شهروندان آموزش داده شــود، تولید پسماند 

خانگی کاهش می یابد.« 
او با بیان اینکه شهروندان بسیاری از کشورهای جهان، آموزش های ساده ای 
را فرامی گیرند تا بخش عالی پسماند  تر خود را تبدیل به کمپوست کنند، 
یادآور شد: »این اقدام بوی نامطبوع و دردســر زیادی ندارد. این طرح نیز 
در دستور کار برنامه های 1401  شــهرداری قرار گرفته است. شهروندان 
تهرانی می توانند در این زمینه کمک های بســیاری به محیط زیست شهر 
خود و سپس شــهرداری کنند. قرار است که شــهروندان پسماند  تر خود 
نظیر پوست میوه را خشک کنند و آن را به غرفه های بازیافت تحویل دهند 
و سپس غرفه ها با تجمیع این نوع از پسماند، آن را به دامداری ها بفروشند.« 
همچنین عزیزی با اعلام اینکه سازمان پســماند از ابتدای امسال ضایعات 
میادین میوه تره بار و همچنین میوه و سبزی فروشی های بزرگ شهر تهران 
را به صورت مجزا جمع آوری می کند، گفت:  »این پسماند به سایت اختصاصی 
هدایت می شود تا پسماند آن به کمپوست درجه یک تبدیل شود. همچنین 
جمع آوری ضایعات بوستان های بزرگ )چمن زنی، نشای فصلی و...( در برنامه 
قرار گرفته  تا به پسماند میوه و تره بار اضافه شوند و در مسیر تبدیل کمپوست 

با کیفیت قرار گیرد.« 

طرح تفکیک از مبدأ در شهرک ها
5 هزار و 600 مخزن مخازن 120 و 240 لیتری در فروشــگاه های تجاری 
و اداری شهر تهران در نیمه دوم ســال 1400 توزیع شد تا پسماند خشک 
از مبادی تفکیک شود. به گفته مدیرعامل ســازمان پسماند، این برنامه در 
سال 1401 با شــدت بیشــتری ادامه خواهد یافت. او با بیان اینکه در ۹5 
شهرک از 1۹5 شهرک موجود شــهر تهران در سال 1400، طرح تفکیک 
از مبدأ اجرا شده است، گفت: »همچنین تا پایان 3ماه نخست سال 1401، 
تمامی شهرک ها تحت پوشش طرح تفکیک از مبدأ قرار خواهند گرفت.« 
عزیزی درباره اقدامات اجرایی برای کاهش دفن پسماند و دفع شیرابه توسط 
شهروندان، توضیح داد: »اگر شهروندان پسماند  تر و خشک را از همان خانه 
تفکیک کنند، نتیجه بسیار مثبتی برای کاهش دفن و دفع شیرابه خواهد 
داشت. پسماند  تر نظیر پوســت میوه، تفاله چای و قهوه می تواند در خانه 

آبگیری و خشک   و پس از آن در داخل مخزن انداخته شود.« 

این روز ها نقاشــی های دیواری هــم مانند برگ های 
درختان تازه  هستند. رنگ ها برق می زنند. خطوط قوی 
و درخشان هستند و ابعاد نقاشی ها  بزرگ است. گل ها 
و پرندگان از روی دیوار های بلند به شهر نگاه می کنند 
و طراوت و تازگی از این نقاشــی ها به دیگر زاویه های 

خاک گرفته و تیره شهر می تابد.
شاید در این ایام، بیش از هر زمان دیگری هنرمندانی را 
روی داربست و با قلم مو ها، سطل رنگ، ابزارهای خاص 
و متریال نوینی دیده باشید که این نقاشی ها و طرح های 
سه بعدی را روی دیوار ها پیاده می کنند. اجرای نقاشی 
دیواری به نسبت دیگر پروژه های نمای شهری سریع تر 
و ارزان  تر اســت علاوه  بر اینکه امکان تغییر طرح ها و 

ایجاد تنوع در آنها بیشتر است.
برای این منظور، فراخوان هفتمین ســالانه هنرهای 
شهری تهران با نام »بهارستان 1401« در آخر دی ماه 
1400 منتشر شد. هنرمندان آثار خود را ارسال کردند و 
در بهمن  ماه داوری انجام شد. در آخرین ماه سال 1400 
مرحله اجرایی کار شروع شــد. اکنون و با وجود اینکه 
تمام نقاشــی ها اجرا نشــده اند، آثار این طرح بزرگ 
در شــهر دیده می شــود. در کنار آن اقدامات دیگری 
برای همسان سازی نمای ســاختمان ها و رنگ  آمیزی 
دیوار ها نیز دنبال می شــود؛ شــاید بتوان چهره شهر 
را دگرگون کرد. بنابراین 3 اقدام، یعنی نقاشــی های 
جدید دیواری و طرح های ســه بعدی نوین شهری از 

یکسو و تدوین دستورالعمل هایی برای همسان سازی 
نمای ســاختمان های در حال احداث در دســتور کار 

قرار گرفته است.

نقاشی دیواری
معاون فرهنگی و هنری سازمان زیباسازی شهرداری 
تهران درباره نقاشی های بهاری به همشهری، می گوید: 
»در سال گذشته 2 طرح نگارستان و گلستان را شروع 
کردیم. بخش گلستان شامل 50نقاشــی دیواری در 
محور خیابان دماونــد بود. در بخش نگارســتان هم 
40نقاشی اجرا شد که شامل مناطق گوناگون شهر بود. 
بعضی از طرح  ها به دست هنرمندی که آن را پیشنهاد  
کرده بود، کشیده شد و برخی هم به گروه های هنری 

جوان که کار اجرایی را انجام می دادند سپرده شد.« 
مجید قادری می افزاید: »در طرح گلســتان ابتدا تمام 
دیوار هایی که امکان اجرای نقاشی داشتند شناسایی 
شدند که اغلب هم دیوار های فرســوده و خاکستری 

بودند. یکی از مهم  ترین مراحل کار این بود که ابتدا از 
مالکان ساختمان ها برای اجرای نقاشی رضایت گرفتیم 
و بعد مراحل اجرایی آغاز شــدند. در بخش گلســتان 
برای بازگرداندن زیبایی به شهر از تصاویر »گل و مرغ« 
اســتفاده کردیم که در فاصله میدان امام حســین تا 
تهرانپارس دیده می شود. در بخش بهارستان هم تصاویر 
فرهنگ ایرانی- اســلامی، خانواده، ایثار و شهادت و... 

مورد استفاده قرار می گیرد.« 
او با اشاره به پیشــینه این طرح در سال قبل می  گوید: 
»بعد از انتشار فراخوان، مجموعا 1500اثر در 2بخش 
گلستان و نگارستان به دست ما رســید که از بین آنها 
220 اثر انتخاب شــد. تاکنون نیمی از آنها اجرا شده  و 

اجرای بقیه در طول سال ادامه دارد.« 
قادری بیان می کند: »ما کار شست وشوی این نقاشی ها 
را انجام می دهیم ولی مشکلی که معمولا بروز می کند، 
فرسوده بودن دیوار ها ست. گذشته از اینها، بالاخره بعد 
از 4، 5ســال باید طرح جدیــدی را روی دیوار ها اجرا 

کرد.«  مرمت و بازسازی نقاشی ها هم یکی از پروژه های 
سازمان زیباسازی اســت. قادری در این باره می گوید: 
»طرح دیگری برای مرمت 500دیوارنگاری داریم که 
در سال های قبل کشیده شده بودند. برخی از آنها احیا 
می شوند و برای بقیه هم نقاشی های جدیدی انتخاب 
شده  است.« قادری درباره بزرگ ترین اثری که در این 
دوره به اجرا در آمد، می گوید: »یکی از آثار شاخص که 
در بخش نگارستان اجرا شــد نقاشی پرچم جمهوری 
اســلامی در ابعاد 860مترمربع در محله ناصرخسرو 
بود.«  معاون فرهنگی و هنری ســازمان زیباســازی 
شهرداری تهران با اشــاره به تداوم اجرای نقاشی های 
دیواری می گوید: »در آخر اسفند ماه1400 یک فراخوان 
تکمیلی برای دیوار های باقیمانده منتشر کردیم و در 
فصل بهار هم فراخوان دیگــری در همین زمینه اعلام 

خواهیم کرد.« 
او درپاسخ به این ســؤال که هزینه هر نقاشی دیواری 
چقدر اســت، می گوید: »هزینه دیوار نگاری ها کاملا 
متفاوت است. بعضی از نقاشی ها نیاز به نصب داربست 
دارد و بعضی ها باید مراحل زیرسازی را طی کند تا سطح 
آماده رنگ کردن شود. اجرای بعضی از آثار هم وقت گیر 
است. اما چیزی که ما آن را دنبال می کنیم، این است 
که هنر باید در شهر دیده شود و هنرمند باید از این راه 
ارتزاق کند و دیگر اینکه همه برای حفاظت از این آثار 
تلاش کنیم. وقتی کسی از خودرو خارج می شود و به 
دیوار های شــهر نگاه می کند، اگــر منظره های زیبا را 
ببیند، روحیه بهتری پیدا می کنــد. الان هم به دنبال 
شناسایی محور های مختلف هستیم تا نقاشی دیواری 

را به صورت متمرکز و غیرمتمرکز اجرا کنیم.« 

تهران؛ضیافترنگها
همسان سازی نمای ساختمان ها، اجرای نقاشی های دیواری و استفاده از طرح های سه بعدی نوین  در دستور کار شهرداری 

پایتخت قرار گرفت

هماهنگی نما با نقاشی دیواری 
 

یکی از مزایای نقاشی دیواری این است که می تواند آشفتگی نمای ساختمان ها را کاهش دهد. 
این نقاشی ها  نوعی هماهنگی میان معابر و محله ها ایجاد می کند که ایجاد کننده پیوندی میان 
آنها ست. شاید از این راه بتوان به مشکل اغتشــاش نمای ساختمان ها پرداخت. سخنگوی 
کمیسیون معماری و شهرسازی شورای اسلامی شهر تهران در این باره می گوید: »در شورای 
شهر تهران و در کمیسیون شهرسازی و معماری اعتقاد داریم که هر نمایی با هر شکل از نوآوری 
باید از معماری ایرانی و اسلامی تبعیت کند. بر این اساس، تشکیل کمیته های نما در مناطق 
۲۲ گانه هم پرداختن به این موضوع بود، اما در دوره قبــل این موضوع به اهداف اصلی خود 
نرسید.« جعفر بندی شربیانی می افزاید: »اگر می خواهیم در این حوزه به مردم شهر خدمت 
کنیم حتما باید کمیته های نما را سر و سامان دهیم و چارچوب دقیقی را برای آنها تدوین کنیم 

تا این کمیته ها بر معماری پایتخت براساس الگوهای ایرانی اسلامی نظارت کنند.« 

مکث

دیگر اقدامات پیش رو در 1401 
 

غرفه های »ورزش ماند« در سطح مناطق ۲۲ گانه راه اندازی خواهد شد تا مورد توجه نوجوانان و کودکان قرار گیرد و این قشر با تحویل پسماند 
خشک امکان دریافت لوازم ورزشی را داشته باشند. مدیرعامل سازمان پسماند، با اعلام اینکه افزایش غرفه های دیگری در محلات پرتردد 
نظیر بوستان ها و مترو در سال 1401 در دستور کار است، گفت: »در همین راستا تفاهمنامه ای با شرکت بهره برداری متروی تهران منعقد شده تا 
در ایستگاه های پرتردد غرفه های تحویل پسماند خشک راه اندازی شود. مسافران با تحویل پسماند خشک می توانند کارت بلیت خود را شارژ 
کرده و خدماتی از این دست دریافت کنند.« همچنین افزایش غرفه های گلماند و هایپرماند در سال1401 نیز در دستورکار قرار گرفته است. 
عزیزی با بیان اینکه غرفه هایی در منطقه10 وجود دارد که شهروندان به ازای تحویل پسماند خشک می توانند میوه خریداری کنند، توضیح 
داد: »هم اکنون این ایده خلاقانه در منطقه 10 به صورت آزمایشی اجرا شده  تا در آینده به سایر مناطق شهر تعمیم داده شود.«  در عین حال، 
مدیرعامل سازمان پسماند، یکی دیگر از بهترین اقدامات سازمان مدیریت پسماند را راه اندازی خط پردازش پسماند یا MRF اعلام کرد که از 
طریق مجتمع  های نوین پردازش پسماند، تمامی اقدامات مربوط به پسماند در همان خط انجام می شود. به گفته عزیزی، نخستین مجتمع نوین 
پردازش پسماند تا پایان اردیبهشت 1401 در محله کوهک منطقه ۲۲ شهر تهران افتتاح خواهد شد؛ بیش از ۹5 درصد این کار انجام شده است.« 
او با بیان اینکه شهر تهران در سال 1401 به 8پهنه برای ایجاد مجتمع های پردازش نوین پسماند تقسیم بندی خواهد شد، تأکید کرد: »کار اجرایی 
در 4پهنه آغاز شده  که یکی از این پهنه ها تا پایان اردیبهشت 1401 به بهره برداری می رسد و 3پهنه دیگر تا نیمه نخست امسال افتتاح می شود.« 

مکث

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

محمود مولاییگزارش2
روزنامه نگار
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 بــا گذشــت 100روز از امضــای 

بانک
تفاهمنامه تامین مالی زنجیره ای 
بنگاه هــای اقتصادی بیــن وزارت 
صنعت، معدن و تجارت بــا 7بانک عامل در حضور 
رئیس کل بانک مرکزی و وزیــر صمت، دیروز علی 
صالح آبادی و رضا فاطمی امین دوباره با هم دیدار و بر 
تقویت و گسترش طرح تامین مالی زنجیره تولید در 
سال 1401تأکید کردند. هدف از این نشست حمایت 
عملی از رونق تولید، اقتصاد دانش بنیان و کارآفرینی 
پایدار اعلام شده است. رئیس کل بانک مرکزی اعلام 
کرده گزارش اقدامات بانک ها در این خصوص باید 
به صورت ماهانه ارائه شود تا برنامه ریزی های آینده بر 

مبنای آن انجام شود.
 به گزارش همشهری، با اجرای تامین مالی زنجیره ای 
بنگاه های اقتصادی، به گفته رئیس کل بانک مرکزی، 
نیاز واحدها به نقدینگی کمتر می شود و در نتیجه 
فشار بر سیستم بانکی کاهش خواهد یافت و شاهد 
بهبود ترازنامه بانک ها خواهیم بود. حالا قرار است 
این طرح در صنایعی چون خــودرو، لوازم خانگی، 
پتروشــیمی، فلزات، ســاختمان، صنایع غذایی و 
ماشین آلات صنعتی آغاز و روند تزریق نقدینگی به 

خطوط تولید به صورت ماهانه رصد شود.
صالح آبادی می گویــد: با انجام طــرح تامین مالی 
زنجیره تولید، امــکان نظارت بــر مصرف صحیح 
تسهیلات، که یکی از تأکیدات رئیس جمهوری برای 
نظام بانکی است، فراهم می شود. او همچنین اعلام 

کرد: هر نوع تشویقی که در جهت رونق تولید باشد 
و بتواند اشتغال آفرینی پایدار ایجاد کند در دستور 
کار بانک مرکزی قــرار دارد و در این باره نیز از تمام 

ظرفیت های بانکی استفاده خواهیم کرد.

 آموزش و گزارش با هم
رئیس شــورای پول و اعتبار 100روز پس از تفاهم 
7بانک با وزارت صمت، 2شرط سرعت گرفتن طرح 
تزریق نقدینگی به خطوط تولید براساس مدل تامین 
مالی زنجیره ای را آموزش شبکه بانکی و همچنین 
گزارش ماهانه بانکداران اعلام و تأکید کرد: با توجه 
به هدف گذاری 50درصدی تامین مالی سرمایه در 
گردش بنگاه های تولیــدی از طریق این طرح، باید 

با استفاده از ظرفیت مؤسسه آموزش عالی بانکداری 
نســبت به آموزش روند اجرای طرح در بانک های 

عامل اقدام کنیم.

وعده وزیر صمت
رضا فاطمی امیــن، وزیــر صمت هــم می گوید: 
طرح تامین مالــی زنجیره تولید برای رســیدن به 
رشــد اقتصادی 8درصدی مورد نظر دولت بسیار 
حیاتی است. او توضیح می دهد: با توجه به افزایش 
هزینه های تولید به دلیل افزایش قیمت مواداولیه، 
تغییر سیاست ها در تخصیص ارز ترجیحی و افزایش 
دســتمزد و هزینه های جانبی تولید، دستیابی به 
رشــد اقتصادی تنها از مســیر تامین ســرمایه در 
گردش بنگاه های تولیدی و افزایش ظرفیت تولید 
از این طریق میســر خواهد شــد. این عضو کابینه 
دولت با اشاره به انجام مرحله آزمایشی این طرح و 
پرداخت تسهیلات به بنگاه های صنعتی بر مبنای 
صورتحساب های سامانه جامعه تجارت اعلام کرد: 
عملیاتی شــدن این طرح نقش مؤثری در جهش 
تولید، اشتغال و رشــد اقتصادی خواهد داشت و از 
این رو وزارت صمت و بانک مرکزی با همکاری بانک ها 
به جدیت به دنبال عملیاتی شدن طرح تامین مالی 

زنجیره تولید هستند.
او با اشاره به نقش این طرح در جلوگیری از انحراف 
منابع تأکید کرد: با اجرایی شــدن این طرح امکان 
نظارت و دستیابی به شفافیت در مصرف تسهیلات با 

توجه به اینکه اطلاعات تمام زنجیره ها قابل رصد و 
پایش است، افزایش یافته و شاهد رونق در بخش های 

مختلف اقتصاد خواهیم بود.

توافق جدید بانک مرکزی با صمت
به گزارش همشهری، براســاس توافق دیروز بانک 
مرکزی، قرار اســت از ابتدای اردیبهشــت امسال، 
پرداخت تسهیلات به متقاضیان در 7استان به صورت 
پایلــوت و در 5صنعــت منتخب الزاما براســاس 
صورتحساب الکترونیک از سامانه جامع تجارت انجام 
پذیرد. همچنین در مرحله دوم و از 15اردیبهشت در 
تمام اســتان ها این الزام عملیاتی مي شود و در گام 
سوم و از ابتدای خردادماه تمام صنایع برای استفاده 
از تسهیلات مرتبط با تامین مالی زنجیره تولید باید 
دارای صورتحســاب الکترونیک از ســامانه جامع 

تجارت باشند.
با توافــق صورت گرفته تأمین مالــی زنجیره ای در 
صنایع خودرو، لوازم خانگی، پتروشــیمی، فلزات، 
ســاختمان، صنایع غذایی و ماشین آلات صنعتی 
با اســتفاده از »اوراق گام«، »بــرات الکترونیک« 
و »تســهیلات زنجیره ای مبتنی بر صورتحســاب 
الکترونیک« از طریق شــبکه بانکی انجام می شود. 
قرار اســت این الگو به صورت آزمایشــی در بخش 
کشاورزی هم اجرا شود و اجرای گسترده تامین مالی 
زنجیره ای بخش کشــاورزی هم با مشارکت وزارت 

جهادکشاورزی با بانک ها صورت می گیرد.

آغاز پرداخت وام آسان به تولید از آخر هفته
بانک مرکزی و وزارت صمت توافق کردند

آغاز حرکت قطار نهضت ملی مسکن
قطار نهضت ملی مســکن بالاخره به راه افتاد. 

مسکن
آنگونه که آمارها نشــان می دهد، هرچند این 
قطار در حال حرکت اســت، امــا همچنان 
پیشرفت عملیاتی این نهضت با آنچه قانونگذار در قانون جهش 

تولید مسکن هدفگذاری کرده، تفاوت چشمگیری دارد.
به گزارش همشهری، در دومین ســال از اجرای قانون جهش 
تولید، به تدریج برنامه ریزی های انجام شده برای پشتیبانی از 
تولید مسکن در حال نتیجه دادن است؛ به گونه ای که پالایش 
متقاضیان مسکن دولتی و معرفی آنها به دستگاه های مجری 
سرعت گرفته و بانک مســکن نیز فرایند تزریق آورده نقدی 
متقاضیان و پرداخت تسهیلات را تســریع کرده است. البته 
همه این اتفاقات در حالی اســت که ســال اول اجرای قانون 
جهش تولید مسکن عملا ثمره ای نداشته و از مجموع تکلیف 
360هزار میلیارد تومانی نظام بانکی برای پرداخت تسهیلات 
به پروژه های مســکن دولتی نیز رقم بسیار ناچیزی تخصیص 

پیدا کرده است.

آخرین آمار مسکن دولتی
براســاس آخرین آمارهای وزارت راه و شهرسازی، با احتساب 
متقاضیان قبلی طرح اقدام ملی مسکن، 5میلیون و420 هزار 
ثبت نام در سامانه ثمن برای مشارکت در مسکن دولتی وجود 
دارد که از این میان، اطلاعات 2میلیون و300هزار نفر پالایش 
و تأیید شده است. آمارهای بانک عامل مسکن نشان می دهد، 
از مجموع متقاضیانی که اطلاعات آنها پایش شــده و پس از 
معرفی به دستگاه های مجری اعم از ادارات کل راه و شهرسازی 
استان ها، شهرهای جدید و بنیاد مسکن، شرط سابقه سکونت 
آنها نیز احراز شده است، تاکنون 371هزارو۹08نفر در بانک 
مســکن افتتاح حســاب کرده اند و از این تعداد، آورده اولیه 
220هزارو28۹نفر به حســاب طرح نهضت ملی مسکن واریز 
شده است. طبق اطلاعات اعلام شــده از بانک مسکن، جمع 
آورده متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن 14هزارو16۹میلیارد 
تومان بوده که تاکنــون 8هزارو121میلیارد تومان از این رقم 
به حساب سازندگان واریز شده و 6هزارو48میلیارد تومان نیز نزد 
بانک مانده تا بنا به درخواست دستگاه های متولی به سازندگان 
پرداخت شود. در این میان از محل تسهیلات موضوع نهضت 
ملی مسکن نیز تاکنون 4هزارو582میلیارد تومان به حساب 
سازندگان پرداخت شده که این رقم معادل 7.2درصد از تکلیف 
63هزار میلیارد تومانی بانک مســکن در پرداخت تسهیلات 

قانون جهش تولید مسکن است.

به گزارش همشــهری، ازآنجا که به جز بانک عامل مســکن، 
بانک های دیگر فعالیت شاخصی در تشکیل پرونده و پرداخت 
تسهیلات نهضت ملی مسکن نداشته اند، می توان برآورد کرد 
تا اینجای کار پیشرفت نهضت ملی مسکن نمی تواند چندان 
فراتر از عملکرد بانک مسکن باشد. این در حالی است که دولت 
در قانون جهش تولید مســکن مکلف شده سالانه برای تولید 
حداقل یک میلیون واحد مسکونی زمینه سازی کند و بانک ها 
نیز باید در سال نخست )سال1400( بالغ بر 360هزار میلیارد 
تومان تسهیلات به این کار اختصاص دهند، اما در سال گذشته 
نه دولت موفق به اجرای عملیات نهضت ملی مسکن شد و نه 

بانک ها مجبور به ادای تکلیف خود شدند.

اجرای نهضت ملی مسکن با خودمالکی
یکی از نکات قابل توجه در تکلیف دولت بــرای اجرای قانون 
جهش تولید مســکن این اســت که برخلاف آنچه در جامعه 
و اغلب رســانه ها مطرح می شــود، دولت فقط برای بخشی از 
4میلیون واحد مسکونی موضوع این قانون مستقیم وارد عمل 
می شود و این بخش نیز عمدتا به شهرهای جدید مربوط است. 
به عبارت دیگر، دولت باید در 4سال برای احداث 4میلیون واحد 
مسکونی برنامه ریزی کند که از این تعداد، سالانه 550هزار واحد 
به صورت معمول توسط سازندگان بخش خصوصی در مناطق 
شهری احداث می شــود و در جریان اجرای این قانون، دولت 
فقط باید مسیر را برای پرداخت تسهیلات بانکی به آنها هموار 
کند. در این میان سالانه 130 تا 150هزار واحد مسکونی نیز 
در مناطق روستایی احداث می شود که مالکان آنها می توانند از 
تسهیلات نهضت ملی مسکن استفاده کنند، اما به واسطه اینکه 
هزینه ساخت مسکن دارای سازه اصولی مطابق با الگوی مدنظر 
نهضت ملی مسکن بسیار بالاتر از ساخت مسکن معمولی در 
مناطق روستایی است، کمتر کسی در روستاها اقدام به دریافت 
این تسهیلات خواهد کرد؛ زیرا تفاوت هزینه تمام شده این دو 
نوع بنا از کل مبلغ تسهیلات 250میلیون تومانی بالاتر خواهد 

رفت. با این تفاصیل، دولت ســالانه باید حداکثر برای ساخت 
450هزار واحد مسکونی دیگر برنامه ریزی کند که از این میزان 
نیز بخش عمده تقاضــا مربوط به متقاضیــان خودمالکی در 
شــهرهای کوچک و بافت های فرسوده است و عملا با تسهیل 
دریافت مجوز و تسهیلات توسط دولت، گره از کار آنها باز خواهد 
شد. آمارهای بانک مسکن نشان می دهد: در قالب نهضت ملی 
مسکن، تاکنون 11هزارو۹67 پروژه شامل 181هزارو604واحد 
مسکونی به بانک معرفی شده که از این تعداد 8هزارو466پروژه 
به تعداد 73هزارو5۹3واحد، پروژه های خودمالکی هســتند. 
به عبارت دیگر، تا اینجای کار بیش از 70درصد پروژه ها و بیش 
از 40درصد واحدهای مسکونی معرفی شده به بانک خودمالکی 

هستند و بدون کمترین دخالت دولت تولید خواهند شد.

ابتــدای  تــا  اردیبهشــت  ابتــدای  از 
خردادماه امسال، پرداخت تسهیلات 
زنجیــره ای  مالــی  تامیــن  قالــب  در 
بنگاه هــای اقتصــادی، بــه متقاضیــان 
براســاس صورتحســاب الکترونیــک از 
ســامانه جامع تجــارت، در قالب 3فاز 

آغاز می شود

 اجــرای قانــون جهــش تولیــد در ســال گذشــته 
معطــل برنامه ریــزی و اقــدام متولیان مســکن 
بود، اما شواهد نشان می دهد در سال جدید، 
نهضت ملی مسکن در حال شتاب گرفتن است

 ایرانی ها در ترکیه 
چه تعداد خانه خریدند؟

ترکیه به مقصد اول ایرانی هایی تبدیل شــده که دنبال خرید 
خانه در خارج از کشور هستند. استمرار این رویه نشان می دهد 
دست کم برای برخی شهروندان خرید خانه در کشور همسایه 

بهتر و آسان تر و حتی جذاب تر است. 
مؤسسه آمار ترکیه اعلام کرده در ماه مارس سال جاری میلادی، 
فروش املاک مسکونی در این کشــور 206درصد رشد داشته 
اســت. براســاس این داده ها، در ماه گذشــته میلادی تعداد 
134هزار و170خانه در ترکیه فروخته شــده که 20.6درصد 
بیشتر از مارس سال2021 بوده است. نکته جالب اینکه فروش 
خانه به خریداران خارجی در این مدت 31درصد رشــد کرده 
و متقاضیان غیرترکیه ای در ماه گذشــته 5هــزار و567خانه 
خریده اند و 4.1درصد از کل معامــلات ملکی ترکیه را به خود 

اختصاص داده اند.
دولت ترکیــه با هدف جذب ســرمایه های خارجــی در حال 
برنامه ریزی برای تغییر در برنامه شهروندی برای خانه با افزایش 
حداقل مبلغ مورد نیاز برای سرمایه گذاری در املاک توسط اتباع 
خارجی برای دریافت شهروندی ترکیه است. تاکنون خارجی ها 
برای بهره مندی از این برنامه نیاز به خرید املاک و مستغلات به 
ارزش حداقل 250هزار دلار داشتند اما دولت ترکیه ظرف چند 
روز اخیر این مبلغ را به 400هزار دلار افزایش داد. طبق ضوابط 
جدید متقاضیان تابعیت باید املاک خریداری شده را حداقل 
به مدت 3سال نگه دارند و باید این تعهدنامه را در اسناد مالکیت 

املاک خریداری شده امضا کنند.

پژوهش دولتی و تولید دانش بنیان
ســورنا ســتاری، معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهور می گویــد: پژوهش دولتی 
نمی تواند مشکل مردم را حل کند و از آن 
محصولی بیرون نمی آید درحالی که هدف 
از تقویت شــرکت های دانش بنیان تولید محصول برای مردم 
است. این بیان ستاری از یک انحراف در حرکت اقتصاد ایران به 
سمت دانش بنیان با تکیه بر پژوهش های دولتی حکایت دارد 
زیرا نشان می دهد درخت پژوهش های دولتی میوه نمی دهد. 
به این ترتیب اکنون ضرورت دارد که بخش خصوصی با استناد 
به اعتراف معــاون علمی و فناوری رئیس جمهوری پیشــگام 
شود و بودجه پژوهشی نهادها و ســازمان های دولتی به جای 
اختصاص به تحقیقات آرشیوی و کتابخانه  ای، به سمت بخش 
خصوصی سوق داده شود تا نتیجه آن تولید محصول مورد نیاز 
مردم باشد. مسئولیت این تغییر ریل در بودجه پژوهشی البته با 
سازمان برنامه و بودجه است و باید دید آیا این نهاد قادر به تغییر 
روش گذشــته در اختصاص بودجه های پژوهشی است یا نه؟ 
واقعیت مسلم این است که تجربه پیوند دانشگاه و صنعت برای 
پژوهش های کاربردی و منتج به محصول به ویژه در حوزه های 
اقتصادی طی سال های گذشته مطلوب نبوده و به تولید محصول 
منجر نشده است. ســورنا ستاری پس از 8ســال و نیم تصدی 
مسئولیت معاونت علمی و فناوری رئیس جمهوری به وضوح به 
این واقعیت پی برده که راه عبور از تنگناها و حرکت اقتصاد به 
سمت دانش بنیان نه در پشت میز و اتاق فکر و پژوهش دولتی 
بلکه با اعتماد و اتکای بر بخش خصوصی ممکن است و باید دید 

این نگاه آیا در همه مسئولان ارشد نظام تسری پیدا می کند؟

گعده ایرانیان در بورس
طبق آمــار، 58میلیون نفر از مردم دارای کد بورس هســتند 
که 64.6درصد از این کدها فعال اســت. مقایســه این آمار با 
ســال های قبل نشــان می دهد تعداد کدهای فعال بورس در 
پایان سال1400 در مقایســه با ابتدای سال13۹0 نزدیک به 

20برابر شده است.
به  گزارش همشهری، در نیمه دوم دهه۹0 و به خصوص همگام با 
جهش شاخص بورس و آزادسازی سهام عدالت در سال13۹8، 
بازار ســرمایه ایران به پرجمعیت ترین بازار مالی ایران تبدیل 
شد. آنگونه که آمارها نشان می دهد حداقل 68درصد از ایرانیان 
مستقیم در این بازار حضور دارند و در پایان سال1400 دوسوم 

این افراد فعال بوده اند.

گام مهم بورس
  خبر: هیات مدیره ســازمان بــورس افزایش 
یک درصدی دامنه نوســان به صــورت متقارن در 
بازار اول بورس و فرابورس را از دوشنبه هفته جاري 

تصویب کرد.
  نقد: بالاخره بعد از مدت ها انتظار سازمان بورس 
با افزایش دامنه نوسان موافقت کرد. به این ترتیب از 
فردا دامنه نوسان قیمت سهام از 5 به 6درصد تغییر 
خواهد کرد که خبر خوبي براي بازار سهام است و به 
افزایش کارایی و نقدشــوندگی بازار سرمایه کمک 
مي کند. همچنین این اقدام مي تواند از بار صف هاي 
خریدوفــروش کم کند و حتي بــه انجام معاملات 
براساس تحلیل های منطقی منجر شود و رفته رفته 
فضاي تحلیلي بازار سرمایه افزایش یابد، زیرا با دامنه 
نوسان بیشتر، اشــتباه در معاملات مي تواند براي 
ســهامداران زیانبار باشد و ســرمایه گذاران تلاش 
بیشتري براي افزایش قدرت تحلیلي خود خواهند 
کرد. با این حال انتظار مي رود دامنه نوسان قیمت 
سهام شرکت ها بیش از این افزایش یابد تا کارایي بازار 
بیشتر شود. به زعم بسیاري از تحلیلگران حتي بهتر 
است آرام آرام دامنه نوسان تا 10درصد و حتي بیشتر 
افزایش یابد. آنطور که سازمان بورس اعلام کرده، این 
گام نخست است و باید در ماه هاي بعد شاهد افزایش 

بیشتر دامنه نوسان بود.
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در شرایطی که آمارها نشان می دهد 
موارد بستری در کشــور بالا رفته، 
شــمار فوتی های تهــران افزایش 
پیدا کرده و به تعداد شــهرهای قرمز اضافه شــده، 
سخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا تأکید می کند: 
»نباید مردم را از بابت کرونا نگران کرد.« صحبت های 
عباس شیراوژن در شــرایطی است که متخصصان 
اپیدمیولوژی و ویروس شناســی نسبت به کاهش 
رعایت پروتکل های بهداشــتی و وقوع پیک جدید 
کرونا، هشــدار می دهند. حــالا در همین وضعیت 
ناپایدار شیوع کرونا، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با 
کرونا اعلام می کند که برگزاری مراسم شب های قدر، 
راهپیمایی روز قدس و نماز عیدفطر در مکان های باز 
و غیرمسقف با رعایت فاصله گذاری و شیوه نامه های 
بهداشتی امکان پذیر اســت؛ البته به شرط توجه به 
رنگ بندی شــهرها. به این صورت که این مراسم در 
شــهرهای قرمز با 30درصد ظرفیت، در شهرهای 
نارنجی با 50درصد، در شــهرهای زرد با 70درصد 
ظرفیت و در شهرهای آبی بدون محدودیت برگزار 
 شود. به گفته شــیراوژن، به زودی ارائه تمام خدمات 
مشروط به استعلام از ســامانه ایران من و براساس 
تزریق 3دوز واکسن خواهد بود؛ خدماتی مانند تهیه 

بلیت و ترددهای بین شهری.

افزایش فوتی در تهران و بستری در کشور
در شرایطی که رعایت پروتکل های بهداشتی کرونا، 
کمرنگ شده، وزارت بهداشت در گزارشی از وضعیت 
شــیوع کووید - 19در کشــور، از افزایش بستری ها 
در 12اســتان و بالا رفتن میزان فوتی در تهران خبر 
می دهد. براســاس این گزارش، در هفته اخیر یعنی 
هفته 112اپیدمی کرونا، 12استان شامل یزد، بوشهر، 
همدان، مرکزی، لرســتان، تهران، خراسان رضوی، 
سمنان، هرمزگان، فارس، اصفهان و اردبیل با افزایش 
موارد بستری کرونا مواجه شدند و در 14استان موارد 
مثبت فــوت کرونا گزارش شــد؛ به طوری که تعداد 
موارد بستری 20686نفر، بستری جدید 3046نفر و 
فوتی ها 282نفر بود. در استان تهران هم در این مدت، 
تعداد موارد سرپایی مثبت شناسایی شده 914نفر، 
بستری جدید 532نفر و فوت جدید 71نفر اعلام شد. 
این گزارش نشان می دهد که در استان تهران، موارد 
بستری افزایش بارز داشته و موارد فوت هم بالا رفته 
است. همچنین اعلام می شود که بروز موارد بستری 
به حد متوسط کشور صعود کرده و میزان مرگ ومیر 

از متوسط کشور بیشتر شده است.

تکرار سناریوی پیک های سوم تا پنجم
علیرضا ناجی، رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسی 

بیمارستان مسیح دانشوری با استناد به همین آمارها 
اما می گوید که تمام نشانه ها برای ورود به یک پیک 
جدید در کشور وجود دارد: »نمی توان گفت هم اکنون 
در یک پیک جدیــد قرار داریم، اما به ســمت آن در 
حرکت هســتیم. از 3،2 هفته پیش تعداد شهرهای 
قرمز در حال افزایش است و از 20به 36شهر و حالا هم 
به 55شهر رسیده است. تعداد شهرهای نارنجی هم 
افزایش پیدا کرده است. اینها نتیجه سفرهای پیش 
از عید و در تعطیلات نوروز و همچنین رفت وآمدها در 
یک ماه گذشته است. در این مدت رفتارهای بهداشتی 
مردم اصلا مناسب نبود. همه اینها در شرایطی است 
که ما هنوز تأثیر بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها را 
مشاهده نکرده ایم. باید منتظر بود و دید که اپیدمی به 
چه شکلی جلو می رود.« ناجی از اینکه نسبت به شیوع 
کرونا، عادی انگاری صورت گرفته، انتقاد می کند و به 
همشهری می گوید: »یکی از مکان هایی که این عادی 
 انگاری به آن ضربه می زند، مدارس است. در مدارس 
شرایط فاصله گذاری و تهویه مناســب وجود ندارد، 
ماسک زدن دانش آموزان به درستی انجام نمی شود، 
واکسیناسیون برای گروه های سنی پایین تر اجباری 
نیســت و در نهایت بی توجهی به این موارد، منجر به 
افزایش آمار ابتلا می شــود. تا یک مــاه دیگر، نتیجه 
این بی توجهی ها مشخص می شــود و شیوع کرونا را 

حرکت چراغ خاموش کرونا
آمارها نشان می دهد موارد بستری کرونا در 12استان بالا رفته، در تهران موارد فوتی افزایش 

پیدا کرده و به تعداد شهرهای قرمز اضافه شده است

ثبت سفارش کتاب های درسی سال تحصیلی آینده از امروز آغاز شد
امتحان را حضوری بدهید 

امتحانات خردادماه حضوری با 

مدرسه
رعایــت کامــل پروتکل های 
براســاس  و  بهداشــتی 
آیین نامه های آموزشــی و ارزشــیابی برگزار 
می شود. البته خبر حضوری بودن امتحانات در 
کنار خبر خرید کتاب های سال بعد منتشر شد 
تا خیال آن دسته از دانش آموزان را که برای هر 
نوع تعطیلی احتمالی صابون زده بودند راحت 
کند تا با قدرت و انرژی بیشتری تحصیلات شان 

را ادامه دهند.

ثبت سفارش کتاب های درسی 1402
ثبت سفارش کتاب های درسی سال تحصیلی 
1402-1401 از امــروز 28فروردین ماه، آغاز 
شده است. قیمت بســته های آموزشی پس از 
ورود به ســامانه فروش و توزیع مواد آموزشی 
دیده می شود. ثبت ســفارش و خرید اینترنتی 
کتاب های درســی به صورت اینترنتی و سایت 
irtextbook.ir یــا irtextbook.com آغــاز 
شده و تا 21خرداد ماه ادامه دارد؛ البته ثبت نام 
پایه های ورودی اول، هفتــم و دهم از 5تیرماه 
خواهد بود. ثبت سفارش برای گروه میان پایه 
)پایه های تحصیلی دوم تا ششم، هشتم و نهم، 
یازدهم و دوازدهم( تا 21خرداد ماه خواهد بود 
و برای پایه های ورودی اول، هفتم و دهم نیز تا 
11شهریور ماه این امکان فراهم شده است. ثبت 
سفارش برای گروه میان پایه )پایه های تحصیلی 
دوم تا ششم، هشتم و نهم، یازدهم و دوازدهم( تا 
21خردادماه و برای پایه های ورودی اول، هفتم 

و دهم نیز تا 11شهریورماه خواهد بود.

امتحانات، حضوری برگزار می شود
اما خبر حضوری شــدن امتحانــات را رئیس 
مرکز ســنجش و پایــش کیفیت آموزشــی، 
محســن زارعی اعلام می کنــد و می گوید که 
درباره برگزاری امتحانات پایان سال تحصیلی 
دانش آموزان، بــا توجه به اســتمرار آموزش 
حضوری در ســال تحصیلی جاری و تدریس 
تمام محتوای کتب درسی، ارزشیابی پیشرفت 
تحصیلی نوبت دوم تمــام دوره های تحصیلی 
به شــیوه حضوری و براســاس آیین نامه های 

آموزشــی و ارزشیابی انجام می شــود. زارعی 
می گویــد:  »ســؤالات امتحانــات نهایی پایه 
دوازدهم مدارس روزانه، بزرگســالان، آموزش 
از راه دور و داوطلبان آزاد شاخه نظری در نوبت 
خردادماه سال تحصیلی 1401-1400 مطابق 
بارم بندی تعیین شده توسط سازمان پژوهش 
و برنامه ریزی آموزشی بدون حذفیات طراحی 
و به صورت الکترونیکی به حوزه های امتحانی 
سراسر کشور ارسال می شود. برنامه امتحانات 
نهایی هم برای اجرا بــه ادارات کل آموزش و 
پرورش استان ها ابلاغ شده و امتحانات از یکم 
تا بیست و هشــتم خرداد ماه با رعایت نکات 
بهداشــتی به ویژه گندزدایی فضا و تجهیزات 
حوزه ها، تهویه هوای مناسب، تدارک ماسک، 
مواد شــوینده، ضدعفونی کننــده و... برگزار 
می شود و عوامل برگزاری امتحانات با نظارت 
رئیس حوزه، مسئولیت حســن برگزاری این 

امتحانات را برعهده دارند.«
رئیس مرکز سنجش و پایش کیفیت آموزشی 
از اولیای دانش آموزان خواست تا با فراهم کردن 
شرایط مناسب در ایام باقیمانده سال تحصیلی 
در به ثمر رساندن تلاش فرزندانشان و خدمات 
آموزشی و پرورشی مدارس در سال تحصیلی 
1401-1400، همکاری و همراهی بیشتری 
کنند و بدیهی اســت دانش آمــوزان هم لازم 
است با برنامه ریزی و پشتکار از این فرصت به 
بهترین نحو اســتفاده کنند. او درباره حضور 
دانش آموزان مبتلا یا مشکوک به بیماری کرونا 
در حوزه های امتحانی، گفت: »این دانش آموزان 
در محلی مجزا )قرنطینه( که برای همین منظور 
در همان حوزه برگزاری امتحانات پیش بینی 
و تجهیز شــده اســت، با حضور مراقبین، در 
امتحانات شــرکت می کنند و از این بابت هم 
نگرانی وجود نــدارد.« زارعی با تأکید بر اینکه 
تنها مرجع معتبر برای اطلاع از اخبار و اطلاعات 
مربوط به امتحانات و آزمون ها پرتال رســمی 
 مرکز ســنجش و پایش کیفیت آموزشــی به 
نشــانی www.aee.medu.ir است، گفت: 
بارم بندی دروس دوره دوم متوســطه و برنامه 
امتحانات نوبت خرداد، در پایگاه اطلاع رسانی 

مذکور قابل مشاهده است.

 جزئیاتی درباره 
بیمه تکمیلی بازنشستگی

بازنشستگان، جمعیت قابل توجهی از جامعه را تشکیل می دهند 
و به دلیل شرایط سنی، زندگی آنها در این دوره با فراز و فرودهایی 
همراه اســت و نیاز دارند مورد حمایت های خاص قرار بگیرند؛ 
یکی از این حمایت ها بیمه  تکمیلی است و آنها انتظار دارند در 
مقابل پرداخت حق بیمه، خدمات مورد انتظار را دریافت کنند. 
این روزها میزان برخورداری از خدمات بیمه ای و همچنین نحوه 
انتخاب شــرکت بیمه ای طرف قرار داد با ابهامات و سؤال هایی 
در ذهن جمع زیادی از بازنشســتگان روبه روست که مدیرکل 
فرهنگی و اجتماعی صندوق بازنشستگی کشوری به این سؤالات 

پاسخ داده است.
براساس ماده85 قانون مدیریت خدمات کشوری، دستگاه های 
اجرایی مکلفند در چارچوب بودجه های مصوب و آیین نامه ای 
که به تصویب هیأت وزیران می رسد، کارمندان و بازنشستگان 
و افراد تحت تکفل آنان را علاوه بر استفاده از بیمه پایه درمان، 
با مشــارکت آنان به صورت هماهنــگ و یکنواخت برای کلیه 
کارمندان دولت تحت پوشــش بیمه های تکمیلی قرار دهند. 
محمود مرتضایی فرد می گوید: صندوق بازنشستگی کشوری 
هم برای بهبود شرایط معیشتی و رفاهی افراد تحت پوشش خود، 
مکمل خدمات درمان را ایجاد کرده است و بر این اساس صندوق 
بازنشستگی هم بخشی از هزینه های آن را پرداخت می کند، اما 
این موارد به معنی واقعی بیمه تکمیلی نیست و در اصل مکمل 
خدمات بوده و نزدیک به یک دهه است که انجام می شود. وی 
ادامه داد: صندوق بازنشستگی کشوری برای اینکه بتواند در این 
شرایط سخت به بازنشستگان کمک کند در واقع مکمل خدمات 
درمان را ایجاد کرد و با مشارکت بازنشستگان و صندوق، بخشی 
از خدمات را پوشش می دهد، ولی آنچه به عنوان بیمه تکمیلی 
قابل انتظار است، چیزی نیست که در این صندوق اتفاق می افتد، 
صندوق بازنشســتگی کشــوری به یک معنا نمی تواند بیمه 
تکمیلی انجام دهد، چرا که با خدمات و وظایف ارائه شده در این 
صندوق مغایرت دارد، اما اگرچه ارائه مکمل بیمه هزینه زیادی 
را به صندوق بازنشستگی متحمل کرده است، اما این خدمات را 
پوشش می دهد. مرتضایی فرد در مورد اینکه چطور شد که بیمه 
آتیه سازان حافظ عهده دار بیمه تکمیلی صندوق بازنشستگی 
کشوری شده اســت، گفت: در این خصوص باید به چند نکته 
اشاره کرد و اینکه هر ســاله این صندوق با برگزاری تشریفات، 
مناقصه و فروش پاکت را اعلام می کند که هر شرکتی   می تواند 
در مناقصه و فرایند بیمه تکمیلی ما شرکت کند. وی ادامه داد: 
نزدیک به 2میلیون نفر تحت پوشش بیمه صندوق بازنشستگی 
کشوری در سطح کشور پراکنده هستند، بنابراین اگر شرکتی 
بخواهد در این مناقصه بیمه و جبران خسارت شرکت کند باید 
در همه کشور شعبه داشته باشد. مدیرکل فرهنگی و اجتماعی 
صندوق بازنشستگی کشوری گفت: پیش از این 9شرکت آمدند 
تا در این مناقصه شــرکت کنند، اما فقط شــرکت آتیه سازان 
حافظ بود که پاکت را تحویــل داد و به همین دلیل هم یک بار 
دیگر مناقصه تجدید شد و برای بار دوم هم فقط همین شرکت 
آتیه سازان حافظ بود که شرکت کرد و پاکت داد. وی اعلام کرد: 
عمده خدماتی که در صندوق بازنشستگی ارائه می شود سقف 
دارد و به دلیل اینکه بازنشستگان از سنین بالا هستند، شرکت ها 
وارد قراردادهای بدون سقف نمی شــوند. همچنیننزدیک به 
48هزار بیمار خاص را تحت پوشش داریم که بیماران خاص، دو 
برابر بیماران عادی هزینه دارند و سقف بیمه ای آنها نیز شناور 
است و می توانند به صورت شناور از خدمات خود استفاده کنند. 
مدیرکل فرهنگی و اجتماعی صندوق بازنشستگی کشوری افزود: 
حق بیمه تکمیلی در سال1398 برای هر نفر 30هزار تومان بود 
و این حق بیمه در سال1399 همان 30هزار تومان باقی ماند، 
اما خدمات 100درصد افزایش یافت. وی تأکید کرد: پرداخت 
حق بیمه شــامل 3وجه است که توســط بیمه گذار، صندوق 
بازنشستگی و دولت تامین می شود و بر همین اساس هم قرار 
بر این بود که بیمه گذار 30هزار تومان پرداخت کند و 55هزار 
تومان توسط صندوق بازنشستگی و 55هزار تومان هم توسط 
دولت پرداخت شود و پرداخت سهم دولت در سازمان برنامه و 
بودجه هم مصوب شد، اما محقق نشده است. در سال1400 هم 
با وجود محقق نشدن وعده پرداخت، حق بیمه توسط بیمه گذار 
همان 30هزار تومان باقی ماند و خدمات هم همان خدمات سال 
گذشته بود. مرتضایی فرد گفت: اما امســال)1401( 15هزار 
تومان به حق بیمه که توســط بیمه گذار باید پرداخت شــود، 
اضافه شد و سهم بیمه گذار 45هزار تومان شد و بر این اساس هم 
بازنشستگان وابسته به صندوق بازنشستگی اعتقاد دارند چون 
50درصد به حق بیمه آنها افزوده شده است باید 50درصد هم 
به خدمات افزوده شود اما این مقایسه می بایست در سال1398 
انجام می شــد که بدون افزایش حق بیمه 100درصد خدمات 
افزایش یافت و با وجود اینکه دولت وقت به وعده های خود در 
پرداخت 55هزار تومان حق بیمه از سوی خود عمل نکرد فشار 
زیادی به صندوق بازنشســتگی وارد شد، اما ما در این صندوق 

همچنان خدمات مورد نظر را ارائه می دهیم.

وی توصیه کرد: بازنشستگان تحت پوشش بیمه تکمیلی که یک 
بیمه اختیاری است می توانند با ثبت درخواست خود در سامانه 
پاسخگویی صندوق بازنشستگی کشــوری و یا سامانه شرکت 
آتیه ســازان حافظ، پس از دریافت کد رهگیری، شکایت خود 
را پیگیری کنند و همچنیــن می توانند به صورت حضوری هم 
مراجعه کنند که توصیه ما این است از ثبت شکایت در سامانه 

استفاده کنند.

احمد محمودزاده
معاون وزیر آموزش وپرورش

آمار تجمیعی از کل مدارس کشور مبین آن 
اســت کــه حــدود ۹۰درصــد دانش آمــوزان و 
بالغ بر ۹۸درصد همکاران در مدارس حضور 
دارند. بخشی از این افراد به علت بیماری های 
زمینه ای و بخشــی به علت کرونا و طی دوره 
نقاهــت کرونا در مدرســه حضــور ندارند که 

حدود 6 تا 7 درصد غایبان را دربرمی گیرد. 

بهروز رحیمی
معاون توسعه مدیریت وزارت بهداشت

قریب به یکصد هزار نیرو در وزارت بهداشت 
داریــم کــه به صــورت قــراردادی، نیــروی 
شــرکتی، طرحی اختیاری و اجباری و... در 
ســطوح تخصصی و غیرتخصصــی و فنی 
فعالیت می کنند و حدود 23۰هزار پســت 
خالی در وزارت بهداشت بلاتصدی است. 

نقل قول

خانــوار بــا جمعیــت 5میلیــون نفــر 
هم اکنون تحت حمایــت کمیته امداد 

هستند.
2 میلیون و 
250 هزار

نفر از 2 میلیون و25۰هزار خانوار، زنان 
سرپرست خانوار هستند.

سری جهیزیه در سال گذشته از طریق 
کمیتــه امــداد بــه نوعروســان نیازمند 

اهدا شده است.

مســتمری مددجویــان تحــت حمایت 
کمیته امداد بــرای ســال۱۴۰۱ افزایش 

خواهد یافت.

عدد خبر

خبر

منبع: ایسنا

1 میلیون و 
300 هزار

72000

%22

سردار حسین رحیمی
فرمانده انتظامی تهران بزرگ

در طــرح ویــژه برخــورد بــا واحدهــای صنفــی 
متخلف در ایــام ماه مبــارک رمضــان بیش از 
۱۴هزار واحد صنفی در ســطح پایتخت مورد 
بازدید قرار گرفتند و ۴۰7واحد صنفی که به طور 
غیرمجاز اقدام به ارائه مواد غذایی گرم کرده 

بودند پلمب شده یا اخطار دریافت کردند. 

شدت می دهد.«  به گفته این ویروس شناس، سناریوی 
پیک های ســوم، چهارم و پنجم در حــال رخ دادن 
اســت؛ البته در پیک های قبلی تیم واکنش ســریع 
وجود داشــت که به صورت فوری وارد عمل می شد 
و از مناطق پرخطر بازدید می کــرد، حالا همان تیم  
هم دیگر منحل شده اســت. ناجی در توضیح بیشتر 
درباره فعالیت ها و اقدامات مؤثــر درباره تیم واکنش 
ســریع کرونا، می گوید که این تیم به طور مســتقیم 
زیرنظر وزیر وقت بهداشت فعالیت می کرد و در دوره 
قبلی راه اندازی شــد: »من یکی از اعضــای این تیم 
بودم که در کنار ســایر متخصصــان در بخش های 
اپیدمیولوژی، ریه، عفونی و... فعالیت کردم. این تیم از 
پیک چهارم شروع شد و تا پیک پنجم هم ادامه داشت، 
اما بعد از آن دیگر فعالیتی نــدارد. در آن مدت، تیم 
واکنش سریع به استان های اراک، سمنان، سیستان 
و بلوچستان، خوزستان و... سفر کرد؛ یعنی مناطقی 
که با افزایش شیوع مواجه شده بودند. در آنجا عملکرد 
بخش های اجرایی ارزیابی و تلاش می شد تا وضعیت 
مدیریت شود. البته معاونت های بهداشت دانشگاه های 
علوم پزشکی هم می توانند همین کار را انجام دهند، 
اما آن زمان وزیر وقت بهداشت، تصمیم گرفته بود که 
یک تیم مجزا برای این بخش درنظر بگیرد که تشکیل 
آن مؤثر هم بود.« ناجی در ادامه می گوید که یکی از 
مشکلاتی که آن زمان وجود داشت و اختلالاتی در کار 
ایجاد می کرد، در اختیار قرار ندادن اطلاعات لازم به 
تیم ها بود: »ما در خود وزارت بهداشت مشکل داشتیم؛ 
چرا که اطلاعاتی که نیاز داشتیم به ما داده نمی شد. 
از سوی دیگر، ستاد ملی مقابله با کرونا، توصیه هایی را 
که کمیته علمی مقابله با کرونای وزارت بهداشت، به 
آنها ارائه می داد  جدی نمی گرفت و توجهی نمی کرد؛ 
البته هنوز هم چنین وضعیتی وجود دارد.« به گفته او، 
زمانی که موارد ابتلا رو به رشد است، نباید تنها نظاره گر 
بود، باید به سرعت وارد عمل شد: »افزایش مراجعه های 
سرپایی به درمانگاه ها، بالا رفتن موارد بستری و فوتی ها 
و... همه نشانه های شدت گرفتن بیماری است. همه 
اینها در شرایطی است که هم اکنون میزان بیماریابی و 
تست گیری به شدت کم شده و اقدام مؤثری برای بالا 
رفتن تعداد شهرهای قرمز نمی شود.«  براساس اعلام 
او، هم اکنون سویه غالب همان اومیکرون است، اما این 
احتمال وجود دارد که سویه جدیدی از کشورهایی که 
واکسیناسیون شان تکمیل نشده، سرباز کند: »تا زمانی 
که ویروس در گردش است، قطعا شاهد تغییراتی در 
جهش ها خواهیم بود. این خطر بیش از همه از سوی 
کشورهایی که میزان واکسیناسیون شان پایین است، 
وجود دارد. سویه های قبلی بعد از شروع واکسیناسیون 
از این کشورها آغاز شــد؛ مثل هند، برزیل و آفریقای 
جنوبی. میــزان واکسیناســیون در آفریقای جنوبی  
تنها 24درصد است. تمام واریانت ها حاصل مناطقی 
است که واکسیناسیون کامل نشــده یا کنترل های 
غیردرمانی مثل ماسک و فاصله اجتماعی و... به درستی 

اجرا نمی شود.«
روز گذشــته علیرضا زالی، فرمانده قرارگاه عملیاتی 
مقابله با کرونای اســتان تهران هم نســبت به جدی 
گرفتــن کرونا هشــدار داد. او از آمــوزش و پرورش 
اســتان ها خواســت تا نســبت به تهویه مناسب در 
مدارس و استفاده از ماسک اقدام کنند: »زمانی رعایت 
پروتکل هادر تهران از سوی اصناف به 80درصد رسیده 

بود، اما حالا به حدود 50درصد رسیده است.«
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2زن نامرئی 
دستور قتل دادند

گفت وگو با متهم 
مقتولرامیشناختی؟

نه. حتی یک بار هم او را ندیده بودم.
پسانگیزهاتازقتلچهبود؟

من کسی را نکشتم. مگر من آدمکش هستم؟
تودرخیابانجانمردبیگناهی

راگرفتهای.
آها. اشــتباه کردم. قتل کار من نبود. کار 2 زن بود؛ 
یعنی آنها از من خواستند که آدم بکشم و بعد از آنکه 

من با چاقو به مرد غریبه ضربه زدم، غیبشان زد.
آنروزچهاتفاقیافتاد؟

آن روز درحالی که چاقو همراهم بود از خانه بیرون 
آمدم و در حال قدم زدن در پیاده رو بودم که ناگهان 
2زن مقابل چشمانم ظاهر شدند. آنها به من گفتند 
که مقتول را بکش. مقتول مــردی بود که در چند 
قدمی من در حال گذر از پیــاده رو بود . تا قبل از آن 
او را ندیده بودم. ابتدا زیر بار نرفتم اما آن 2زن مدام 
در گوشــم می خواندند که باید او را بکشی. حتی با 
چشمانشان اشاره می کردند که هرچه زودتر نقشه 
قتل را اجرا کن. ترسیدم اگر خواســته آنها را اجرا 
نکنم بلایی بر ســرم می آورند و از ترســم خواسته 

2 زن را اجرا کردم. پس از آنکه چند ضربه به مردی 
که نمی شناختم زدم، آن 2زن ناگهان غیبشان زد 
و من درحالی که چاقوی خون آلود در دســتم بود، 

فرار کردم.
چراباخودتدرخیابانچاقوحمل

میکنی؟
برای محافظت از خودم از دســت اشــباح! چندبار 
پیش آمده که در خیابان ارواح به ســراغم آمدند. 
اذیتم می کردند و قصدشان این بود که به من آسیب 
برسانند. به همین دلیل چاقو با خود حمل می کردم 

تا با آن ارواح را تهدید کنم.
ظاهراموادهممصرفمیکنی؟

حدود 10سالی می شــود که ماری جوانا می کشم. 
روز حادثه هم کشیده بودم و به همین دلیل دچار 
توهمات عجیب می شدم. البته قبل از آنکه از خانه 
بیرون بروم، مادرم هم به ســراغم آمد. البته نه در 
واقعیت. چون ماری جوانا مصرف کرده بودم صدای 
مادرم را در گوشم شــنیدم. در حال استراحت در 
خانه بودم که مادرم به فکرم آمد. او در گوشم گفت 
چاقویی از کابینت آشپزخانه بردار و برو در خیابان 
مردی را بکش. من هم از صدایی که دستور گرفتم، 

اطاعت کردم.

مکث

پخشتبلیغاتبانامغیرفارسیممنوعشود
مجلس به منظورصیانت از زبان و خط فارسی پخش تبلیغات 
محصولات با نــام غیرفارســی را در همه جــا به خصوص 
صداوسیما و رسانه های عضو سامانه ساتنا ممنوع و صادرات 
محصولات ایرانی با نام غیرفارســی را نیز ممنوع کند. اگر 
چنین موضوعی به عنوان قانون تصویب شــود شرکت های 
تولیدی هم مجبور می شوند برای شناساندن خود به مردم 
نام محصولات خود را فارسی اصیل انتخاب کنند. این قانون 
در اغلب کشورهای دنیا هســت و چه عالی می شود که در 

ایران هم چنین قانونی باشد.
آشتیانیازتهران


مافیایداروودرمانرامعرفیونابودکنند
برای مسئولان که با یک فیلم می توانند مجرمی را شناسایی 
کرده و به سرعت وی را دستگیر کنند شناسایی و برخورد با 
مافیای دارو که با جان مردم بازی می کنند نباید کاری سخت 
باشد. تقاضای آحاد مردم این است که مسئولان با قاطعیت 
مافیای دارو را شناسایی کرده و به کمتر از نابودی افرادی که 

برای جان مردم ارزش قائل نیستند رضایت ندهند.
پناهیانازخوی

مسئولاندرموردافزایشحقوقبازنشستگانشفاف
سخنبگویند

بازنشسته ای هستم با 5سر عائله که با 18سال و 8 ماه سابقه 
بیمه مستمری بگیر سازمان تأمین اجتماعی شده ام. حقوق 
من در فروردین ماه 300هزار تومــان افزایش یافت و به دو 
میلیون و 400هزار تومان رسید. چرا مسئولان وقتی حرف 
از افزایش حقوق 57درصدی می زنند شفاف سازی  نمی کنند 
که این افزایش به چه صورت و شامل چه کسانی است؟ آیا 
همه بازنشستگان با هر سنوات بیمه ای؟ آیا بازنشستگانی 
که 30سال کامل خدمت کرده اند؟ بازنشستگان قدیمی که 
حقوق آنها ترمیم نشده است یا مستمری بگیرانی مانند من؟
علیبیضاییازاسلامشهر

نظارتیبرایاضافهشدنقارچگونهعطاریهانیست
مدتی اســت هر روز یک عطاری تازه بازگشایی شده دیده 
می شود و در گوشه و کنار شهر مدام بر تعداد عطاری ها اضافه 
می شود. همین هفته گذشــته در محله ما در تهرانپارس، 
2عطاری تازه بازگشایی شده و در کرج در محل زندگی پدرم 
هم 2 عطاری تازه در خیابان راه افتاده است. واقعا جامعه به 
این همه عطاری نیاز دارد. شناخت مردم از داروهای گیاهی 
و ادویه جات چقدر است که این همه عطاری لازم شده است؟ 
چه کسی مجوزهای عطاری را صادر می کند؟ آیا نظارتی بر 

کار عطاری ها که با سلامت مردم سرو کار دارد، هست.
پیرانازتهران

اتوبوسهایمشهدبرایجبرانسرعتیاکمکاریوقت
مسافرانرامیگیرند

اتوبوس کد2305خط 1/37در ســاعت20و 45دقیقه روز 
شــنبه 20فروردین ماه در چهارراه فلســطین نرسیده به 
میدان فلسطین مشهدمقدس درحالی که چراغ راهنمایی 
ســبز بود عمدا توقف طولانــی کرد تا چراغ قرمز شــود و 
احتمالا ساعت تعرفه اش تنظیم شــود. به نظر می رسد این 
رانندگان با ســرعت های غیرمجاز رانندگی می کنند و بعد 
وقت نزدیک ثبت ساعت می شود وقت مسافران را این گونه 

هدر می دهند.
حبیبازمشهد

قیمتوسایلسرمایشی50درصدافزایشداشتهاست
قیمت کولر و وسایل سرمایشی نسبت به سال گذشته 30 
تا 40درصد افزایش داشته است. با این گرانی کولر چه بسا 
افرادی که نتوانند در فصل گرم ســال که از هم اکنون گویا 

آغاز شده کولر داشته باشند.
باطنیازتهران

مزایاوامتیازاتکارتایثاراطلاعرسانیشود
سال هاست که بابت حضور در جبهه، دارای کارت ایثار هستم 
ولی کوچک ترین امتیازی از این کارت نصیبم نشــده است. 
ســؤالم این اســت که هدف از صدور این کارت برای امثال 
من چه بوده اســت؟ و اگر این کارت مزایــا و امتیازاتی دارد 

اطلاع رسانی شود.
فرزادبرخازتهران

معرفیکشتجایگزینشلتوکدرخوزستانچهشد؟
همه ساله در خوزســتان از نیمه بهار شلتوک کشت می شد 
اما امسال اعلام شد که کشاورزان نمی توانند شلتوک کشت 
کنند، آن هم بدون معرفی کشت جایگزین. این امر یعنی از 
بین رفتن نیمی از درآمد سالانه کشاورزان. تقاضا این است که 
تا دیر نشده با حمایت های لازم کشت جایگزین معرفی شود.
شریفیانازاهواز

درختانبلوارشکوفهعبدلآبادخشکیدهاند
شــهرداری منطقه19تهران بلوار وســط خیابان شــکوفه 
عبدل آباد را فقط در حــد رنگ آمیزی تنــه درختان مورد 
رسیدگی قرار داده است، غافل از اینکه شمشادها و درختان 
به خاطر سیراب نشدن و نبود چاله های آبخوری خشک و نیمه 

خشک شده اند. تقاضای رسیدگی به این فضا را داریم.
خسروپناهازتهران

کارتمنزلتبازنشستگاناصفهاننرسید
4ماه قبل با مراجعه حضوری به دفتر رفاهی شهرداری اصفهان 
و نیز ثبت نام از طریق کافی نت برای دریافت کارت منزلت که 
خود مسئولان اعلام کرده بودند، ثبت نام کردیم که متأسفانه 
هنوز کارتی به دستمان نرسیده است. ما به درخواست خود 
مسئولان ثبت نام کردیم چرا تاکنون این کارت ها به دست ما 

نرسیده است.
محمودبلیغیانازاصفهان

شمارهتلفنارتباطيباخوانندگانبا مردم

ارسالپیامکوتاهخوانندگانپیامک

راهزنمسلحدردامپلیس
مردی که با ایجاد راهبندان در جاده های منتهی به شهرستان 
سراوان در سیستان و بلوچســتان اقدام به سرقت از رانندگان 

می کرد دستگیر شد.
به گزارش همشهری، از مدتی قبل شکایات مختلفی در اختیار 
پلیس شهرستان سراوان قرار گرفت که از راهزنی در جاده های 
این شهر حکایت داشت. شاکیان، رانندگانی بودند که هنگام عبور 
از جاده ها، ناگهان با موانعی که در جاده بود روبه رو شده و توقف 
کرده بودند اما در همین هنگام مردی که سلاح کلاشنیکف در 
دست داشــت، به آنها حمله کرده و با تهدید اسلحه، همه اموال 
آنها را سرقت کرده بود. با شروع تحقیقات پلیسی معلوم شد که 
راهزن مسلح یک نفر است که ســوار بر یک پژوی 405اقدام به 
راهزنی در جاده ها می کند. به گفته ســرهنگ مرتضی جوکار، 
جانشین فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان، هر چند 
متهم شناسایی شده بود اما به دلیل اینکه محل زندگی مشخصی 
نداشت، تحقیقات برای به دام انداختن او ادامه یافت تا اینکه مدتی 
قبل خودروی وی در محور ســراوان- اسفندک شناسایی شد و 

مأموران پس از متوقف کردن خودرو، متهم را دستگیر کردند.
وی ادامه داد: در بازرســی خودروی این مرد، یک قبضه سلاح 
کلاشنیکف به همراه 68تیر و یک بی ســیم و دوربین شکاری 
کشف شد و تحقیقات از او برای شناسایی تمامی مالباختگان 

ادامه دارد.

بخششقاتلپدرزنبعداز16سال
مردی که 16سال قبل در جریان درگیری با پدرزنش او را به قتل 

رسانده بود با اعلام گذشت اولیای دم از قصاص نجات پیدا کرد.
به گزارش همشــهری، این مرد که از مهاجران افغان است و در 
ایرانشهر زندگی می کرد، سال 85درحالی که با پدر همسرش 
دچار اختلاف شده بود او را به قتل رساند. او همان زمان دستگیر 
شد و پس از محاکمه از سوی قضات دادگاه به قصاص محکوم 
شد. اولیای دم می گفتند حاضر به بخشــیدن قاتل نیستند و 
هرطور که شــده او باید قصاص شود. در شــرایطی که اصرار 
اولیای دم برای اجرای حکم ادامه داشت، حکم دادگاه در دیوان 
عالی کشور نیز مهر تأیید خورد و برای اجرا آماده شد. با وجود 

این روند اجرای حکم برای چند سال طول کشید.
از چندی قبل دوباره روند اجــرای حکم به جریان افتاد و بعد از 
گذشت 16سال شمارش معکوس برای قصاص قاتل آغاز شد. در 
این شرایط بود که بزرگان منطقه از یک سو و مسئولان زندان و 
شورای حل اختلاف از سوی دیگر برای بخشش قاتل پادرمیانی 
کردند تا او از چوبه دار نجات پیدا کند. هرچند اولیای دم راضی 
به گذشت نبودند اما وقتی پافشــاری و اصرار بزرگان منطقه را 
دیدند راضی به بخشش شدند تا قاتل بعد از 16سال از قصاص 

نجات پیدا کند.
اکبر نوروزی، عضو اصلی شــعبه چهار شــورای حل اختلاف 
ایرانشهر با اعلام جزئیات این پرونده گفت: قاتل بیش از 16سال 
را در زندان گذرانده و حکم قصاص او صادر و قطعی شده بود که با 
رضایت اولیای دم از قصاص نجات پیدا کرد و پس از انجام مراحل 

قانونی از زندان آزاد خواهد شد.

گروگانگرفتنکودکبرایسرقتاز
والدین

سارقان خشن با ورود به یک باغ، کودکی را به گروگان گرفته و 
از این طریق توانستند مقدار زیادی پول و طلا از پدر و مادرش 
ســرقت کرده و بگریزند اما یک روز بعد توسط پلیس دستگیر 

شدند.
به گزارش همشهری، اعضای این باند 3نفره چند روز قبل 
برای سرقت وارد باغی در مجموعه گردشگری باغات شوشتر 
شدند. آنها که مسلح به کلاشنیکف، چاقو و قمه بودند سراغ 
کودکی که در باغ مشــغول بازی بود رفتند. با سر و صدای 
کودک، پدر و مادر او سر رسیدند و در این وضعیت یکی از 
سارقان چاقویی زیر گلوی کودک گذاشت و شروع به تهدید 
کرد. آنها می گفتند درصورتی که کسی سر و صدا کند جان 
کودک به خطر می افتد. آنها با تهدیدهای شان همه را ساکت 
کردند و در ادامه موفق شــدند مقدار زیــادی پول و طلا از 

حاضران در باغ سرقت کرده و بگریزند.
با فرار ســارقان این سرقت وحشــیانه به پلیس گزارش شد و 
دقایقی بعد با حضور مأموران تحقیقات در این باره آغاز شــد. 
مأموران با اســتفاده از سرنخ های به دســت آمده توانستند به 
اطلاعاتی درباره ســارقات دســت پیدا کنند و یک روز بعد با 
شناســایی مخفیگاه ســارقان آنها را در عملیاتی غافلگیرانه 

دستگیر کردند.
سرهنگ روح الله بیگدلی، فرمانده انتظامی شوشتر در این باره 
گفت: مأموران در بازرسی مخفیگاه اعضای این باند سلاح های 
گرم به کار رفته در سرقت را کشف کردند. به گفته او متهمان پس 
از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی 

شدند و تحقیقات در این باره ادامه دارد.

گاززغالجانخانواده3نفریرادر
چادرگرفت

اعضای یک خانواده که برای گرم کردن خود از زغال استفاده 
کرده بودند تاوان این اشتباه را با جان شان دادند.

به گزارش همشــهری، این حادثه بامداد جمعه در روستای 
امیرآباد ورزقان واقع در اســتان آذربایجان شــرقی اتفاق 
افتاد و به دنبــال آن امدادگران اورژانس خــود را به محل 
حادثه رســاندند. وحید شــادی نیا، ســخنگوی اورژانس 
آذربایجان شرقی در این باره گفت: 3عضو یک خانواده شامل 
مردی 40ســاله، زنی 35ساله و کودکی 7ســاله در چادر 
خوابیده و برای گرم شــدن از زغال استفاده کرده بودند که 
دچار گازگرفتگی شده و هر 3نفر جان شان را از دست داده 
بودند. وی ادامه داد: عوامــل اورژانس به محل حادثه اعزام 
شدند اما متأسفانه هر ســه نفر چندین ساعت قبل از اعلام 

مسمومیت فوت شده و دچار جمود نعشی شده بودند.

  bamardom_hamshahri@تلگرامبامردمپیام

کوتاه از حادثه ادعایعجیبجوانیکهپسازمصرفماریجوانادستبهجنایتزد

پافشاریپسرنوجوانبرایاهدایاعضایبدنمادرش،جانچندبیماررانجاتداد

پسر جوان پس از مصرف ماری جوانا 
قدم به خیابان گذاشت و درحالی که 
چاقو در دســت داشــت، به مردی 
رهگذر حمله کرد و با ضربات چاقو جان او را گرفت. او 
حالا مدعی است که جنایت را به دستور 2زن نامرئی 

انجام داده است.
به گزارش همشــهری، این حادثه ظهر پنجشــنبه 
25فروردین ماه در خیابانــی در نازی آباد تهران رخ 
داد. آن روز کسانی که از این خیابان عبور می کردند، 
ناگهان پســری جوان را دیدند که به ســمت مردی 
60ســاله هجوم برد و دیوانه وار با چاقو ضرباتی به او 
زد. او ثانیه هایی بعد با دستان و لباس هایی خون آلود 
پا به فرار گذاشت. شاهدان از دیدن این صحنه وحشت 
کرده بودند. یکی از آنها بــا اورژانس و پلیس تماس 
گرفت و دقایقی بعد مــرد زخمی بــرای درمان به 
بیمارســتان انتقال یافت اما به دلیل شدت جراحات 

وارده جانش را از دست داد.
گزارش این جنایت به قاضی محمدرضا صاحب جمعی، 
بازپرس ویژه قتل اعلام و تحقیقات برای شناسایی و 
دستگیری قاتل آغاز شد. نخستین بررسی ها از این 
حکایت داشت که مقتول روز حادثه برای خرید از خانه 
بیرون رفته که هدف حمله ضارب قرار گرفته است. 
او هیچ ارتباطی با قاتل نداشت و به نظر می رسید که 
عامل جنایت آن روز به صورت تصادفی به سراغ مقتول 

رفته و وی را قربانی کرده است.

پایانفرارقاتل
مأموران در ادامه به بررســی تصاویــر دوربین های 
مداربسته در نزدیکی محل حادثه پرداختند و تصویری 
از قاتل که ماسک هم به صورت نداشت، به دست آمد. در 
ادامه معلوم شد که این مرد به همراه پدر و مادرش در 
همان حوالی زندگی می کند. زمان زیادی طول نکشید 
که مأموران خود را به محل زندگی قاتل رساندند اما وی 
به محض دیدن پلیس چاقویی که با آن مرتکب قتل 
شده بود را از پنجره به بیرون پرتاب کرد و قصد داشت 
از طریق پشت بام فرار کند که تلاش وی بی نتیجه ماند 

و مأموران موفق شدند او را دستگیر کنند.

روایتهایعجیب
متهم به قتل که حدودا 34ساله است، به اداره آگاهی 
منتقل شــد اما در بازجویی ها روایت های عجیبی را 
درباره انگیزه اش از جنایت مطرح کرده اســت. وی 
نخست مدعی شد که آن روز صدای مادرش را شنیده 
که دســتور قتل به او داده و بعد مدعی شد که 2 زن 
نامرئی از او خواســتند جان مرد رهگذر را بگیرد. او 
به دلیل شرایط روحی عجیبی که داشت، به پزشکی 
قانونی معرفی شد و کارشناس پزشکی قانونی پس از 
بررسی های اولیه اعلام کردند که وی از بیماری روحی 
و روانی رنج می برد. در این شــرایط بازپرس جنایی 
تهران دستور داده که متهم از دادسرا به بیمارستان 

روانی منتقل شود و تحت درمان قرار بگیرد.

پســر نوجوان که مادرش 
در جریــان یــک حادثه 
رانندگی دچار مرگ مغزی 
شــده بود، وقتی فهمید مادرش دیگر به 
زندگی برنمی گردد همه تلاشــش را کرد 
تا مادربزرگش را برای اهدای اعضای بدن 

مادرش به بیماران نیازمند راضی کند.
به گزارش همشهری، این بیمار مرگ مغزی 
که زهرا بیلقانیان نام داشت و 37ساله بود 
همراه خانواده اش در آمل زندگی می کرد. او 
راننده سرویس مدرسه بود و دانش آموزان 
را با خودروی خود به مدرســه می رساند. 
ظهر یکی از آخرین روزهای اسفندماه سال 
گذشته بود که او مثل همیشه دانش آموزان 
را یکی یکــی مقابل خانه های شــان پیاده 
می کرد. فقط یــک دانش آمــوز دیگر در 
خودرواش مانده بــود. او همینطور که در 
جاده محمودآباد حرکت می کرد بنابر دلایل 
نامشخصی کنترل خودرو از دستش خارج 
شــد و با خودرویی که از روبه رو می آمد، 
به شدت برخورد کرد. شاهدان حادثه همان 
موقع از اورژانس کمک خواستند و با حضور 
امدادگران، راننــده و دانش آموز که هر دو 
به شدت مصدوم شده بودند به بیمارستان 
منتقل شــدند. دانش آموز مصدوم اوضاع 
بهتری داشت، اما زن راننده آسیب شدیدی 
دیده بود و سطح هوشیاری اش پایین بود. در 
همان بررسی های اولیه پزشکان تشخیص 
دادند که به احتمال زیاد این زن دچار مرگ 

مغزی شده است؛ با این حال برای نجات او 
همه تلاش شان را کردند.

زن جوان 2 فرزند داشت و همه امید آنها به 
این بود که مادرشان هر چه زودتر به زندگی 
برگردد. پیکر نیمه جان زن جوان برای چند 
روز در بیمارستان بود و کادر پزشکی همه 
تلاش خود را برای نجات او انجام داد، اما در 
نهایت زن جوان دچار مرگ مغزی شد و آنها 
مجبور شدند که این موضوع را با خانواده اش 
در میان بگذارند؛ واقعیتــی تلخ که قبول 
کردن آن برای نزدیکان این زن به سادگی 

امکان نداشت.
معصومه، خواهر زهرا در این  باره می گوید: 
وقتی که این اتفاق افتــاد من تهران بودم. 
راه ها بسته بود و به سختی توانستم خودم 
را به آمل برســانم. خواهرم شرایط خوبی 
نداشــت. چند روز چشــم انتظار بودیم تا 
شاید خبر خوبی برسد، اما هرچه گذشت 
هوشــیاری خواهرم کمتر شد و در نهایت 
اعلام کردند که او دچار مرگ مغزی شده و 
دیگر امیدی به بازگشت او به زندگی نیست.
خواهر ایــن بیمار مرگ مغــزی در ادامه 
می گوید: من و خواهر و برادرانم به پیشنهاد 
پزشــکان تصمیم گرفتیم که اعضای بدن 
خواهرم را به بیمــاران نیازمند اهدا کنیم. 
پدرم چند سال قبل فوت شد و برای اهدای 
اعضای بدن خواهرم، باید علاوه بر 2 فرزند 
او مادرمان هم رضایت می داد. راضی کردن 
مادرم برای این کار دشــوار بــود. در این 

شرایط حســن، پسر 16ســاله خواهرم با 
مادرم صحبت کرد تا او را راضی کند. قبلا 
حتی خواهرم هم گفته بود که دوست دارد 
اگر روزی دچار مرگ مغزی شــد، اعضای 
بدنش به بیماران نیازمند اهدا شود. سرانجام 
وقتی مادرم اصرارهای پســر زهرا را دید 
رضایت نامه را امضا کرد. در این شرایط بود 
که پیکر خواهرم برای اهدای اعضای بدنش 

به بیمارستان سینای تهران منتقل شد.
دکتر ساناز دهقانی، رئیس واحد فراهم آوری 
اعضای پیوندی بیمارســتان سینا در این 
 باره گفت: پس از انجام مراحل قانونی و با 
جلب رضایت اولیای  دم، بیمار مرگ مغزی 
در بیمارســتان، تحت عمل جراحی قرار 
گرفت و اعضای بدن او شامل کبد و کلیه ها 

جداسازی و به بیماران نیازمند اهدا شد.

زن جوان در نقش طراح دکوراسیون قدم به خانه 
مرد ثروتمند گذاشت تا پس از جمع آوری اطلاعات 
لازم با همدستی مردی که قرار بود نقش پستچی را 

بازی کند نقشه سرقت از آنجا را عملی کنند.
به گزارش همشهری، اسفند سال گذشته مأموران 
پلیس پایتخت در جریان سرقت ناکام از خانه مردی 
در محله قلهک قرار گرفتند و راهی آنجا شدند. این 
مرد که اقامت کشور کانادا را داشت در زمان سرقت 
در خانه تنها بود و سارق مســلح چنان او را مورد 

ضرب و شتم قرار داده بود که پایش شکسته بود.
شاکی به مأموران گفت: در خانه بودم که زنگ در 
به صدا درآمد. از پشــت آیفون مردی را دیدم که 
می گفت پستچی است و بسته ای برایم آورده است. 
همین که در را باز کردم آن مرد با قنداق اسلحه ای 
که در دست داشته محکم به صورتم کوبید و روی 
زمین افتادم. سپس یقه ام را گرفت و کشان کشان 
مرا از راهرو به داخل آپارتمان برد. انگار می دانست 
که در خانه تنها هســتم و قصد سرقت داشت اما با 
او درگیر شــدم و در این درگیری اسلحه اش روی 
زمین افتاد. پس از آن به طرف در دویدم و خودم را 
به راهرو و از آنجا به در خروجی ساختمان رساندم 
اما پایم لای در گیر کرد و زمین خوردم. همان لحظه 
رهگذری را دیدم که از او خواستم با پلیس تماس 
بگیرد. در این هنگام سارق مسلح دوباره سراغم آمد 
و مرا که پایم شکسته بود، به داخل خانه برد و لوله 
اسلحه را روی سرم گذاشت و تهدید کرد که اگر در 
گاوصندوق را باز نکنم، مرا خواهد کشــت. من اما 

مقاومت کردم و شــروع کردم به فریاد زدن که سر 
و صدای من و تماس مرد رهگذری که شــاهد این 
ماجرا بود با پلیس باعث شد که مرد سارق دستپاچه 
شده بدون اینکه سرقتی انجام دهد از خانه فرار کند.
شــاکی پس از آنکه ماجراي حمله سارق مسلح را 
تعریف کرد، به بیمارســتان منتقل شد و تیمی از 
مأموران برای شناسایی و دستگیری سارق مسلح 

وارد عمل شدند.
تیم تحقیق حدس می زد که سارق تنها نبوده و به 
بررسی دوربین های مداربســته پرداخت و در این 
میان متوجه زنی شد که بیرون از خانه و کنار یک 
خودروی سواری در انتظار سارق بود. او یک بی سیم 
در دست داشت که نشان می داد از طریق آن با سارق 
مسلح در ارتباط اســت و وظیفه اش این است که 

بیرون از خانه مراقب اوضاع باشد.
در ادامه معلوم شــد هر دو پلاک خودرویی که زن 
مرموز و سارق مســلح با آن به محل سرقت رفته 
بودند، ســرقتی اســت. با این حال وقتی تصاویر 
به دســت آمده از زن مرموز در اختیار شاکی قرار 
گرفت، وی را شناخت و گفت که این زن مدتی قبل 
به عنوان طراح داخلی و دکوراسیون وارد خانه اش 

شده و با او در ارتباط بوده است.
گفته های شاکی، اسرار این ســرقت را فاش کرد 
و معلوم شــد زن جوان پس از آنکه در نقش طراح 
دکوراسیون وارد خانه شــاکی شده، اوضاع مالی و 
نحوه زندگی او را زیرنظر گرفته و پس از به دســت 
آوردن اطلاعــات لازم با همدســتی ســارقی که 

اسلحه در دســت داشت نقشه ســرقت از آنجا را 
طراحی کرده اما در آخرین لحظات ناکام مانده اند.

با این اطلاعات، تحقیقات برای شناسایی مخفیگاه 
این زن و همدستش آغاز شد تا اینکه چند روز قبل 
مأموران موفق شدند این محل را شناسایی و هر دو 
متهم را در یک عملیات ضربتی دستگیر کنند. در 

بازرسی از مخفیگاه متهمان یک قبضه سلاح کمری 
و 7تیر جنگی، بی سیم و سایر لوازمی که آنها برای 
سرقت تهیه کرده بودند کشف شد و این زن و مرد 
35و 45ساله به سرقت ناکام از خانه شاکی اعتراف 
کردند و تحقیقات برای کشف دیگر جرائم احتمالی 

آنها ادامه دارد.

3حادثهمرگبارجمعهعجیبپایتخت
جمعه گذشــته 3نفر در پایتخت در 3نقطــه مختلف قربانی 

حوادثی عجیب شدند و جانشان را از دست دادند.
به گزارش همشهری، یکی از قربانیان زنی بود 38ساله که 
هنگام جراحی زیبایی جانش را از دســت داد. گزارش این 
حادثه ســاعت 12ظهر جمعه بیست وششم فروردین ماه 
به قاضی محمد جواد شفیعی بازپرس جنایی تهران اعلام 
شد. بررسی ها حکایت از این داشت که زن جوان برای انجام 
جراحی زیبایی بینی به یکی از کلینیک های تهران مراجعه 
کرده بود اما زمانی که در اتاق عمل بود جانش را از دست داد. 
به دنبال این حادثه خانواده وی شکایتی علیه تیم جراحی 
مطرح کردند که پرونده برای رسیدگی بیشتر به دادسرای 

جرایم پزشکی فرستاده شد.
دومین حادثه نیز عصر جمعه به بازپــرس ویژه قتل گزارش 
شد. قربانی حادثه دوم پسربچه 11ساله ای بود که در حادثه ای 
غم انگیز جانش را از دست داد. خانواده این پسربچه روز جمعه 
برای تفریح به ارتفاعات کن رفته بودند که پسربچه هنگام بازی 
به پایین دره ســقوط کرده و جانش را از دست داد. جسد این 
پسربچه با دســتور بازپرس جنایی تهران به پزشکی قانونی 

انتقال یافت.
اما آخرین قربانی آخرین روز هفته پایتخت پســری حدودا 
30ساله بود که به عجیب ترین شکل ممکن جانش را از دست 
داد. گزارش این حادثه ســاعت23 جمعه به بازپرس جنایی 
تهران اعلام شد. شــب حادثه پسر جوان به همراه پدرش به 
پشــت بام خانه خود که در حوالی خیابان هاشمی بود رفته 
بودند. به دلیل باد و بارندگــی آنتن تلویزیون خانه آنها تکان 
خورده و پدر و پسر قصد داشتند هم آنتن را درست کنند و 
هم درپوش که در پشت بام برای خروجی آب بود را بردارند 
تا آب در پشت بام جمع نشــود. اما ناگهان پسر جوان پایش 
لیز خورد و تعادلش را از دســت داده و به پایین سقوط کرد. 
به دنبال این حادثه تلخ، بازپرس جنایی دستور داد تا جسد 

قربانی به پزشکی قانونی انتقال یابد.

اصرار نجات بخش پسر نوجوان 

سارق مسلح خود را پستچی جا زد 

گزارش

داخلی

دوربین های مدار بسته تصویر هر دو متهم را ضبط کرده بود 
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روزنامه گاردین ]انگلیس[

»طرح رواندا« محکوم به شکست است
گاردین مخالفت سازمان ملل با طرح دولت انگلیس برای اخراج 
پناهجویان را منتشر کرده و نوشــته که این طرح محکوم به 
شکست است. براساس این طرح، انگلیس برخی از پناهجویانی 
که با قایق از طریق کانال مانش وارد خاک این کشور می شوند  را 

به کشور رواندا در مرکز قاره آفریقا منتقل خواهد کرد. 

ولادیمیر پوتیــن، رئیس جمهور 
روسیه گفته است که تحریم های 
غرب علیه بخش انرژی کشورش، 
بر اقتصــاد جهانی تأثیــر خواهد 
گذاشت و مسکو باید مسیر صادرات خود را به سمت 
آسیا برگرداند.به گزارش الجزیره، تحریم های غرب 
علیه بخش انرژی روســیه، اقتصاد این کشور را به 
چالش کشیده اســت. از همان ابتدا هم که گزینه 
تحریم نفت و گاز روسیه مطرح بود، این گمانه وجود 
داشت که مسکو، جایگزینی برای بازارهای جذاب 
خود در اروپا پیدا کند و چین و دیگر کشــورهای 

شرقی به عنوان گزینه های اصلی مطرح بودند.
حالا پوتین صراحتا در این باره صحبت کرده و گفته 
است که مقصد صادرات بخش انرژی کشورش باید 
تغییر کند. او در یک جلســه دولتی درباره بخش 
انرژی گفته اســت: » در آینده نزدیک، صادرات به 
غرب کاهش پیدا خواهد کــرد. ما باید به صادرات 

خود تنوع ببخشیم.«
تحریم های غربی که تقریبا تمام بخش های انرژی 
روسیه را هدف قرار داده، به تلافی حمله روسیه به 
اوکراین وضع شده است. کشورهای غربی همچنین 
برنامه هایی جدی برای کاهش وابســتگی خود به 

نفت، گاز و زغال سنگ روسیه دارند.
پوتین گفته است روسیه، که حدود یک دهم نفت 
دنیا و یک پنجم گاز دنیا را تامین می کند، باید در 
مسیری پیش برود که در سال های اخیر در پیش 
گرفته و گام به گام، مسیر صادرات خود را به سمت 
بازارهای در حال رشد جنوب و شرق تغییر بدهد. 
او گفته اســت: »تلاش های کشورهای غربی برای 
خارج کردن تولید روسیه از بازار و جایگزین کردن 
تولیدات ما، در نهایت بر اقتصاد جهانی اثر خواهد 

گذاشت.«
او گفته اســت که اروپا نمی تواند به زودی تمام گاز 
روسیه را جایگزین کند؛ »کشورهای غربی گمان 
می کنند که می تواننــد از منابع انرژی روســیه، 
ازجمله گاز طبیعــی پرهیز کنند، امــا جایگزین 
منطقی این منابع برای اروپــا وجود ندارد. ممکن 
اســت )که این منابع موجود باشــند( اما فعلا که 
اینطور نبوده. همه می دانند که هیچ انرژی رایگانی 

در بازار جهانی وجود ندارد.«
روسیه حدود 40درصد گاز طبیعی اروپا را تامین 
می کند و تحریم های غرب علیه روســیه، صادرات 
آن را به شدت به ســختی انداخته؛ چون به خاطر 

تحریم ها، تامین قراردادهای فعلی و نحوه پرداخت 
آنها در شــبکه های بانکی به شــدت پیچیده شده 
اســت. پوتین همچنین خواستار شتاب بخشیدن 
به تکمیل پروژه های زیرساختی، ازجمله خطوط 
راه آهن و لوله هایی که نفت و گاز این کشــور را به 
بازارهای در حال رشد در شرق و جنوب می رسانند، 
شده است. او به دولتش دســتور داده که تا ابتدای 
ماه ژوئــن )11خــرداد( برنامه ای برای توســعه 
ریزساخت های صادرات به آفریقا، آمریکای لاتین 

و آسیا و پاسیفیک طراحی کنند.

چین؛ شریک ویژه
 بزرگ ترین هدف روســیه در این رویکرد جدید، 
بدون هیچ تردیدی، چین است که همین حالا هم 
قراردادهای همکاری چشــمگیری را با روسیه در 
بخش انرژی و دیگر بخش ها بسته است. روسیه در 
همین زمستان گذشته قرارداد جدید 30ساله ای 
را برای فروش گاز به چین بســته است. گازی که 
براســاس این قرارداد به چین صادر خواهد شد از 
طریق خط لوله جدیدی که هنوز ســاخته نشده 
منتقل می شود. روسیه و چین، در زمستان قرارداد 
همکاری استراتژیکی با هم امضا کرده اند و بسیاری 
در مسکو معتقدند روسیه می تواند با کمک پکن از 

تحریم های غرب جان سالم به در ببرد. بزرگ ترین 
زمینه همکاری برای 2کشــور، بخش انرژی است. 
چین به شدت به منابع تازه انرژی برای حفظ رشد 
اقتصادی خود نیاز دارد و مسکو هم وابستگی بسیار 
زیادی به صادرات انرژی دارد و باید خیلی ســریع 

جای خالی بازارهای اروپایی را پر کند.
بی اثر شدن تحریم ها علیه مسکو به خاطر همکاری 
نکردن پکن با غرب، چنان جدی گرفته می شــود 
که مقامات آمریکایی، رســما در این باره به چین 
هشدار داده اند. جیک سالیوان،مشاور امنیت ملی 
رئیس جمهور آمریکا، انتهای سال گذشته صراحتا 
درباره همکاری اقتصادی چین با روسیه برای بی اثر 
کردن تحریم ها هشــدار داده بود. با این حال نیاز 
2کشور به واردات و صادرات انرژی، احتمالا چیزی 
نیســت که با تهدید آمریکا برطرف شود. براساس 
توافق 2کشور در میانه بهمن، شرکت گازپروم که 
به صورت انحصاری گاز روســیه را به خارج از این 
کشور صادر می کند، متعهد شده است که سالانه 
10میلیارد مترمکعب گاز به چین صادر کند. چین 
در ســال2021 بیش از 16.5میلیارد مترمکعب 
گاز، چه از طریق خط لوله و چه به صورت گاز مایع 
)ال ان جی(  وارد کرده اســت. براساس توافق های 
دوطرف، قرار است حجم صادرات روسیه به چین تا 

سال2025 میلادی به 38میلیارد مترمکعب برسد.
قرار اســت خط لوله جدیدی که گازپروم تاسیس 
خواهد کرد، طی 2 تا 3سال آینده، شرق روسیه را 
به شمال غرب چین متصل کند. با این حال سطح 
همکاری های 2کشور در بخش انرژی، همین حالا 
هم بسیار بالاست و با وجود تحریم ها، صادرات نفت 

روسیه به چین افزایش یافته است.

رشد صادرات در دوران تحریم 
خرید نفت از روســیه،  چنان وسوسه برانگیز است 
که نه تنها چین، بلکه کشــورهایی کــه با تحریم 
مســکو موافقند عملا تحریم را نادیده گرفته اند و 
خرید خود از روســیه را افزایــش داده اند. یکی از 
این کشــورها، کره جنوبی متحد آمریکا در شرق 
آسیاســت. به گزارش نیکی آســیا، در ماه مارس 
)اسفند و فروردین(، واردات نفت چین از روسیه، 
26درصد افزایش داشته اســت. این رشد واردات 
نفت در حالی ثبت شــده که اقتصاد چین به خاطر 
قرنطینه های سراسری در شهرهای بزرگ، شاهد 
کاهش آمار کلــی واردات بوده اســت. در همین 
مدت، کره جنوبی که در وضع تحریم ها علیه روسیه 
با آمریکا و متحــدان غربی اش همــکاری کرده، 
44درصد رشد واردات نفت از روسیه را ثبت کرده 
است. تایوان دیگر متحد آمریکا هم در مدت مشابه، 
شاهد 9درصد افزایش واردات نفت از روسیه بوده 
اســت. افزایش واردات نفت در دورانی که آمریکا و 
متحدانش در اروپا و دیگر مناطــق دنیا، بر ایزوله 
کامل روســیه تأکید می کنند، نشــانه ای از وجود 
شکاف و نقص در رژیم تحریم ها علیه روسیه است. 
یک عامل این است که بسیاری از کشورها، واردات 
انرژی را از تحریم ها مســتثنا کرده اند. برای نمونه، 
ســبربانک، بزرگ ترین بانک روسیه با تحریم های 
فلج کننده ای مواجه شــده اســت، اما با این حال 
کشــورهای دیگر می توانند برای مبــادلات مالی 
بخش انرژی، همچنان با این بانک همکاری کنند. 

این استثنا از سوی خود آمریکا وضع شده است.
دلیل دیگر این اســت که روســیه، بــرای حفظ و 
به دست آوردن سهم از بازارهای شرقی، تخفیف های 
زیادی به خریداران داده است. بسیاری از کشورها 
هم بعد از حمله روســیه به اوکراین، بــه این فکر 
افتاده اند که از شــرایط پیش آمده استفاده کرده 
و تا جایی کــه می توانند نفت خــام ارزان بخرند و 

ذخیره کنند.

چرخش روسيه به بازارهای انرژی شرق 
مسکو در پي تحریم هاي سخت غرب، مقصد صادرات انرژي خود را به سمت بازارهاي شرق آسیا تغییر داده است

 سیاست کووید-صفر؛
چالش بزرگ دولت چین

چین سیاســت »کووید-صفر« خود را همچنان با جدیت 
دنبال می کند؛ به عبارت دیگر؛ هر محله، شهر یا منطقه ای 
که ســویه جدیدی از ویروس کووید-19 در آن شایع شود 
تا شناســایی همه افراد مبتلا، قرنطینه کامل اجرا می شود 
تا شــمار ابتلا به صفر برســد. طی هفته های اخیر، با آغاز 
بزرگ ترین و شــدید ترین موج همه گیــری کرونا در این 
کشور، مردم در چندین شــهر با هدف جلوگیری از پخش 
شدن بیماری، در خانه های خود حبس شــده اند؛ اقدامی 
که باعث شده زنجیره های تامین کالا مختل شود و مقامات 
برای تامین کالاهای اساسی موردنیاز شهروندان به دردسر 
بیفتند. این وضعیت به بی ثباتــی اجتماعی و اقتصادی در 
چین دامن زده و می تواند برای دولت چین چالش هایی را 

در پی داشته باشد.
آمار ابتــلای روزانــه در چین طــی روز جمعــه 23هزار 
و513مورد اعلام شــده اســت. درحال حاضر دســت کم 
44شــهر چین ازجمله پرجمعیت ترین شــهر این کشور 
یعنی شانگهای، تحت قرنطینه هستند. شانگهای، پایتخت 
اقتصادی، فناوری و تجاری چین نیز محسوب می شود اما 
اکنون به عنوان کانون اصلی شیوع سویه اومیکرون شناخته 
می شود و به طور کامل تعطیل شده است. روزانه 25میلیون 
نفر در این شــهر در تقلا هســتند تا تحت سیاســت های 

سختگیرانه قرنطینه زندگی کنند.
شدت بالای ســختگیری ها در اجرای قرنطینه، تنش هایی 
را در شــهر های مختلف چین ایجاد کرده اســت؛ چرا که 
قرنطینه های شــدید باعث کمبود غذا و دیگــر مایحتاج 
ضروری خانوارها شده و شــبکه های توزیع را مختل کرده 
است. شهروندان شانگهای طی 21روز گذشته اجازه خروج 
از خانه های خود را نداشــته اند. در تصاویر منتشر شده در 
شبکه های اجتماعی افراد گرسنه و خسته ای دیده می شوند 
که از پنجره های خانه هــای خود فریاد می کشــند و یا با 
نگهبانان درگیر می شوند. رویترز گزارش داده که نیروهای 
پلیس شانگهای با معترضانی که در اعتراض به تبدیل شدن 
مجتمع های مسکونی به مراکز قرنطینه تجمع کرده بودند، 

برخورد فیزیکی کرده و درگیر شده است.

وضعیت بحرانی کنونی شاید یکی از بزرگ ترین چالش های 
دولت چین از ابتدای همه گیری کرونا تا به امروز باشد. این 
وضعیت می تواند بحرانی تر هم شود؛ چرا که درست زمانی 
آغاز شده که شی جین پینگ، رهبر چین، قصد دارد سومین 
دوره حضورش در راس قدرت را تثبیــت کند. او به عنوان 
قدرتمند ترین رهبر چین طی دهه های اخیر، نام خود را پای 
سیاست کووید-صفر حک کرده است. اگرچه انتظار نمی رود 
موج اومیکرون و اجرای سیاســت کووید-صفر بتواند دور 
سوم ریاســت جمهوری جین پینگ را تهدید کند، اما قطعا 
چالش های اقتصادی و تنش های اجتماعی متعددی علیه 

دولت چین به دنبال خواهد داشت.

مختل شدن زندگی و چرخه اقتصاد
اگرچه رهبر چین علاوه بر اجرای سیاست کووید-صفر، بر 
کاهش تبعات اجرای این سیاســت بر زندگی شهروندان و 
توسعه اجتماعی هم تأکید داشته، اما به نظر می آید مقامات 
محلی نسبت به رفاه شــهروندان بی توجه بوده و اولویت را 
به قطع کــردن زنجیره بیماری، حتی درصورت مشــاهده 
چند مورد ابتلای خفیف اختصــاص داده اند. از ابتدای ماه 
گذشــته میلادی تا به امروز بیش از 320هزار مورد ابتلای 
عموما خفیف در چین شناسایی شده اند که بیشتر آنها در 
شــانگهای و جیلین متمرکز بوده اند. با وجود این، درحال 
حاضر ده ها شهر چین تحت قرنطینه شدید قرار گرفته اند. 
تامین مایحتاج در این شهرها به چالشی بزرگ برای دولت 
تبدیل شده؛ زیرا تحت مقررات سیاست کووید-صفر، هزاران 
کسب وکار، بســیاری از مراکز تجاری بزرگ، فروشگاه ها، 
بزرگراه ها بســته شده و بســیاری از راننده های کامیون ها 
در شــبکه توزیع، در قرنطینه  شــهرهای مختلــف و یا در 
ایستگاه های بازرســی متعددی که در جاده ها ایجاد شده، 
به دام افتاده انــد. ازاین رو حتی اگر افــراد بتوانند مایحتاج 
خود را با توجه به کمبود های موجود ســفارش دهند، این 
سفارش ها به دلیل نقص در شبکه توزیع به دستشان نخواهد 
رسید؛ مشکلی که دولت چین تلاش کرده تا با به کارگیری 
دوباره نیروهای شبکه توزیع کالا و ایجاد انبارهایی در کنار 
مجتمع های مسکونی آن را برطرف سازد  اما در آن چندان 
موفق نبوده است. به این ترتیب، نابســامانی اقتصادی در 
چین به یکــی از اصلی ترین چالش هایی تبدیل شــده که 
پافشاری بر اجرای سیاســت کووید-صفر برای دولت این 

کشور به دنبال داشته است.

بازی سرزنش
ســی ان ان به نقل از تری مک آرور، بنیانگذار پژوهشــکده 
سیاســت های چین می نویســد: اگرچه نارضایتی عمومی  
نسبت به عملکرد دولت چین در مهار موج اومیکرون افزایش 
یافته، اما درصورتی  که دولت بتواند راهی برای برون رفت از 
این بحران بیابد، می تواند ورق را بــه نفع خود برگردانده و 
بحران اخیر را برای خود به یک پیروزی سیاسی تبدیل کند؛ 
مشابه همان اقدامی که در سال2020 در ووهان انجام داد. 
این بار اما نارضایتی از دولت چین در شبکه های اجتماعی و 
به تازگی در خیابان های شانگهای نمود پیدا کرده است. در 
این میان به نظر می رســد دولت مرکزی قصد دارد با مقصر 
خواندن دولت های محلی، خود را از این بحران نجات دهد؛ 
رویکردی که طی هفته های گذشته منجر به اخراج چندین 

نفر از مقامات بهداشتی، به ویژه در شانگهای شده است.

اسماعیل هنیه
رئیس دفتر سیاسی حماس

تصمیم ما برای دفاع از مسجدالاقصی 
و حمایــت از آن بــه هــر قیمتی اســت. 
اشغالگران در قدس و مسجد الاقصی 
هیــچ جایــی ندارنــد. ایــن نبــرد هویت 
است و ما در نبرد اراده و هویت به هر 
اندازه که طول بکشــد، پیروز خواهیم 

شد. )المیادین(

دمیترو کولبا
وزیر خارجه اوکراین

از صدراعظم آلمان می خواهم هرچه 
ســریع تر موافقــت خــود را با ارســال 
تسلیحات سنگین به اوکراین اعلام 

کند. 
تمــام اســتدلال ها در مخالفــت بــا 
تحویــل جنگ افزارهــای مــورد نیــاز 
ارتش اوکراین ناموجه هســتند. اگر 
آلمان زودتر اجازه تحویل جنگ افزار 
بــه اوکرایــن را مــی داد، ادامــه جنگ 

اجتناب پذیر بود. )دویچه وله(

ایلهان عمر حمله به 
مسجدالاقصی را محکوم کرد

در ادامه واکنش هــا به حمله 
نظامیان رژیم صهیونیســتی 
به نمازگزاران فلســطینی در 
مسجدالاقصی و کرانه باختری، 
ایلهان عمــر، نماینده مجلس 
نمایندگان آمریــکا این اقدامــات را محکوم کرد. 
ایلهان عمر که از منتقدان اصلی رژیم صهیونیستی 
در کنگره آمریکاست با انتشار یک ویدئو از برخورد 
نظامیان صهیونیست با مســلمانان فلسطینی در 
حساب توییتری خود نوشــت: »وحشتناک است. 
ماه رمضان ماه صلح و تعمق است. حمله به مردم در 
عبادتگاه آنها؛ جایی که باید مقدس باشد، به روشنی 
اشتباه و ظالمانه است. باید این وحشیگری را محکوم 

کنیم و به آن پایان بدهیم.« 

نقل قول جهان نما

 خبر

کیوسک

جشن تولد بنیانگذار کره شمالی، بدون رژه نظامی

کره شــمالی صــد و دهمیــن 
ســالگرد تولد بنیانگذار و رهبر 
کره شــمالی، کیم ایل سونگ، 
را برخــلاف تصــور ناظــران 

بین المللی بدون اجرای رژه نظامی برگزار کرد.
به گزارش رویترز، در اجرای این مراســم که به 
»روز خورشید« مشهور اســت، هزاران هنرمند 
در میدان اصلی پیونگ یانگ بــه اجرای برنامه 
پرداختند اما برخلاف گمانه زنی های رسانه های 
غربی در روزهای اخیر، در این مراســم خبری 
از رژه نظامی، رونمایی از موشــک های جدید یا 
ســخنرانی رهبر جوان کره شمالی، کیم جونگ 
اون نبود. او فقط به حضور در این گردهمایی ملی 

و راهپیمایی عمومی اکتفا کرد.
کره شــمالی معمولا رویداد های بــزرگ و ملی 

خود را به همراه رژه های عظیم نظامی و نمایش 
جدید ترین موشــک های ساخته شــده در این 
کشــور برگزار می کند. ناظــران بین المللی هم 
در روزهای اخیر با اتکا بــر تصاویر ماهواره ای از 
آماده سازی  یک رژه نظامی بزرگ در سالروز تولد 
بنیانگذار کره شــمالی خبر داده بودند. سالروز 
تولد کیــم ایل ســونگ چند هفته پــس از آن 
برگزار شد که کره شمالی، آزمایش موشک های 
بالســتیک  قاره پیمای خود را از ســر گرفت. از 
سال 2017تاکنون، این نخستین باری است که 
کره شــمالی اقدام به آزمایش این نوع موشک ها 
کرده است. سئول و واشنگتن ادعا دارند مدارکی 
به دست آورده اند که نشان می دهند، پیونگ یانگ 
به زودی آزمایش سلاح های هسته ای خود را هم 

از سر خواهد گرفت.

آسیا

گزارش

چه كشورهايی بزرگ ترين منابع نفت جهان را دارند؟
ونزوئلا، عربستان و ايران، نيمی از ذخاير اثبات شده 1.55 تريليون بشكه ای نفت 
جهان را در اختيار دارند. در سال 2019 ميلادی، جهان روزانه 99.7 ميليون بشكه 

نفت مصرف كرده است.  
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گرینویچ

مرگ با نیش صدويکمین مار

 

مريلند: برخی بر این باورند كــه در فلان جا 
»سگ صاحبش را نمی شناسد« اما متخصصان 
حيات وحش بر این باورند كه چنين جایی اصلا 
وجود خارجی ندارد و نه تنها هر سگ  نگهبانی 
صاحبش را می شناســد بلکه حتــی مار ها هم 
صاحب شان را می شناسند، نشان به آن نشان كه 
دیلی ميل گزارش كرده است در آمریکا مردی 
كه بيش از 100مار در خانه داشــته است بر اثر 
نيش مار غریبه ای كه جــزو آن 100مار خانه 
نبوده و وارد خانه شده كشته شده است. ميان 
100مار ی كه به پــاس غذایی كه می گرفته اند 
هرگز او را نيش نزده بودند مامبای ســياه و مار 
كبری هم وجود داشته اســت. به هر حال این 
واقعيت است كه در حيات وحش هيچ خزنده ای 
دســت كم به آشــناها نيش نمی زند و كسی را 

نمی گزد.

بلیت برنده مهاجر غیرقانونی
 

زبروژ:  پناهجوی آفریقایی كه به صورت غيرقانونی خود 
را به بلژیک رسانده، در مسابقه بخت آزمایی 250هزار 
یورو برنده شده اســت. این اما تمام داستان نيست، او 
هيچ مدرک اقامتــی ندارد و به صــورت غيرقانونی در 
 این كشــور اروپایی اقامت دارد. ایــن مرد جوان كارت 
بخت آزمایی 5 یورویی را روز 23مارس در شهر بندری 
زبروژ خریده بود. او وقتی متوجه شد در مسابقه برنده 
شــده برای دریافت جایزه به ســوپرماركتی كه كارت 
خود را خریده بــود مراجعه كرد، اما بــا توجه به مبلغ 
بالای این جایزه، برنده موظف اســت برای دریافت آن 
با دفتر مركزی این شــركت در بروكسل تماس بگيرد. 
درنهایت برنده واقعی به ایستگاه پليس مراجعه كرد و 
كارت برنده هم اكنــون در گاوصندوق اداره پليس قرار 
دارد. شركت لاتاری می گوید تمام تلاش خود را می كند 
كه این پرداخت را انجام دهــد، اما معمولا برای این امر 
شماره حساب بانکی مورد نياز است. این دقيقا مشکلی 
است كه این پناهجوی غيرقانونی با آن روبه روست چرا 
كه او نه حساب بانکی دارد و نه حتی مدارک اقامتی در 

اختيار دارد.

انتخاب نام های 10هزار دلاری
 

نیويورك: زنی 33ســاله  به نام تيلــور هامفری صاحب 
یکی از عجيب ترین و پردرآمد ترین شــغل های دنياست. 
او فقط برای انتخاب نام نــوزاد بين 1500 تا 10هزار دلار 
از هر مشتری پول می گيرد. به گزارش نيویورک پست، او 
كه بيشترین مشتری های خود را به وســيله اینستاگرام 
ویزیت می كند ممکن است فقط یک تلفن ساده را جواب 
بدهد و نامی انتخاب كند و كف دستمزدش را دریافت كند 
و ممکن است پاسخ های فرم پرسشــنامه اش را بخواند یا 
براساس شجره نامه مشتری نام مناسب انتخاب كند كه در 
این صورت سقف دستمزد را دریافت می كند. او می گوید: 
همه  چيز از كتاب انتخاب نام ها كه مــادرم در كودكی به 
من داد آغاز شد، از كودكی به معنی نام ها و اینکه هر نامی 
به چه شخصيتی با چه پيشــينه ای هماهنگی دارد علاقه  
داشتم و مشتری هایم این علاقه و تجربه را درک می كنند 
و می دانند انتخاب نام مناســب چه تأثيری بر سرنوشت 

فرزندشان دارد.

ضیافت يک نفره ... عکس : همشهری / محمد عباس نژاد اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

یکشنبه

با کریمان کارها دشوار نیست

رمضان، كریم اســت و  ماه خدای 
كریم. بســاط ضيافت پهن است و 
همه دعوتند؛ فرقی نمی كند كه صالح و مقرب باشند یا فاسق 
و گنهکار. رمضان كریم است و  ماه بخشش خدای كریم. شاید 
عده ای بگویند زمان با زمان یا مکان بــا مکان تفاوتی ندارد و 
همه آنها مخلوق خداوند است. بله، همه مخلوق خداوند است 
اما بعضی از زمان هــا و مکان ها خصوصيتی دارنــد كه آنها را 
متمایز می كند و خود خداوند به دلایلی، به آنها فضيلتی ویژه 
بخشيده و برایشــان احترام خاصی قائل شده است. این البته 
مختص اسلام نيست و در ادبيات سایر ادیان و حتی در اساطير 
غيردینی نيز بعضی از زمان ها و مکان ها و حتی اعداد نســبت 
به بقيه یک ویژگی و احترام خاصی دارند. در قرآن كریم هم از 
ایام الله سخن رفته اســت و هم از ارض مقدسه و طور سينا كه 
حتی موسای پيامبر باید پابرهنه در آن قدم بگذارد. رمضان از 
آن ایام خاص خداست. شهر الله است. رمضان كریم است و ماه 
خدای كریم. درست است كه لطف و كرم الهی هميشه و در هر 
زمان و مکانی شامل بندگانش می شود و اصولاً كریم بودن، در 
ذات حضرت پروردگار است؛ اما در این ماه عزیز درهای مغفرت 
و بخشش را بازتر و رحمتش را شامل تر و سرازیرتر از هميشه 
می كند و هر كس با هر شرایطی می تواند از آن بهترین بهره را 
ببرد. رمضان كریم است؛ یعنی دریچه های ورود به رحمت الهی 
وسيع تر شده و شرایط ورود به آن آسان تر از اوقات دیگر است. 
خداوند در ماه رمضان نمره قبولــی و ورود به درگاه رحمتش 
را پایين تر آورده تا عده بی شــماری دسترســی به این بارگاه 
رحمت داشته باشند و بخشــش الهی شامل شان بشود. آری، 
رمضان كریم است دست رد به سينه هيچ كس نمی زند حتی 
گنهکاران و از قافله جامانده ها. اصلاً  مــاه رمضان ماه عجيبی 
است. تلاقی كرامت و كرم و كریمان. خداوند كریم در رمضان 
كریم هم قرآن كریم را نازل كرده و هم از تبار صالحان زمين، 
كریمی را آفرید به نام حسن مجتبی عليه السلام. آری، او آمد 
و شد كریم اهل بيت عليهم السلام تا بساط كرم الهی كامل تر و 
پرشورتر شود. این انسان فرازمينی آمد تا تجلی كرم خدا باشد 
كه به دوست و دشمن لطف می ورزد. آمد تا مردم با دیدن نمونه 
عينی لطف به دشمن، درک درستی از لطف عام و عفو و گذشت 

الهی داشته باشند.
نقل اســت كه مردی از اهالی شــام كه تحت تأثيــر تبليغات 
بنی اميه نســبت به اهل بيت عليهم السلام موضع خصمانه ای 
داشت به مدینه رفته بود. می دانيم كه به دليل حکومت طولانی 
معاویه بر شام و تبليغات امویان عليه اهل بيت، مردم شام اسلام 
را با دشمنی علی عليه السلام می شناختند و گویا دشمنی با آل 
علی از اركان دین آنها بود. معروف است كه حتی در خطبه های 
نمازجمعه، دشنام دادن و لعن علی عليه السلام سنت شاميان 
بود. آن مرد شــامی در یکی از كوچه های مدینه با امام حسن 
مجتبی عليه السلام روبه رو شد و همين كه فهميد مخاطبش 
كيست، بی درنگ شروع به دشنام دادن و ناسزا گفتن به حضرت 
كرد. كریم اهل بيت قدری سکوت كردند تا مرد شامی حسابی 
خود را خالی كند. سپس به او فرمودند: من فکر می كنم تو در 
این شهر غریب باشــی. اگر جایی برای سکونت نداری، منزل 
ما متعلق به تو است. اگر به كســی بدهکاری، من بدهی ات را 
تقبل می كنم و می پردازم و اگر هزینه خورد و خوراک نداری 
من آب و غذایت را تأمين می كنم. وقتی آن حضرت با این همه 
لطف و محبت با او برخورد كردند كــه حتی در باور طرف هم 
نمی گنجيد، مجذوب ایشان شــد و گفت: ای پسر رسول خدا! 
اگر قبل از این ملاقات به مــن می گفتند بدترین افراد زیر این 
آسمان كيست، من از تو و پدرت نام می بردم. اما از الان به بعد 

شما را به عنوان بهترین ها معرفی می كنم.
بنابراین اگر بگویيم رمضان، مجمع كــرم و كرامت و كریمان 
اســت به بيراهه نرفته ایم. خدای كریــم، رمضان كریم، قرآن 
كریم و امام كریم، همه و همه نور اميدی هستند در دل بيقرار 
و مشتاق ما تا قدر این ماه عزیز را بيشــتر بدانيم و از این همه 
كرم بهترین بهره ها را ببریم و هرگز از درگاه لطف و كرم الهی 

مأیوس نباشيم.

فرهنگ و زندگي

غريبه کوچک

تقويم/ سالروزعدد خبر

کاشف چهره های سینمایی

شــايد اگر ايرج قادری در همان سال های 
جوانی داروسازی را نیمه کاره رها نمی کرد 
و وارد دنیای سینما نمی شد، ديگر نه زينال 
بندری بود که بازيگرش )جمشید هاشم پور( 
تبديل به ستاره پولساز دهه 60و 70بشود 
و نه »سام و نرگســی« که بشوند نقل زبان 
جوانان دهه 80و محمدرضا گلزار هم شايد 
همان گیتاريست می ماند و هیچ وقت روی 
پرده سینما ديده نمی شد. 28فروردين روز 
تولد ايرج قادری، کارگردان و نويســنده، 
فیلمنامه نويس و بازيگر ســینمای ايران 
است که سال 1313 در تهران به دنیا آمد. 
برزخی ها، دادا و تاراج را در فاصله سال های 
60تا 63ســاخت و جايگاهش را به عنوان 
کارگردان در ســینمای ايران تثبیت کرد. 
قادری ســینمای مخاطب پســند را به 
خوبی می شــناخت و خوب می دانست با 
چه ترفندی بیننده را تــا انتهای فیلم در 
ســالن نگه دارد. درام جنايی »می خواهم 
زنده بمانم« که اوايل دهه 70با فیلمنامه ای 
از رســول صدرعاملی و براساس داستان 
زندگی پدرام تجريشی به کارگردانی قادری 
ساخته شــد، گواهی بر اين ادعاست. او با 
کارگردانی روان و حساب شده اش براساس 
يک پرونده واقعی يکی از پرمخاطب ترين 
فیلم های سینمای ايران را ساخت. با فیلم 
»آکواريوم« به تهیه کنندگی علی سرتیپی 
و درحالی که گرد پیری بر چهره اش نشسته 
بود، علاوه بر کارگردانی بار ديگر بازيگری را 
نیز تجربه کرد. ايرج قادری در ارديبهشت 
1391 به دلیل تشــديد بیماری سرطان در 
بیمارستان مهراد بستری شد و در همان ماه 
درگذشت. خاکسپاری او در همان روز و در 
آرامگاه بهشت سکینه در کرج برگزار شد. 
طبق وصیت اين کارگــردان، کلیه هزينه 
مراســم و يادبودش به مؤسسه حمايت از 

کودکان سرطانی اهدا شد.

حافظ

چه نقش ها که برانگیختیم و سود نداشت
فسون ما بر او گشته است افسانه

چند ســالی اســت كه عده ای 
به علت مســموميت ناشی از 
خوردن قارچ سمی در طبيعت، 
یا راهی بيمارستان می  شوند  یا 
در بدترین حالت جانشان را از 
دست می دهند. این اتفاق هم 
معمولا در فصــل بهار می افتد 
كه مــردم برای گشــت و گذار 
به جنگل ها و باغ هــا و مزارع 
می روند و از آنجــا كه عده ای 
فکر می كنند هر چه در طبيعت 
بروید، قابل خوردن است، هر چه 
علف و گياه هرز است را به عنوان 
گياه دارویی از جا در می  آورند 
و هر چه قــارچ هســت را هم 
به عنوان قــارچ خوراكی ميل 
می كنند. اما بد نيســت بدانيد 
كه طبق آمار دانشگاه های علوم 
پزشکی كشور، از سال1397 تا 
نيمه نخست سال1400، بيش 
از 5هزار مورد از مســموميت 
به دليل مصرف قارچ های سمی 
و خودرو گزارش شــده است. 
دقيق تر بخواهيــم بگویيم، در 
سال1396، بالغ بر 1540مورد 
مراجعه به بيمارســتان در اثر 
مسموميت با قارچ های خودرو 
و سمی گزارش شده است. این 
آمار از ســال 1397 تا 1399 
به ترتيــب بالغ بــر 1726 نفر، 
365نفر و 722 نفــر بوده و در 
نيمه نخست ســال1400 هم 
تعداد 828مــورد مراجعه به 
بيمارســتان بر اثر مسموميت 
با ایــن نوع قارچ هــای خودرو 

گزارش شــده كه نشان دهنده 
تعــداد بــالای قربانيــان و 
شــایع بودن این مســموميت 
در كشور اســت. امسال هم با 
توجه بــه اینکــه كرونا كمی 
كاهش داشته و طبيعت گردی 
بيشتر شــده، باز هم مسئولان 
نگراننــد كه آمــار جدیدی از 
این مســموميت در كشــور 
ایجاد شــود. بــه همين دليل 
هم توصيــه می كنند كه مردم 
از مصــرف قارچ هــای خودرو 
به ویژه قارچ هایــی كه در كنار 
درختان خشک شده می رویند 
و یا قارچ هایی كــه افراد بومی 
جمع آوری می كنند و به فروش 
می رســانند، جدا خــودداری 
كنند. ایــن را هــم بدانيد كه 
تشــخيص قــارچ ســمی از 
غيرســمی آن، با جست وجو 
در اینترنت یــا علائم ظاهری 
قارچ قابل تشــخيص نيست و 
فقط متخصصان و كارشناسان 
قارچ شناســی و گياه شناسی 
می تواننــد ایــن تشــخيص 
را بدهنــد. اگر هم كســی از 
نزدیکانتان قارچ سمی خورد، 
بدانيد كه علائم مســموميت 
بين 4 تا 5ساعت و گاهی 12 تا 
16ساعت خود را نشان می دهد 
و نشــانه هایی مانند استفراغ، 
بی حالی، عطش زیاد، دل درد، 
سرگيجه و همچنين عوارض 
روحی دارد كــه در این مواقع 
باید فورا بيمار مســموم را به 
مركز درمانی برســانيم وگرنه 
ممکن اســت ســبب مرگ یا 
آســيب های جدی به اعضای 

بدن مانند كبد یا كليه ها شود.

دغدغه

فاطمه عباسی

قارچ سمی

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متن کوتاهی که می بینید. ما منتظريم تا 
نوشته هايتان درباره مسائل روزمره، مشکلات و دغدغه هايتان را برای 
ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید جايتان 
اينجا محفوظ است. متن يا طرح تان که آماده شد يک تماس  با شماره 

23023636 بگیريد تا برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

سیدمحمدرضا واحدی
كارشناس فرهنگی

دعای روز پانزدهم ماه مبارك رمضان

لكَُمْأسَْتَجِبعُْونیاد

بسم الله الرحمن الرحیم
اللهمّ ارْزُقْنی فیهِ طاعَه الخاشِعین واشْرَحْ فیهِ صَدْری بإنابهَ المُخْبتینَ 

بأمانِک یا أمانَ الخائفِین.

به نام خداوند بخشنده مهربان
خدایا روزی كن مرا در آن فرمانبرداری فروتنان و بگشا سينه ام در 

آن به بازگشت دلدادگان به امان دادنت  ای امان دل هاي ترسان.

صابر محمدی

هفدهم آوریل است؛ روز هایکو

حالا دیگر با شاهکارهای 
مـشعــشـــع و شـاذ ]![ 
تک كلمــه ای كــه بــا پرداخت هــای مبتذل 
اینستاگرام پسند بهاره و پایيزه به خورد خلق الله 
داده می شوند، نمی شود گفت كه هایکو همچنان 
كوتاه ترین نوع شــعر جهان اســت. مثلًا این را 

بخوانيد:
»باش!«

نه! منتظر بقيه اش نباشيد... تمام شد. كل شعر 
همين بود. اســمش هم فکر كنم این بود: »یک 
عاشقانه آرام«. چنين شــعری، از قضا به عنوان 
هایکو منتشر می شود. فارغ از اینکه هایکو، قواعد 
صلبی هم دارد و به طور مثال باید در 17مورا )و نه 
آنطور كه اغلب ادعا می شود در 17 هجا( سروده 
شود، چنين شعری هيچ گاه هایکو نيست؛ چون 
در وهله نخست، هيچ بویی از رازورزی جادوگون 

آن شعرهای ژاپنی نبرده است.
یا مثلا این را بخوانيد:

فرغونی در ميدان شاه عباســی كرج وجود دارد! 
این یکی البته برای نخستين بار است كه منتشر 
می شــود! آن روز كه آن شعر ریچارد براتيگان را 
برای آن دوست خواندم، باید فکرش را می كردم 
كه روزی بياید و بگوید در ادامه ســنت برقراری 
گفت وگو با هایکو، شــعری ســروده است و این 
سه سطر را برایم بخواند. آن روز برایش این شعر 

ریچارد براتيگان را خوانده بودم:
موتورسيکلتی / در نيومکزیکو/ وجود دارد.

براتيگان آمریکایی، قرن ها پس از هایکوسازهای 
ژاپنی خواسته بود این چنين با استخدام پارودی 
و آیرونی به گفت وگو با آن سنت شرقی بپردازد 
و خب... دوست ما هم گمان كرده بود با فرغونی 
كه وجــودش را در ميدان شاه عباســی كرج به 
رخ می كشيد می شــود آن ســنت را ادامه داد. 
شــاید هم داده بود؛ چه می دانم. بگذریم. امروز 
یکی از روزهای آوریل اســت. جــدای از اینکه 
علی الظاهر طبق اذعــان تی.اس. اليوت، آوریل 

بی رحم ترین ماه هاســت، اما ایــن روز از آن، به 
نام هایکو نام گذاری شــده است. هایکوها، یکی 
از ترجمه پذیرترین شــعرهای جهان هســتند؛ 
عریان اند، بی پيرایه های زبانی و بدون تعقيدات 
صوتی. به شدت مضمون پردازند؛ همان ویژگی 
كه سبب می شود اگر شعری به آن مجهز باشد، 
عوام بعد از خواندنش بگویند: »آهان! چه شــعر 
پرمفهوم عميقی! كاملًا فهميدیم چه می گوید«. 
هایکو، بسط تصویری یک یا چند مضمون است؛ 
دقيقاً خلاف برخی شعرهای مضمون پرداز شعر 
فارسی مانند شــعرهای عصر سبک هندی كه 
مضمون پردازند اما سرشــارند از پيچيدگی های 
تصویر در رگ كلمات. هایکو، پرده برداشــتن از 
رازی جهانی اســت كه همه منتظر برملاشدن 
آن هستند؛ به همين خاطر هم هست كه شعری  
اســت بين الملل. شــاید معروف ترین هایکوی 

جهان این باشد:
古池

蛙飛び込む
水の音

این غریبه كوچک، نوشــته باشو است؛ ماتسوئو 
باشو كه مشــهورترین هایکونویس ژاپنی بود. 
راســتی... ترجمه اش به قرار ع. پاشایی و احمد 

شاملو می شود این:
بركه كهن، آه/ جهيدن غوكی. ـ / صدای آب.

آخر مصور

  »آب« اثر: المر
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»باغبانوگلِگرفتههایبیگلُ«

وقتی ماه خدا شــروع می شــود و ســر و شکل 
می گيرد، دم دمای گرگ و  ميش غروب كه بوی 
دارچينِ شله زرد و كنجدِ تفت داده، كوچه ها را پرُ 
می كند، باید یک نظرسنجی توی شهر بگذارند كه 
آقا و خانم عزیزی كه به  هرحال در  ماه و ميهمانی 
خدایی كه حالت خوب تر است - احتمالا - و دلت 
گشاده تر، كه بيشتر می خندی، كمتر بوق می زنی، 
ســعی می كنی دیرتر جوش بياوری و عصبانی 
شوی. همين شما! بگو اگر یکی بهت گل بدهد، 
چه كار می كنی؟ همين قدر ســاده، همينطور 
مبهم. اینکه یکی را كه حالا می شناسيش یا نه، بر 
دارد یک گل بهت بدهد. دوست دارم جواب اینها 
را یکی یکی بخوانم، جواب آدم های ماه خدا را. كه 

برادر و خواهر چکار ميکنی و چه واكنشی داری 
به این آدم گُل دِه!

بعد همه كســانی را كه توی نظرسنجی شركت 
كرده اند ببرم در همان ميانه رمضان كه تولد فرزند 
ارشد علی بن ابی طالب )ع( است. جواب هایشان 
را بگذارم كنار جواب حسن بن علی. نه جواب كه 
واكنشش. كه یک روز كنيزش برمی دارد و حالا 
خواسته دلبری كند یا فرزند علی را می شناخته 
كه بی مقدمه برداشــته گل داده به او. چه كرده 
امام مجتبی )ع(؟ بی مکــث و فاصله، رو كرده به 
كنيز و گفته تو دیگر آزادی و برای خودت. دارید 
داستان را؟ در مقابل یک گل، بزرگ ترین چيزی 
كه به او می توانســته بدهد داده. بعد هم كنيز نه 
كه ناراحت شود ولی گفته آقاجان من گل دادم، 
 شــما خودم را به من دادید؟ و فرزند علی)ع( و 
فاطمه )س( هم چاره ای نداشته. دیده اید بعضی 

آدم ها یک صفت و رفتاری چنان در تار و پود جان 
و روحشــان می رود و می دمد كه جزء ذات شان 
می شود؟ خودمانی  اش را می گویم دست خودش 
نيست، كلا اینطوری ا ست. حالا امروز تولد كسی 
اســت كه مهر و محبتِ بيشــتر، خودمانی  اش 
شده. نمی تواند جور دیگری باشد، سلامی كنی 
در آغوشــت می گيرد، درود فرســتی معطرت 
می كند و گل دِهی آزادت می كند. در همين حال 
و حوالی كه داریم، كه از تک و تا افتاده ایم، كه ادای 
خوبی و خوشــی و بزن قدش را درمی آوریم، كه 
خنده هایمان زور زوری و گریه هایمان زیر زیركی 
ا ست، می خواهم بگویم ما سر را گِل گرفته ایم و 
خالی زِ گل، بيا و خودت گلستان كن زمين بایرِ 
خشکيده مان را. همين كه دوستت داریم و دلمان 
برایت می رود، بس نيســت، پس خودت بخند، 

بدَِم، بنوشان و آزادمان كن، یا كریم اهل كرامت.

سید احمد بطحايیویژه
داستان نویس
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کاهش خدمات 
 درمانی به بیمه شدگان

 تامین اجتماعی 

مصوبه بودجه1401، حذف ارز ترجیحی و بازگشت 
قیمت  دارو به شــهریور1400 اســت که محقق 
شدن آن مشــروط به انتقال منابع ارزی دارو به 
ســازمان های بیمه گر خواهد بود. اما اجرای این 
طرح منوط به کاهش بدهی های ســازمان های 
بیمه گر  اســت که تنها با محقق شدن مطالبات 
آنها از سوی دولت فراهم خواهد بود. هر چند که 
پرداخت نشــدن این بدهی ها آسیب دیگری هم 
به همراه داشته اســت، کاهش خدمات بیمه ای 
از ســوی مراکز درمانی و داروخانه های دولتی و 
خصوصی به بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی. 
این سازمان حدود 400هزار میلیارد تومان از دولت 
طلب دارد و پرداخت نشدن این مطالبات منجر به 
بدهی کلان آنها به مراکز درمانی و داروخانه های 
دولتی و خصوصی شده است. حالا مشکل جدی 
برای بیمه شدگان این ســازمان وجود دارد که از 
ارائه خدمــات در این مراکز محروم می شــوند یا 
مجبور به پرداخت هزینه ها با قیمت های چندین 

برابر هستند.
علیرضا امیرپور، کارشناس سازمان تامین اجتماعی 
در این باره به همشهری می گوید: »سازمان بیمه 
سلامت مجموعه کاملا دولتی است و تمام منابع 
آنها از دولت تامین می شــود اما ســازمان تامین 
اجتماعی مجموعه عمومی غیردولتی اســت که 
90درصد بودجه های آن از سوی شرکای اجتماعی 
یعنی بیمه شــدگان، کارفرمایان و بازنشستگان 
تامین می شود.« به گفته امیرپور بدهی های انبوه 
به جامانده از مطالبات ســازمان از دولت است که 
امسال طبق نظر کارشناسان به بیش از 400هزار 
میلیارد تومان رسیده اســت: »این بدهی شامل 
3درصد حق بیمه دولت به ســازمان است که در 
سال های متوالی انباشته شده و منجر به کاهش 
خدمات به بیمه شدگان اســت. تامین اجتماعی 
در حوزه درمان خدمات مســتقیم و غیرمستقیم 
ارائه می کند. خدمات مستقیم در بیمارستان ها، 
پلی کلینیــک و درمانگاه های تامیــن اجتماعی 
برای بیماران بدون پرداخت هیچ هزینه ای انجام 
می شود که بالاترین اعمال جراحی با هزینه های 
قابل توجه را هم پوشــش می دهد. اما در درمان 
غیرمستقیم بحث فرانشیز مطرح است که خرید 
درمان از بخش دولتی یا خصوصی است. ما اینجا 
به دلیل همیــن مطالبات از دولت با مشــکلاتی 
مواجه هســتیم و کمبود منابع تامین اجتماعی 
و کســری باعث کاهش خدمات از ســوی مراکز 
دولتی و خصوصی می شود.« او به کسری ماهانه 
بیــش از 4500میلیــارد تومان کســری منابع 
تامین اجتماعی اشــاره می کند و ادامه می دهد: 
»آسیب این مســئله در جایی دیده می شود که 
تامین اجتماعی نمی تواند مطالبات بیمارستان ها، 
درمانگاه ها، داروخانه ها، مراکز درمانی، تشخیص 
طبی و مطب های خصوصی را در فواصل کوتاه مدت 
پرداخت کند. مطالبات مراکز خصوصی و دولتی 
بخش درمان معوق می شــود و آنهــا هم به دلیل 
اینکه نتوانســته اند مطالبات خودشان را به موقع 
از سازمان دریافت کنند، خدمات خود را کاهش 
می دهند یــا از پذیرش بیماران تحت پوشــش 
تامین اجتماعی سرباز می زنند. اگر کسری منابع 
نداشــتیم و ســازمان توانمندی این را داشت که 
هزینه های این بیمارســتان ها و مراکز خصوصی را 
 به موقع پرداخت کند، قطعــا بهترین منفعت برای

 بیمه شده و بازنشستگان فراهم می شد که در مراجعه 
به مراکز خصوصی و دولتی با مشکل مواجه نشوند.« 

حوزه سلامت جای آزمون و خطا نیست 
امیرپور درباره میزان بدهی های تامین اجتماعی 
به مراکــز درمانی و داروخانه ها کــه باید پیش از 
اجرای حذف ارز ترجیحی به نقطه مطلوب برسد 
هم بیان می کند: »آمار دقیقی در این باره ندارم اما 
براساس اعلام روســای اتحادیه  داروخانه داران و 
بیمارستان های کشور، پرداخت مطالبات سازمان 
به مراکز خصوصی حدود 6 تــا 7 ماه عقب افتاده 
اســت. اما درباره حذف ارز ترجیحی آسیبی که 
وجود دارد، این است که با این روند برای تامین دارو 
و تجهیزات پزشکی فشار مضاعفی به سازمان تامین 
اجتماعی وارد خواهد شد و شاید بیم آن را داشته 
باشیم که درباره عمده ای از اقلام دارویی که تاکنون 
با استفاده از ارز ترجیحی خریداری می شد، تامین 
اجتماعی نتواند در آینده همه هزینه ها را پرداخت 
کند. آسیب جدی این مسئله برای بیمه شده ها و 
بازنشسته هاست و باعث افزایش پرداخت فرانشیز 
به ویــژه در پرداخت غیرمســتقیم خواهد بود.« 
او معتقد اســت دولت و تصمیم گیرندگان حوزه 
اقتصادی در این حوزه باید دقت بیشــتر داشته 
باشــند چرا که حوزه سلامت بســیار حساس و 
تأثیرگذار است: »شــاید مردم از نان شب بزنند 
و ســفره خود را کوچک کنند اما از سلامت افراد 
نمی توان گذشت. حوزه سلامت جای آزمون و خطا 
نیست چرا که جان افراد را به خطر می اندازد. قشر 
آسیب پذیر در این باره بیشترین مشکل را خواهند 
داشت چرا که ســقف افزایش حقوق این افراد در 
سال جاری حدود 5میلیون تومان است و افزایش 
هزینه های درمانی آسیب جدی به آنها وارد خواهد 
کرد. البته اگر مطالبات تامین اجتماعی به شکل 
مطلوب از سوی دولت پرداخت شود، اجرای این 
طرح میسر خواهد بود. هم مطالبات مراکز درمانی 
و داروخانه ها پرداخت می شود و هم با اختصاص 
مابه التفاوت بودجه ارزی دولتی و نیمایی به بیمه ها 
می توان بــدون افزایش قیمت، حــوزه درمانی و 

دارویی بیماران را پوشش داد.« 

گپ

هزینه سلامت؛ جیب مردم70درصد، بیمه 30درصد

بیمه ها، مهم ترین نقطه اتکای بیماران در بحث 
درمان به شــمار می روند، اما چند سالی است 
که با وجود پوشش 90درصدی جمعیت کشور 
از ســوی بیمه ها، اما وضعیت ارائه خدمات از 
جانب آنها چندان مطلوب نیست؛ نه در خدمات 
درمانی و آزمایشگاهی و نه در پوشش دارویی، 
رضایت بیماران فراهم نشده و پرداخت از جیب 
مردم چندین برابر است. براساس استانداردهای 
جهانی 70 تا 80درصد پوشش بیمه باید از سوی 
دولت ها و شرکت های بیمه تامین شود و حدود 
20درصد هم از ســوی مردم، اما با اینکه قرار 
بود در پایان برنامه توســعه ششم سال1400، 
هزینه های پرداخت از جیب مردم به 25درصد 
برسد، ولی حالا بیماران بیش از 60 تا 70درصد 
هزینه های درمانی و گاهی 100درصد هزینه های 
خرید دارو را از جیب پرداخت می کنند. مطلوب 
نبودن بسته های خدماتی بیمه را مهدی رضایی، 
معاون بیمه و خدمات ســلامت سازمان بیمه 
سلامت تأیید می کند، اما این را اضافه می کند 
که منابع مالی جوابگوی هزینه ها نیست. به گفته 
او، بیمه باید 80درصــد هزینه های درمانی را 
پرداخت کند، اما حالا مردم 70درصد هزینه ها 
را از جیب شان پرداخت می کنند. رضایی خبری 
هم برای بیماران صعب العلاج دارد؛ افزایش سطح 
خدمات بیمه ای برای این گروه که در 3دهک 
کم در آمد جامعه قرار دارنــد. او در گفت و گو با 
همشهری توضیح بیشــتری درباره مشکلات 
بیمه ها برای افزایش پوشش بیمه ای دارویی و 

درمانی می دهد.

در قانون بودجه1401، یکی از موارد 
مهم تحت پوشش قرار گرفتن افراد بدون بیمه 
از سوی بیمه سلامت است. سازوکار اجرایی این 

طرح چیست؟ 
امســال در قانون بودجه1401، 3 دهک کم درآمد 
جامعه )یک تــا 3( به صورت کامــلا رایگان بیمه 
خواهند شــد و حق بیمه این افراد از سوی دولت 
پرداخت می شود. افرادی هم که در دهک های بالاتر 
قرار دارند براســاس آیین نامه اجرایی، می توانند از 
پوشش بیمه ای سلامت برخوردار شوند، اما باید در 
پرداخت حق بیمه مشارکت داشته باشند. براساس 
آخرین آیین نامــه مصوبه1398 هیــأت دولت، 
دهک  چهارم باید 50درصــد و دهک های بعدی 
هم 100درصد در پرداخت حق بیمه مشــارکت 
داشته باشند؛ هر چند که ما معتقدیم این آیین نامه 
باید به نفع مردم و با پوشش حداکثری اصلاح شود. 
این اصلاحیه را تقدیم دولت کردیم و اگر تجدیدنظر 
در »آیین نامه ارزیابی وسع« انجام شود، جمعیت 

بیشتری تحت پوشش بیمه قرار خواهند گرفت.
آمار افراد بدون بیمه در کشور عدد 
ثابتی ندارد و بین 6تا 9میلیون نفر متغیر است. 
مشخص شده که در این طرح چه تعداد به صورت 

رایگان بیمه می شوند؟
آخرین آمار رســمی که در اختیار داریم مربوط به 

سال95 اســت. مرکز آمار ایران آن زمان جمعیت 
فاقد بیمه را 10درصد جمعیت کشــور اعلام کرد. 
البته براساس فراخوان ها و پیگیری تحت پوشش 
قرار دادن افراد کمتــر برخوردار در مناطق محروم 
متوجه شدیم که این عدد اکنون کمتر است. طی 
ســال های اخیر در ســازمان بیمه سلامت حدود 
6میلیون بیمه شــده داشــتیم که اکنون نامعتبر 
هســتند؛ یعنی در یک مقطع تحت پوشش بیمه 
بودند، اما اکنــون به هر دلیلی بیمــه  ندارند. آمار 
6میلیون نفری افراد فاقد بیمه هم براساس همین 
اطلاعاتی است که در بانک اطلاعاتی ما ثبت شده 
اســت. این افراد جزئی از این 10درصد جمعیت 
اعلام شده در سال95 هستند. درباره اینکه امسال 
چه تعــداد از این افــراد تحت پوشــش بیمه قرار 
می گیرند هم براســاس قانون باید وزارت تعاون و 
رفاه آنها را شناسایی و به ما معرفی کند. هنوز زمان 
شناسایی این افراد تمام نشده، اما اطلاعات اولیه از 
سوی این وزارتخانه درباره افراد فاقد بیمه در کشور 
حدود 6میلیون نفر اســت و جمعیت 3دهک اول 
برخوردار از حمایت کامل دولت هم 2 تا 2.5میلیون 
نفر عنوان می شود. البته به جز شناسایی این افراد 
از ســوی وزارت رفاه، ما اقدامــات دیگری هم به 
همراه سایر نهادهای اجتماعی، هلال احمر و بسیج 
به صورت فعال در مناطق کم برخوردار و حاشــیه  
شــهرها انجام می دهیم. بر این اساس و طی4 ماه 

اخیر  بیش از 400هزار نفر بیمه شده اند.
اما با وجود گستردگی جمعیت تحت 
پوشش، به نظر نمی رسد که خدمات ارائه شده 

منجر به رضایت مردم شده باشد. 
در بحث پوشش همگانی 3موضوع اساسی مطرح 
اســت؛ گســتره پوشــش حداکثری بیمه بدون 
محدودیت، کیفیت قابل قبول خدمات برای افرادی 
که بیمه می شــوند و تامین منابع پایدار برای بقا و 
تداوم خدمت دهی بیمه ای. در بخش اول کشور ما 
جزو کشورهای موفق است؛ یعنی بالای 90درصد 
جامعه ما بــه نوعی تحت پوشــش بیمه های پایه 
قرار دارند، اما رضایت از بیمه 90درصد نیســت و 
حاکی از آن اســت که عمق یا کیفیت بسته های 
خدمتی ما در سطوح بالا قرار ندارد. بیمه در تقبل 
هزینه های ســلامت بار اصلی را بــر دوش دارد و 
براساســا قاعده های جهانی در ســبد هزینه های 
ســلامت 70 تا 80درصد هزینه ها باید از ســوی 
دولت و بیمه تامین شــود و 15 تا 20درصد هم از 
جیب مردم، اما در کشور ما شرایط اینگونه نیست 
و سهم پرداختی از جیب مردم معکوس شده است. 
هم اکنون ســهم بیمه ها در پرداخــت هزینه های 
ســلامت حدود 30 تا 35درصد است و باقی آن را 

مردم باید پرداخت کنند.
یعنی مردم هم اکنون 65درصد از 
هزینه ها را از جیب خودشان پرداخت می کنند؟ 
ملاک ما آمارهای رسمی در حساب ملی سلامت 
است که به سال97 مربوط می شود. آن آمارها نشان 
می دهد که 40 تا 45درصد هزینه ها از سوی مردم 
و تنها 55درصد از سوی بیمه ها پرداخت می شود. 
فکر می کنیم در این 3ســال اخیر شــرایط کمی 
نامناسب تر هم شده است. آمارهای غیررسمی به 
ما نشان می دهد که سهم مردم در این باره افزایش 
پیدا کرده و به عبارتی به حدود 60درصد رســیده 

است؛ درصورتی که طبق قانون برنامه ششم توسعه، 
هدفگذاری این بود که در پایان برنامه ششم توسعه 
در ســال1400، ســهم مردم به 25درصد و سهم 
دولت و بیمه ها به 75درصد برســد، اما این اتفاق 
نیفتاد. این مسئله 2علت دارد؛ اول اینکه سهم کافی 
از درآمد ناخالص ملی به حوزه سلامت اختصاص 
پیدا نمی کند و نکته دوم و البته مهم تر، ناکارآمدی 
در حوزه سلامت اســت. این مسئله باعث می شود 
اگر به حوزه سلامت منابعی هم اختصاص پیدا کند 
به دلیل همین ناکارآمدی ها، هدررفت منابع داشته 
باشــیم که باعث افزایش پرداخت از جیب مردم 
می شود. باید نظام ســلامت ما به سمت اصلاحات 
اساســی پیش برود و منابع به درستی هزینه شود. 
پیاده ســازی نظام پزشــک خانواده و نظام ارجاع 
2فاکتور مهم این اصلاحات است. باید هزینه ها را 
به سمت اقدامات مراقبتی و پیشگیرانه سوق دهیم 
تا هزینه های درمان کاهش پیدا کند. تلاش ما در 
چند سال اخیر اصلاح نظام بیمه بوده، ازجمله اینکه 
پزشک خانواده در اولویت باشد، اما مشکلات حوزه 
سلامت شاید چندان به چشم مردم نیاید. در 2 سال 
اخیر هم همزمان با کرونا با وجود تحمیل هزینه ها 
به ســازمان های بیمه گر، هیچ بهره مندی از منابع 
اعتباری که دولت برای بخش کرونا درنظر گرفته 
بود، نداشتیم. تنها برای داروی رمدسیویر بیش از 
1100میلیارد تومان و برای تمام خدمات درمانی 
حدود 5500میلیارد تومان هزینه کردیم. ســال 
گذشته گرانی دارو هم داشتیم و بیش از 560قلم 
دارو افزایش قیمت داشــت. از این میزان 460قلم 
دارو تحت پوشــش بیمه قرار گرفت؛ درحالی که 
طبق قانون ما باید تنها 15درصد را تحت پوشش 
قرار می دادیــم، اما این عدد به 40درصد رســید. 
البته با توجه به طرح های در دســت اجرا ازجمله 
اختصاص بودجه خــاص به صنــدوق حمایت از 
بیماران صعب العلاج و همچنین تحت پوشش قرار 
دادن افراد فاقد بیمه ، امیــدواری ما برای کاهش 

مشکلات در سال جاری بیشتر است.
علاوه بر این دو طــرح، حذف ارز 
دولتی از دارو و تجهیزات پزشکی است که البته 
هنوز اجرایی نشده، اما در همین ابتدای کار هم 
منجر به التهاب در بازار دارو شده است. بیمه 
سلامت در این باره چه نقشی خواهد داشت تا 

منجر به کاهش هزینه ها برای بیماران شود؟ 
یکی از مشکلات موجود، به کمیسیون قیمت گذاری 
دارو برمی گردد که ما به عنوان سازمان بیمه گر در 
آن حضور نداریم. بعد از افزایش قیمت ها به ما اعلام 
می شود که چه داروهایی گران شده  است. ما نسبت 
به این مسئله اعتراض کردیم و وزیر بهداشت وعده 
داد که از این پس ما هم در این کمیســیون حضور 
داشته باشیم. قیمت گذاری ها در سازمان غذا و دارو 
اتفاق می افتد. ما نمی گوییم که قیمت دارو افزایش 
پیدا نکند؛ چرا که ملاحظاتی در این باره وجود دارد، 
اما مهم ترین خواسته ما این است که برای افزایش 
قیمت با بیمه ها هماهنگی صورت بگیرد و با منابع 
محدود و مشخص ما سازگار باشــد. درباره تغییر 
روند تخصیص ارز هم کــه منجر به افزایش قیمت 
داروی تولید شده می شود، باید منابع مالی موردنیاز 
بیمه ها تامین شــود. برقراری ارتباط منطقی بین 
دخل و خرج ها برای مــا ضرورت دارد و نمی توانیم 

تعهدی بیشتر از منابع مان ایجاد کنیم که خطرات 
ورشکســتگی را به دنبال داشته باشد. حضور ما در 
جلسات کمیسیون قیمت گذاری منجر به تعامل 
بیشــتر خواهد بود و با درنظر گرفتن ملاحظات، 
افزایش قیمــت را با توجه به منابــع موجود تحت 
پوشش قرار می دهند. آن زمان اگر منابع ما ظرفیت 
افزایش قیمت ها را نداشته باشد باید از روش های 
مختلف نسبت به تامین منابع تدبیر شود و تا زمان 
تامین نشــدن منابع هیچ افزایــش قیمتی وجود 
نداشته باشــد؛ چرا که عواقب آن به طور مستقیم 
به مردم برمی گردد و منجر به افزایش هزینه های 

پرداخت از سوی مردم می شود.
آیا بیمه ها برای دریافت مابه التفاوت 
ارز ترجیحی و نیمایی سازوکار مشخصی دارند 
که در نهایت منجر بــه اختلال در بازار دارویی 

کشور و تامین نیاز مردم نشود؟ 
پیشنهاد داده ایم سامانه  مســتقلی برای پرداخت 
مابه التفاوت ارز ترجیحی به بیمه ها اختصاص پیدا 
کند. این سامانه به یک بانک عامل متصل خواهد 
بود و بودجه هم در اختیار این بانک قرار می گیرد 
که متفاوت از حساب  ســازمان های بیمه گر است. 
این روند قابل بررسی و نظارت از سوی دستگاه های 
نظارتی است. به هیچ عنوان امکان اینکه این بودجه 
در جای دیگری هزینه شود، وجود نخواهد داشت. 
نگرانی ما این اســت که به اندازه هزینه ای که این 
طرح دارد، منابع آن تامین نشود و به جایی برسیم 
که مجبور شویم منابع سازمان های بیمه گر را به این 
سامانه تزریق کنیم؛ شرایطی که مشکلات زیادی 
را متوجه ما خواهد کرد. در محاسبات اولیه هزینه 
پیش بینی شده برای اجرای این طرح حدود 86هزار 
میلیارد تومان است، اما در خوش بینانه ترین حالت 
هم اکنون حدود 73هزار میلیــارد تومان برای آن 
پیش بینی شــده که در همین ابتدای کار 13هزار 
میلیارد تومان کمبود دارد. تمام این شرایط مشروط 
به این اســت که 100درصد این 73هزار میلیارد 
تومان اختصاص داده شــود، امــا همین حالا هم 
سازمان مدیریت برنامه و بودجه درباره اختصاص 
کامل آن به حوزه دارو با اطمینان صحبت نمی کند 
و به نظر می رســد که ماجرای تداخل هایی با بحث 

کالاهای اساسی هم مطرح اســت. امیدواریم این 
مسئله در بالاترین سطح دولت برطرف شود و منابع 
مالی به بیمه ها اختصاص پیدا کند. منابع مورد نیاز 
برای اجرای این طرح 2 تا3برابر کل منابع موجود 
است و اگر خللی در این پرداخت وجود داشته باشد، 
عملا نمی توانیم آن را پوشش دهیم و زنجیره تامین 
دارو مختل خواهد شــد. این طرح باید با اطمینان 
و ضریب تحقق 100درصــدی منابع مالی اجرایی 

شود؛ در غیر این صورت آسیب زاست.
یکی دیگر از مهم ترین الزامات اجرای 
این طرح، بحث بدهی سازمان های بیمه گر به 
مراکز درمانی و داروخانه هاســت. آیا پیش از 
اجرای آن قادر خواهید بــود این مطالبات را 

کاهش دهید؟ 
برای شروع طرح ضروری اســت مطالبات معوق 
مراکز ارائه خدمــت و داروخانه ها به نقطه مطلوب 
برســد. وضعیت سازمان بیمه ســلامت نسبت به 
تامین اجتماعی مطلوب تر است و با 2هزار میلیارد 
تومان به این نقطه مطلوب خواهیم رسید. مشکل 
اینجاست که اگر اختصاص سال گذشته ما به صورت 
کامل محقق می شــد، می توانستیم بدهی هایمان 
را صفر کنیم. بیــش از 90درصد منابع ما از طریق 
دولت تامین می شــود، در سال گذشــته بیش از 
1500میلیارد تومان اعتبار مصوب ما اختصاص پیدا 
نکرد و اگر محقق می شد، نقطه آغاز ما در سال جدید 
به نقطه مطلوبی می رسید و برای اجرای طرح حذف 
ارز ترجیحی دیگر بدهی به داروخانه ها نداشتیم. به 
همین دلیل ما تأکید داریم که مطالبات معوق قبل 
از اجرای طرح پرداخت شود و خواسته بیمه سلامت 
این است که همان مبلغ 2هزار میلیارد تومان به ما 

برای پرداخت این مطالبات تعلق بگیرد.
درصورت محقق شــدن تمام این 
شرایط می توان انتظار افزایش خدمات سلامت 

از سوی این سازمان را داشت؟ 
طی ســال های اخیر برخی داروها از لیست بیمه 
خارج شــدند و مردم هزینــه آن را به طور کامل از 
جیب پرداخت می کنند. درباره داروهای خارجی 
هم که مشابه ایرانی دارند ما قیمت کالای داخلی 
را پوشــش می دهیــم و مابه التفــاوت آن را باید 
بیمار خودش پرداخت کند. در آزمایشــگاه ها ما 
پوشــش تعرفه دولتی داریم، اما تعرفه خصوصی 
باعث افزایش هزینه های بیمار می شود. اگر منابع 
مالی داشته باشــیم می توانیم تعهدات بیمه ای را 
افزایش دهیم. این در حالی اســت که بودجه بیمه 
سازمان ســلامت امســال تنها 7درصد رشد کرد 
که در مقایســه با تورم جوابگوی هزینه ها نیست. 
42میلیون نفر تحت پوشــش بیمه ســلامتند و 
85درصد از بیمه شده ها افرادی هستند که دولت 
موظف بــه پرداخت حق بیمه آنهاســت؛ ازجمله 
20میلیون روستایی و 13میلیون همگانی که بیمه 
رایگان دارند. با ملاحظات قانونی باید اعتبارات ما 
حدود 65هزار میلیارد تومان افزایش پیدا می کرد، 
اما اکنون 31هزار میلیارد تومان اســت. این عدد 
نصف بودجه ای اســت که ما بــرای ارائه خدمات 
ســلامت نیاز داریــم؛ بنابراین منابــع ما ظرفیت 

اضافه کردن تعهــدات را ندارد 
و در این شــرایط انتظار مردم از 
افزایش خدمات محقق نمی شود.
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مهــدی رضایــی، معــاون بیمــه و خدمــات 
ســلامت ســازمان بیمــه ســلامت:  بــرای 
اجرای حذف ارز تـرجـیـحی 86هزار میلیارد 
تـــومان لازم اســت، امــا در ابتــدای کار 

13هزار میلیارد تومان کمبود وجود دارد

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

 براساس استانداردهای جهانی 70 تا 80درصد هزینه ها باید از سوی دولت و تنها 15 تا 20درصد از جیب مردم پرداخت شود، در ایران اما شرایط معکوس است

نکتهها

امـــــســـــال در قـــانــــــون 
بودجــه 1401 ،3 دهــک 
کم درآمــد جامعــه )یــک 
تــا 3( به صــورت کامــلا 
رایــگان بیـــمه خواهنــد 
شد و حق بیمه این افراد 
از ســوی دولت پرداخت 
می شود. افرادی هم که 
در دهک های بالاتر قرار 
دارند براساس آیین نامه 
از  اجرایــی می تواننــد 
پوشش بیمه ای سلامت 
برخــوردار شــوند، امــا 
بایــد در پرداخــت حــق 
بیمــه مشــارکت داشــته 
باشــند. همچنین دهک  
چهــارم بایــد 50درصد و 
دهک هــای بعــدی هــم 
100درصــد در پرداخــت 
مشــارکت  بیمــه  حــق 

داشته باشند 

اطلاعــات اولیــه نشــان 
می دهــد کــه 6میلیــون 
بیمه نشــده در کـــــــشور 
وجــود دارنــد و جمعیــت 
3دهــک اول برخــوردار 
از حمایــت کامــل دولت 
هم 2 تا 2.5میلیون نفر 
عنوان می شود. البته به 
جز شناســایی این افراد 
از ســوی وزارت رفــاه، 
بیمه سلامت، اقدامات 
فــــعـــــال دیــگــــــری هــم 
همــراه ســایر نهادهــای 
اجتماعــی، هلال احمــر 
و بســیج به صورت فعال 
در مناطــق کم برخوردار 
و حاشیه  شــهرها انجام 
افــراد  ایــن  می دهــد. 
گروه های آسیب پذیرند 
بــه  نیــاز  وجــود  بــا  و 
بهره منــدی از خدمــات 
ســلامت و درمانی اصلا 
بــرای تکمیــل پوشــش 
مراجـــــــعه  بـــــــیــــــمه ای 

نمی کنند 

سال گذشــته با افزایش 
قیمــت دارو، بیــش از 
560قلم دارو گران شد. 
از ایــن میــزان 460قلــم 
دارو تحت پوشش بیمه 
قرار گرفــت؛ درحالی که 
طبــق قانــون، بایــد تنهــا 
15درصد تحت پوشــش 
قــــرار مـــی گرفـــــت، امــا 
ایــن عــدد بــه 40درصــد 
رســید. البتــه بــا توجــه 
بــه طرح هــای در دســت 
اجــرا ازجمله اختصاص 
بودجه خاص به صندوق 
حمایــــــت از بــــــیماران 
صعب العلاج و همچنین 
قــرار  پوشــــــش  تحـــت 
دادن افــراد فاقــد بیمه ، 
مشکلات در سال جاری 

کمتر می شود 

این نگرانــی وجــود دارد 
کــه به انــدازه هزینــه ای 
کــه حــذف ارز ترجیحــی 
دارد، منابــع آن تامیــن 
نشــود. در محاســبات 
اولیــه هزینــه پیش بینی 
شــده بــرای اجــرای ایــن 
طــرح حــدود 86هــزار 
میلیــارد تومــان اســت، 
اما در خوش بینانه ترین 
حالت هم اکنــون حدود 
73هزار میلیــارد تومان 
برای آن پیش بینی شده 
کــه در همیــن ابتــدای 
میلیــارد  13هــزار  کار 
دارد.  کمبــود  تومــان 
تمــام اینها، مشــروط به 
این اســت که 100درصد 
ایــن 73هــزار میلیــارد 
تومــان اختصــاص داده 
شــود، امــا همیــن حــالا 
هــم ســازمان مدیریــت 
برنامــه و بودجــه دربــاره 
اختصــاص کامــل آن به 
حــوزه دارو بــا اطمینــان 
صحبت نمی کند و به نظر 
کــه ماجــرای  می رســد 
تداخل هایــی بــا بحــث 
کالاهــای اساســی هــم 

مطرح است

برآیند سفرهای استانی نشان می دهد که اعتماد مردمی 
بیشتر و سرمایه سازی  اجتماعی دولت افزایش یافته است

 با دانش بنیان شدن از حمایت های لازم
 برای توسعه کارتان برخوردار شوید

 توافقات لازم برای تامین منابع مالی 
تکمیل پروژه متروی تهران - پرند صورت گرفت

نشانه های مردمی بودن
 و مردمی ماندن مسئولان

 راهنمای مسیر 
دانش بنیان شدن

 زمستان 1401؛ 
مترو در پرند

تامین اجتماعی بیش از 400هزار میلیارد تومان 
از دولت مطالبه دارد و این مسئله منجر به 

پرداخت نشدن بدهی مراکز درمانی و داروخانه ها 
شده است و این مراکز از پذیرش بیماران تحت 

پوشش سازمان سرباز می زنند 
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ساخت حقیقی و سیرت انقلاب اسلامی در برگیرنده 
مفاهیمی همچون عدالت، اخلاق اســلامی، کرامت 
و اقتدار، استقلال و آزادی و مردمی بودن مسئولان 
اســت؛ تا جایی که برآیند و خروجــی وقوع انقلاب 
اسلامی در نگاه تحلیلگران، تجلی سیرت آن است؛ 
یعنی استقلال و عدم وابستگی، معنویت گرایی و نقش 
پیدا کردن مردم در امور جامعــه. از این رو هرجا که 
سخن از مردم گرایی و مردم محوری در قالب انقلاب 
اسلامی می شود، اشاره به ذات حقیقی و سیرتی است 
که برآیند و تجلی واقعی آن است. بدیهی است که این 
سیرت و ساخت حقیقی همواره باید ارج نهاده شود. 
با مروری بر صحیفه امام خمینی)ره( بارها کلیدواژه 
مردم و نقش مسئولان در پاســخگو بودن به آنها را 
می خوانیم. آنجا که می فرمایند: »نظام برای این است 
که رفاه مردم را تهیه کند.« امام خمینی)ره( در آثار 
فقهی خویش بر نقش مردم تأکید جدی داشــته و 
به صورت »حقوق محور« به ایــن موضوع پرداخته 
است. درواقع اگر امام خمینی)ره( از تکالیف و وظایف 
مردم در حکومت سخن می گوید قطعاً بیش از آن، از 
حقوق آنان سخن گفته اند. رهبر معظم انقلاب نیز در 
بیانات خود بر اهمیت مردم گرایــی و مردم محوری 
مسئولان تأکید کرده اند. ایشــان فرموده اند: »نیت 
خدمت به مردم و خدمت به کشور، یکی از نیات الهی 
است.« تأکید بر مردم و نقش آنها در تعیین سرنوشت، 
اهمیت خدمت رسانی به مردم و همچنین مردم باوری 
در کلام ایشان بارها تکرار شده است. این مردم باوری 
و مردم گرایی نشان از رویکرد متعالی نسبت به سرمایه 
انسانی نیز است؛ مسئله ای که اگر از جانب دولت ها 
جدی گرفته شــود، رمز کامیابی آنهــا خواهد بود. 
رهبر معظم انقلاب در بیانــات اخیر خود نیز مردمی 
بودن و مهم تر از آن مردمــی ماندن را از ویژگی های 
لازم هر مسئول نظام اسلامی قلمداد کرده اند. ایشان 
فرموده اند: »دیدن یا شنیدن واقعیات در میدان یا از 
منابع مورد وثوق، زمینه ســاز برنامه ریزی و اقدامات 
صحیح خواهــد بود. گاهی مردم عــادی نکاتی را به 
مسئول می گویند که از مشاوران کارکشته و نزدیک 

هم شنیده نمی شود.«
یادآوری رهبر معظم انقلاب بر مردمی بودن و مردمی 
ماندن مســئولان تأکید بر اهمیــت مردم گرایی و 
حکمرانی مردم پایه ای است که اتفاقا جزو ذات انقلاب 

اسلامی است. بدیهی است که این مردم گرایی و ارج 
نهادن به پاسخگویی به مردم می تواند در همه کشورها 
و دولت ها قابل تعمیم باشد؛ چه بسا که هر کشوری 
مشخصه توسعه سیاســی را در همین مولفه ارزیابی 
می کند. اما در نظام سیاسی جمهوری اسلامی از آنجا 
که خود مردم پدیدآورنده وجود انقلاب بوده اند، این 
اهمیت چند برابر است؛ بنابراین هر آنچه ما در بحث 
مردم سالاری دینی، مردم گرایی، حکمرانی مردم پایه 
و مردمی شاهد هستیم لوازم و ابزارهای لازمی است 

که مسئولان نباید فراموش کنند.

مردمی بودن چگونه است؟
پاســخگویی و فروتنی در برابر مردم بایــد در زبان، 
کردار و رفتار مسئولان قابل برداشت باشد. به لحاظ 
رفتارشناسی سیاسی گاهی منش و عملکرد یک فرد 
می تواند بیش از گفتار و زبان در توجیه و اقناع مردم 
مؤثر باشد؛ از این رو مردم به هر آنچه اتفاق می افتد و 
رخ می دهد بیشــتر از آنچه گفته و تکرار می شود از 
جانب مســئولان اعتماد می کنند. هادی بیگی نژاد، 
نماینده مجلس در این زمینه معتقد است: »رفتاری 
که مســئولان دارند باید بیانگر این باشد که در بین 
مردم بوده و صدای مشــکلات آنان را شــنیده و به 
آنها توجه می کنند. نباید اینگونه باشد که مشکلات 
را بشنویم، ولی کاری نکنیم، باید مشکلات مردم را 
پیگیری کنیم. عمده مردمی بودن به این اســت که 
شکل زندگی مســئولان مانند عموم جامعه باشد. از 
سوی دیگر زمان هایی را که مســئولان با مردم نیز 
سپری می کنند، مهم است. مردم نباید احساس کنند 
که مسئولان طبقه ای جداگانه از عموم جامعه هستند. 
اگر یک مسئول با مردم و گروه های مختلف در ارتباط 
بوده و صدای آنان را بشنود، در هر لحظه مشکل آنان 
را می بیند و تشــخیص می دهد. قطعا رفتار مسئول 
مردمی متفاوت تر خواهد بود از مسئولی که بنشیند 
تا گزارش به او برسد. این گزارش پله پله می رود تا به 
گوش مسئول برسد، ســپس مدت ها طول می کشد 
تا تصمیم لازم اتخاذ شود، اما مســئولی که در بین 
مردم باشد خیلی ســریع می تواند برای حل مشکل 
تصمیم گیری کند؛ مثلا در حوزه بهداشــت و درمان 
مسئولی که به روستاها نرفته و صدای مشکلات مردم 
را نشنیده است، در چنین شرایطی درد مردم را هم 
نخواهد فهمید. امروز ما در حوزه درمان روســتایی 
بسیار افت کرده ایم، علت هم این بوده که مسئولان 
بهداشت و درمان در ۱۰ ســال اخیر در بین مردم در 

شهرها و روستاهای کوچک نرفته اند.«

به باور بیگی نژاد مردم باید مســئولان را باور کنند. 
مردمی ماندن مسئولان نیز در سایه باورمندی مردم به 
آنها محقق می شود. به نظر می رسد که دولت سیزدهم 
در مسیر مردمی بودن رویکرد خوبی را در پیش گرفته 
است؛ چراکه برآیند سفرهای استانی رئیس جمهوری 
نشان می دهد که میزان اعتماد مردمی بیشتر و قدرت 
سرمایه سازی  اجتماعی نیز افزایش پیدا کرده است. 
به عبارتی رویکرد مردم گرایی دولت سیزدهم مطلوب 
برآورد می شود؛ برعکس ادوار گذشته که فاصله بین 
مردم و دولت زیاد شــد. عبدالمجید شیخی، استاد 
دانشگاه در این زمینه به همشهری گفته است: »نهاد 
اجرایی به دلیل وظایفی که برای آن درنظر گرفته شده 
است باید میزان پاسخگویی بیشتری در برابر مردم 
داشته باشد؛ این در حالی اســت که دولت گذشته 
نتوانست جایگاه خود را در میان مردم باز کند؛ بدیهی 
اســت که مردم می دانند که مقصر اصلی چه کسانی 
هستند. همین اقدامات باعث شد که اعتماد مردم از 

آنها سلب شود«.

مردمی ماندن چگونه است؟
تنها مردمی بودن نمی تواند مولفــه اصلی و اصیلی 
برای تحقق حکمرانی مردم پایه و مردمی باشد. زمانی 
حکمرانی مطلوب مردمی تحقق پیــدا می کند که 
پاسخگویی و فروتنی مسئولان در قبال مردم استمرار 
داشته باشد؛ همان مسئله ای که رهبر معظم انقلاب 
از آن تحت عنوان مردمــی ماندن یاد کرده اند. لازمه 
مردمی ماندن در کنار مردم بودن است؛ به این معنا 
که نباید در مسیر اهداف و رهیافت های مردم گرایی 
خللی ایجاد شــود. به عنوان نمونه ارتباط مستقیم 
مردم با مســئولان در قالب سفرهای استانی، سنتی 
اســت که می تواند هدف مردم باوری، مردم گرایی و 
مردم محوری را تقویت کند؛ هر چند عده ای به غرض، 
این رفتار را نوعی اقدام پوپولیستی قلمداد می کنند، 
اما مهم این اســت که خروجی و بازخــورد خوبی را 
به همراه داشته اســت؛ حالا اگر مسیر این سفرهای 
اســتانی و دیدار چهره به چهره افزایش پیدا کند و 
مشــکلات مردمی در خلال این سفرها مرتفع شود، 
زمینه مردم گرایی پایدار فراهم می شــود. زمانی نیز 
که مردم گرایی پایدار محقق شــود، هیچ گونه فعل و 
انفعالات پیرامونی نمی تواند به آن خدشه وارد کند. 
رهبر معظم انقلاب خطاب به مسئولان نیز فرموده اند: 
»حرف زدن با مردم و مشکلات و راه حل ها را با مردم 
در میان گذاشتن هم یکی از جلوه های مردمی بودن 
است. مسائل تان را با مردم مطرح کنید. با مردم حرف 

بزنید و از مردم کمک بخواهید در موارد مختلف؛ هم 
کمک فکری و هم کمک عملی.« بنابراین، این ارتباط 
مستقیم نوعی بازتولید و حتی تولید سرمایه اجتماعی 
و مردمی است که بستر استمرار حکمرانی مردم پایه 
را فراهم می آورد؛ به این دلیل است که از اصلی ترین 
عنصر حکمرانی مطلوب، فروتنی و پاسخگویی در برابر 
مردم تعبیر می شود. پاسخگویی نه تنها رمز مطلوبیت 
یک دولت است که بستر ساز دوام و تعالی منابع انسانی 
نیز به شمار می رود. حضرت امام خمینی)ره( همواره 
به مردم و نقش آنها در انقلاب اسلامی تأکید کرده اند. 
هر جا ایشان از ملت، ملت ایران، ملت مسلمان ایران یا 
ملت های مسلمان سخن گفته اند، مضمون همان فرد 
فرد مردم بوده است. ایشان که پایه گذار مردم سالاری 
دینی بودند، بارها تواضع در برابر مردم را به مسئولان 

گوشزد کرده اند.

تصمیم سازی  ها، رمز مردمی ماندن
یکی از مسائل مهمی که در کنار پاسخگویی و پاسخگو 
ماندن به مردم می تواند شاکله حکمرانی پایدار را به 
تصویر بکشد، اهمیت سیاستگذاری نهاد دولت است. 
به این معنا که اگر سیاســتی مغایر با اهداف و مصالح 
عمومی باشد به طور قطع از دامنه مردمی ماندن نهاد 
سیاستگذار کاسته می شــود. رهبر معظم انقلاب در 
بیانات خود تأکید کرده اند: »...اگر در موضوعی میان 
توجه مردم به ما و رعایت مصالح عمومی کشور تعارضی 
پیش  آید، باید منفعت خود را نادیده بگیریم و به مصالح 
عمومی توجه کنیم.« ضمن اینکه نهادهای مسئول 
باید بتوانند دامنه اعتماد ســازی  بین خود و مردم را 
افزایش دهند. یکی از راه های افزایش اعتماد، استفاده 
از ظرفیت های مردمی در پیشــبرد امور است. رهبر 
معظم انقلاب در بیانات اخیر خود برای حل مشکلات 
سریع کشور به مســئولان فرموده اند دولت بیشتر به 
سیاستگذاری و هدایت بپردازد و از ظرفیت های بخش 
خصوصی بیشتر استفاده شود. به نظر می رسد که یکی 
از مسیرهای مردمی ماندن نیز همین افزایش اعتماد 
بین دولت و مردم باشد؛ اعتمادی که در عین داشتن 
صداقت می تواند بسترســاز تولید و بازتولید سرمایه 
اجتماعی نیز باشد. به عبارتی دولت و مسئولان زمانی 
می توانند مردمی باشند و مردمی بمانند که فاصله ای 
بین آنها و مردم نباشد. به هر میزان اعتماد بین مردم 
و مسئولان بیشتر باشد، بستر مشارکت مردم بیشتر 
فراهم می شود. مشارکت جویی مردم از عناصر اصلی 
توسعه سیاسی است که نشان از مردمی ماندن توامان 

مسئولان نیز دارد.

نشانه های مردمی بودن
 و مردمی ماندن مسئولان

برآیند سفرهای استانی نشان می دهد که میزان اعتماد مردمی بیشتر و قدرت سرمایه سازی  اجتماعی دولت افزایش یافته است

دولت تا خرداد ماه فرصت دارد لایحه برنامه هفتم توسعه کل کشور را جهت بررسی به مجلس ارائه کند
چرابرنامهششمتوسعهتمدیدمیشود؟

برنامه های توسعه در هر کشوری چارچوبی از یک نقشه 

گزارش2
راه میان مدت است؛ در واقع ره نگاشتی است بر این مبنا 
که چه باید بشود و چه باید نشود. به عبارتی شیوه ای از 
تصمیم سازی  اســت که مقدورات و محذورات حوزه داخلی را نمایان 
می سازد و هر آنچه باید بشود که محذورات به مقدورات تبدیل شود. پس 
از انقلاب اسلامی 6برنامه توسعه 5ســاله تصویب و در دستور کار قرار 
گرفته است؛ یکی از آسیب های اجرای برنامه های توسعه این است که گاه 
در برنامه نویسی های میان مدت رخدادهای ناگهانی برآورد نمی شود و 
میزان حصول به نتایج مدنظر کم می شود. بنابراین، این نگاه در تدوین و 
اجرای برنامه های توسعه است که اگر دولت ها برای طول دوره اجرایی 
خود برنامه نویســی کنند بهتر اســت؛ چرا که تداخل نگاه دولت ها و 
اختلاف نظرهای سیاستگذارانه بین دولت ها وجود دارد. نکته دیگری که 
در زمینه برنامه های توسعه وجود دارد میزان تحقق اهداف مندرج در 
آنهاست که معمولا مورد اختلاف نظر و انتقاد صاحب نظران است. معمولا 
دولت ها متهم به کم کاری می شوند.به نظر می رسد که اگر هر دولتی از 
ابتدای حضور خود، برنامه میان مدت توسعه کاری خود را تدوین کند 
نتیجه بهتر از نظر اجرایی نیز حاصل خواهد شد. ضمن اینکه باید شرایط 
بی ثبات اقتصادی را نیز درنظر گرفت و برنامه نویسی توسعه تنها با اتکای 

به قیمت نفت میسر نیست؛ با این اوصاف، برنامه هفتم توسعه )۱4۰5- 
۱4۰۱(، چهارمین و آخرین برنامه توسعه پنج ساله کشور در مسیر سند 
چشم انداز ۱4۰4به شمار می رود که هنوز به مجلس ارائه نشده است و 
گویــا برنامه ششــم در شــرف تمدید اســت؛به تازگــی محمدرضا 
میرتاج الدینی، نایب رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
شورای اسلامی درباره آخرین وضعیت ارائه لایحه برنامه پنجساله هفتم 
توسعه به قوه مقننه از سوی دولت، گفته است که» دولت 2 ماه یعنی تا 
خرداد ماه فرصت دارد تا لایحه برنامه هفتم توسعه کل کشور را جهت 
بررسی به مجلس ارائه کند.البته اگر دولت در قالب لایحه ای، درخواست 
کند که اجرای لایحه 5ساله ششم توسعه تمدید شود، می توان اجرای 
آن را به مدت یک سال تمدید کرد. با این همه هر زمان دولت برنامه 5ساله 
هفتم را به مجلس ارائه دهد، نمایندگان و به ویژه کمیســیون برنامه و 
بودجه به عنوان کمیسیون تخصصی آمادگی دارند تا لایحه را بررسی و 

با دولت همراهی کنند.« 
 به گزارش همشهری، در حالی بحث تمدید برنامه ششم توسعه مطرح 
می شود که پیش تر احسان ارکانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه اعلام 
کرده بود که تکالیف برنامه ششم توســعه منطبق بر واقعیات نبوده و 
خارج از توان دولت و کشور نوشته شده است؛ این نماینده مجلس گفته 

است که» قاعدتا نباید چنین تکالیفی در این برنامه قرار داده می شد یا 
اینکه این تکالیف قابل تحقق بوده ولی به دلیل سستی و ناتوانی دولت 
احکام برنامه ششم تحقق نیافته است که در این صورت این سؤال پیش 
می آید که ضمانت اجرای این احکام چه بود؟ یعنی در قبال عدم تحقق 

تکالیف برنامه ششم چه برخوردی باید صورت می گرفت؟ «
 ارکانی گفته است که» ما مکلف هستیم در برنامه های پنج  ساله توسعه 
شاخص های اقتصادی را به گونه ای مدیریت کنیم که تورم به کمترین 
میزان خود برســد، رشــد اقتصادی حداقل 8درصد باشد و پایه پولی 
افزایش پیدا نکند. متأســفانه هیچ کدام از اینها در اجرای برنامه ششم 
توسعه محقق نشد و وضعیت اقتصادی کشور این چیزی شد که اکنون 
می بینیم. ثابت نبودن نرخ ارز، منفی بودن رشــد اقتصادی و افزایش 
لحظه ای نرخ تورم باعث شده تولیدکنندگان لطمه بخورند و بسیاری از 
فعالان اقتصادی نتوانند برای رونق فضای اقتصادی کشور برنامه ریزی 

کنند و وضعیت اقتصادی کشور نامطلوب باشد.«
با این حساب به نظر می رسد که در تدوین برنامه هفتم توسعه باید نگاه 
واقع بینانه تری لحاظ شود یا هر برنامه توسعه متمم مکملی داشته باشد 
که حاوی تبصره های اجرایی باشد. اهمیت این موضوع در مواقع بحرانی 

دوچندان خواهد بود.

مردم گرایی در گام دوم انقلاب
هرچه فاصله بین مردم و مسئولان کمتر 
شــود، میزان اعتماد مردم به مسئولان 
بیشــتر می شــود. گاهی ایــن کاهش 
فاصله به افزایــش مطالبه گری مردم از 
مســئولان نیز می انجامد که البته مطلوب اســت و نشان از 
قدرت پاسخگویی مسئولان دارد. آنچه مهم است اینکه هر چه 
جلوتر می رویم نیاز به همگرایی بین مسئولان و مردم اهمیت 
زیادی پیدا می کند. به عبارتی آنجا که سخن از تحقق تمدن 
نوین اسلامی می گوییم نقش مردم و ارتباط آنها با حکمران 
اسلامی بیش از گذشته پراهمیت تلقی می شود؛ چراکه روند 
دولت سازی  و جامعه سازی  اســلامی در ارتباط و هماهنگی 
با یکدیگر است. هر آنچه ما در جامعه سازی  اسلامی انتظار 
داریم پیرو آن باید در مرحله دولت ســازی  بــا روند مؤثری 
پیگیری شود؛ از این رو دولت اسلامی زمانی به صورت مؤثر 

عمل می کند که جامعه و مردم اسلامی همراه آن باشند.
این همراهی میسر نمی شود به غیراز اینکه مردم بتوانند خود 
را بدون هیچ چالشی در کنار حکمران اسلامی احساس کنند.

بســتر این همراهی قطعا مردمی مانــدن و جزئی از مردم 
ماندن حکمرانان اســلامی اســت. در این زمینه محســن 
محمدی خانقاهی، دبیر اندیشکده استقلال و آزادی اندیشگاه 
بیانیه گام دوم انقلاب اســلامی به همشهری گفت: انقلاب 
اســلامی از ابتدای شــکل گیری یک انقلاب مردمی بوده و 
نظام سیاسی برآمده از آن نیز یک نظام مردمی و مردم پایه 
است. آنگونه که پیروزی انقلاب اسلامی و تاسیس حکومت 
جمهوری اسلامی کاملا متکی به مشارکت فراگیر لایه ها و 
طیف های مختلف جامعه ایران بوده باید در ادامه راه فرایند 
دولت سازی  نیز که در آن قرار داریم مردم محور باشد. اساسا 
دســتیابی به تمدن نوین اســلامی نیز نیازمند ایجاد یک 
جامعه فعال، مشارکت جو، مسئولیت پذیر و قدرتمند است 
و این یعنی انقلاب اســلامی از ابتدا تا آن افق تمدنی کاملا 

مردم محور و مردم پایه است. 
وی افزود: طبیعی است که در جمهوری اسلامی مسئولان نیز 
باید از مردم و برای مردم باشند. بدین معنا که سبک زندگی، 
منش و نگرش آنــان باید چون آحاد مــردم و آرزو، همت و 
اندیشــه آنان معطوف به دفاع از حقوق مردم و تامین نفع و 
آسایش آنان باشــد. نکته مهم این مردمی بودن مسئولان، 

عمل به وعده ها و پیمان های آنان با مردم است.
اساسا تفاوت مردم ســالاری دینی با نمونه های غربی در آن 
است که مسئولان و کارگزاران اسلامی محدود به حلقه های 
قدرت و ثروت نشده و در خدمت آنان نیستند و نباید باشند، 
بلکه از بطن جامعه برآمده و برای مردم باید باشند؛ چراکه در 
اغلب موارد منافع و خواست های حلقه ها و گروه های ثروت 
و قدرت در تضاد با خواســت نفع عمومی است و اینجاست 
که کارگزار نظام اسلامی کاملا در جانب خواست ها و منافع 
عمومی قرار می گیرد. از این جهت حضور مسئولان در بطن 
جامعه و حفظ رابطه با مردم ســبب می شــود تا به صورت 
دقیق تر با خواست ها، نیازها و مسائل آنها آشنا شده و توسط 

حلقه های اداری و بروکراسی مهندسی و ایزوله نشوند.
بنابراین از مهم ترین وجوه مردمی بودن مســئولان دفاع از 
عدالت و پیگیری مجدانه آن اســت؛ چرا که آنچه به معنای 
واقعی سبب خیر، نفع عمومی و قدرتمند شدن جامعه و مردم 
می شود، مقابله با تبعیض ها، انحصارها و بسترهای فساد است 
و در نقطه مقابل عادلانه ساختن سیاست ها و برنامه هاست. 
همچنین صداقت با مردم و اعتماد به آنها از مهم ترین وجوه 
مردمی بودن مسئولان اســت و این امر در افزایش اعتماد و 
مشــارکت جامعه در امور مختلف نقشی تعیین کننده دارد. 
همچنین برای مردمی ماندن مســئولان نیز یک وجه مهم 
آن است که سبک زندگی و منش آنها کاملا همگام با بطن 
جامعه باشد؛ به عبارتی مسئولان بتوانند رابطه نزدیک خود 
را با مردم حفظ کنند. بدیهی است زمانی که مردم احساس 
کنند با مسئولان فاصله طبقاتی زیادی دارند، روند پذیرش، 
اقناع، مشــارکت و همگرایی بین مردم با مسئولان کاهش 

پیدا می کند.
محمدی خانقاهی تأکید کرد: در گام دوم انقلاب اســلامی 
نیاز اســت تا همگرایی مســئولان با مردم نهادینه و بیشتر 
شود. بدیهی است که از وجوه مردمی بودن دفاع از مشارکت 
فراگیر جامعه در امور عمومی، سیاسی و اقتصادی و همچنین 
نهادینه ساختن این مشــارکت است. از ســوی دیگر باید 
نهادهای برآمده از متن جامعــه را در حوزه تصمیم گیری، 
تصمیم سازی  و سیاستگذاری به معنای واقعی کلمه مشارکت 
داد و از تمرکز موجود در اداره کشور کاست و حکمرانی محلی 

را تقویت کرد.
به عبارتی برون ســپاری ها در حوزه دولتی به ســمت حوزه 
مردمی تا جایی پیگیری شود تا روند مشارکت جویی مردمی 
تقویت و اعتمــاد بین مردم و مســئولان افزایش پیدا کند. 
حکمرانی محلی گزینه مطلوبی برای همگرایی بیشتر مردم 
و مسئولان و مردمی ماندن آنهاست؛ روندی که به مسئولان 
کمک می کند که بیشتر در امر سیاستگذاری و تصمیم سازی  
کلان فعالیت کنند و امور خرد و میانی را در بستر حکمرانی 

محلی قرار دهند.
بدیهی اســت که هر چــه حکمرانی محلی تقویت شــود، 
چالش های سیاســتگذاری دولتی در محوریت پیدا کردن 

مسئله و چالش ها و راه حل یابی کمتر می شود.

امیرسرتیپعلیحاجیلو
فرماندهقرارگاهمنطقهایشمالغربآجا
گروهکهــایمعانــدومنافــقبعــداز
پیروزیانقــاببهدنبالانحــالارتش
وخلعساحانقابنوپابودند،اماامام
خمینــی)ره(بــاتدبیــرخــودونامگــذاری
۲۹فروردینبهنامروزارتش،مانعانحال
وفروپاشیارتششدوایننیرویزمینیرا
بازویمسلحوذوالفقارانقابدانستند.

رمضانعلیسنگدوینی
نمایندهمجلس

عضویتایراندرسازمانهمکاریهای
شانگهاینشاندهندهدیپلماسیفعال
دولتسیزدهماســت.اینسازماندر
راهبــردنگاهبهشــرقایــران،ازاهمیت
گســتردهایبرخــورداراســت،حضــور
ایــراندرســازمانشــانگهایمیتوانــد
نقشبینالمللیایرانرابهعنوانقدرت

منطقهایافزایشدهد.

علیاکبرکریمی
نمایندهمجلس

قابلقبولنیســتکهبخــشکمیاز
تحریمهــالغــووبخــشقابــلتوجهی
ازآنباقــیبمانــد.محدودیتهایــی
کــهدرســالهایاخیــرعلیــهایــران
وضعشدهســببتشــدیدمشکات
معیشــتیمــردمشــدهاســت،ایــن
بهانههــای بــه نبایــد تحریمهــا

دیگراستمرارپیداکند.

مبارزه با اشغالگران، حق 
مشروع مردم فلسطین است

مجمع جهانی بیداری اسلامی طی بیانیه ای ضمن 
محکوم کردن حملات رژیم غاصب صهیونیستی و 
هتک حرمت نمازگزاران مظلوم در مسجدالاقصی 
تأکید کرد: چشم های مســلمانان جهان بار دیگر 
در روزهای اخیر شــاهد هتک حرمت ارزش های 
مقدس آنان و تعرض به مسجدالاقصی در  ماه مبارک 
رمضان توســط نظامیان و نیروهای امنیتی رژیم 
صهیونیســتی بود و مجمع جهانی بیداری اسلامی 
این اقدامــات تجاوزگرانه و جنایــات جدید رژیم 
صهیونیســتی را محکوم و مقاومت ملت فلسطین 
در برابر صهیونیست ها را ستایش می کند. بی شک 
مبارزه با اشغالگران، حق مشروع، بدیهی و طبیعی 
مردم بی دفاع فلسطین و پاسخی در قبال تعرض های 
مکرر صهیونیست ها به اماکن مقدسه بیت المقدس و 
جنایات و تجاوزات مستمر رژیم غاصب صهیونیستی 
علیه مردمی است که تحت مضایق و محرومیت های 
شدید در قدس شریف و سایر اراضی فلسطین قرار 
دارند. مجمع جهانی بیداری اسلامی با تأکید بر لزوم 
واکنش جهانی به جنایات اخیر رژیم صهیونیستی 
بار دیگر از همه ملت ها، نخبگان و مجامع بین المللی 
و اسلامی می خواهد تا در جهت تامین امنیت مردم 
فلسطین براســاس اصل دفاع مشــروع از خود در 
مقابل اشغال و تروریسم رژیم آپارتاید صهیونیستی، 
عمل کرده و مانــع تجاوزات و جنایات وحشــیانه 

صهیونیست ها در فلسطین شوند.

نقل قول خبر

فلسطین

 خبر

دیدگاه

صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

نهادهایی که وحشی گری 
صهیونیست ها را نمی بینند

ایرنا: عبدالله ســهرابی، دســتیار وزیر امور خارجه با اشاره 
به اقدامات رژیم صهیونیســتی در منطقه و سوءاستفاده از 
برخی کشورها، گفت: قیام مردم و حمایت هایی که در نقاط 
مختلف جهان در حمایت از مردم فلسطین صورت گرفت، 
رژیم صهیونیستی را وادار به عقب نشینی از مسجدالاقصی 
کرد. ظرف ۳ تا 4روز گذشــته جمع زیادی از مردم زخمی 
شدند و نمادی از وحشی گری به تمام معنا را در سرزمین های 
اشغالی شاهد هستیم. متأسفانه در این شرایط درحالی که ماه 
رمضان است و مردم روزه دار هستند به شکل وحشیانه ای با 
آنها برخورد می شود و خیلی از مقامات کشورها چشم های 
خود را بسته و نهادها و سازمان های بین المللی نیز سکوت 
اختیار کرده و تنها امید مردم فلسطین، جمهوری اسلامی 

ایران است.
سهرابی با بیان اینکه رژیم صهیونیســتی برای حفظ بقای 
خود در منطقه دست به دیپلماســی فعال زده، اضافه کرد: 
شرایط در داخل سرزمین های اشغالی و هیأت حاکمه اصلا 
خوب نیست. اوضاع در داخل کنیسه نیز خوب نیست؛ 6۰نفر 
مخالف و 6۰نفر موافق مدیریت بنت هستند. تلاش های آنها در 
کشورهای منطقه به دلیل غفلتی که برخی از سران کشورهای 
عربی دارند، جاپایی برای رژیم صهیونیستی باز کرده  و ترددها 

و روابط شان را به صورت علنی مشخص کرده است.
وی با اشاره به اینکه تلاش های رژیم صهیونیستی در جهت 
یهودی سازی و از بین بردن اماکن مذهبی و مسجدالاقصی 
است، ادامه داد: سوءاستفاده از شرایط اوکراین یک فرصتی 
اســت. زلنســکی در 2۰2۰ اعلام کرد امیدواریم یک رژیم 
صهیونیستی کوچک در اوکراین ایجاد کنیم. حدود 4۰۰هزار 

یهودی در اوکراین حضور دارند.

رنا
س: ای

عک
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در ســالی که بــا عنــوان »تولیــد؛ دانش بنیان، 
اشــتغال آفرین« نامگذاری شده، آنچه جلب توجه 
می کند این است که تولید در کشور باید با محوریت 
شــرکت های دانش بنیان و با هدف اشتغال آفرینی 
باشــد. اکنون بعضی از کارشناســان معتقدند که 
اقتصاد دانش بنیــان، این ظرفیت را داراســت که 
اقتصاد کشور را از وضعیت فعلی خارج کند. اگرچه 
شرکت های دانش بنیان از سال های گذشته فعالیت 
خود را آغاز کرده اند و اکنون بعضــی از آنها از یک 
شــرکت کوچک تبدیل به یک صادرکننده بزرگ 
شده اند، اما افزایش این شــرکت ها در سال جدید، 
در عین حفظ کیفیت و استانداردهای لازم، ضروری 
است. این شــرکت ها علاوه بر اینکه توانایی شوک 
مثبت به اقتصاد کشور را دارند، از خروج سرمایه های 
انسانی هم جلوگیری می کنند. نمی توان این موضوع 
را انکار کرد که اکنون کشــورهای توسعه یافته در 
شکل جدیدی از اســتثمار و به کار کشیدن نیروی 
انســانی کشــور، درصدد جذب نیروهای ماهر و 
متخصص از طریق انواع مشــوق ها هستند. یکی از 
این مشوق ها، استارت آپ ویزاها هستند. کشورهای 
توسعه یافته درصورتی که احساس کنند که یک تیم 
یا فرد نخبه، ایده ای ارزشمند دارد، به راحتی شرایط 
ورود این تیم یا فرد را به کشور خود فراهم می کنند 
تا به ثروت حاصل از این ایده نو دســت یابند. این 
موضوع از سوی مسئولان عالی رتبه به خوبی درک 
شــده و به همین دلیل انواع تسهیلات متنوع برای 
رشد دانش بنیان ها پیش بینی شــده است. اکنون 
در کل، 6632شرکت دانش بنیان در کشور داریم. 
از این تعداد 4275شــرکت، دانش بنیان تولیدی 
و 2357شــرکت، دانش بنیان نوپا تشخیص داده 
شده اند. اما افراد و تیم های نخبه چگونه می توانند 

یک شرکت دانش بنیان راه اندازی کنند؟ 

تاسیس شرکت و ثبت نام در سامانه
محسن امامی، دبیر کارگروه ویژه معاونت علمی 

و فناوری ریاســت جمهوری و قــوه قضاییه در 
گفت وگو با همشهری به تبدیل شدن یک صاحب 
ایده از شــخص حقیقی به شخص حقوقی اشاره 
می کند و می گوید: »در گام اول لازم است، یک 
صاحب ایده که نمونه اولیه یا نمونه آزمایشگاهی 
را تولیــد کــرده و فکــر می کند ایــن نمونه از 
 فنــاوری برتــر )high tech( یا فنــاوری میانه

)medium tech( برخوردار است، برای تاسیس 

و ثبت یک شرکت اقدام کند.«
امامی با اشــاره به اینکه موضوع ثبت شــرکت 
مربوط بــه مجموعه ما نیســت، ادامه می دهد: 
بعید می دانم فرایند ثبت شرکت بیش از 2هفته 
طول بکشد. او در عین حال می گوید: »اداره ثبت 
شــرکت ها اعلام کرده که بــرای دانش بنیان  ها 

فرایند ثبت شرکت طی 2روز انجام می شود.«
به گفته او »پــس از آن، شــرکت ها می توانند به 

سامانه reg.daneshbonyan.ir وارد شوند و 
فرایند ثبت نام را آغاز کرده  و مدارک درخواستی 

را بارگذاری کنند.«

ارزیابی فنی
مســئول امــور گمرکــی و بازرگانــی خارجی 
شرکت های دانش بنیان معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری به بررسی اولیه برای مشخص 
شدن حوزه فعالیت شــرکت ها اشاره می کند و 
مرحله بعد را معرفی شرکت ها به کارگزاران فنی 

اعلام می کند.
امامی می گوید: »این کارگزاران با غربالگری فنی 
شرایط شرکت را بررسی می کنند. بدیهی است 
برای این بررسی ها نیاز است که پرسشنامه های 

مربوطه تکمیل و مستندات لازم ارائه شود.« 
او همچنین یادآوری می کند که در ســال های 
گذشته، گاهی این بررســی ها تا 3ماه هم طول 
می کشید، اما امسال تلاش می شود که این فرایند 

بیش از یک ماه طول نکشد.
دبیر کارگروه ویــژه معاونت علمــی و فناوری 
ریاست جمهوری و قوه قضاییه با اشاره به اینکه 
پس از بررسی ها مشــخص می شود که تقاضای 
شــرکت پذیرفته یا مردود شــده، همچنین از 
احتمال عدم تشــخیص صلاحیت شــرکت، در 
غربال اولیه فنی ارزیابــان خبر می دهد. او ادامه 
می دهد: »به همین دلیل بازدیدهایی از شرکت 
صورت می گیرد و پس از آن، پذیرفته یا رد شدن 

شرکت اعلام می شود.«

طبقه بندی شرکت ها
امامی عنــوان می کند که »درصــورت پذیرفته 
شدن، اگر شرکت ایده ای نو داشته باشد و نمونه 
اولیه تولید کرده باشد، با توجه به دسته بندی های 
موجود در گروه های دانش بنیان نوع  یک، نوع2 و 

نوع3 طبقه بندی می شود.«
او همچنین توضیح می دهد: »شــرکت های نوع  
یک و نوع2 یا تولیدی هســتند یــا نوپا و نوع3 
هم شرکتی است که مســتعد دانش بنیان شدن 

است.« 

راهنمای مسیر دانش بنیان شدن
درصورتی که با ایده ای خلاق توانستید یک نمونه اولیه را حاضر کنید می توانید با دانش بنیان شدن از حمایت های لازم برای 

توسعه کارتان برخوردار شوید

عمادالدین قاسمی پناهاستارت آپ
روزنامه نگار

 اسم رمز خطر جدید: 
اومیکرون مخفی

زیر سویه اومیکرون با نام BA.2 حالا تقریبا سویه غالب در 
اکثر نقاط جهان به حســاب می آید. داده های اخیر از مرکز 
کنترل و پیشــگیری از بیماری آمریکا نشــان می دهد که 
86درصد از موارد ابتلا به کووید-19در این کشور مربوط به 

این زیر سویه است.
به گزارش ســی نت، بر همین اســاس اخیرا اداره امنیت 
حمل ونقل مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها استفاده از 
ماسک در وسایل حمل ونقل عمومی را اجباری کرده است. 
طبق این بیانیه، اجبار اســتفاده از ماسک تا زمانی که این 
مرکز بر BA.2 نظارت می کنــد و تأثیر بالقوه آن بر افزایش 
موارد بیماری شدید، بســتری و مرگ و همچنین ظرفیت 
سیستم مراقبت های بهداشتی را ارزیابی می کند، این اجبار 

باقی خواهد ماند.
دانشمندان انتظار دارند که سویه BA.2 که با نام اومیکرون 
مخفی شناخته می شود، در آمریکا کاملا غالب شود اما برای 
تخمین بزرگی موج ابتلا به آن همچنــان باید منتظر بود. 
در نیویورک، مقامات بهداشــتی این ایالــت گزارش دادند 
که زیرســویه BA.2 که حتی از ســویه اصلــی اومیکرون 
انتقال پذیری بالاتری دارد مســئول اصلی بالا رفتن میزان 
مبتلایان است. با وجود این، هم اکنون تعداد آمریکایی هایی 
که به واسطه ابتلا به کووید در بیمارستان بستری شده اند 

یا بر اثر این بیماری فوت کرده اند در حال کاهش هستند.
درحالی که BA.2 ســرایت پذیری بالاتری از نسخه اصلی 
اومیکرون دارد و به این معنی اســت که این ســویه جدید 
می تواند افراد بیشتری را مبتلا کند، اما طبق بیانیه سازمان 
بهداشت جهانی، داده های در دسترس نشان نمی دهد که 

منجر به بیماری سخت تری شود.

مقامات بهداشتی انتظار دارند که اثربخشی واکسن در برابر 
این زیرسویه مانند اومیکرون باشد. واکسن های کووید-19و 
تقویت کننده ها و یا حتی عفونت قبلی با این ویروس، منجر 
به کاهش شدت بیماری و بستری و مرگ ومیر در اثر ابتلا به 

اومیکرون شده بود.
مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری ها برای تقویت ایمنی 
در افرادی پرخطر که احتمال دارد بیشتر در معرض بیماری 
ســخت قرار بگیرند، اواخر ماه گذشــته دوز دوم واکسن 
تقویت کننده را برای افراد 50سال به بالا و سایر افراد پرخطر 

تجویز کرد.
آنتونی فائوچی، مشاور پزشکی کاخ سفید در تاریخ 10آوریل 
گفته بود که با توجه به مسری تر بودن سویه BA.2 به همراه 
کم شدن رعایت پروتکل های بهداشتی مانند ماسک زدن، 
احتمال به وجود آمدن یک پیــک دیگر از این بیماری بعید 
نیســت: آنچه امیدواریم رخ بدهد و معتقدم که همینطور 
خواهد بود، این است که شاهد بیماری شدید نخواهیم بود 
و به همین دلیل میزان بســتری و فوت در این موج کمتر 

می شود.

چرا به BA.2 سویه اومیکرون مخفی می گویند؟
برخلاف سویه اصلی اومیکرون که باعث کاهش سیگنال یا 
نشانگر در آزمایش می شود که آن را از دلتا که نوع غالب قبل 
از اومیکرون بود، متمایز می کند. BA.2 ســیگنال یکسانی 
به نام شکســت هدف ژن S را ندارد. این امر آن را پنهان تر 
می کند، اگرچه توالی یابی ژنومی )که در حدود 10درصد از 
آزمایش های PCR کووید-19در آمریکا را در بر می گیرد( 
همه زیرمتغیرهای اومیکرون و به طــور کلی انواع ویروس 

کرونا را شناسایی می کند.

علائم BA.2 چیست؟
داده های در دسترس هم اکنون نشــان می دهد BA.2 به 
نسبت نسخه اصلی اومیکرون موجب بیماری وخیم نمی شود 
اگرچه مسری تر است. سازمان بهداشت جهانی به این نکته 
اشاره کرده است که تفاوت انتقال بین اومیکرون و این سویه 
کمتر از تفاوت بین دلتا و اومیکرون اســت. هنوز تحقیقی 
در دست نیست که نشــان دهد BA.2 علائم متفاوت تری 
 به نســبت اومیکــرون دارد. برای بســیاری از افــراد که
کووید-19گرفته اند به ویژه آنهایی که واکسیناسیون کامل 
انجام داده اند، علائم کووید شــبیه به علائم سرماخوردگی 

بوده است.

ابتلای دوباره به اومیکرون
سازمان بهداشــت جهانی با درنظر گرفتن تمام داده های 
موجود در دنیــای واقعی، به این نتیجه رســید که باوجود 
افزایش شدت انتقال در BA.2، هنوز تفاوت گزارش شده ای 
در شدت بیماری وجود ندارد. BA.2 توده ای از جهش های 
جدید دارد که هنوز هیچ کســی آنها را تست نکرده است. 
دکتر جرمی لوبان، ویروس شــناس دانشگاه ماساچوست 
گفت: مانند سویه ها و زیرسویه های قبلی، دانشمندان نیاز 
دارند که ویروس را در دنیای واقعی مشاهده و ویژگی های 

این جهش ها را شناسایی کنند.
مانند سویه اصلی اومیکرون، BA.2 واکسن ها را به نسبت 
سویه های قبلی کم اثرتر کرده است، اما هنوز داده ای وجود 
ندارد که نشان دهد شرایط با BA.2 بدتر می شود. در بیانیه 
8مارس،  سازمان بهداشــت جهانی گفت درحالی که ابتلا 
به سویه BA.2 پس از ابتلا به اومیکرون وجود داشته است 
اما داده های اولیه نشان می دهد ابتلا به BA.1 حداقل برای 

مدتی محافظت قابل توجهی در برابر BA.2 ایجاد می کند.

کاهش زمان لود بازی ها در اندروید 13

به احتمــال زیــاد، سیســتم عامــل اندرویــد 13، زمان 
بارگــذاری)Loading( بازی ها را تا حــد زیادی کاهش 

خواهد داد.
به گزارش سایت اسپر، گوگل در سیستم عامل جدید خود 
GameMan� را به setGameStateروش تازه ای به نام 
ager API اضافه می کند که درصورت اجرا، باعث می شود 
گیم ها وضعیت فعلی خود را به گوشی اطلاع دهند. علاوه 
بر این، گیم هــا همچنین می توانند اطلاعــات مربوط به 
فرایند بارگذاری را هم به اشتراک بگذارند. سپس گوشی 
به صورت خودکار مطابق بــا اطلاعاتی که دریافت کرده و 
 ،GAME_LOADING البته با استفاده از حالت جدید
می تواند عملکرد پردازنده خــود را درصورت نیاز افزایش 

 دهد.
همچنین تعیین تنظیم عملکرد پردازنده ها در هنگام فعال 
بودن این حالت، به عهده تولیدکنندگان خواهد بود. به این 
ترتیب بازیکنان کمتر با صفحه لودینگ بازی مواجه خواهند 
شد. گوگل قصد دارد قابلیت جدید خود را در دسترس همه 
گوشی هایی قرار دهد که از اندروید 13و نسخه های جدیدتر 

پشتیبانی می کنند.

3فضانورد چین پس از رکوردشــکنی 
حضــور در فضــا بــرای ایــن کشــور بــا 
زمیــن  بــه   »۱3 کپســول »شــنژو 
بازگشــتند. این فضانــوردان به مدت 
۶ مــاه در ایســتگاه فضایــی جدیــد 
چیــن مشــهور بــه ایســتگاه فضایــی 
»تیانگونگ« حضور داشــتند. چین 
یــت شــنژو  پیــش  از ایــن در مامور
۱2،ســه فضانــورد دیگــر را به مــدت 
92 روز در ایســتگاه فضایــی خــود 

نگه داشته بود.

۶
ماه

طبــق گزارشــی کــه ســایت مک ورلــد 
منتشــر کــرده احتمــال دارد کــه اپــل 
در عرضــه گوشــی های گران قیمــت با 
عرضه آیفــون ســری ۱۴ رکوردشــکنی 
کند. کارشناســان پیش بینی کرده اند 
که اپل احتمــالا در رویــداد جدید خود 
از گوشــی آیفــون پرومکس بــا حافظه 
داخلــی 2 ترابایــت رونمایــی کنــد کــه 
می تواند قیمتی 2 هزار دلاری داشــته 

باشد.

۲
هزاردلار

ساخت شیشه هواپیما با 
قابلیت ضد بخار در ایران 

محققان کشــور موفــق به تولید شیشــه های 
هواپیمــای ضد بخار با فنــاوری نانو شــدند. 
بــه گــزارش معاونــت علمــی و فنــاوری 
ریاست جمهوری، بخار نگرفتن شیشه هواپیما 
رابطه مســتقیمی با سلامت مســافران دارد بر 
همین اساس با کمک پوشش های دارای اجزای 
نانومتری، از ایجاد لایه بخار در ســطح شیشه 
کابین خلبان پیشگیری می شود. اکنون شرکت 
صنایع الکترو اپتیک صا ایران با حمایت ســتاد 
توســعه فناوری نانو معاونت علمــی و فناوری 
ریاست جمهوری به شکلی بومی اقدام به تولید 
پوشــش های دارای اجــزای نانومتــری برای 
پیشــگیری از بخارگرفتگی شیشه های کابین 

هواپیما کرده است. 

گیم

عدد خبر

فناوری

پزشکی

حمله ایلان ماســک به عنوان 
ثروتمند ترین فرد جهان برای 
تصاحب کل سهام توییتر باعث 
شده تا این شرکت فناوری به استراتژی دفاعی 
»قرص ســمی« روی بیاورد و به صورت رسمی 

استفاده از آن را اعلام کند.
اســتراتژی »قرص ســمی« باعث می شود که 
با اســتفاده از ضوابط آیین نامــه ای برای مدت 
محدود هیچ سهامداری اجازه مالکیت بیشتر از 
15 درصد سهام این شرکت را نداشته باشد. در 
این مدت، به سهامداران خرد اجازه داده می شود 

سهام شرکت را با تخفیف خریداری کنند.
ایلان ماســک هفته گذشــته به هیأت مدیره 
توییتر پیشنهاد داد که همه سهام این شرکت را 
با قیمت بالای حدود 43 میلیارد دلار خریداری 
کند و درواقع مالک این شبکه اجتماعی شود. 
اما اکنون توییتر در مقابل این حمله ایســتاده 
است. هر چند شاید »قرص سمی« اکنون برای 
بعضی تازه به نظر برســد اما واقعیت این است 
که مدت هاســت که شــرکت های فناوری که 
ارزش شان به صورت تصاعدی زیاد می شود از این 
مکانیزم برای جلوگیری از تصاحب شدن شان 

توسط افراد ثروتمند استفاده می کنند.
به گزارش نیویورک تایمز، مکانیزم دفاعی قرص 

ســمی در دهه 1980میــلادی به وجود آمد و 
واکنشی در برابر تصاحب شرکت ها بود.

نتفلیکس در ســال 2012با همین استراتژی 
نگذاشت ســرمایه گذاری به نام »کارل ایکان« 
بدون تأیید هیأت مدیره بیش از 10درصد سهام 

این شرکت را به دست بیاورد.
چند ســال بعد شــرکت والت دیزنی هم این 
اســتراتژی را اجرا کرد و مدعی شــد که این 
مکانیزم برای دفاع از منافع ســهامداران بسیار 

مفید و کاربردی است.
توییتر اعــلام کرده که تا یک ســال آینده این 
اســتراتژی را حفظ می کند تا جلوی تصاحب 
تهاجمی شرکت را بگیرد. البته قرص سمی مانع 
از ارائه پیشنهاد مستقیم به سهامداران شرکت 
نمی شــود. بنابراین این احتمال وجود دارد که 
ایلان ماسک پیشنهاد خرید خود را بی واسطه 

به سهامداران ارائه کند.
توییتر مدعی شده که تا یک ســال آینده این 
اســتراتژی را حفظ می کند تا جلوی تصاحب 
تهاجمی شرکت را بگیرد. البته قرص سمی مانع 
از ارائه پیشنهاد مستقیم به سهامداران شرکت 
نمی شــود. بنابراین این احتمال وجود دارد که 
ایلان ماسک پیشنهاد خرید خود را بی واسطه 

به سهامداران ارائه کند.

»قرص سمی« برای نجات غول های فناوری 

فناوری

تعریفانواعدانشبنیانها
شرکت های دانش بنیان در 4گروه اصلی و یک گروه که ظرفیت و استعداد دانش بنیان شدن را دارد 

)نوع3( طبقه بندی می شوند.
تولیدی نوع یک:شرکت های دانش بنیان »تولیدی نوع یک« به مجموعه ای از شرکت هایی گفته 
می شود که بیش از 25درصد درآمدشان در آخرین اظهارنامه مالیاتی، حاصل از فروش محصولات 
و تولیدات دانش بنیان مجموعه باشد. نکته حائز اهمیت در این شرکت ها، علاوه بر داشتن طراحی 
کالای مبتنی بر تحقیق و توسعه، رسیدن محصول به مرحله تولید با بهره گیری از سطح فناوری بسیار 
بالا و تولید ارزش افزوده زیاد است که آن محصول را مشمول فهرست کالا و خدمات دانش بنیان 

سطح یک می کند.
تولیدی نوع2: شرکت های متقاضی که در اظهارنامه سال مالی گذشته خود دارای درآمد عملیاتی 

هستند، با دارا بودن یکی از این شرایط به عنوان شرکت »تولیدی نوع2« تأیید می شوند:
 شــرکت، حداقل یک »کالا یا خدمت یا فرایند تولید یا تجهیز تولید« با فناوری در سطح یک 
یا سطح2 را حداقل در حد نمونه آزمایشگاهی و مشــروط به دارا بودن همه معیارهای ماده یک 

»آیین نامه ارزیابی شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان« بسازد و ارائه کند.
 شرکت مجری حداقل یک پروژه »مهندســی، پیمانکاری و ساخت« )EPC( باشد؛ مشروط به 
اینکه حداقل )10( درصد از قیمت قراردادهای پروژه ناشی از بخش های حائز همه معیارهای ماده 

یک »آیین نامه ارزیابی شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان« باشد.
همچنین در مورد شرکت هایی که در اظهارنامه مالیاتی سال مالی گذشته خود دارای درآمد عملیاتی 
بالایی باشند، لازم اســت حداقل 3درصد از این درآمد، حاصل از کالاها، خدمات، فرایند تولید یا 
تجهیزات تولید با فناوری در سطح  یک یا سطح2 و حائز همه معیارهای ماده  یک آیین نامه باشد. 
شرکت هایی که حائز شرایط این موضوع نباشند، براساس پیوست2 این آیین نامه ارزیابی می شوند.

نوپای نوع یک: شرکت های دانش بنیان نوپای نوع یک، به مجموعه ای از شرکت ها گفته می شود که 
فاقد اظهارنامه مالیاتی سال مالی گذشته خود بوده یا درآمدی در سال مالی گذشته نداشته باشند. 
محصول پیش بینی شده برای این دسته از شرکت ها باید به مرحله تولید رسیده یا حداقل در حد 
نمونه آزمایشگاهی ساخته شده باشــد. این محصول علاوه بر داشتن طراحی مبتنی بر تحقیق و 
توسعه، باید از سطح فناوری بسیار بالایی برخوردار باشد و ارزش افزوده زیادی ایجاد کند تا مشمول 

فهرست کالا و خدمات دانش بنیان سطح یک شود.
نوپای نوع2: شرکت های دانش بنیان نوپای نوع2، به مجموعه ای از شرکت ها گفته می شود که فاقد 
اظهارنامه مالیاتی سال مالی گذشته خود بوده یا درآمدی در ســال مالی گذشته نداشته باشند. 
محصول پیش بینی شده برای این دسته از شرکت ها باید به مرحله تولید رسیده یا حداقل در حد نمونه 
آزمایشگاهی ساخته شده باشد. این محصول علاوه بر داشتن طراحی مبتنی بر تحقیق و توسعه، از 

سطح فناوری کمتر پیچیده ای نسبت به شرکت های دانش بنیان نوپای نوع یک برخوردار هستند.
نوپای نوع3: شرکت های مســتعدی که حائز معیارهای این آیین نامه نباشند، اما درصورت ارائه 
فرصت و حمایت امکان کسب آنها را داشته باشند، درصورت احراز معیارهای ارزیابی ذکر شده در 

پیوست)2( این آیین نامه، به صورت شرکت مستعد دانش بنیان نوع3 تأیید می شوند.

مکث
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خط متــروی تهران - شــهر جدید پرنــد، یکی از 
پروژه های وزارت راه و شهر سازی  است که اجرای آن 
برعهده شرکت متروی تهران قرار گرفته و افتتاح آن 
در برنامه های سال1401 گنجانده شده است تا این 
پروژه حدودا 16ساله در نخستین سال از قرن جدید 
به بهره برداری برسد. از قرار معلوم گشایش های مالی 
این پروژه انجام شده تا اهالی پرند در زمستان منتظر 

سوت قطار مترو در این شهر باشند.
به گزارش همشهری، در سال گذشته بود که قرار شد 
برای تامین منابع مالی پروژه زمین 25هکتاری واقع 
در شهر جدید پرند فروخته شده و درآمد حاصل از آن 
برای راه اندازی خط متروی تهران - پرند هزینه شود، 
اما این فرایند به سال1401 موکول شد. حالا خبر 
می رسد که توافقات برای این منظور بین استانداری، 
وزارت راه و شهرسازی و شــهرداری تهران صورت 
گرفته و منابع مالی حاصل از این زمین در راستای 
تکمیل پروژه تامین می شــود. در ادامه به آخرین 

وضعیت این پروژه و میزان پیشرفت و تغییرات آن 
نسبت به سال گذشته نگاهی انداخته ایم.

مزایده برای فروش زمین 25هکتاری
علیرضا کردرستمی، مدیر پروژه خط متروی تهران 
- پرند درباره آخرین وضعیت و میزان پیشــرفت و 
همچنین تغییرات پروژه نســبت به سال گذشته 
به همشــهری می گوید: »در آخرین اطلاع رسانی 
که سال گذشته انجام شــد، میزان پیشرفت پروژه 
راه اندازی یک خــط متروی تهــران - پرند حدود 
76درصد بود که هم اکنون به 78.5درصد رســیده 
است و در 2ماه و نیم اخیر حدودا  3درصد پیشرفت 
داشــته ایم که با توجه به شــرایط و تعطیلات آخر 
سال پیشرفت قابل قبولی محسوب می شود؛ البته 
منابع مالی که قرار بود به پروژه تزریق شــود هنوز 
در اختیارمان قرار نگرفته اســت و شرکت عمران 
شهرهای جدید زمینی که برای این منظور اختصاص 
داده شــده بود را به مزایده گذاشته تا پول حاصل از 
فروش زمین در اختیار پروژه قرار بگیرد. ان شاءالله 
این مزایده برنده ای داشــته باشــد و هرچه زودتر 
منابع مالی لازم به پروژه تزریق شــود. در بحث کار 

اجرایی قرارداد پیمانکار هنوز به اتمام نرسیده و بالغ 
بر 100میلیارد تومان ظرفیت کاری آن باقی مانده 
که از همین محل کارهای مربوط به پروژه در حال 
انجام شدن است؛ ضمن اینکه زمان مناقصه ای برای 
انتخاب پیمانکار عملیات تکمیلی تعیین شده است. 
به این ترتیب تا زمان پایان ظرفیت کاری پیمانکار 
فعلی، مناقصه به نتیجه رســیده و پیمانکار جدید 

انتخاب خواهد شد.« 
آنچه که کردرستمی به آن اشاره کرد، منابع نقدی 
اســت که باید هرچه زودتر به دست پیمانکار پروژه 
برســد؛ در عین حال اقدام مثبت رخ داده به توافق 
صورت گرفته برای استفاده از ظرفیت 25هکتاری 
برمی گردد؛ بنابراین  انتظار می رود که هرچه سریع تر 
منابع نقدی نیز از این راه تامین شــود و ســرعت 

عملیات پروژه بالاتر رود.

پایان ریل گذاری مسیر 
مدیر پروژه خــط متروی تهران - پرنــد از تکمیل 
ریل گذاری یک خط از مســیر متروی تهران- شهر 
جدید پرند خبر می دهد: »ریل گذاری به پایان رسیده 
است و درحال انجام عملیات تکمیلی مانند جوش 

درز ریل هستیم. بخشی از خط که در سنوات گذشته 
ریل گذاری شده بود، جوشکاری شده و جوشکاری 
ریل گذاری تکمیلی درحال انجام است. « مدیر پروژه 
تأکید می کند که امکان افتتاح پروژه در سال جاری 
وجود دارد: »اگر منابع مالــی به موقع در اختیار 
پروژه قرار بگیرد، می توانیم تا پایان ســال1401 
این خط را افتتاح کنیم. دلیلش هم این است که 
با وجود محدودیت منابع مالی، امور فنی مربوط 
به تجهیزات مانند تهیه الزامات و مشخصات فنی 
در دست انجام است و تدوین این مشخصات فنی 
بخشــی از کاری اســت که باید در این یک سال 

انجام می شد.« 
همانطور که پیــش از این هم عنوان شــده بود 
هرســال که می گذرد قیمت و هزینه تمام شده 
پروژه هم افزایش پیدا می کند. کردرستمی درباره 
میزان افزایش هزینه پروژه در سال جدید اینگونه 
توضیــح می دهد: »فقط در بخــش نیروی کار و 
دستمزد، امســال بین 30 تا 56درصد افزایش 
دســتمزد داریــم. پیش بینی ما این اســت که 
950میلیارد تومان سال گذشته امسال به حدود 

1100 تا 1150میلیارد تومان رسیده باشد.«

زمستان 1401؛ مترو در پرند
توافقات لازم برای تامین منابع مالی تکمیل پروژه متروی تهران - پرند میان وزارت راه و شهرسازی، استانداری و شهرداری تهران صورت گرفت

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

 برپایی روزبازار 
جنب متروي حرم امام)ره(

سازمان بهشــت زهرا)س( با همکاری 
شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل 
شــهر تهران اقدام به برپایی روزبازار 
کرده اســت که اوایل اردیبهشت ماه 
در پارکینگ جنب ایستگاه متروي حرم امام خمینی)ره( 
دایر می شــود.   امیر رشــیدی، معاون خدمات شهری و 
محیط زیست آرامستان پایتخت، در گفت وگو با همشهری 
نحوه برگــزاری روزبازار را تشــریح کرده کــه در ادامه 

می خوانید.

روزبازار با چه رویکردی برپا می شود؟
به هرحال دستفروشــان متعددی در اطراف بهشت زهرا)س( 
و گاه داخل آرامســتان)محوطه باز گلزار شــهدا( و محورهای 
بزرگراهی فعالیت می کنند. علاوه بر آن در محله های کهریزک و 
باقرشهر هم شاهد فعالیت بساط گستران هستیم که برای ادامه 
کسب وکارشان نیاز به حمایت دارند. سازمان بهشت زهرا)س( در 
راستای مسئولیت اجتماعی با مشارکت دستگاه متولی)شرکت 
ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران( اقدام به برپایی روزبازار 

کرده است.
از چه زمانی فعالیت روزبازار شروع می شود؟

مراحل قانونی این کار سپری شده است و در حال مناسب سازی 
فضا هســتیم و به نظر اوایل اردیبهشت می توانیم شاهد حضور 

دستفروشان در آن باشیم.
چه تعداد غرفه پیش بینی کرده اید؟

فضایی که برای این کار پیش بینی  شده وسیع است و محدودیتی 
در برپایــی غرفه ها نداریم اما در مرحلــه اول حدود 100غرفه 
پیش بینی کرده ایم که در صورت استقبال دستفروشان امکان 

افزایش غرفه ها وجود دارد.
شناسایی دستفروشان و واگذاری غرفه ها چگونه 

انجام می شود؟
فضاسازی روزبازار توسط سازمان بهشت زهرا)س( انجام شده 
و شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران قطعا براساس 
مسئولیتی که به عهده دارد در شناسایی و نحوه واگذاری غرفه ها 

به ما کمک خواهد کرد.
غرفه ها با چه مبلغی به دستفروشــان واگذار 

می شود؟
به هرحال غرفه ها قیمت مصوب دارند و این کار توسط شرکت 
ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران انجام می شود و سازمان 

بهشت زهرا)س( در این موضوع دخل و تصرفی ندارد.
آیا غرفه ای برای زنان سرپرست خانوار پیش بینی 

 شده است؟
بله؛ این کار از طریق هماهنگــی معاونت اجتماعی و فرهنگی 
سازمان با اداره کل امور بانوان انجام شده است و غرفه ها رایگان 

در اختیار زنان سرپرست خانوار قرار می گیرد.

حمید صاحب
مدیرکل سلامت شهرداری تهران

طــرح »ســلامت در ضیافــت« بــه 
همت اداره سلامت شهرداری مناطق 
22گانه تا پایان ماه مبــارک رمضان در 
مســاجد، بوســتان ها و مراکز فرهنگی 
اجــرا می شــود. در این طــرح غرفه های 
مشاوره روانشناســی، مشاوره تغذیه، 
غربالگری فشــارخون و قند خــون دایر 
اســت و شــهروندان می تواننــد از ایــن 

خدمات رایگان استفاده کنند.

محمدحسن جعفرزاده
مدیرکل فرهنگی شهرداری تهران

جشــن رمضــان هر شــب بعــد از افطار 
بــا حضــور هنرمنــدان در بوســتان های 
بزرگــی چــون ملــت و ولایــت برگــزار 
می شــود. برپایــی پردیــس فرهنگــی و 
قرآنی در بوستان ها و مکان های پرتردد 
هــم برنامــه دیگــری اســت کــه در آنها 
غرفه های مشــاوره مذهبی، سخنرانی 
مذهبی و اهدای بســته های فرهنگی - 

مذهبی پیش بینی شده است.

ســازمان  مدیرعامــل  به گفتــه 
تــا   270 حــدود  بهشــت زهرا)س( 
300نفــر از پرســنل شــاغل و تعــدادی 
از بازنشســتگان هنوز ملک و مسکن 
دریافــت نکرده انــد. ســعید غضنفری 
گفــت کــه از وزارت راه بــه مدیرعامــل 
شرکت مادرتخصصی عمران شهرهای 
جدید دستور داده است در پرند زمینی 
را به تعاونی مســکن بهشت زهرا)س( 

اختصاص دهد.

 300
پرسنل

سرپرســت اداره کل هماهنگی فنی و 
عمرانی سازمان ها و مناطق شهرداری 
تهــران، از واگــذاری امــور مربــوط بــه 
تعمیرات تخصصی بیش از 60دستگاه 
پــل ســواره رو به شــرکت یادمان ســازه 
خبــر داد. به گفتــه ســیدمحمد فیاض 
ضعــف سیســتم زهکشــی، وضعیــت 
نامناســب روکــش آســفالت، نقــص 
و...  تأسیســاتی  سیســتم های  در 
مهم تریــن خرابی و مشــکلات پل های 

سواره هستند.

60
پل سواره

نقل قول خبر

عدد خبر

زینب زینال زاده؛ خبرنگارگپ

سرمایه گذاری صورت گرفته 
در بخش حد فاصل فرودگاه 
امام خمینی)ره( تا شهر جدید پرند 
براساس نرخ تورم، امروز بالغ بر 
3500میلیارد تومان است.

سال

1384
مطالعات پروژه 

متروی پرند 
توسط وزارت راه 
و شهرسازی آغاز 

شد.

سال

1391
اجرای پروژه به 

شهرداری و شرکت 
متروی تهران 
واگذار شد.

سال

1395
بخشی از پروژه 

حدفاصل ایستگاه 
متروی شاهد تا 

شهرآفتاب به طول 
4کیلومتر افتتاح 

شد.

سال

1396
بخش ایستگاه 

متروی شهرآفتاب 
تا ایستگاه فرودگاه 
امام خمینی)ره( به 
طول 26کیلومتر به 
بهره برداری رسید. 

 30تا40
هزار نفر

روزانه از شهر 
جدید پرند به 

تهران در رفت وآمد 
هستند.

450 
هزار نفر

برآورد جمعیت 
شهر جدید پرند 

درحال حاضر

700 
هزار نفر

برآورد جمعیت 
 شهر جدید پرند 

تا سال1405

30 
کیلومتری

جنوب غربی شهر 
تهران، شهر جدید 

پرند واقع شده 
است.

90 
درصد

پیشرفت در بخش 
سوم و نهایی پروژه 
به طول تقریبی 
19کیلومتر در 

بخش ساختمانی
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صلح امام حسنع
پرشکوه ترین نرمش قهرمانانه

نویســنده: شــیخ راضی 
جــــم  / متر سین ل یا آ
حضرت آیت الله خامنه ای/ 
ناشر: دفتر نشــر فرهنگ 
اسلامی. راضی آل یاسین 
از محققــان معاصر، تنها 
کتاب تحلیلی و تفصیلی را 

در موضوع صلح امام حسن علیه السلام تدوین کرده 
و مقام معظم رهبري حضرت آیت الله ســیدعلی 
خامنه ای ایــن اثر را بــه فارســی برگردانده اند. 
نویســنده، محققانه از متون تاریخی بهره گرفته 
و با رعایت اصول پژوهش، کار بررسی این مقطع 
از تاریخ شیعه را به انجام رســانده است. مؤلف به 
موضوعاتی پرداخته که در کتب مشابه به آنها کمتر 
توجه شده و موضوع صلح امام حسن علیه السلام و 

علت و عوامل آن را به خوبی بیان می کند.

راهنما

 جای خالی برندها
 در نمایشگاه ملی اسباب بازی

نمایشــگاه ملی اسباب بازی را می شــود جدی ترین رویداد در 
حوزه بازی و اســباب بازی در ایران دانســت. اما این نمایشگاه 
امســال در حالی برگزار شــد که حضور کم رنگ شرکت های 
تولید اسباب بازی به چشم می آمد. برندهای معروفی در دنیای 
اسباب بازی و بازی های فکری هستند که امسال خبری از آنها 
نبود. وقتی وارد نمایشگاه شدم، سمت راستم غرفه بزرگی پر از 
میز و صندلی بود که بچه ها در آنجا مشــغول بازی و کاردستی 
بودند. در گوشه دیگر نمایشگاه هم غرفه بزرگی بود که استقبال 
بسیار خوبی داشت و بچه ها مشغول ساخت وساز با محصولات 

گلی بودند.
 بخش میانی نمایشگاه با یکی دو ابربازی  چوبی شروع می شد تا 
مخاطبان بتوانند آن بازی ها را در مقیاس بزرگ تجربه کنند. هرچه 
قدم می زدم، جای خالی غرفه هایی را می دیدم که سال98 دیده 

بودم. از آن همه تراکم خبری نبود.
امسال هر غرفه فروش هم داشت و به نظرم همین نقطه تمایز 
نمایشگاه امسال با وضعیت فروش در گذشته ای بود که تمام 
محصولات در جای دیگر به فروش می رسید. امسال احساس 
آرامش در خرید وجود داشــت و چند نکتــه دلیل این اتفاق 
به نظرم آمد: یکی اینکه در مقایســه با گذشته، محصولات و 
افراد در محیط گســترده تری توزیع می شــدند، دیگر اینکه 
حضور مشارکت کننده ها کمتر بود و محصولات عرضه شده در 
نمایشگاه بسیار کمتر به نظر می آمد،  دیگر اینکه تنوع زیادی 
در محصولات وجود نداشــت و به علاوه پیش می آمد که یک 
محصول در دو، سه غرفه دیده شــود. این موضوع شبیه این 
است که چند مغازه اسباب بازی در کنار هم وجود داشته باشد 
و شما مختار باشید از هر کدام که می خواهید، خرید کنید. پس 
تجمع از روی یک غرفه برداشته می شود. نکته مهم دیگر در این 
آرامش و خلوتی خرید، قیمت های عجیب و گزاف بود! با اینکه 
امسال تخفیف های خوبی از ســوی غرفه داران وجود داشت، 
هزینه کردن ســخت بود. هم قیمت ها بالا بود و هم بعضی از 
غرفه ها منصفانه قیمت گذاری نمی کردند. به طور میانگین هم 
هزینه خرید یک اسباب بازی یا بازی فکری جدی، چیزی حدود 
400، 300هزار تومان هزینه روی دوش خانواده می گذاشت. در 
این شرایط طبیعی است خانواده ها دست خالی تر از گذشته از 
نمایشگاه برگردند. یکی از بازدیدکنندگان می گفت: »تولیدات 
کانون پرورش فکری فقط چند بازی بوده اســت؛ ولی چون 
قیمت های بهتری دارد، در نهایت کیسه های کانون را هم بیشتر 

در دست مخاطبان می دیدم.« 
از نمایشگاه بیرون می روم و یادم می آید سال98 گزارش بازدید از 
نمایشگاه چندین برابر این یادداشت محتوا داشت و الان افسوس 
می خورم آنچه دیدم با آنچه از صنعت اســباب بازی ایران انتظار 
داشــتم، همخوانی ندارد. به امید آنکه در سال آینده تیتر بزنیم: 

»جای سوزن انداختن نبود«.

نگاه

»برای بنده محبوب و پیامبر برگزیده ام، فرزندی متولد شده، به نزد وی برو و سلامش برسان و تبریک و تهنیت گوی و به وی بگو؛ به 
راستی که علی نزد تو به منزله هارون است برای موسی، پس نام فرزند هارون را برای او برگزین.« وقتی جبرئیل پیام خدا را به رسولش 
رساند، نام فرزند علی و فاطمه شد »حسن«، با کنیه ای که رسول خدا برایش انتخاب کرد؛ »ابومحمد«. شدت علاقه پیامبر به نوه اش 
را در همین کنیه هم می توان دید. نوزاد متولد نیمه رمضان،  شبیه ترین فرد به پیامبر خدا بود؛ در خلق و در ظاهر. کریم اهل بیت)ع( 

برخلاف آنچه برخی می پندارند،  اهل سازش نبوده و انتخاب هایش همگی برای دین و حفظ ستون آن بوده است.

حسن خلق امام حسن ع
 سازشگری نیست بلکه متکی بر بصیرت است 

»خلق نیکوی امام حســن)ع( به گونه ای اســت که در آن زمان و در برابر 
هجمه هایی که به ایشان وارد می شد به حدی آرام و متین و البته مراقب 
و محافظ دین برخورد می کردند که همه مجذوب ایشــان می شــدند. 
حسن خلق ایشان به معنای سازشــگری نیست؛ حسن خلق ابزاری به نام 
بصیرت دارد.« فاطمه منتظری،  محقق و پژوهشگر حوزه دین و خانواده با 
تأکید بر این موضوع به نرمش شخصیتی ایشان نسبت به مسائل مختلف 
اشــاره کرده و در گفت وگو با همشــهری می افزایــد: » حضرت، نرمش 
شخصیتی و عشق وافری نسبت به اطرافیان و جامعه داشتند که به اشتباه، 
برخي رفتاری سازش کارانه تعبیر کردند اما ایشان با همان ابزار بصیرت، 
نظام اسلامی را نیز حفظ کرده و فراخور روز و موقعیت، شیوه ای مناسب 
برای رهبری جامعه انتخــاب می کردند«. این محقق با اشــاره به اینکه 
خداوند به همان اندازه که مهربان است، سختگیر نیز هست، به وجود این 
خصیصه در امام حسن)ع( نیز اشــاره کرده و می گوید: »ایشان به همان 
اندازه که مهربان و رئوف بودند، در برابر انحرافات به محکمی می ایستادند. 
در مقابل فردی که از شدت مشکلات و گذران سخت معیشت به ایشان و 
پدر بزرگوارشان دشنام دادند،  به نرمی برخورد کرده،  او را به منزل خود راه 
دادند، آرام اش کردند، مشکل مالی او را حل کردند و سپس بغض آن فرد 
به احترام و محبت تبدیل شد«. این پژوهشگر با تأکید بر اینکه از چنین 
ماجرایی می توان درس گرفت و آن را به خوبــی در زندگی پیاده کرد به 
تأثیر کمک های مومنانه در رفع مشکلات دیگران اشاره کرده و می گوید: 
»کریم اهل بیت)ع( حدیثی در مورد احسان به دیگر بندگان خدا دارند و بر 
این عمل،  تأکید کرده اند. احسان، که به نوعی برگرفته از نام مبارک ایشان 
است، نوعی از خیر است که تنها مختص پروردگار است و امام حسن)ع( 
نیز از این خصیصه بهره مند بودند. احسان دارای پشتوانه تدبیر و سیاست و 
نگاهی دقیق و عمیق و آینده نگری است و نیکی را در زمانی می رساند که از 
بروز مشکل و آسیب جلوگیری کند، احسانی که از این جهت با خیر تفاوت 
دارد«. به گفته منتظری،  امام حسن)ع( احسان و نیکویی را به نحوی انجام 

می دادند که همگان شیفته شخصیت شان می شدند.

خلاقیت و انتخاب راهکار متناسب با موقعیت 
یکی دیگر از نکات بارز اخلاقی امام حسن)ع(، خلاقیت و انتخاب بهترین 
راهکار و روش در موقعیت و زمان خاص خود بوده اســت. این نویســنده 
و محقق حوزه دین می افزاید: » ایشــان بــه فراخور موقعیت، شــیوه و 
راهکارانتخاب کرده و با همین روش جامعه اسلامی را رهبری می کردند. در 
عین حال در برابر انحرافات نیز محکم می ایستادند. یکی از این رفتارهای 
خلاقانه، صلح ایشان در برابر معاویه بود«. منتظری با تأکید بر اینکه این 
ویژگی بایــد مورد توجه رهبران دینی قرار بگیرد و در شــرایط مختلف و 
زمان های گوناگون با روش های سنتی و قدیمی از دین محافظت نکنند 
می گوید: »ایشان در برخورد با موضوعات و موقعیت ها صاحب خلاقیت و 
شیوه هایی متناسب با زمان بودند، این باید به مومنان آموزش داده شود و 
بدانند که در زندگی باید از شیوه های گوناگون بهره مند شد. بی توجهی به 
این موضوع موجب می شود برخی جوامع و اقشار مذهبی در مواجهه با فشار 

و حمله فرهنگی،  از سرعت لازم برای مقابله برخوردار نباشند«.

روشناسعیده بقایی؛  پژوهشگر بازی و خانواده

قلب خاشع، خانه خداست 
دعای روز پانزدهم

خدایا روزی کن مرا در آن فرمانبرداری فروتنان و بگشا سینه ام 
در آن به بازگشت دلدادگان، به امان دادنت  ای امان ترسناکان.

»خشوع«، حالتی است مرکب از دو احساس؛ شناخت عظمت 
خدا، احساس کوچکی و ضعف خود. عبادت بی خشوع، اسکلت 
بی جان است و قلب خاشــع، خانه خداست. خشوع در عبادت، 

موهبتی است بزرگ که باید از خداوند خواست تا عنایت کند.
از خداوند، »شرح صدر« خواســته ایم. یعنی گشادی سینه 
و فراخی قلب. آنکه شــرح صدر دارد، هراس ندارد، مأیوس 
نیست، در چنگ مشــکلات، خرد نمی شــود، در کام موج 
حادثه ها غرق نمی شــود، غم به دلش چنــگ نمی اندازد، 
ناملایمات و کارشکنی ها، سست اش نمی کند، از شکست ها، 
افسرده نمی شــود، از کمی یاران، دلتنگ نمی شود، از انبوه 
دشمن، نمی ترسد، این شــرح صدر است. اما آنچه در دعای 
امروز خواسته ایم، شرح صدری اســت که در سایه »انابت« 
و »اخبات« فراهم می آید. »انابت«، یعنی رجوع و بازگشت 
و توبه. »اخبات«، یعنی خشوع و خضوع و فروتنی و سکون 
قلب و آرامش خاطر. آنکه با خضوع و اطمینان، به سوی خدا 
بازگردد، در اثر پذیرش توبه از سوی خدا، به آن احساس شرح 

صدر دست می یابد.استاد جواد محدثی

کریماهلبیتع
رهبریخلاقوخوشفکر

امام حسن مجتبی ع حسن خلقی مبتنی بر بصیرت داشتند و انتخابگری متناسب با 
موقعیت بودند که برخی آن را به اشتباه،  رفتاری سازش کارانه تعبیر می کنند 

رأفت با حیوانات
حسن خلق فرزند ارشد امام علی)ع( و حضرت زهرا)ع( نه تنها 
در مورد جامعه و اطرافیانشــان زبانزد بوده و از این جهت به 
جد بزرگوارشان شباهت بســیار داشتند،  بلکه توصیه ها و 
رهنمودهای متعددی در رابطه با رفتار انسان ها با حیوانات 
نیز دارند. به گفته منتظری، پژوهشگر حوزه دین و خانواده، 
اهل بیت)ع( همگی بر مهربانی با حیوانات تأکید داشــته و 
بارها عنوان کرده اند که تمام مخلوقات عالم نزد ما محبوبند. 
این پژوهشگر ضمن بیان روایتی از نحوه برخورد امام حسن 
مجتبی)ع( با یک سگ و تقسیم کردن غذای خودشان با این 
حیوان گرسنه می افزاید: »ایشان تأکید کرده اند که اگر هنگام 
غذا خوردن،  حیوان گرسنه ای نزدیک شما آمد، تا سهم غذای 
او را نداده و او را سیر نکرده اید حق ندارید خودتان مشغول به 
خوردن غذا شوید. وقتی چنین رحمت و مهربانی ای از ایشان 
و دیگر اهل بیت)ع( در برخورد با تمام مخلوقات خداوند وجود 
دارد،  دیگر نیازی به روش ها و پویش های وارداتی در مواجهه 

با حیوانات نیست«.

مکث



یکشنبه 28  فروردین 141401
 شماره  8477

زهرا رفیعیگزارش
روزنامهنگار

بررسیهایکارشناسیمرکزپژوهشهایمجلسنشان
میدهدکهآثارملیطبیعیکشورازجایگاهحاشیهای
برخوردارندوحفاظتازآنهادربلاتکلیفیبهسرمیبرد.
مرکزپژوهشهایمجلسهمچنینپیشنهادهایی
بامحوریتمناطقچهارگانهتحتمدیریتسازمان

حفاظتمحیطزیستارائهکردهاست.
ماجرایپروندهوقفشدنقلهدماوندیکیازنمونههای
بیمهریباآثارملیطبیعیبکروبیهمتایکشــور
اســت.اگرچهآنپروندهبهگفتهمســئولانسازمان
منابعطبیعیوآبخیزداریدرمــوردمحدودهقلهبه
نتایجمطلوبیرســید،اماهنوزتکلیفبخشهاییاز
پلاکهایثبتیبالایارتفاع2400متریدماوندبدون

نتیجهماندهاست.
چندیپیشنیزماشینهایسنگینبرایرسیدنبه
کوهملکمحمددربیابانلوت،جادهای90کیلومتری
بهعرض4مترراازمیانهامادا)دشتریگی(کشیدند
وهیچمسئولینیزبهظاهروتازمانیکهیکعکاسو
کویرنوردازمنطقهعبورنکردهبود،متوجهماجرانشده
بود.اینکوهدردلکویرلوت،یکیدیگرازآثارطبیعی
ملیوجهانیکشورقرارداردکهدرچهلمیننشست

یونسکودرسال95بهثبتجهانیرسید.
حالامرکزپژوهشهایمجلسگزارشــیازوضعیت
میراثطبیعیدرکشورتهیهودرآناعلامکردهاست
کهمتأســفانهموضوعمهممیراثطبیعیدرتمامی
دستگاههایمرتبطازجایگاهحاشــیهایبرخوردار
است.براساساینگزارش،علتاصلیاینمسئلهعدم
تدوینقوانینحمایتیازمیراثطبیعیکشوراست.در
واقعمیتوانگفتکهمیراثطبیعیوحفاظتازآن
درقوانینکشورجایگاهینداردومتأسفانههموارهدر
ذیلقوانینمیراثفرهنگییامحیطزیستبلاتکلیف
باقیماندهاست.برایحفاظتصحیحازمیراثطبیعی
کشورالزاماستتاواژهمیراثطبیعیبهطورمستقلنه
ذیلمیراثفرهنگیومحیطزیستواردادبیاتقانونی
کشورشــودتاازاینطریقازقوانینحمایتی،شأنو

منزلتدرخوربرخوردارشود.
بهاعلاممرکزپژوهشهایمجلس،جایگاهپدیدههای
طبیعی،نمونههایبرجستهزمینشناسی،فرایندهای
محیطزیســتیوبیولوژیکــی،اکوسیســتمیو
زیستگاههایطبیعیدرمعرضانقراضو...درزندگی

بشربهعنوانآثارطبیعیکهقابلتکراروجایگزینی
نیست،همترازآثارفاخروارزشمندتاریخیوفرهنگی
استونیتازشناساییوفهرستسازیهرکدامازآنها،
زمینهسازیبراینگهداشتوانتقالآنهابهنسلهای
آیندهاســت.حفاظتتوأمازفرهنگوتنوعزیستی
نیزعاملکلیدیبرایتضمینتابآوریسیستمهای

اجتماعیوبومشناسیاست.
براساساینگزارش،پیامدپیوستنایرانبهکنوانسیون
حمایتمیراثفرهنگیوطبیعیجهاندرسال53،
ثبت26اثردرفهرســتمیراثیونسکواستکهتنها
2اثرجنگلهایهیرکانــیوکویرلوت،ازنوعمیراث

طبیعیاست.
محققاناینپژوهشمعتقدنــدامروزهیکیازعوامل
مهمدرتوسعهپایدارکشورهاحفاظتازمناطقطبیعی
وزیستبوماســت.میراثطبیعیدرسطحجهانی
همفوایدبیشماربرایجلوگیریازتغییراتاقلیمی،
ارتقایکیفیتزندگیانسانهاونجاتسیارهازنابودی
دارد.تحقیقاتاخیردانشــمنداننشــاندادهاست،
جنگلهایتحتحفاظتمیراثجهانییونسکوکه
حدود69میلیونهکتارراشاملمیشود،13میلیون
تنکربنرادرخاکوپوشــشگیاهینگهمیدارند.
بیشترینمیزانکربننیزدرجنگلهایاستواییثبت
جهانیشده،ذخیرهشدهاست.درمجموع10سایت

بزرگمیراثطبیعیجهانینیمیاز13میلیونتن
دیاکسیدکربنراازجوخارجکردهاند.

بهاعلاممرکزپژوهشهــایمجلس،درهمتنیدگی
قوانینبهجایایجادحمایتحداکثری،باعثایجاد
ابهامدرحفاظتازمیراثطبیعیشدهاست.آنطور
کهدرگزارشمرکزپژوهشهایمجلسآمدهاست،
3مضمونکلیدیباعنوانضعفقوانینحفاظتی،ضعف
بودجهومنابعمالیوضعفساختاراجرایی،بهعنوان
مسائلراهبردیحوزهمیراثطبیعیشناساییشده
است.اکثرکارشناسانمعتقدند،مهمترینعاملتخریب
آثارطبیعیکشــورخلأقوانینحفاظتیمخصوصا
قوانینجرمانگاریدرخصــوصمیراثطبیعیثبت
شدهدرفهرستآثارملیکشوراست.درقانونمجازات
اسلامیتنهاآثارتاریخیوفرهنگی،درزمرهمیراثملی
قلمدادشــدهاندوتخریبآنهاجرماست،امادرهیچ
بخشازمحتوایقانون،واژهیامضمونیمرتبطبامیراث

طبیعیبهکاربردهنشدهاست.
مرکزپژوهشهایمجلساعلامکرد:تخریبمیراث
طبیعیتوســطنهادهایدولتیازطریــقاحداث
معادنوجاده،تصرفاتغیرقانونیاراضی،بهرهبرداری
غیراصولی،قاچاقچوب،پروژههایسدســازی،دفن
زبالهوتخلیهنخاله،شکاروچرایدام،قطعدرختانویا
تخریبتوسطگردشگرانوساختوسازدرعرصههای

آثارطبیعیازجملهتهدیــداتمرتبطباآثارطبیعی
کشوراست.

براساساعلاماینمرکز،باوجودمستعدبودنمناطق
ودرخواستهایمردمی،مشــکلاتحقوقیوروند
طولانیثبت،باعثشدهسازمانحفاظتمحیطزیست
تلاشکمتریبرایثبتآثارطبیعیدرفهرستمیراث
ملیداشتهباشــد.بهطوریکهتعدادآثارثبتشده
توسطســازمانحفاظتمحیطزیست،40اثراست.
بنابراین،اینســازمانبایددرخواستهایخودرابه
شورایعالیمحیطزیستارائهکندکهسالییکبار

تشکیلمیشود.
بهگزارشمرکزپژوهشهایمجلس،میراثطبیعی
وحفاظــتازآندرقوانینکشــورجایگاهینداردو
متأســفانههموارهدرذیلقوانینمیراثفرهنگییا
محیطزیســتبلاتکلیفباقیماندهاست.بنابراین،
برایحفاظتصحیحازمیراثطبیعیکشورلازماست
مجلسوسایرنهادهایسیاستگذارعلاوهبرجرمانگاری
تخریبآثارطبیعیملیوجهانیدرکشور،فرایندثبت
آثارطبیعیملیباتأکیدبرمناطقچهارگانهسازمان
حفاظتمحیطزیستراآسانترکنند،ازجوامعمحلی
برایحفاظتکمکبگیرند،منابعمالیپایداریبرای
اینکاردرنظربگیرندوتعارضمنافعدســتگاههای

دولتیرابرطرفکنند.

بلاتکلیفی میراث طبیعی ایران در دستگاه های متولی 
ائتلاف منطقه ای برای مهار مرکزپژوهشهایمجلس:موضوعمیراثطبیعیدروزارتمیراثفرهنگیوسازمانحفاظتمحیطزیستجایگاهیندارد

گردوغبار در کشور
تودهگردوغباربامنشاخارجی،اینروزهاباردیگربرتنخسته
خوزستانوایلامسایهخودراگستراند.هفتهپیشنیزباخیزش
گردوغباریاهمانریزگردهادرکشورعراقوسرازیرشدنآن
بهایرانبهمدت2روز،پایتختدرجایگاهآلودهترینشهرجهان
قرارگرفت.اینپدیدهکهریشــهدرعواملیهمچونتغییرات
اقلیمی،کاهشبارندگی،تخریبپوشــشگیاهی،برداشــت
بیرویــهوغیرعلمیازمنابعآبزیرزمینیوخاکوســاخت
ســدهایکوچکوبزرگداردوبهاعتقادکارشناســانتأثیر
نامطلوبیبرســلامتگروههایســنیمختلفوفعالیتهای
اقتصادیمیگذارد؛علاوهبراینمسئولانوکارشناسانمنابع
طبیعینگراننداستمراربحرانگردوغبارباوقوعخشکسالیها
درحوزهمنابعطبیعیوطرحهایکشاورزیتبعاتپرهزینهای
بهبارآوردوپوششگیاهیبرخیمناطقراخشکوایناراضیرا
بهبرهوتتبدیلکندودرنهایتتامینامنیتغذاییتحتتأثیر
قرارگیرد.ازاینروباردیگرتوجهوتمرکزبرحلوفصلمسائل
مربوطبهآبهایمرزیکشورهایمنطقهازطریقدیپلماسی،
ضرورترعایتســهمحقابههایمحیطزیســتوتالابهاو
همچنینمدیریتپایدارمنابعآبیدرداخلکشورمعطوفشده

وزنگهایهشداردوبارهبهصدادرآمدهاست.
بهگزارشپایگاهاطلاعرســانیســازمانمنابعطبیعی،ایران
وخاورمیانهدرکمربندخشــکجهانقرارگرفتهاندوکشور
مابهعلتشــرایطاقلیمــیوجغرافیایــیدرمعرضطوفان
گردوغباربامنشأخارجیوداخلیاســت.کارشناسانمنابع
طبیعیمعتقدند؛حدود70درصدگردوغبارهادرایرانمنشا
خارجیداردوبســیاریازکانونریزگردهادرخارجازمرزها
ودرکشــورهاییهمچونعراق،ســوریه،یمنوشبهجزیره
عربستانایجادمیشود.نتیجهبررسیهاوپایشسازمانمنابع
طبیعیکشورنیزنشانمیدهد،قبلازسال2018ودردوران
خشکســالی،کانونگردوغباردرعراقودرشهرهایناصریه،
دیرالزوروکانونغرببصره،ایرانراتحتتأثیرقرارمیدادند.
پسازسال2018تا2020باافزایشبارندگیدرایرانوعراق،
تالابهاپرآبوزمینهایکشاورزیدرعراقزیرکشترفتند
ودرنتیجهدرایرانگردوغبارزیادیرخنداد.براثرخشکسالی
تقریباپوشــشگیاهیمنطقهکرکوکوموصلازبینرفته
وگردوغباردرایــنکانونهاباغلظــت1600میکروگرمبر
مترمکعبایجادوباجریانهواوباسرعت14کیلومتردرساعت
بهمرزهایایرانرسیدهاســت.کارشناسانمعتقدند؛بخشی
ازآنچهدرعراق،اردنوســوریهبهلحاظتشکیلکانونهای
گردوغبار،کاهشپوششگیاهیورهاکردناراضیکشاورزی
رخدادهبهعلتکاهشدسترسیاینکشورهابهمنابعآبیبراثر
سدسازیهایترکیهدربالادستوبرمسیرآبدجلهوفرات
استوبایدبرایپیشگیریازموجهایبعدیآنبرنامهریزی

دقیقوائتلافمنطقهایصورتگیرد.

علی سلاجقه 
رئیس سازمان حفاظت 

محیط زیست
عدم  تولید پسماند باید در دستور کار 
وزارتخانه هــا و دســتگاه های ذی نفع 
قرار گیرد.متأسفانه در حوزه پسماند 
شــبکه های غیرقانونــی و زیرزمینــی 
در کشــور تشــکیل شــده و در حــال 
فعالیت هســتند که باید ساماندهی 

شود.

نقلقولخبر

اســتان تــا پایــان فروردیــن دمــای زیــر 
صفــر را تجربــه می کننــد. بــه گــزارش 
ســازمان هواشناســی  همشــهری، 
اعــلام کــرده؛ کاهــش نســبی دمــا تــا 
۶ درجه در آذربایجان شــرقی، اردبیل، 
زنجان، کردســتان، همدان، لرستان، 
چهارمحال و بختیــاری، قزوین، البرز، 
تهــران و روز دوشــنبه در ســمنان، 
خراسان شــمالی، خراســان رضوی، 

تهران پیش بینی می شود.
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هــزار نیــروی یــگان حفاظــت منابــع 
از  حفاظــت  کار  کشــور،  طبیعــی 
۱۳۹ میلیون هکتار از عرصه های منابع 
طبیعــی کشــور را بــر عهــده دارنــد. به 
گــزارش همشــهری، ســرهنگ رضــا 
اکبــری، فرمانــده ایــن یــگان گفــت: 
به دنبــال ایــن هســتیم تــا بــا تعامــل 
اجرایــی  دســتگاه های  مســئولان 
نیروهــای یــگان حفاظــت را افزایــش 

دهیم.

6

عددخبر

خبرروز

لیلا اژدری
مدیرکل دفتر توسعه گردشگری خارجی 
روادید ســفر از قطر به کل ســرزمین ایران 
رایــگان شــده اســت. در حــال حاضــر نیــز 
۶ اســتان تهــران، اصفهــان، یــزد، کرمان، 
فــارس و هرمــزگان و جزایــر کیش و قشــم 
و بندرعبــاس را بــه عنــوان مقصــد ســفر 
تماشــاچیان جام جهانــی قطــر پیش بینی 
کردیــم. تماشــاچیان جــام جهانــی قطــر 
می توانند درخواســت خــود برای ســفر به 
ایران را در سامانه وزارت خارجه  ثبت کنند.

ان
خش

در
صر

ی/نا
هر

مش
س:ه

عک
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برداشتبیرویه
وخطرانقراضگیاهاندارویی

هر سال فصل بهار بازار برداشــت، خرید و فروش گیاهان دارویی 
خودرو در کشور داغ می شود. در گوشــه و کنار بازارهای محلی 
می توان افرادی را دید که گیاهان دارویی می فروشند. با این حال 
برداشت بی رویه و خشکســالی در سال های گذشته موجب شده 
اســت عرصه های طبیعی دارای گیاهان دارویی با خطر انقراض 
مواجه شوند. موضوعی که مســئولان اداره های منابع طبیعی در 
استان های مختلف را گاه وادار کرده است برداشت بعضی یا همه 
گیاهان دارویی را ممنوع کنند. در روزهای گذشته خبر ممنوعیت 
برداشت گیاهان دارویی در خراسان شــمالی و همدان به گوش 
رسیده است و هرچند برداشت گیاهان دارویی برای مصرف خانوار 
آزاد است اما آذربایجان غربی و چهارمحال وبختیاری هم هشدار 
داده اند که برداشــت انبوه این گیاهان، خطــر انقراض گونه های 

گیاهی را در این استان ها به همراه دارد.
بسیاری از روستاییان این استان ها و استان هایی مانندکردستان، 
کرمانشاه، گیلان و... هر سال با برداشت گیاهان دارویی راهی برای 
کســب درآمد فصلی پیدا می کنند؛ هرچند این درآمد می تواند 
کمکی به این افراد باشد اما تهدید منابع طبیعی کشور موضوعی 
نیست که به راحتی بتوان از آن صرف نظر کرد. در سال های گذشته 
منابع طبیعی استان ها برای حفظ و تجدید این گونه های گیاهی 
و ایجاد زمینه برای برداشت تجاری درست از آنها تلاش کرده اند 
با این حال ماه های نخســت هر ســال این گیاهان مورد هجوم 

برداشت کننندگان غیرمجاز قرار می  گیرند.

حالمراتعخوبنیست
برداشــت گیاهان دارویی نیازمند رویش مســتمر آنها در مراتع 
کشور است؛ هرچند به دلایل مختلف تجدید این منابع گیاهی در 
کشور با مشکل مواجه شده است. مدیرکل دفتر امور مراتع سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور به همشهری می گوید: امسال 
حال مراتع کشور خوب نیست و خشکســالی های مستمر مراتع 
 کشور را با مشــکل مواجه کرده و پوشش گیاهی کشور را کاهش

 داده است.
ترحم بهزاد، درباره مدیریت گیاهان دارویی که در مراتع کشــور 
می رویند، اظهار می کند: یک سیاست کلی درباره گیاهان دارویی 
کشور در فروردین سال1400 به همه دستگاه ها ابلاغ شد و ملاک 
عمل برای تمام دستگاه های اجرایی زیرمجموعه منابع طبیعی هم 
همین سیاست است. در این ابلاغیه آمده است که گونه های ممنوع 
کدام گیاهان است و برداشت همه آنها غیرقانونی است؛ گیاهانی 

مثل لاله واژگون و کرفس کوهی ازجمله این گیاهان هستند.
وی بهره برداری تجاری از گیاهان دارویی خودرو را فقط در صورتی 
که برای آنها طرح مشخصی ارائه شــده باشد امکان پذیر می داند 
و می افزایــد: هم اکنون 1138طرح بهره بــرداری در 5میلیون  و 
200هزار هکتار وجود دارد که 770طرح آن در عرصه ای به وسعت 
3میلیون  و 400هزار هکتار فعال است. هر نوع بهره برداری خارج از 

این طرح ها غیرقانونی است و با آن برخورد می شود.
مدیرکل دفتر امور مراتع ســازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کشور تأکید می کند: برداشت گیاهان دارویی برای مصرف خانوار 
بلامانع است اما با برداشت و فروش آن در بازارهای محلی برخورد 

قانونی خواهد شد.

ممنوعیتبرداشتگیاهاندارویی
خراسان شمالی یکی از استان هایی است که امسال برداشت گیاهان 
دارویی آن برای حفظ مراتع ممنوع شــده است. رئیس اداره کل 
مراتع اداره کل منایع طبیعی خراسان شمالی درباره این موضوع به 
همشهری توضیح می دهد: تغییرات اقلیمی موجب کاهش رشد 
گیاهان خودرو و به تبع آن گیاهان دارویی شــده است. به همین 
دلیل همانند سال گذشته امسال هم برداشت گیاهان دارویی در 
عرصه های طبیعی استان به شکل انبوه ممنوع شده است و افراد 
فقط به اندازه مصرف خانوار می توانند برای برداشت بعضی از انواع 

که در خطر انقراض نیستند، اقدام کنند.
مهرداد فلاحی می افزاید: اگر فشار برداشت بر مراتع بیش از اندازه 
باشد رویشگاه های استان با خطر انقراض گونه های گیاهی مواجه 

خواهند شد.
وی با بیان اینکه در خراسان شمالی گیاهان دارویی در بازارهای 
محلی فروخته نمی شوند، اظهار می کند: گیاه دارویی که در استان 
بهره برداری می شود باریجه اســت که براساس طرح های مصوب 
برداشت می شود و مجریان مشخصی برای آن تعیین شده است و 

مراتع طبیعی بر آن نظارت دارد.

خطرانقراضگیاهاندرچهارمحالوبختیاری
وآذربایجانغربی

مراتع وسیع نوار غربی کشــور ازجمله مناطقی است که هر سال 
صدها نوع گیــاه دارویی در آنهــا می روید با این حال برداشــت 
زودهنگام یا بیش از اندازه این گیاهــان چهارمحال وبختیاری و 
آذربایجان غربی را با مشــکل مواجه کرده اســت. به گفته معاون 
اداره فنی مرتــع اداره کل منابع طبیعی چهارمحال وبختیاری، از 
1200گونه گیاهی شناسایی شده در این استان 230گونه دارای 
خواص دارویی هســتند که از آخرین روزهای زمستان تا آخرین 

روزهای بهار قابلیت عرضه، برداشت و استفاده دارند.
عزت الله سلیمانی می افزاید: گونه های گیاهی ارزشمندی مانند 
کلوس، شنگ، کارداریا، پرموســیر، اندشت، تره کوهی، بن سرخ، 
ترشک، ریواس، کنگر، پیاز موسیر، آویشن، انواع پونه های کوهی، 
مرزه بختیاری، مریم گلی و ده ها گیاه باارزش دیگر در سبد مصرفی 
مردم قرار می گیرند اما برداشت بیش از اندازه و زودهنگام آنها را با 

خطر انقراض روبه رو کرده است.
در آذربایجان غربی هم خطــر انقراض 50گونه گیــاه دارویی را 
تهدید می کند. به گفتــه مدیرکل منابع طبیعــی و آبخیزداری 
آذربایجان غربی این گیاهان به دلیل برداشــت بی رویه در معرض 
انقراض قرار دارند. صمد موسوی ادامه می دهد: تغییرات اقلیمی از 
یک سو و برداشت های بی رویه از سوی دیگر زنگ خطر انقراض این 
گونه ها را به صدا درآورده است به همین دلیل برداشت 20گونه 
گیاه کوهی خودرو ازجمله کنگر، ریواس، شنگ، غازایاغی، انواع 
تره و پیاز کوهی، بولاغ اوتی و آویشن در استان بدون مجوز، ممنوع 

شده است.

    
گیاهان خودرو از سرمایه های ملی هستند و برای حفاظت از آنها 
باید آموزش های لازم ازجمله برداشــت اصولی و کشت انبوه این 
گیاهان انجام شود. با این حال برداشت و فروش بی رویه و چرای 
دام می تواند این گونه ها را برای همیشه نابود و بهره برداری صحیح 

از آنها را ناممکن کند.

دهکدهلجستیکدرشیراز
ایجادمیشود

نماینده شــیراز و زرقان در مجلس شورای اسلامی از 
ایجاد دهکده لجستیک در شیراز خبر داد. یه گزارش 
ایسنا، ابراهیم عزیزی گفت: به منظور تسهیل در امور 
گمرکی، یک دهکده لجســتیک در جوار منطقه ویژه 
اقتصادی شیراز ایجاد خواهد شد. او درخصوص جزئیات 
احداث این دهکده، افــزود: این دهکده به صورت بندر 
خشک برای ســهولت در ترخیص کالاهای گمرکی 
در شیراز ایجاد می شود تا فعالان اقتصادی تمام موارد 
مربوط به گمرک و ترخیص کالاها را در شــیراز انجام 
داده و نیازمند حضور در بنادر نباشند. نماینده شیراز 
و زرقان در مجلس شورای اسلامی همچنین از دیدار 
با مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران خبر داد 
و گفــت: در این دیدار برای احــداث خط ریلی جهت 
اســتفاده این دهکده لجســتیک بحث و تبادل نظر 
شد. عزیزی خاطرنشــان کرد: با توافق به عمل آمده با 
مدیرعامل راه آهن کشور، این خط ریلی از بندرعباس به 
شیراز ایجاد خواهد شد تا فعالان اقتصادی تمام مراحل 
گمرکی را در شیراز دنبال کرده و نیاز به حضور در بندر 
نداشته باشند. وی همچنین از دیگر توافقات به عمل 
آمده با مدیرعامل راه آهن جمهوری اســلامی ایران را 
ایجاد قطار حومه از شیراز به مرودشت و پاسارگاد عنوان 
کرد و گفت: راه آهن این خط ریلی را نیز برای رفت وآمد 
مردم در شهرستان های نزدیک به شیراز ایجاد خواهد 
کرد. عزیزی افزود: قطار حومه ای وسیله مناسب و امنی 
برای جابه جایی مردم در ســفرهای کوتاه است که با 

ایجاد آن شاهد تسهیل در حمل ونقل ها خواهیم بود.

عکس خبر

 خبر
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سرشماری سال۹5 مرکز آمار ایران نشان می دهد 
یک میلیــون و 583هزار و۹7۹نفــر از جمعیت 
یک میلیون  و75۹هــزار و 448نفری اتباع ایران 
افغانستانی هســتند؛ اتباع مجازی که اغلب در 
تهران، خراسان رضوی و اصفهان زندگی می کنند. 
با وجود این، مرز ســراوان در جنوب سیستان  و 
بلوچستان در کنار ورود اتباع قانونی، محل عبور 
پناهجویان    غیرمجاز است که معمولا برای رسیدن 
به ترکیه و مهاجرت به اروپا در مسیر جنوب شرقی 
تا شــمال غربی ایران تردد می کنند؛ اتفاقی که 
به ویژه از تیر ســال گذشته با تســلط طالبان بر 

افغانستان شکل دیگری به خود گرفت.
هرچند مسئولان کشوری و استانی و  همچنین 
فدا حسین مالکی، نماینده زاهدان در گفت وگو با 
همشهری تأکید می کنند آمار ورود پناهجویان 
غیرمجاز قابل توجه نیست و اغلب اتباع به صورت 
مجاز از مرز می گذرند، اما برخی فعالان اجتماعی 
محلی این آمار را در یک سال اخیر، روزانه تا چند 
هزار نفر بــرآورد می کنند. تردد در مســیر یزد، 
کرمان  و سیستان  و بلوچستان و مشاهده میدانی 
قاچاق برهایی کــه جاده های این 3اســتان را با 
سرعت 180کیلومتر در ساعت طی می کنند، به 

خوبی گویای این ادعاست.
تردد خطرناک در جاده هــا و آمار بالای تصادف  
خودروهای قاچاق بر، ازدواج های ثبت نشــده با 
ایرانی ها و تولد فرزندانی بدون مدارک شناسایی 
فقط بخشی از اتفاقاتی اســت که ورود غیرمجاز 
پناهجویان در جنوب شرقی رقم زده. آمار اتباع 
مجاز ساکن در یزد، کرمان  و سیستان  و بلوچستان 
هم که به حدود 10درصد از جمعیت این استان ها 
رسیده، نکته دیگری است که موجب شده علی 
زیندی وند، استاندار کرمان بر تدوین طرح جامع 
ساماندهی اتباع و مهاجران خارجی تأکید و اعلام 
کند یزد، سیستان و بلوچستان و کرمان می توانند 
در تبیین طرح جامع فراگیر برای ساماندهی اتباع 

و مهاجران خارجی مؤثر باشند.

پیشنهادساماندهیاتباعدرجنوبشرقی
استاندار کرمان در این باره به همشهری توضیح 
می دهد: این ســه اســتان سال هاســت میزبان 
افغانســتانی های مهاجر هســتند که برخی از 
آنها شناســایی شــده اند و اقامت رسمی دارند و 

برخی شان به طور غیرمجاز ساکن هستند.
علی زینی وند با بیان اینکه باید کارگروه مشخصی 
بین این استان ها شکل گیرد و با تشکیل جلسات 
کارشناسی با دستگاه های مرتبط به صورت فنی 
و تخصصی درباره موضوع بحــث و موارد لازم را 
تدوین کند، می افزاید: 3استان نظرات کارشناسی 
خود را تجمیع کنند و در اختیار وزارت کشــور 
قرار دهند تا طرح ســاماندهی اتباع براســاس 

واقعیت های موجود اجرایی شود.
اســتاندار کرمان با تأکید بر اینکه آمار دقیقی از 
تردد غیرمجاز پناهجویان وجود ندارد و استان ها 
فقط به صورت میانگین سالانه عددی در اختیار 
دارند، اظهار می کند: در یک سال گذشته با توجه 
به تنش های کشور افغانستان آمار تردد افزایش 

یافته است.
زینی وند شناسایی اتباع غیرمجاز ساکن در کشور 
را ضروری توصیف می کند و معتقد است: کمترین 
تبعات شناسایی نشدن این اتباع و ورود غیرمجاز 
آنها به کشور، تصادف های شدید با تلفات بالا در 

جاده ها و تخریب جاده هاست.

او تصریح می کند: در همه دنیا و با توجه به قوانین 
بین المللی هر تبعه خارجی که وارد هر کشــور 
می شود باید شناسایی شود و دولت میزبان درباره 
محل زندگی ، شــغل و جابه جایی او میان شهرها 
اطلاع یابد تا اتفاقا بتواند خدمات رســانی بهتری 

هم به پناهندگان داشته باشد.

سیستانوبلوچستان،دروازهورود
سیســتان و بلوچســتان با وجود اینکه به دلیل 
مرزهای متعدد با افغانستان و پاکستان مهم ترین 
مبدا ورود اتباع مجاز و پناهجویان غیرمجاز این 
کشورها به ایران اســت، اما سراسر این استان به 
جز زاهــدان منطقه ممنوعه بــرای اقامت اتباع 

اعلام شده.
بنابر آمار سرشــماری ســال۹5حدود 30هزار 
افغانســتانی در سیستان وبلوچســتان زندگی 
می کنند که البته ایــن آمار به گفتــه محلی ها 
بســیار بیش از این تعداد اســت؛ جست وجوی 
کار، تنش های کشور افغانستان و روابط دوستی 
و خانوادگی میان مرزنشــینان به این ممنوعیت 

توجهی ندارد.
طی یک سال گذشته هم اهالی این استان نشان 
دادند کاری به تصمیم های سیاســی ندارند و با 
وجود اختلاف های ایران و افغانستان بر سر حقابه 
هیرمند به بهترین شکل میزبان پناهندگان بودند.
اما حضور فزاینــده این اتباع و تــردد خطرناک 
غیرمجاز ها از جاده های استان نگرانی های زیادی 

برای شهروندان ایجاد کرده است.
نماینده چابهار، دشــتیاری، کنارک، نیکشــهر 
و قصرقنــد در این باره به همشــهری می گوید: 
با اتفاقاتی که در افغانســتان افتــاد و بی ثباتی 
سیاســی در این کشــور و حضور طالبان شاهد 
حضــور گســترده مهاجــران افغانســتانی در 

سیستان وبلوچستان بودیم.
معین الدین سعیدی می افزاید: ایران همیشه به 
این شهره بوده است که دست نوع دوستی به سمت 
پناهجویان دراز کرده است، اما باید توجه داشت 
که حجم گســترده حضور اتباع مجــاز و به ویژه 
غیرمجاز در استان و کشور نگرانی هایی را ایجاد 
کرده اســت. فقط در یک نمونه، بخش زیادی از 
تصادف های شدید در جنوب شرق کشور مربوط 

به تردد اتباع کشورهای همسایه است.
مــردم محلــی هــم معتقدنــد بایــد هرچه 
زودتر تکلیف ســاماندهی اتبــاع و پناهجویان 

غیرمجاز روشن شــود، یکی از فعالان اجتماعی 
سیستان وبلوچســتان می گوید: به نظر می رسد 
مرزهای شمالی تحت کنترل است و مرز سراوان 
به امان خدا رها شده است. قاچاق برها به صورت 
شــبانه روزی در حــال جابه جایــی پناهجویان 

غیرمجاز از این مرز هستند.

دومینگامپناهجویانغیرمجازدرکرمان
کرمان براساس آخرین سرشماری  صورت گرفته 
رتبه چهارم سکونت اتباع افغانستانی  را در میان 
استان های کشور دارد و هم اکنون حدود ۹درصد 
جمعیت این اســتان را اتباع تشکیل می دهند؛ 
بیش از 300هزار نفر از جمعیت بالای 3میلیون 
نفری که فقط اجازه اقامــت در عنبرآباد، بافت، 
منوجان، قلعه گنج، بم، فهــرج، رودبار، فاریاب، 

نرماشیر، کهنوج، جیرفت، انار و ریگان را دارند.
این در حالی اســت که کرمان بعد از سیستان  و 
بلوچســتان و به دلیل قرارگیری در مسیر تردد 
قاچاق برها دومین استانی است که با پناهجویان 
غیرمجاز مواجهــه دارد و آمار بالای تصادف های 
رانندگی با تلفات بالا، ناامنــی جاده ها به ویژه در 
ساعت های نیمه شــب، ســکونت، ازدواج و کار 

غیرمجاز و پیامدهای آن را هم متحمل می شود.
مدیرکل امور اتبــاع و مهاجرین خارجی کرمان 
هم بر ضرورت ساماندهی اتباع تأکید می کند و به 
همشهری می گوید: آمار دقیقی از اتباع غیرمجاز 
و ترددشان در دست نیست، اما حدود 10درصد 
جمعیت اســتان کرمان را اتباع قانونی تشکیل 

می دهند که جزئیات آن محرمانه است.
محمدرضا مهدلو با اشــاره به پیشنهاد استاندار 
کرمان مبنی بر هماهنگی 3استان جنوب شرقی 
تأکید می کند: برگزاری نشست های هماهنگی 
و کارشناسی کمک می کند تجربه های 3استان 
به اشتراک گذاشــته و از عملکردهای جزیره ای 

جلوگیری شود.
او همه تلاش اداره اتباع و مهاجرین و طرح هایی 
چون ساماندهی اتباع را توانمندسازی و بازگشت 
پناهجویان به کشور یا خدمات رسانی بهتر به آنها 
ذکر می کند و توضیح می دهد: برنامه ریزی برای 
ســاماندهی اتباع و پناهجویان غیرمجاز هم در 

سطح کلان در دست انجام است.

تأکیدیزدبردستورالعملواحددربارهاتباع
یزد هم براساس آخرین سرشماری  صورت گرفته 

رتبه هشتم سکونت اتباع افغانستانی  را در میان 
استان های کشور دارد و هم اکنون حدود 10درصد 
جمعیت این اســتان را اتباع تشکیل می دهند؛ 
بیش از 100هزار نفر از جمعیت بالای یک میلیون 
نفری که فقط اجازه اقامت در خاتم و بافق را دارند، 
هرچند مسئولان اســتانی معتقدند این آمار در 
یک سال گذشــته و بعد از تنش های افغانستان 
احتمالا افزایش قابل  ملاحظه ای داشته ، اما هنوز 

سرشماری جدیدی در این باره انجام نشده است.
مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی کرمان با 
بیان اینکه هم اندیشــی و هم فکری 3استان ارائه 
نظر واحد را به دنبال دارد به همشهری می گوید: 
بررسی کارشناســی و هماهنگی کمک می کند 
3اســتان از فرصت حضور اتباع استفاده کنند و 

پیامدهای این حضور را کاهش دهند.
ابوالفضل خوشنویس 2موضوع تابعیت و هویت 
اتباع را مهم ترین مباحث مطرح شده در نشست 
هم اندیشــی با اســتاندار کرمان ذکر می کند و 
می افزاید: تابعیت، قانون خــاص خود را دارد، اما 
تأکید استاندار کرمان این بود که هویت تبعه های 
وارد شده به کشــور نیز مشخص باشــد و اتفاقا 
اســتاندار یزد هم این موضوع را با جدیت دنبال 
می کند تا اتباع مورد اشراف اطلاعاتی کامل باشند. 
در نتیجه این اشراف علاوه بر خدمات رسانی بهتر 
و حفظ شأن انسانی مهاجران، اگر تهدیدی هم از 
سوی اتباع وجود داشته باشد به کمترین سطح 

خودش می رسد.
او در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 
هر اســتان نســبت به درگیری با موضوع اتباع، 
هر از گاهی طرح های ســاماندهی ای را به وزارت 
کشــور ارائه می کرد، اظهار می کند: مدتی است 
موضوع تشکیل ســازمان ملی مهاجرت مطرح 
شــده، دولت جدید هــم آن را در دســتور کار 
قرار داده و رئیس جمهوری در ســفر به یزد این 
موضوع را به صورت رسمی اعلام کرد. امیدواریم 
با شــکل گیری ایــن ســازمان در زیرمجموعه 
ریاســت جمهوری یا وزارت کشــور کل مسائل 
و بحث های اشــتغال، اســکان، ازدواج، طلاق، 

شناسنامه و... ساماندهی شود.
خوشــنویس تأکیــد می کند همه اســتان ها با 
تشکیل این سازمان دستورالعمل واحدی درباره 
ساماندهی اتباع مجاز و غیرمجاز خواهند داشت 
و همه اقدامات در دســتور کار نیروی انتظامی، 
ثبت احوال، اداره گذرنامه، اداره کار و... یک دست 

می شود.
مدیرکل امور اتبــاع و مهاجرین خارجی کرمان 
همچنین یکی از آثار شــکل گیری این سازمان 
را ســاماندهی نحــوه ورود مهاجران به کشــور 
می داند  و توضیح می دهــد: ما هیچ وقت انتخابی 
در حوزه اتباع نداشته ایم و همیشه دست دوستی 
و بشردوستی پیش آورده ایم و حالا با شکل گیری 
این سازمان مثل همه کشورها می توانیم قوانین 

مشخصی برای ورود اتباع هم داشته باشیم.

    
شهروندان 3استان جنوب شرقی ایران و همچنین 
سایر استان ها در همه 4دهه گذشته دست دوستی 
به سوی افغانستانی های مهاجر دراز کرده اند، اما 
به ویژه در یک سال اخیر ورود گسترده پناهجویان 
غیرمجــاز بــه مــواردی چــون ورود بیماری، 
ازدواج های ثبت نشــده و فرزندان بی شناسنامه، 
تصادف  و تلفات جاده ای و ناامنی دامن زده است؛ 
مشکلاتی که سیستان وبلوچستان، کرمان و یزد 
در همه دهه های گذشــته با پوست و استخوان 
درک کرده اند و حالا ساماندهی اتباع و پناهجویان 

می تواند راهی برای کاهش این آسیب ها باشد.

  3  استان،خط مقدم ورود اتباع غیرمجاز 

سیدهزهراعباسیگزارش
خبرنگار

   پناهجویان افغانستانی  با ورود غیرقانونی 
سیستان وبلوچستان، کرمان و یزد را تبدیل به گذرگاهی 

برای مهاجرت به اروپا کرده اند  

   اتباع مجاز به صورت میانگین 10درصد جمعیت 
 سیستان وبلوچستان، کرمان و یزد را تشکیل می دهند

و آماری از پناهجویان در دست نیست

ايران بیش از يك میلیون نفر اتباع غیرمجاز دارد 

سخنگویکمیسیونامنیتملیوسیاستخارجیآمارتخمینیاتباعغیرمجازدرکشوررا
بیشازیکمیلیونبرآوردمیکندوبههمشهریمیگوید:اگرکسیادعاکندآماردقیقدرباره
اتباعغیرمجازواردشدهبهکشوررادارد،منطقیودرستنیست،زیرافقطترددمجازقابل

شناساییوآمارگیریاستوترددهایغیرمجازاینامکانراندارد.
محمودعباسزادهتأکیدمیکندکهعواملانتظامیووزارتکشوربایدموضوعوروداتباع
غیرمجازوپناهجویانرابهکشورآسیبشناسیکنندتانقاطضعفوعواملاینورودشناسایی
وکنترلشود.اومیافزاید:وزارتکشوربایددراینزمینهجدیتداشتهباشدومجلسشورای
اسلامیهمبرموضوعنظارتدارد.پناهجویاننبایدبهصورتغیرمجازواردکشورشوندو
وقتیواردشدند،حداقلبایدطرحیبراینظارتبرآنهاداشتهباشیموافرادیکهقابلپذیرش
ومجازشدنهستندراشناساییوبقیهراهممدیریتکنیم.عباسپوردرپایانتأکیدمیکند:
بهطورکلیاینروزهاکهشرایطافغانستانخاصونخستینمقصدمهاجرتشانایراناست،
میتوانیمظرفیتکشورمانرابرایمیزبانیازپناهجویانبررسیوبرایپناهجویانبیشاز

اینظرفیتباسازمانهایبینالمللیوکشورهایدیگررایزنیکنیم.

مکث

یزدکرمانسیستانوبلوچستاناستان

2.775.0003.165.0001.139.000جمعیت

9-8.510-9-درصداتباعنسبتبهجمعیت

284.850113.900-جمعیتاتباعبرمبنایدرصد

جمعیتبرمبنایسرشماری95است،اماایناعدادقطعاطی6سالگذشتهبهویژهدریکسالاخیروبعدازتحولاتافغانستانافزایشیافتهاست.

عدد خبر

ســازمان  شــیلات  مدیــر  به گفتــه 
جهادکشــاورزی کهگیلویــه و بویراحمــد 
ظرفیــت تولیــد ماهــی در ایــن اســتان بــا 
۱۵۰۰تن افزایش به ســالانه ۱۹هــزار و ۵۰۰ 
تن رســیده اســت. حمــزه جانبــازی افزود: 
با وجــود بهره بــرداری از چند طــرح پرورش 
ماهــی، به علــت تعطیــل شــدن ۶۲واحــد 
تولیدی بر اثر زلزله شهرستان دنا و سیلاب 
ســال گذشــته ظرفیت تولید این محصول 

ثابت مانده بود.

 19000
 تن

کهگیلویه و بویراحمد

 با اجــرای طــرح نهضت ملــی، ایجــاد ۵۰ 
زمیــن ورزشــی در مــدارس اســتان البــرز 
تحت عنوان طرح شهید سردار سلیمانی 
آغاز می شــود. به گفته علی حجرگشت، 
مدیرکل آموزش و پرورش البرز، آموزش 
و پرورش استان در حوزه ورزش با کمبود 
شــدید فضــای ورزشــی مواجــه اســت 
به طوری که ســرانه ورزشــی اســتان البرز 

در رتبه آخر کشوری قرار دارد.

۵0
زمین

البرز

به گفته مدیرعامل شــرکت شهرک های 
صنعتــی قزویــن، امســال بــرای توســعه 
شــهرک های صنعتــی تقاضــا محــور در 
اســتان 4هــزار میلیــارد ریــال به منظــور 
تملک اراضی صنعتی و اجرای طرح های 
عمرانــی و زیربنایــی هزینه خواهد شــد. 
رضا صفاری افزود: در ســال جاری بیش 
از ۵۰ پــروژه عمرانــی و زیربنایــی بــرای 
توسعه و تقویت زیرســاخت ها با 3هزار 
میلیارد ریال اعتبار در شهرک ها و نواحی 
صنعتی تابعه استان هزینه خواهد شد.

قزوین

  4000
میلیارد

 مدرسه جری پولاک در جزیره هرمز 
جری پولاک، هنرمند اهل چک در اواخر دهه4۰ خورشیدی 
وارد جزیره هرمز شد و طی حدود ۱۰سال اقامت خود در این 

جزیره 3بنای مهم را ساخت. نخستین و مهم ترین بنایی 
که توسط پولاک در هرمز ساخته می شود مدرسه جری 

پولاک است و بعد از آن اقامتگاهی تفریحی در نزدیکی قلعه 
پرتغالی های هرمز و سپس خانه جری پولاک را می سازد. 
خانه جری پولاک اوایل دهه۵۰ خورشیدی ساخته شده 
و محل کار و زندگی این هنرمند بوده است. جری پولاک 

معماری خودساخته بود و این رشته را به صورت آکادمیک 
و دانشگاهی نیاموخته بود و دستی در فیلم سازی و نقاشی 
نیز داشت. از این هنرمند چک تبار چند نقاشی و یک فیلم 
کوتاه ۸میلی متری باقی مانده است. خانه جری پولاک در 

سال۱3۸۰ به شماره4۵۹۸ در فهرست آثار ملی به ثبت رسید 
و تاکنون چندین بار مرمت شده است. 

فارس

هرمزگان

ری
شه

هم
س:  

عک
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قیمت اوراق تســهیلات مســکن 

مسکن
برخلاف رویه 2ماه گذشته از 3روز 
پیش بار دیگر سیر صعودی به خود 
گرفتــه و در ایــن مــدت، قیمــت ایــن اوراق در 
سررسید های مختلف، بین 10 تا 15درصد رشد کرده 
است. این موضوع موجب شده هزینه تامین وام مسکن 
افزایش یابد زیرا نــرخ بهره مؤثر ایــن اوراق به مرز 
19درصد رسیده است. به نظر می رسد بخش عمده این 
رشد ناشــی از کمبود عرضه این اوراق در بازار است. 
افزایش نرخ بهره مؤثر این اوراق به معنای آن است که 
هزینه تامین مالی برای متقاضیان مسکن در حال رشد 
اســت و متقاضیان خرید مســکن باید هزینه های 

بیشتری را برای دریافت وام متحمل شوند.
به گزارش همشــهری، افزایش ســقف وام مسکن از 
نیمه دوم سال قبل به افزایش تقاضا برای خرید اوراق 
تسهیلات مسکن منجر شــده است زیرا متقاضیان از 
شهریور پارســال تاکنون باید اوراق بیشتری را برای 
دریافت وام خریداری کنند و این موضوع حجم تقاضا را 
افزایش داده است به طور مثال زوجین تهرانی می توانند 
هر کدام 200میلیون تومان بــه همراه یک وام جعاله 
دریافت کنند که رقمی بالغ بر 480میلیون تومان را 
شامل می شــود یعنی یک زوج تهرانی باید 960برگ 
اوراق 500هزار تومانی خریداری کند تا با ارائه آن به 
بانک مســکن بتواند وام 480میلیون تومانی دریافت 

کند که این رقم دوبرابر نیمه نخست سال قبل است این 
موضوع به خودی خود به افزایش تقاضا برای خرید اوراق 
تسهیلات مسکن منجر شده است اما ماجرا به همین 
جا ختم نمی شود برخی اطلاعات نشان می دهد حجم 
عرضه اوراق از سوی بانک مسکن نیز نسبت به افزایش 
تقاضا رشد نکرده است. این عوامل موجب شده قیمت 
این اوراق از شهریور پارسال سیر صعودی به خود بگیرد و 
قیمت این اوراق تا 170هزار تومان پیشروی کند. قیمت 
این اوراق حتی در برخی تاریخ ها مانند اوراق تسهیلات 
مسکن مرداد1399 )زمان انتشار اوراق( در روز های اول 
و دوم اسفندماه تا 180هزار تومان هم دادوستد شد اما 
از ابتدای اسفند قیمت این اوراق به دلیل اعمال برخی 
محدودیت ها در فرابورس، مانند حذف امکان فروش 
روزانه این اوراق سیر نزولی به خود گرفت و قیمت این 
اوراق تا دوشنبه هفته قبل به محدوده 75هزار تومان 
رسید. اما از 3روز پیش قیمت اوراق تسهیلات مسکن 
بار دیگر سیر صعودی به خود گرفته و قیمت برخی از 
سررسیدهای این اوراق حتی از مرز 85هزار تومان هم 

فراتر رفته است.

رشد قیمت 
آمار ها نشان می دهد از سه شــنبه هفته قبل قیمت 
اوراق تسهیلات مسکن دوباره شیب صعودی به خود 
گرفته است و قیمت سررسیدهای مختلف این اوراق 

بین 10 تا 15درصد رشد کرده اســت. در مبادلات 
دیروز نیز این روند ادامه یافت و قیمت همه این اوراق 
بدون استثنا 5درصد رشــد کرد به طوری که قیمت 
اوراق تسهیلات مسکن مرداد1399 با 5درصد افزایش 
به بیش از 85هزارو900 تومان رسید. کمترین قیمت 
نیز مربوط به اوراق تسهیلات مسکن بهمن1399 بود 
که با 5درصد افزایش به قیمت 76هزارو580 تومان 
دادوستد شد. این افزایش نرخ در حالی اتفاق افتاد که 
داده های موجود نشان می دهد حجم عرضه این اوراق 
با محدودیت هایی روبه روست و در یک سال گذشته 
حجم عرضه با وجود افزایش تقاضا رشد نکرده است. 
به این معنا که با وجود افزایش تقاضا اوراق جدیدی در 
بانک مسکن، متناسب با تقاضا منتشر نمی شود. هنوز 
مشخص نیست که آیا سپرده های بانک مسکن کفاف 
انتشار اوراق جدید را می دهد یا موضوع دیگری وجود 

دارد که مانع از انتشار اوراق جدید شده است؟ 

افزایش هزینه تامین مالی مسکن
هم اکنون بالاترین میزان پرداخت وام مسکن مربوط 
به زوجین در شهر تهران اســت که می توانند جمعا 
480میلیون تومان وام مسکن در قبال خرید اوراق 
تسهیلات مسکن دریافت کنند. یعنی یک زوج تهرانی 
باید 960برگ اوراق تسهیلات مسکن که ارزش هر 
برگ 500هزار تومان اســت دریافــت کند تا بتواند 

وام 480میلیون تومانی دریافت کنند. بانک مسکن 
نرخ بازده پرداخت این اوراق را 17.5درصد برای یک 
دوره 12ساله تعیین کرده است. اما نکته اینجاست که 
خریداران باید هم اکنون بــرای خرید این اوراق  بین 
72 تا 82میلیون تومان هزینه کنند تا بتوانند با ارائه 
این اوراق به بانک مسکن وام خود را دریافت کنند این 
به معنای افزایش نرخ بهره مؤثر این اوراق است، یعنی 
صرف نظر از 17.5درصد سودی که متقاضیان باید در 
یک دوره 12ســاله پرداخت کنند، باید مبلغی را نیز 
صرف خرید اوراق کنند کــه به افزایش نرخ بهره این 
اوراق منجر می شود که به نرخ بهره مؤثر معروف است.

محاسبات همشهری نشان می دهد با افزایش قیمت 
این اوراق ظرف 3روز گذشــته هم اکنــون نرخ بهره 
مؤثر این اوراق به مرز 19درصد رسیده است. ابتدای 
اسفند ماه سال قبل که قیمت این اوراق به محدوده 
170 تا 180هزار تومان رسیده بود متقاضیان مجبور 
بودند برای خرید 960برگ از این اوراق بین 165 تا 
175میلیون تومان پرداخت کننــد که این موضوع 
موجب شــده بود نرخ بهره مؤثر ایــن اوراق به مرز 
21درصد برسد. به نظر می رسد چنانچه شیب صعودی 
قیمت این اوراق همچون چندروز گذشته پر شتاب 
باشــد ظرف روز های آینده نرخ بهره مؤثر این اوراق 
نیز از مرز 20درصد فراتر رود که توجیه اقتصادی این 

اوراق را کمتر می کند.

شیب قیمت وام مسکن دوباره صعودی شد
   قیمت اوراق تسهیلات مسکن ظرف 3روز کاری گذشته بین 10 تا 15درصد رشد کرده است

   نرخ بهره مؤثر اوراق تسهیلات مسکن به مرز 19درصد رسیده است

حذف قرعه کشی خودرو یکی از وعده های وزیر صنعت، معدن و تجارت برای سال1401 است

خطپایانقرعهکشیخودروکجاست؟
حذف قرعه کشی خودرو یکی از وعده های وزیر صنعت، 

گزارش
معدن و تجارت برای سال1401 است؛ وعده ای که به نظر 
می رســد زمینه های تحقق آن دست کم در کوتاه مدت 
فراهم نباشد. با این حال لغو قرعه کشی سایپا در هفته گذشته شایعات 
مربوط به  احتمال حذف طرح فروش خودرو به شیوه قرعه کشی را تقویت 
کرد. بســیاری از فعالان بازار این رویداد را به عنوان مقدمه ای برای کنار 
گذاشتن قرعه کشــی از برنامه های فروش خودروسازان ارزیابی کردند؛ 
ادعایی کــه هنوز هیچ یــک از مقام های وزارت صنعت و شــرکت های 

خودروساز آن را تأیید نکرده اند.
شــکاف عمیق میان عرضه و تقاضا، مهم ترین عامــل ایجادکننده 
شــکاف بین قیمت کارخانه و بازار و در نتیجه افزایش اســتقبال از 
طرح های قرعه کشــی خودروسازان اســت. اختلاف میان عرضه و 
تقاضا براساس برآورد کارشناسان بازار خودرو 500هزار دستگاه در 
سال است. آمارها نشان می دهد تیراژ کل تولید خودروسازان داخلی 
در سال گذشــته 900هزار دستگاه بوده اســت؛ درحالی که میزان 
تقاضای بازار خودرو به گفته معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت، 
یک میلیون و400هزار دســتگاه در ســال برآورد می شود. منوچهر 
منطقی، اوایل هفته گذشته با اشاره به اینکه در فروردین ماه اتفاقی در 
جهت تحقق هدف حذف قرعه کشی خودرو نخواهد افتاد، بالا رفتن 
تیراژ تولید در ماه های آینده را شرط این امر اعلام کرد و گفت: اگر تولید 
خودرو به یک میلیون و400هزار دستگاه برسد، دیگر کسی به دنبال 
قرعه کشی نخواهد رفت؛ بنابراین تولید امسال روی عدد 1.5میلیون 

دستگاه برنامه ریزی شده که عرضه و تقاضا به هم نزدیک شود.
اظهارات معاون وزیر صنعت درحالی است که خودروسازان برای حذف 
قرعه کشی پیش  شــرط هایی تعیین کرده اند. چنان که بابک رحمانی، 
سخنگوی ایران خودرو افزایش عرضه خودرو به میزان 750هزار دستگاه 
در ســال و حذف قیمت گذاری دســتوری را به عنوان شــروط حذف 
قرعه کشی مطرح کرده اســت. با این حال، افزایش تولید خودروسازان 
به اعتقاد کارشناســان با چالش هایی مواجه اســت که تامین نقدینگی 
لازم یکی از این چالش هاست. به گفته بابک رحمانی، ایران خودرویی ها 

برای تولید 750هزار دســتگاه برنامه ریزی کرده اند تا افزایش عرضه که 
یکی از پیش نیازهای حذف قرعه کشی است، به تدریج در نیمه دوم سال 

اتفاق بیفتد.

انتقاد از شرط گذاری خودروسازان
درحالی که قرعه کشــی ها در 3ســال گذشــته مورد اعتــراض عموم 
مصرف کنندگان واقعی خودرو بوده، برخلاف انتظار حتی ارائه دورنمایی 
از احتمال حذف قرعه کشی، از زبان مسئولان وزارت صنعت و شرکت های 
خودروساز، با انتقاد برخی در نهادهای سیاســتگذار روبه رو شده است. 
چنان که اظهارات سخنگوی ایران خودرو و شروط مطرح شده برای حذف 
قرعه کشی با انتقاد نایب رئیس کمیسیون صنایع مجلس و همچنین رئیس 
سابق شورای رقابت مواجه شد. رضا شیوا، رئیس سابق شورای رقابت از 
روش قرعه کشی به عنوان روشی عادلانه برای توزیع خودرو دفاع کرده و 
معتقد است: »اگر زمانی به این جمع بندی رسیدید که عادلانه تر از روش 
قرعه کشی هست و این  موضوع به تأیید واحدهای نظارتی رسید، امکان 
اجرای آن را دارید.« رئیس سابق شورای رقابت اعتقاد دارد خودروسازان 
نباید برای مصرف کننده شــرط بگذارند، بلکه باید تابع شروطی باشند 
که قانون برای آنها تعیین کرده اســت. او رقابتی شدن بازار را پیش نیاز 
حذف قیمت گذاری دستوری دانســت و گفت: هم اکنون بازار تعدادی 
از خودروهای داخلی انحصاری اســت و تا زمانی که رقابتی نشــده باید 
قیمت ها تحت نظارت قرار گیرد تا از موقعیت انحصارگری سوءاستفاده 
نشود. شــیوا با بیان اینکه حتی درصورت افزایش تولید باید در عرضه و 
تقاضا تعادل ایجاد شود، افزود: بالا بردن تولید به هیچ وجه رقابتی بودن را 
به دنبال نخواهد آورد، بلکه رقابتی شدن بازار خودرو یعنی تعداد بازیگران 
در این بازار به اندازه کافی باشد. اگر شما به تنهایی در بازار باشید همچون 
گذشته باید تحت نظارت قرار گیرید و براساس قانون باید دستورالعمل 

برای شما تدوین شود.
واکنش دیگر به اظهارات سخنگوی ایران خودرو را یکی از نمایندگان 
مجلس نشان داد. او معتقد است خودروسازان در حذف قرعه کشی 
به دنبال ماهی گرفتن از آب گل آلود هستند. نایب رئیس کمیسیون 

صنایع و معادن مجلس در گفت وگو با یکــی از خبرگزاری ها گفت: 
حذف قیمت گذاری دستوری به معنای فروش خودرو با نرخ آزاد است. 
در این شــرایط مردم نیازی به ثبت نام در قرعه کشی خودرو ندارند 
و ایران خودرو و ســایپا هم نمی توانند منتی بر مردم داشــته باشند. 
سیدجواد حسینی کیا، تلویحا دپوی تولیدات در پارکینگ  خودروسازان 
را عامل افزایش قیمت دانست و افزود: اگر خودروی تولیدی به جای 
پارکینگ در بازار عرضه شــود و تیراژ تولید افزایش یابد، قرعه کشی 
خودرو حذف می شود. این نماینده مجلس یازدهم با اشاره به اظهارات 
سخنگوی ایران خودرو مبنی بر ضرورت حذف قیمت گذاری دستوری 
برای توقف قرعه کشــی خودرو، تأکید کرد: خودروسازان در جریان 
حذف قرعه کشی به دنبال گرفتن ماهی از آب گل آلود هستند تا قیمت 
خودرو را دوباره افزایش دهند که در شرایط انحصاری بازار و باکیفیت 

کنونی خودروها این امر توجیهی ندارد.

افزایش قیمت در کمتر از یک ماه
درحالی که کاهش فاصله قیمتی با کف بازار یکی از راه های نزدیک شدن 
به وعده حذف قرعه کشی محسوب می شــود، اما آمارها نشان می دهد 
قیمت تولیدات ایران خودرو در فروردین امسال در مقایسه با اسفندماه 
حدود یک میلیون تومان افزایش داشته است. گروه صنعتی ایران خودرو 
قیمت محصولات تولیــدی خود را در فروردیــن1401 اعلام کرده و بر 
این اساس، قیمت 23محصول تولیدی ایران خودرو در فروردین1401 
نسبت به اسفند1400  تا یک میلیون تومان افزایش داشته است. قیمت 
مصرف کننده پژو جی ال ایکس دوگانه ســوز در اســفند سال گذشته 
149میلیون و588هزارو600تومــان بوده که در فروردین امســال به 
150میلیون و261هزارو600تومان افزایش یافته است. قیمت پژو206 
معمولی نیز در اسفند سال گذشته 149میلیون و383هزار تومان بوده 
که در فروردین به 150میلیون و61هزارو900تومان رســیده اســت. 
قیمت پژو پارس دوگانه سوز نیز از 175میلیون و729هزارو200تومان در 
اسفند1400 به 176میلیون و402هزارو100تومان در فروردین1401 

افزایش یافته است.

اختلاف قیمت بادمجان در میادین 
با سطح شهر به 100درصد رسید

نرخنامه جدید میادین میوه و تره بار نشــان می دهد در حوزه 
ســبزی  و صیفی قیمت محصولاتی که در هفته های گذشته با 
افزایش قیمت روبه رو بوده اند به تعادل رسیده و قیمت، نه فقط 
در این محصولات بلکه در تمام اقلام سبزی و صیفی اختلافی 
40تا 50درصدی با میانگین نرخ های سطح شهر دارد. در برخی 

اقلام مثل بادمجان این اختلاف در حدود 100درصد است.

خیار رسمی 
و رویال
8.500
11.500

گوجه فرنگی 

13.900
18.000

پیاز 
سفید

7.500
10.500

بادمجان 
ممتاز
11.900
24.000

پیاز قرمز

5.800
8.000

انواع 
سبزی

8.800
13.000

قیمت در سطح شهرقیمت  در میادین

کیلوگرم/ تومان

11.500
15.500

کدو 
مسمایی

سیب 
زمینی نو

13.600
19.000

زمزمه های رشد قیمت نوشابه
همزمان بــا آغاز فصل گرمــا و افزایش مصــرف انواع 
نوشیدنی هازمزمه هایی درباره افزایش 40درصدی قیمت 
نوشابه ها به گوش می رسد. شنیده های خبرنگاران همشهری 
حاکی است نوشابه های بزرگ 1.5لیتری 3 تا 4هزار تومان، 
ســایزهای کوچک یک هزار تومان و انواع نوشابه قوطی 
2هزار تومان افزایش قیمت خواهند داشت. قیمت کنونی 
انواع نوشــابه خانواده برای مصرف کننده 15هزار تومان، 
بطری کوچک 6هزار تومان و انواع قوطی 10هزار تومان است.

میادین

بازارها

سوپرمارکت

قیمت ها به تومان
اردیبهشت1400

فروردین1401
فانتا

1.5لیتری - پرتقالی
12.000
14.300

لاکیدو)کاله(
1.5لیتری - پرتقالی

10.000
16.000

کوکاکولا
1.5لیتری - بدون قند

12.000
15.100

سون آپ
قوطی 330میلی لیتری

6.700
9.500

پپسی
1.5لیتری

11.900
15.100

سون آپ
1.5لیتری

11.000
14.600

کوکاکولا
1.5لیتری - لایت

12.500
15.100

میرندا
قوطی 330میلی لیتری

4.000
9.500

کوکاکولا
قوطی 330میلی لیتری

6.500
10.000

اردیبهشت1400
فروردین1401

اردیبهشت1400
فروردین1401

اردیبهشت1400
فروردین1401

اردیبهشت1400
فروردین1401

اردیبهشت1400
فروردین1401

اردیبهشت1400
فروردین1401

اردیبهشت1400
فروردین1401

اردیبهشت1400
فروردین1401

تالار شیشه ای

1.470

1.467

1.465

1.462

1.460

1.457

1.455

1.452

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 13هزار و 
539واحد، معادل 0.93درصد رشد کرد و به یک میلیون 

و 467هزار و 668واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
451شرکت رشد و 128شرکت کاهش یافت. 

قیمت سهام 14شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 3هزار و 
951میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 
فروش سهامداران حقیقی به 3هزار و 735میلیارد 
تومان رسید. سهامداران حقیقی دیروز 216میلیارد 

تومان نقدینگی تازه وارد بازارسهام کردند.

فروش حقوقی

فروش حقیقی

928

711 خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

3735

3951

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضر در بورس و فرابــورس در 
مبادلات روز گذشته 0.96درصد، معادل 66هزار میلیارد تومان 
رشد کرد و به 6973هزار میلیارد تومان رسید. ارزش دلاری کل 
بازار سهام ایران با توجه به قیمت روز گذشته هر دلار آمریکا در 
بازار تهران، که در محدوده 27هزار و 950تومان دادوستد شد، 
هم اکنون معادل 249میلیارد و 480میلیون دلار است که یک 

میلیارد و 470میلیون دلار رشد نشان می دهد.

7050
7000
6950
6900

6850
6800
6750

21 فروردین 22 فروردین 23 فروردین 24 فروردین 27 فروردین

ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 11هــزار و 673میلیارد تومــان اوراق 
بهادار در بازار ســرمایه دادوســتد شــد که از این میزان 
4هــزار و 662میلیارد تومــان به معاملات خرد ســهام و 
بقیه به اوراق بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت.

ارقام به درصدمعاملات خرد                      کل معاملات

چهره ها

احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد:
مســئله افشــای ابربدهــکاران بانکــی 
کشور که ســال ها در اقتصاد ایران تنها 
حرفــش زده می شــد، هفتــه گذشــته 
بــا فشــار وزارت اقتصــاد در بانک هــای 
دولتی انجام شد و تعدادی از بدهکاران 
بــزرگ  بــرای پرداخــت بدهی شــان بــه 
بانک هــا و خــروج از لیســت بدهــکاران 
مراجعــه کرده اند. اجرای این سیاســت 
منابع را بــه بانک ها برخواهــد گرداند و 
 خوش حســابی را تقویت خواهــد کرد و

ان شاالله این جریان موقت نخواهد بود 
و ادامه خواهد داشت.

سیدروح الله لطیفی،  سخنگوی گمرک:
تجــارت کشــور در 3 مــاه پایانــی ســال 
1400بــا 41میلیــون و 522هــزار تــن کالا 
بــه ارزش 29میلیــارد و 549میلیــون 
دلار، نسبت به زمستان ســال 99رشد 
14درصــدی در وزن و 37درصــدی در 
ارزش داشــته اســت. ســهم صــادرات 
کشور در فصل زمســتان، 30میلیون و 
442هزار تن کالا بــه ارزش 13میلیارد و 
478میلیون دلار بود که نسبت به مدت 
مشــابه ســال قبــل، 10درصــد در وزن و 
39درصد در ارزش رشد داشته و نسبت 
به پاییز 1400، 5 درصد در وزن کاهش و 
یک درصد در ارزش رشد داشته است.

صعود
نزول

بدون تغییر

قیمت اوراق تسهیلات مسکن در مبادلات دیروز )ارقام به ریال(

درصد تغییرقیمت پایانينامنماد
859.1275امتیاز تسهیلات مسكن مرداد99تسه9905
858.5325امتیاز تسهیلات مسكن آذر99تسه9909
856.2605امتیاز تسهیلات مسكن تیر99تسه9904
852.6795امتیاز تسهیلات مسكن خرداد99تسه9903
829.8935امتیاز تسهیلات مسكن بهمن 1400تسه0011
824.1885امتیاز تسهیلات مسكن فروردین1400تسه0001
811.7935امتیاز تسهیلات مسكن اردیبهشت1400تسه0002
810.2495امتیاز تسهیلات مسكن دي1400تسه0010
806.0285امتیاز تسهیلات مسكن اسفند99تسه9912
803.1495امتیاز تسهیلات مسكن شهریور1400تسه0006
800.2825امتیاز تسهیلات مسكن مرداد 1400تسه0005
799.5965امتیاز تسهیلات مسكن آبان1400تسه0008

درصد تغییرقیمت پایانينامنماد
792.0115امتیاز تسهیلات مسكن شهریور99تسه9906
791.9585امتیاز تسهیلات مسكن مهر99تسه9907
791.7525امتیاز تسهیلات مسكن آبان99تسه9908
786.6715امتیازتسهیلات مسكن آذر 1400تسه0009
781.4975امتیاز تسهیلات مسكن تیر1400تسه0004
778.5055امتیاز تسهیلات مسكن دي99تسه9910
777.6485امتیاز تسهیلات مسكن اردیبهشت99تسه9902
777.5185امتیاز تسهیلات مسكن سال1400تسه1400
776.0245امتیازتسهیلات مسكن خرداد1400تسه0003
774.9235امتیاز تسهیلات مسكن مهر1400تسه0007
765.8415امتیاز تسهیلات مسكن بهمن99تسه9911

  درخواست دامداران برای نجات صنعت
اتحادیه شرکت های تعاونی کشاورزی گاوداران و دامداران صنعتی 
خراسان رضوی در نامه ای به وزیر جهاد خواستار اتخاذ تدابیر فوری 
برای نجات صنعت دامداری شدند. فرشــید صراف، مدیرعامل 
اتحادیه شرکت های تعاونی کشاورزی گاوداران و دامداران صنعتی 
خراســان رضوی در نامه ای به وزیر جهادکشــاورزی اعلام کرد: 
متأسفانه وضعیت تولید به صورتی است که دامداران هر روز ناامیدتر 
از گذشته به دنبال راه حلی برای فرار از این گردابی که سیاستگذاران 

تولید برای آنان ایجاد کرده اند، هستند.

  واردات 80 هزار تن برنج
حسن تقی زاده، رئیس اتحادیه برنج فروشان بابل گفت: قیمت برنج 
کشت دوم طارم، هاشمی و امراللهی در بنکداری کیلویی 90هزار 
تومان است و این نوع برنج ها در خرده فروشی بالای 100هزار تومان 
به فروش می رسند. امیر طالبی، معاون بازرگانی خارجی نیز گفت 
برای تأمین برنج مصرفی کشــور 80 هزار تن برنج در حال ورود به 

کشور است

  تولید تخم مرغ مازاد بر نیاز
ناصر نبی پور، رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران 
گفت: با مازاد تخم مرغ مواجهیم و تخم مرغ ها روی دست مرغداران 
در سالن ها مانده است. وقتی قیمت تخم مرغ از قیمت مصوب بالاتر 
می رود مسئولان با ارز 4200 تومانی تخم مرغ از ترکیه وارد می کنند 
یا تعزیرات با واحدهای مرغداری برخورد می کند اما حالا که قیمت 
تخم مرغ حدود 3500 تومان کمتر از نرخ مصوب شده هیچ خبری 

از مسئولان نیست و به نظر می رسد در خواب خرگوشی هستند.

  عرضه روغن محدود شد
خبرگزاری مهر گزارش داد: چند روزی است قیمت روغن نباتی در 
برخی از مغازه های سطح شهر روند افزایشی گرفته و مغازه داران 
عنوان می کنند که با کمبود روغن مواجه هستند و شرکت های 
تولید کننده عرضه خود را به مراکز فروش به شدت کاهش داده اند.



 میلان هم 
عربی می شود

واکنش کمیته داوران 
به حواشی

صحبت هــای روز گذشــته مدیرعامل باشــگاه 
استقلال مبنی بر اینکه برای انتخاب داوران 6 هفته 
پایانی لیگ باید کارگروه ویژه  ای تشکیل شود، با 
واکنش رئیس کمیته داوران همراه شــد. خداداد 
افشاریان در واکنش به صحبت های آجورلو گفته 
است: »با احترام به آجورلو، بازی های همه تیم ها 
مهم و حیاتی اســت؛ فرقی بیــن تیم های بالای 
جدولی، میانه جدولی و پایین جدولی نیســت. 
اگر نگرانی در بحث داوری وجود دارد، بهتر است 
باشگاه ها با صحبت ها و بیانیه های حاشیه ای تمرکز 
داوران را به هم نریزند تا داوران کارشــان را انجام 
دهند. البته به این موضوع تأکید می کنم که این 
بیانیه ها و صحبت ها نه تأثیری روی قضاوت داوران 
دارد و نه تأثیری روی انتخاب داوری دارد که قرار 

است در یک دیدار سوت بزند.«
افشــاریان به صحبت های مجیدی و خســروی 
هم این چنین واکنش نشــان داده اســت: » اگر 
تاریخچه ای بیــن این دو وجــود دارد، مربوط به 
کمیته اخلاق و خودشان اســت و آنها می توانند 
پاسخ یکدیگر را بدهند اما هیچ کدام اجازه ندارند 
با حرف های شان جامعه داوری را تحت تأثیر قرار 
دهند و فضا را برای داوران متشنج کنند. هر کدام 
که بخواهد علیه داوری، داوران من و هر چیزی که 
مربوط به فعالیت فعلی داوران است، حرفی بزند، ما 
برخورد خواهیم کرد. ما دوست نداریم فضای داوری 
به خصوص در این هفته هــای پایانی لیگ و جام 

حذفی متشنج شود و تمرکز داوران به هم بریزد.«
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همه کادر در غبار
وضعیت کریم باقری هم در تیم ملی مشخص 

نیست؛ مثل خود اسکوچیچ که هنوز معلوم نشده 
در جام جهانی سرمربی ایران خواهد بود یا خیر
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پیکان در زمین نصر فردیس قهرمان 
لیگ فوتسال زنان شد. نصری ها در فینال 

تیمی نبودند که انتظار می رفت

نگاه ها به پیسخوانقهرمانی در غربت
باخت رئال در بازی امشب می تواند 3تیم را 
امیدوار کند اما پیروزی، آنچلوتی را یک گام 

دیگر به قهرمانی لالیگا نزدیک خواهد کرد

1818

برنامه بازی

مس 

آلومینیوم

پرسپولیس

سپاهان

فجر 

نساجی

پیکان

استقلال

20:00

19:00

20:40

18:30

سه شنبه 13 اردیبهشت 1401

چهارشنبه 14 اردیبهشت 1401
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نفت.م.س

فولاد

تراکتور

گل گهر

20:30

20:30

پدیده

هوادار

صنعت نفت

ذوب آهن

18:00

19:00

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده روز

سوشا مکانی نگران پایین آمدن 
شخصیت تیم ملی است. او می گوید: 
آنهایی که در تیم کی روش جایگاهی 
نداشتند، حالا در این تیم جولان 
می دهند

 قول می دهم
در تیم ملی نروژ 
بازی کنم

زیبای زخمی
اين شايد آخرين فرصت نويدکيا برای بقا در 
سپاهان باشد، اما کار بدجوری گره خورده است

سه ویا

رئال مادرید
23:30

لالیگا اسپانیا

چلسی

کریستال پالاس
20:00

جام حذفی انگلیس - نیمه نهایی

جهان

نقل قول

بحرینی ها با یک میلیارد یورو به دنبال خرید 
دومین باشگاه بزرگ اروپا هستند

رقابت های باشگاهی در سطح اول فوتبال جهان به 
جام جهانی بیشتر شبیه است تا لیگ های محلی یا 
قاره ای. همین حالا باشگاه های زیادی هستند که 
کشوری را پشت خود می بینند. به طور مثال درباره 
3 حریف متوالی رئال مادریــد در لیگ قهرمانان 
اروپا گفته شده که رئالی ها 2 کشور قطر و روسیه 
را شکســت داده اند و حالا به مصاف کشور امارات 
می روند. قطری ها پاری سن ژرمن را در دست دارند، 
روس ها چلسی را و اماراتی ها مالک منچسترسیتی 
هستند. آمریکایی ها هم با اینکه فوتبالی نیستند، 
باشگاه های زیادی را تحت مالکیت خود درآورده اند 
که منچستر یونایتد و آرسنال تنها 2 نمونه از آنها 
هستند. لستر در تملک تایلند است، اینترمیلان 
در اختیار چین و اخیرا نیوکاسل هم به شاهزادگان 
عربستان سعودی واگذار شده است. حتی باشگاه 
اورتون هم روی کاغــذ متعلق به یک ایرانی به نام 
فرهاد مشیری است، هر چند که شایعاتی وجود 
دارد که ادعا می کنــد او مهره عثمانوف، میلیاردر 
نفتی روس تبار اســت. حالا تازه ترین کشــوری 
که قرار شده یک باشــگاه بزرگ را ببلعد، بحرین 
اســت. فوتبال بحرین که تنها خاطــره ای که در 
تاریخ از خود بر جای گذاشته، رقص صعود با پرچم 
کشوری دیگر )عربستان( و ضدفوتبال و وقت تلف 
کردن و در کل، فوتبال بحرینی است، می خواهد 
بین سرها سری درآورد. براســاس اخبار منتشر 
شده یک شرکت سرمایه گذاری بحرینی مشتری 
پروپا قرص خریداری باشگاه میلان است. میلان 
چندین سال است اوضاع اقتصادی خوبی ندارد و 
از خریدهای رایگان و ارزان قیمت یا قرضی چند 
سال گذشته این باشگاه می توان به وخامت اوضاع 
اقتصادی آنها پی برد. با ورود پول های نفتی بحرین 
اوضاع تغییر می کند. نشــریه اکیپ مدعی شــد 
به دنبال تحقیق یوفا درخصوص ارتباط مشکوک 
گروه مدیریتی الیوت )مالک میلان( با باشگاه لیل، 
الیوت در پی فروش روســونری است و پس از آن، 
خبرگزاری هایی ازجمله بلومبرگ این خبر را تأیید 
و ارزش معامله احتمالی را یک میلیارد یورو تخمین 
زدند. صندوق سرمایه گذاری بحرینی اینوستکورپ 

در حال مذاکره برای خرید قرمز و مشکی ها است.
 Investcorp صندوق سرمایه گذاری بحرینی
که می خواهد میــلان و لیل را خریــداری کند، 
در سال 1982تاســیس شــده و دارای دفاتری 
در نیویورک، لنــدن، ابوظبی، دوحــه، بمبئی و 
سنگاپور اســت. فعالیت های اصلی این صندوق 
ســرمایه گذاری در املاک و زیرساخت ها، سهام 
خصوصی، مدیریت اعتبار، ســرمایه استراتژیک 
و ســرمایه گذاری با بازدهی بالاست. این شرکت 
ثروتی حدود 37.6میلیارد دلار را مدیریت می کند 
و بزرگ ترین صندوق سرمایه گذاری مدیر دارایی 

در خاورمیانه است.
میلان، الیوت و اینوستکورپ این خبر را تکذیب 
کرده اند اما رویترز به نقل از منابع نزدیک به میلان 
مدعی شده که این توافق در آستانه نهایی شدن 
است. این نخستین باری نیست که اخبار فروش 
میلان توســط الیوت منتشر می شــود و دفعات 
گذشــته نیز واکنش مالکین روسونری، تکذیب 
اخبار منتشر شده بوده است. میلان به همراه اینتر 
در پی ساخت ورزشگاه جدید هســتند. اینطور 
که گفته می شود بحرینی ها قول هایی هم در این 
زمینه داده اند. میلان که پس از رئال مادرید دومین 
باشگاه پرافتخار اروپایی است، ممکن است بار دیگر 

از خاکستر سربرآورد.
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جام حذفی - نیمه نهایی

 آلومینیوم اراک

 خلیج فارس ماهشهر
20:30

 نساجی مازندران

 مس کرمان
20:30

دوشنبه 29 فروردین 1401

سه شنبه 30 فروردین 1401
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شریف، سرمربی نصر از بازی زیبایی که در آخرین روز لیگ برگزار شد، تعریف 
کرد: »بازی قشنگی دیدیم.« اما او به نحوه برگزاری لیگ انتقاد دارد: »کیفیت 
لیگ خوب بود اما فلسفه لیگ چیز دیگری است. لیگ یعنی اینکه همه تیم ها 
در یک گروه بازی کنند و قهرمان در کوران مسابقات تعیین شود نه اینکه تیم ها 
به 2گروه تقسیم شوند و نیمه نهایی و فینال داشته باشند. این نحوه برگزاری 
جذابیت ها را کم می کند.«زنان تقریبا مطمئن شــده اند که مســابقات آنها از 
شبکه های تلویزیونی پخش نمی شود و به پخش مسابقات از شبکه های اینترنتی 
قانع شــده اند. اما فوتســالی ها از این امکان هم محروم هستند. آرش جابری، 
سرپرست سازمان لیگ قول داد که از سال آینده رایزنی ها برای پخش اینترنتی 

انجام می شود اما اینکه چرا این فصل کار انجام نشده، سؤال بی جواب است.
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پسکجاستارهمربعتبلیغمیکنید؟

تغییرمحلبوس!

اصلاخودتانلیستبدهید

شایعه شده ممکن است روند پخش 
مسابقات زنده فوتبال از شبکه سوم 
سیما قطع شود و تمامی مسابقات 
از طریق شبکه ورزش روی آنتن 
برود. این شــایعه به خــودی خود 
عجیب و غیرقابل باور به نظر می رسید، 
چون خیلی مواقع آنقدر مسابقه مهم فوتبال در حال برگزاری 
است که حتی 2 شــبکه تلویزیونی هم برای پخش همه آنها 
کافی نیست. بعد هم که برخی منابع خبری نزدیک به تلویزیون 
این موضوع را تکذیب کردند. به هر حــال امیدواریم چنین 
اتفاقی رخ ندهد. غیراز عدم اســتقبال هواداران فوتبال از این 
طرح، پرسش اینجاست که اگر این همه پخش زنده بازی ها 
نباشد، پس کجا و به چه بهانه ای می خواهید ستاره مربع های 
معروف تان را تبلیغ کنید؟ می دانید و می دانیم که تعرفه آگهی 

در شبکه های مختلف خیلی خیلی متفاوت است!

رسانه های قطری اعلام کرده اند کار 
شجاع خلیل زاده با الریان به پایان 
رسیده و این باشگاه قطری حاضر به 
تمدید قرارداد مدافع 32ساله ایرانی 
نیست. به این ترتیب احتمال قابل 
توجهی وجود دارد که شجاع در پایان 
فصل به فوتبال ایران و مشخصا پرسپولیس برگردد. این بازیکن 
در فضایی متشنج از جمع سرخپوشان جدا شد و بعدها بوسیدن 
لوگوی باشگاه الریان از سوی او سر و صدای بسیار زیادی به پا کرد. 
هنوز هم خیلی از هواداران پرسپولیس از دست خلیل زاده شاکی 
هستند، اما بعید است کسی در مقابل بازگشت او موضع منفی 
بگیرد؛ مخصوصا که اوضاع خط دفاع پرسپولیس بسیار خراب 
است و فصل آینده احتمالا از جلال حسینی هم خبری نخواهد 
بود. بقیه چیزها هم با یک بوسه روی محل جدید، یعنی لوگوی 

پرسپولیس حل می شود. جای نگرانی نیست!

مصطفی آجورلو، مدیرعامل استقلال 
وارد تنش اخیر بین فرهاد مجیدی 
و جامعه داوری شــده است. بعد 
از اینکه ســرمربی آبی ها یکی از 
پیشکسوتان داوری را به »شیتیل« 
گرفتن متهم کرد، خیلی هــا علیه او 
موضع گرفتند و کار به جاهای باریکی کشید. حالا آجورلو گفته: 
»کسانی که به مجیدی توهین کردند نباید در چینش داوران 
نقش داشــته باشــند. برای داوری 6بازی آینده باید کارگروه 
ویژه  ای تشکیل شود.« مدیرعامل استقلال طبیعتا با آن بخشی 
که مجیدی به کارشناسان داوری تهمت زده کاری ندارد. اصلا 
چه بسا از نظر ایشان آن مسئله خیلی هم طبیعی و درست بوده! 
خوب است حالا که جناب آجورلو چنین دقت نظری دارند، اصلا 
لیســت داوران 6 هفته آخر را شخصا تنظیم کنند و در اختیار 
فدراسیون بگذارند. اینطوری بعدا جای گله ای هم باقی نمی ماند!

فولاد بعد از 3بازی در لیگ قهرمانان آسیا 
با 5امتیاز در رتبه دوم گروهش قرار گرفته 
است. تیم نکونام در این بازی ها 2گل زده 
و یک گل دریافت کرده که همه این گل ها 
در دقایق پایانی بازی به ثبت رسیده اند. اما آمار گل های ردوبدل شده در 
لیگ برتر نشان می دهد همین تیم فولاد در بازی های داخلی طی نیمه 
اول تیم موفق تری است تا نیمه دوم. در لیگ ایران 60درصد گل های زده 
فولاد در نیمه اول به ثمر رسیده و جالب تر اینکه فقط 17درصد از گل های 
خورده این تیم مربوط به نیمه اول بوده و 83درصد گل ها در نیمه دوم 
وارد دروازه فولاد شده است. تفاضل گل فولاد در نیمه اول 10+ و در نیمه 

دوم 6- بوده که آمار عجیبی است.

درباره عملکرد متفاوت فولاد در نیمه های 
اول و دوم، جالب اســت بدانیــد که اگر 
فوتبال فقط 45دقیقــه بود این تیم الان 
بالاتر از استقلال و ســایر تیم ها در صدر 
جدول لیگ قرار داشت. حاصل کار فولاد در 45دقیقه اول بازی هایش 
10برد، 12مســاوی و 2باخت بوده اســت. بعد از این تیم، سپاهان و 
استقلال بهترین عملکرد را در نیمه اول داشته اند. این دو تیم اگر قرار 
بود براساس نتایج نیمه اول امتیاز بگیرند الان 39امتیازی و پشت سر 
فولاد 42امتیازی بودند. اســتقلال فقط یک بار در نیمه اول شکست 
خورده اما 15بار در این نیمه مساوی کرده است. تنها باخت استقلال 
در نیمه اول مربوط به داربی تهران اســت که با تک گل علی نعمتی به 
سود پرسپولیس تمام شد. تیم مجیدی به جز آن بازی، هرگز بازنده به 

رختکن نرفته است.

اما اگر نیمه دوم را از نیمه اول جدا کنیم، 
بهترین عملکرد یک تیم در 45دقیقه دوم 
بازی هایش به 2 تیم استقلال و پرسپولیس 
تعلــق می گیــرد. در این نیمــه آبی ها با 
47امتیاز صدرنشین هستند و سرخپوشان با 44امتیاز این تیم را تعقیب 
می کنند. جالب اینکه فاصله 3امتیازی این دو تیم دقیقا حاصل برتری 
یک بر صفر استقلال در نیمه دوم داربی است که با گل رودی ژستد رقم 
خورد. در نیمه مربیان، آلومینیوم بعد از سرخابی ها بهترین عملکرد را 
داشته و تیم سوم جدول این نیمه است. آلومینیوم دقیقا برعکس فولاد، 
تیم شکست خورده نیمه اول و تیم موفق نیمه دوم بوده است. تیم اراکی 
در جدول نیمه های اول جزو 3تیم پایین و در جدول نیمه های دوم جزو 

3تیم بالاست!

نكته بازی

متریکاآماربازی

همه کادر در غبار
وضعیت کریم باقری هم در تیم ملی مشخص نیست؛ مثل خود اسکوچیچ

17

42

47

لژیونر

 بیانیه بازی پرتغالی ها 
با موضوع طارمی

بیانیه دادن باشگاه های ایرانی علیه یکدیگر، عادت 
زشتی است که در سایر نقاط دنیا و به خصوص فوتبال 
اروپا به ندرت شاهد آن هســتیم. اما این روزها انگار 
حضور مهدی طارمی در پورتو باعث شده پرتغالی ها 
هم به این عادت ایرانی ها علاقه مند شــوند. بعد از 
بازی پورتو با لاتزیو در لیگ اروپا، باشــگاه ایتالیایی 
بیانیــه ای علیه پورتو و مهاجم ایرانی اش نوشــت و 
طارمی را به فریب داوران متهم کــرد. این بیانیه با 
واکنش مسئولان پورتو روبه رو شد و 2باشگاه مدتی 
را به درگیری با یکدیگر گذراندند. این بار هم باشگاه 
اسپورتینگ لیسبون که رقیب پورتو در لیگ پرتغال 
است، با انتشار گزارشی توهین آمیز الفاظ زشتی را 

علیه طارمی به کار برده است.
باشگاه اسپورتینگ لیسبون که در کورس قهرمانی 
لیگ برتر پرتغال 6امتیاز از پورتوی صدرنشین عقب 
افتاده، با انتشار گزارشی در سایت رسمی خود، ستاره 
ایرانی پورتو را هــدف قرار داده اســت. در گزارش 
عجیب این باشــگاه پرتغالی با اشاره به پنالتی هایی 
که طارمی در بازی های مختلف می گیرد، با عباراتی 
همچون »پورتو از طارمی به عنوان بهترین هنرمند 
استقبال کرد« و »یک مار افسونگر واقعی« از مهاجم 
ایرانی انتقاد شــده و اوج بی احترامی این باشگاه به 
طارمی جایی است که از او با این جمله یادشده است: 
»یک ایرانی که همیشــه آماده اجــرای ترفندهای 

سیرک است.«
این اتفاق با واکنش تند هواداران پورتو روبه رو شده 
اســت. پایگاه خبری »پورتال دوس دراگائوس« که 
متعلق به هواداران متعصب پورتو ســت، با انتشــار 
بیانیه ای با تیتر »طارمی، تو شــاهزاده پارســی ما 
هستی« ضمن محکوم کردن باشــگاه اسپورتینگ 
لیسبون از مهاجم 29ســاله خود  دفاع کرده است. 
در این بیانیه باشگاه اسپورتینگ به نژادپرستی متهم 
شده است: »اینکه فوتبال پرتغال و جامعه پرتغال مملو 
از بیگانه هراسی است، چیز جدیدی نیست. اینکه هر 
روز موارد نژادپرستی و خشونت های بی رویه در میان 
هواداران تکرار می شــود چیز جدیدی نیست...« در 
این بیانیه تند، هواداران پورتو با حمایت همه جانبه از 
مهاجم ایرانی خود، او را شاهزاده پارسی نامیده اند. قبل 
از پیوستن طارمی به پورتو، باشگاه اسپورتینگ علاقه 

زیادی به جذب این بازیکن نشان داده بود.

 تمجید انگلیسی ها
 از صلاح ایرانی

اولیــن گل اللهیــار صیادمنش در چمپیونشــیپ 
انگلیس، با واکنش مثبت رســانه های انگلیسی و 
ترکیه ای مواجه شــد. صیادمنش در جریان برتری 
2بر یک هال ســیتی مقابل کاردیف نخستین گل 
hulldai�« 8به ثمر رساند. سایت هتیمش را در دقیق
lymail« انگلیس که در گزارشی به ارزیابی عملکرد 
بازیکنان هال ســیتی در بازی با کاردیف پرداخته 
بود درباره ستاره جوان ایرانی نوشت: »اللهیار  مثل 
یک قطار شروع کرد و گل اول او و هال سیتی نتیجه 
فرصت طلبی اش بود. او در تمــام بازی واقعا خوب 
عمل کرد و خســتگی ناپذیر ظاهر شد.« این رسانه 
در ارزیابی فنی از این دیدار به صیادمنش امتیاز 9 
از 10 را داد تا این بازیکن ملی پوش ایرانی به عنوان 
بهترین بازیکــن زمین انتخاب شــود. صیادمنش 
با قراردادی قرضی و 6ماهــه از فنرباغچه ترکیه به 
هال سیتی انگلیس منتقل شده است. بعد از گلزنی 
این بازیکن ســایت »ajansspor« ترکیه نیز به 
تمجید از عملکرد او پرداخت و نوشــت: »مهاجم 
ایرانــی فنرباغچه که در زمســتان به هال ســیتی 
ملحق شد بالاخره موفق شــد برای تیم انگلیسی 
نخستین گلش را به ثمر برساند.« صیادمنش قبل 
از انتقال به هال سیتی، به شــکل قرضی برای زوریا 
لوهانســک اوکراین بازی می کرد و در آن تیم نیز 
عملکرد درخشانی داشت. مالک باشگاه هال سیتی 
به صیادمنش لقب »صلاح جدید« را داده و باید دید 
ســتاره جوان ایرانی که از این هفته گلزنی را آغاز 

کرده تا کجا به این روند ادامه خواهد داد.

قهرمانی در غربت
پیکان در زمین نصر فردیس قهرمان لیگ فوتسال زنان شد. به جز تماشاگرانی که در سالن بودند 

هیچ کس این فینال و قهرمانی پیکانی ها را ندید

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ویکم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه
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زیبای زخمی
 این شاید آخرین فرصت نویدکیا برای بقا در سپاهان باشد

 اما کار بدجوری گره خورده است

از ابتدا هم مشــخص بــود گروه ســپاهان در لیگ 
قهرمانان آســیا دشــوارتر از حد معمول اســت. با 
این حال کام بک جانانــه این تیم برابــر پاختاکور 
در مسابقه نخســت امیدواری های زیادی به وجود 
آورد. خیلی هــا خوش بین بودند بعــد از ناکامی در 
لیگ و جام حذفــی، تیم نویدکیا بالاخره در آســیا 
حقش را بگیرد و فوتبــال معمولا زیبایی را که بازی 
می کند، به کســب نتیجه مطلوب مزین کند. با این 
حال 2 باخت بعدی برابر الدوحیــل قطر و التعاون 
عربســتان خیلی چیزها را عوض کرد. شــاگردان 
محرم نویدکیا مقابل الدوحیل فرصت سوزی کردند، 
اما برابر تعــاون عملا حرفی برای گفتن نداشــتند. 
البته که 10نفره شــدن ســپاهان در همان دقیقه 
10روند بازی را دســتخوش تغییر کرد اما شکست 
سنگین 3بر صفر برابر تیم سیزدهم لیگ عربستان 
 چیزی نیســت که به همین راحتی بتوان هضمش

 کرد.
اغراق نیست اگر بگوییم همه ایران محرم نویدکیا را 
دوســت دارند؛ هم خودش آدم باشخصیتی به شمار 
می آید و هم تیمش در این برهــوت فوتبال زیبا، به 
ارائه بازی تهاجمی مقید اســت. با همه اینها بدون 
تعارف در فاز نتیجه گیری انتظار بیشتری از سپاهان 
می رفت. آنها پارســال در لیگ خیلــی خوب عمل 
کردند و فقط مقهور نتایج درخشــان پرســپولیس 
شــدند. با این حال در جام حذفی و لیگ قهرمانان 

آســیا موفق نبودند. سپاهان امســال در لیگ برتر 
 بســیار زودتر از حد انتظار ســپر انداخت و تسلیم

 شد. 
آنها از جام حذفی اوت شــدند و در لیگ قهرمانان 
آسیا هم با 2 باخت و یک برد کار سختی برای صعود 
دارند. با توجه به اینکه حتی صعود تیم های دوم هم 
از گروه های 10گانه قطعی نیســت، سپاهان در دور 
برگشت باید نتایج بسیار درخشانی بگیرد تا صعودش 

را قطعی کند؛ کاری که ساده به نظر نمی رسد.
هیچ کس منتظر شکست و ناکامی نویدکیا نیست، 
اما شــاید این اتفاق برای مربی جنتلمــن فوتبال 
ایران زودتــر از حد تصور رخ بدهــد. تا همین حالا 
هم خداحافظی او چندین بار به تعویق افتاده است. 
نویدکیا چندبار استعفا داده و در جریان یکی از این 
کناره گیری ها، دســتیارانش برای همیشــه رفتند. 
خودش اما هر بار برگشــته و حتی قبــل از بازی با 
تراکتور، پای پرواز به کاروان تیم ملحق شــد. با این 
حال شــاید اگر قرار به حذف زودهنگام ســپاهان 
پرمهره از لیگ قهرمانان باشــد، نویدکیا دیگر روی 
نیمکت طلایی پوشــان باقی نماند. حتی اگر باشگاه 
و برخی از هــواداران هم همچنــان مقاومت کنند، 
ممکن اســت خود محرم دیگر حاضر بــه ادامه کار 
نباشــد. امیدواریم قصــه او پایان بهتری داشــته 
 باشد؛ فعلا اما سپاهان محرم »زیبای زخمی« بوده

 است.

از زمان پیگیری مسابقات پیش مقدماتی جام جهانی در خردادماه سال گذشته بود که کریم باقری با نظر دراگان اسکوچیچ به عنوان 
مربی به کادرفنی اضافه شد و روی نیمکت تیم ملی فوتبال ایران نشست. در آن مقطع حضور همزمان باقری در پرسپولیس و 
تیم ملی کمی حاشیه ساز شد، اما تیم ملی آنقدر مشکل داشت که همه با رمز وحدت و همدلی دنبال صعود بودند و کسی به 
فکر این مسائل نبود. بعدا که تیم ملی از آب و گل درآمد، به تدریج داستان کریم باقری هم به طور جدی تر پیگیری شد. در 

نهایت امروز رسیده ایم به نقطه ای که قرارداد باقری با فدراسیون به پایان رسیده و فعلا هم خبری از تمدید آن نیست.
کریم حتی در سفر تیم ملی به کره جنوبی هم کاروان کشــورمان را همراهی نکرد تا از همان زمان شایعاتی 
در مورد قطع همکاری احتمالی دو طرف منتشر شود. حالا هم که خبرهای جنجالی دیگری از فدراسیون 
به بیرون درز کرده و می گویند باقری به ازای هر بازی حضور روی نیمکت تیم ملی 100میلیون تومان 
دستمزد می گیرد. این حرف و حدیث ها می تواند مقدمه حذف کریم از تیم ملی باشد. طبیعتا اگر جا 
پای اسکوچیچ سفت بود، با نظر او کریم باقری هم ماندگار می شد، اما نکته اینجاست که فعلا تکلیف 
خود اسکوچیچ هم به طور قطعی روشن نیست. با وجود همه تضمین های نصفه ونیمه شفاهی، به نظر 
می رسد دست کم تا زمان تعیین تکلیف قطعی فدراسیون فوتبال، وضعیت مربی کروات هم نامعلوم 

باشد. خلاصه بیچاره تیم ملی که آینده تک تک اعضای کادرفنی اش در هاله ای از ابهام است.

نویدکیا 
چندبار 
استعفا داده 
و در جریان 
یکی از این 
کناره گیری ها 
دستیارانش 
برای همیشه 
رفتند. خودش 
اما هر بار 
برگشته و حتی 
قبل از بازی 
با تراکتور، 
پای پرواز به 
کاروان تیم 
ملحق شد

جام قهرمانی لیگ فوتسال زنان به پیکان رسید. آنها جمعه شب 
در زمین نصر فردیس با معدود تماشاگرانشــان جشن قهرمانی 
گرفتند و در کنار شادی این قهرمانی، از فدراسیون گلایه کردند 
که چرا برای پخش مســتقیم این بازی در شبکه های اینترنتی 

کاری نکرده است.
لیگ فوتسال این فصل در 2گروه برگزار شــد. پیکان و نصر هر 
دو در گروه اول و در گروه ســختي بودند و به همراه 2تیم دیگر 
گروه شان به مرحله یک چهارم نهایی رســیدند. در این مرحله 
قدرت تیم های گروه اول بیشتر نمایان شد و هر 4تیم این گروه 
به مرحله نیمه نهایی رســیدند. بعد از بازی های رفت و برگشت 
نیمه نهایی، پیکان و نصر فینالیست شدند. بازی رفت در زمین 
پیکان و بازی برگشت در زمین نصر برگزار شد. بازی اول به تساوی 
یک -یک رسید و با توجه به میزبانی نصر در آخرین بازی، می شد 
برای قهرمانی این تیم شانس بیشتری قائل شد. اما نصری ها در 
فینال تیمی نبودند که انتظار می رفت و پیکان با بازی منسجم تر و 
بهتر به پیروزی رسید. اما این پیروزی را هم مدیون نصری هاست. 
دقیقه26بازی دروازه نصر باز شد. با خوشحالی سحر زمانی تصور 
این بود که او گل را به ثمر رسانده است اما تصویرهایی که از صحنه 
گل منتشر شد، نشان داد که ضربه زمانی بعد از برخورد به پای 

بازیکن نصر وارد دروازه شده است.
یکی دو سالی اســت که مســابقات زنان در لیگ های مختلف از 
شــبکه های اینترنتی و صفحه های اینستاگرامی مستقیم پخش 
می شود. حداقل انتظار فوتسالیست ها این بود که فدراسیون برای 
پخش بازی  های فینال، مقدمــات لازم را فراهم کند اما این اتفاق 
نیفتاد. تنها حســرت پیکانی ها این بود که کمتر کسی قهرمانی 
آنها و به خصوص بازی  خوب شان در فینال را دید. نیلوفر اردلان، 
سرمربی پیکان که بعد از 2ســال مربیگری در لیگ، تیمش را به 
قهرمانی رسانده است با گلایه از فدراسیون گفت: »صد افسوس که 
بازی های فینال از هیچ جا پخش نشد. با این کار اسپانسرها از لیگ 
فوتسال می روند. فوتســال زنان چه در سطح ملی و چه در سطح 

باشگاهی، این همه هیجان، زیبایی، 
کشش و پتانسیل دارد و حیف است 
که مسابقاتش پخش نشود.« اردلان 
که ســال ها قبل کاپیتان تیم ملی 
بود، حالا در قامــت مربی، خودی 

نشان داده است. او از قهرمانی تیمش خوشحال است: »ما از روز 
اول گفتیم قهرمانی به تیم ما می آید و حالا همه دیدند که قهرمانی 
چقدر به تیم ما می آید.«ستاره های اصلی این بازی دروازه بان های 
2تیم بودند. در دروازه نصر، فرزانه توسلی توپ های زیادی را مهار 
کرد و در دروازه پیکان هم اعظم آخوندی از چهره های درخشان 
تیمش بود. فاطمه شریف، سرمربی نصر شکست تیمش را نتیجه 
درخشش آخوندی و بدشانسی های بازیکنان تیمش در زدن ضربه 
آخر می داند. آخوندی هم بعد از بازی گفت که سیوهای توسلی 
کمتر از سیوهای او نبود: »هم فرزانه توسلی توپ های زیادی سیو 
کرد و هم خط دفاع حریف خوب بود. بچه های ما هم خیلی خوب 
بازی کردند.« آخوندی قهرمانی را حق پیکان می داند: »نمی دانید 
از اول فصل چقدر زحمت کشیدیم. 7-6 ماه جنگیدیم تا به این 

نتیجه و قهرمانی برسیم.«

شریف: این لیگ نبود 
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قول می دهم در 
تیم ملی نروژ 
بازی کنم
 سوشا مکانی نگران پایین آمدن شخصیت
 تیم ملی است. او می گوید: آنهایی که در
تیم کی روش جایگاهی نداشتند، 
حالا در این تیم جولان می دهند

نگاه ها به پیسخوان
باخت رئال در بازی امشب می تواند 3تیم را امیدوار کند

رئال مادرید این روزها توسط دشمنانش مورد انتقاد قرار می گیرد. 
یکی از آنها بازیکن سابق خودشان یعنی آنتونیو کاسانو است که در 
کانال یوتیوبش برای جلب توجه هرچنــد روز یک بار علیه رئال یا 
رونالدو موضع می گیرد. او عبور رئالی ها از ســد پاریس و چلسی را 
خوش شانســی تلقی کرده و گفته به زودی این خوش شانسی تمام 
می شود. از نظر او بارسا آهنگ بهتری دارد اما رئال بد بازی می کند. 
کاسانو بدون آنکه اشــاره ای به بازی فاجعه بار بارسا در یک چهارم 
نهایی لیگ اروپا و حذف در زمین خــودش مقابل اینتراخت بکند، 
چنین حرف هایی زده. از صحبت های کاســانو که بگذریم به دیدار 
امشب می رسیم، دیداری که بین تیم های اول و دوم لالیگا به نوعی 
تعیین کننده سرنوشت چند تیم است. اگر رئال بتواند سه ویا را ببرد 
تکلیف بارسلونا، اتلتیکو و خود سه ویا از تلاش برای قهرمانی راحت 
می شــود. در این صورت اختلاف امتیازات 2 تیم صدر به 15امتیاز 
افزایش می یابد و در فاصله 6هفته به پایان فصل جبران ناپذیر خواهد 
بود. شکست رئال می تواند بارسا و خود سه ویا را امیدوار کند. بارسا 
یک بازی کمتر از رئال دارد و 12امتیاز عقب است. اگر هر دو تیم همه 
بازی های خود را ببرند، با توجه بــه برتری رئال در 2 بازی رودرروی 
این فصل مقابل بارسلونا، کهکشانی ها در هفته35 جشن قهرمانی 

می گیرند.

  لوپتگی به عنوان سرمربی سه ویا در 
ورزشگاه اختصاصی این باشگاه 2 بار از 
رئال مادرید یعنی تیم سابقش پذیرایی 

کرده و هر دو بار یک بر صفر باخته.
  در اردوی ســه ویا بازیکنانــی 
مثــل آکونیا و دلینــی از مصدومیت 
برگشته اند و بدون مشکل در تمرینات 
حضور دارند. با وجــود این هم اکنون 
ســه ویا 3مصدوم جدی دارد؛ فرناندو 
و رکیک ادامه فصل را از دست داده اند 
اما سوســو که بازی امشب را از دست 
داده به هفته های پایانی فصل خواهد 

رسید.
  رئال هم غایبــان زیادی دارد. جدا 
از کاســمیرو که باز هم محروم است، 
یوویــچ به دلیل خنده دار کشــیدن 
دندان عقل به این بازی نمی رسد. هیچ 
بهانه ای نمانده کــه او را در حضور در 

یک مسابقه رسمی باز بدارد. مندی، آزار و مارسلو در حال بهبودی از 
مصدومیت خود هستند. سبایوس و وایه خو هم منتظر تست منفی 

کرونا هستند.
  کورتوا و یاسین بونو دروازه بان های بلژیکی و مراکشی 2 تیم برای 
جایزه سامورا و دستکش طلایی فصل رقابت می کنند. یاسین میانگین 
0.64گل )16 گل در 25 بازی خورده( و کورتوا میانگین0.84 )26 گل 

در 31 بازی خورده( را دارند.

  بازی امشب جدال بهترین خط حمله لیگ یعنی رئال 63گله با بهترین 
خط دفاع یعنی سه ویای 22گله است که 4گل کمتر از رئال خورده.

  کورتوا در 5بازی آخر تنها مقابل ختافه بود که گلی دریافت نکرد. او 
در 2 بازی با چلسی، سلتا و بارسلونا در مجموع 9گل دریافت کرده. بونو 
هم در پیروزی 4 بر 2 مقابل گرانادا، شکست یک بر صفر برابر بارسلونا، 
شکست 2 بر صفر از وستهم و تســاوی یک-یک با وایکانو نتوانسته 
دروازه اش را بسته نگه دارد و تنها در تساوی بدون گل مقابل سوسیداد 

موفق به کلین شیت شده است.
  بازی رفت با نتیجه 2 بر یک به سود 
رئال مادرید پایان یافته. در 5بازی اخیر 
بین 2 تیم تنها یک تساوی 2-2 برای 
سه ویا در نیم فصل دوم فصل گذشته 
به دســت آمده و بقیه را رئــال برده. 

لوپتگی به تیم سابقش خوب می بازد.
  ارزش ترکیب رئــال 756میلیون 
یورو و سه ویا 411میلیون یورو است. 
میانگین سنی سه ویا از رئال هم بیشتر 
است؛ 28.7ســال مقابل 27.9سال. 
تعداد خارجی هــای میزبان هم یکی 
بیش از میهمان است؛ 19 خارجی در 

مقابل 18خارجی.
  در 168رویارویی در تاریخ بین این 
دوتیم 91برد به رئال رسیده، 29تساوی 
رقم خورده و 48برد هم برای ســه ویا 
بــوده؛ 363گل زده و 228گل خورده 

برای رئال مادرید.

پیشبازی

رئال مادرید هر 3 بازی 
آینده اش را در خارج 
از خانه برگزار می کند؛ 
 2 3 : 3 0 عت ســا
امشــب در سانچس 
پیسخوان، چهارشنبه 
31فروردیــن مقابل 
ال  در  اوساســونا 
ســادار و سه شــنبه 
ششــم اردیبهشت 
در اتحــاد مقابــل 
. ســیتی منچستر

شــاید آنچلوتــی در این بازی 
خارج از خانــه مجبور شــود با 
4 هافبک بازی کند و آسنســیو و 
رودریگو را روی نیمکت بنشاند. 
اگــر کاماوینــگا فیکــس بازی 
کند، برای مربی خوش شانســی 
7 پیــروزی  مــی آورد.  هــم 
متوالــی در 7 بــازی اخیــر که 
کاماوینگا فیکس بــوده؛ بیلبائو )لالیگا(، آلکویانــو )کوپا(، الچه 
)کوپا(، گرانادا )لالیگا(، سوســیداد )لالیــگا( و ختافه )لالیگا(.

آنچلوتی تاکنون 7بار 
مقابل سه ویا قرار گرفته 
که 6بــرد و یک باخت 
به دســت آورده. او و 
لوپتگی یک بــار با هم 
بازی کرده انــد که در 
همین فصل بــوده و 
کارلتو 2بــر یک برده. 
لوپتگی در 5رویارویی 
بــا رئال مادریــد تنها 
یک تســاوی به دست 
آورده و 4تــا را باخته.

امیرحسین اعظمی |  سوشا مکانی که در زمان مربیگری 
کارلوس کی روش، سابقه دعوت و بازی در تیم ملی ایران 
را داشت، چند سالی است که از تیم ملی دور مانده و در 
این مدت هم بارها اعتراض خود را بابت این موضوع نشان 
داده است. او همچنان معتقد است که برخی  بازیکنان به 
ناحق به اردوی تیم ملی دعوت شده و برای این تیم بازی 
می کنند. مکانی بنا به دلایلی که خودش به آن اشــاره 
می کند، دیگر امیدی به دعوت شدن ندارد و حالا یک هدف 
مهم را در پیش گرفته است؛ بازی کردن در تیم ملی نروژ! او 
با انگیزه زیادی در این مورد حرف می زند و امیدوار است به 
هدفش دست پیدا کند. گفت وگوی دروازه بان ایرانی تیم 

فوتبال میوندالن نروژ با همشهری ورزشی را می خوانید.

  مثل اینکه هنوز محرومیت تو در لیگ نروژ به 
پایان نرسیده است؟

من 4جلسه محروم شدم که 2جلسه از آن سپری شده و 2جلسه 
دیگر باقی مانده است. البته به صورت مرتب با تیم تمرین می کنم 

و شرایط خوبی هم دارم.

  ظاهرا این محرومیت به دلیل شرط بندی بود، 
درست است؟

این موضوع فقط در ایران سروصدا کرد. در فوتبال اروپا پیش بینی 
مسابقات در همه لیگ ها وجود دارد و اتفاقا سایت های پیش بینی، 
خودشان اسپانسر هستند، حتی در لیگ های معتبر مثل انگلیس 
و ایتالیا. من برد تیم خودمان را پیش بینــی کردم و البته در این 
زمینه اطلاعات کافی نداشــتم چون قــراردادم را کامل و دقیق 
نخوانده بودم. طبق قانون بازیکنان نمی توانند روی تیم خودشان 
پیش بینی کنند، حتی اگر بخواهند برد را پیش بینی کنند. البته اگر 
بحث باخت یا گل خوردن باشد که قضیه فرق می  کند. اگر هم بحث 
شرط بندی باشــد، بازیکن را برای همیشه از بازی کردن در لیگ 
نروژ محروم می کنند. من درنهایت 4جلسه محروم شدم و گفتند 
وظیفه دارم تا قراردادم را به خوبی بخوانم که این کار را نکرده بودم.

  در ماه  های گذشته آیا با پیشنهادی از لیگ 
ایران مواجه شدی؟

اول فصل و حتی در نیم فصل لیگ برتر ایران، خیلی پیشــنهاد 
داشتم و چند مربی به من لطف داشتند ولی مسئله روشن این 
است که با میوندالن قرارداد داشتم و جدایی امکان پذیر نبود. من 

جدا از امسال، یک فصل دیگر هم 
قــرارداد دارم. نقل و انتقالات در 
لیگ نروژ اینقدر ساده نیست که 
بازیکن خیلی راحت جدا شود. 

باشــگاه به من نیاز دارد و مسائل 
مالی یا پول رضایت  نامه هم برایش 

مهم نیست. بودجه همین تیمی که 
در آن بازی می کنم برای این فصل حدود 

7میلیون یورو می شود.

  ولی تصمیم خودت هم ماندن در نروژ بود، 
درست است؟

بله، صد درصد. باشگاه و من به این جمع بندی رسیدیم  که وقت 
جدایی نیست.

  آیا از دعوت به تیم ملی ایران ناامید شده ای؟
از لحاظ فنی خیر ولی با اتفاقاتی که توســط برخــی افراد رقم 
می  خورد، طبیعی است که امید زیادی نداشته باشم. من یک سؤال 
دارم، در دوره کارلوس کی روش کجا بازیکنی را سراغ داشتید که 

یک یا 2سال بازی نکند ولی به تیم ملی دعوت شود و بازی کند؟

  ولی در زمان کی روش هم دعوت شدن برخی 
بازیکنان شائبه های مختلفی را ایجاد کرد و معمولا برخی 
بازیکنان دعوت می شدند که رسانه ها و پیشکسوتان 

نسبت به این موضوع واکنش منفی نشان می دادند.
مسئله دعوت شدن با بازی کردن خیلی فرق دارد. بهتر است در 
مورد خودم حرف بزنم. در مقدماتی جام جهانی مقابل ســوریه 
در مالزی بازی کردم که تا گردن در لجــن بودیم. بعد از بازی 
کی روش به من گفت که از تو خیلی راضی هستم و نشان دادی 
که لیاقت پوشیدن پیراهن تیم ملی را داری. او به من گفت اگر 
می خواهی پیراهن تیم ملی را بپوشی، باید در لیگ برتر نروژ بازی 
کنی که البته من آن زمان در لیگ دسته اول نروژ بودم. کی روش 
گفت اگر بازی نکنی دعوت نمی شوی ولی الان دروازه بان داریم 
که یادش نیســت آخرین بار چه زمانی در تیم باشگاهی  اش به 
میدان رفته ولی به تیم ملی دعوت می شود. من الان هیچ توقعی 
ندارم که به تیم ملی دعوت شــوم ولی قبلا که در اوج بودم باید 
دعوت می شدم. بحث من بحث لیاقت است، من در 2سال اخیر 
58بازی در لیگ نروژ انجام دادم، در ضمن گلرهایی که در لیگ 

این کشور بازی می کنند گلرهای 
تیم ملی ســوئد، نروژ، روسیه، 
دانمارک و ایسلند هستند. وقتی 
یک بازیکن با نیمکت  نشــینی 
در باشگاهش به تیم ملی دعوت 
می شود، همین دعوت شدن به او 
موقعیت خوب می دهد. من وقتی در 
بازی با سوریه به میدان رفتم با پیشنهاد 
تیم مولده روبه رو شدم که سولسشر مربی اش 

بود و هالند در خط حمله اش بازی می کرد.

  چه اتفاقی افتاد که در آن زمان دیگر دعوت 
نشدی؟

من به تیم استروم گوتسه رفتم و کی روش مربی فنلاندی تیم 
ملی را به نروژ فرســتاد تا بازی مرا ببیند. من اما در همان بازی 
نیمکت نشین شدم و شرایط برایم تغییر کرد. حتی مربی فنلاندی 
هم از این اتفاق ناراحت شد. زمان کی روش اگر در باشگاه بازی 
نمی کردی و دعوت هم می شدی، بالاخره خط می خوردی، شما 
دیدید که قوچان نژاد بازی نکــرد و کی روش هم در تیم ملی به 
او بازی نداد. من با انجام 58بازی در لیگ نروژ حقم نبود دعوت 
شوم؟ اگر حقم نبود، پس آنهایی که دعوت شدند 10برابر من این 
حق را نداشتند که در تیم ملی باشند. مگر می شود تو چند سال 
پیش پنالتی مارادونا را گرفته باشی و خیلی چیزها در مورد تو 

نادیده گرفته شود و نان همان پنالتی گرفتن را بخوری؟

  تو در مجموع معتقدی که در زمینه دعوت از 
بازیکنان، مسائل غیرفنی وجود دارد؟

همه  چیز مشخص است و نیازی به توضیح من نیست. ما اگر یک 
مربی باشــخصیت با کاریزمای بالا داشته باشیم، با یک تعریف 
دستپاچه نمی شود. شــما نمی  توانید کاراکتر و کاریزمای یک 
مربی مثل کی روش را با اســکوچیچ قیاس کنید، مسائل فنی 
که جای خودش. وقتی از کنار کی روش رد می شــدید عطر او 
4روز در مشام شــما بود. او وقتی به بازیکن نگاه چپ می کرد، 
آن بازیکن نمی توانست تا 4روز غذا بخورد. کسانی که در آن تیم 
کی روش از لحاظ فنی و شخصیتی جایگاهی نداشتند، حالا در 
این تیم جولان می دهند و از سرمربی تیم ملی هم مدام حمایت 
و تعریف می کنند تا جایگاه شــان را از دست ندهند. متأسفانه 
شخصیت تیم ملی پایین آمده است. همه می دانند چه افرادی 

در دعوت از بازیکنان نقش دارند. در ضمن من یک مورد دیگر 
را هم باید بگویم.

  بگو.
من برای اثبات توانایی خودم دنبال این نیســتم که به تیم ملی 
دعوت شــوم اما قول می دهم اگر در نروژ بمانــم، به تیم ملی این 
کشور دعوت شوم، حتی برای یک بازی هم که شده دعوت می شوم.

  فکر می کنی تیم ملی در جام جهانی موفق شود؟
من دوست دارم مردم کشــورم را خوشــحال ببینم و متأسفانه 
نمی توان  تر و خشــک را از هم جدا کرد. دوست دارم تیم ملی در 
جام جهانی موفق باشد ولی این را هم بگویم که 50درصد طرفداران 

تیم ملی دوست ندارند اسم این تیم را تیم ملی ایران بگذارند.

  برخی معتقدند بهتر اســت ایران با یک 
مربی بزرگ تر و نامدارتر به جام جهانی برود. نظر تو 

چیست؟
قطعا این ایده درست است. حتی اسم یک مربی مثل کی روش هم 
به همین تیم شخصیت می دهد. اصلا چرا راه دور برویم، همین 
علی دایی که برای فوتبال ما یک افتخار بزرگ اســت، نسبت 
به اسکوچیچ گزینه بهتری اســت. دایی هیچ وقت حق کسی را 
نمی خورد، حق الناس را پایمال کردن جــواب هم دارد و من به 
این موضوع اعتقاد راســخ دارم. وقتی بازیکنی مستحق حضور 
در تیم ملی است و دعوت نمی شــود، دیگر این اسمش سلیقه 
نیســت. من الان هیچ ادعایی ندارم و الان لیاقت حضور در تیم 
ملی را ندارم ولی صحبتم در مورد گذشــته است. بازیکن رباط 
پاره کرده ولی بهترین امکانات در تیم ملــی در اختیارش قرار 
می گیرد و 10پزشک کنار او هستند، من هم رباط دادم ولی انگار 
یک بازیکن عراقی بودم. این چه طرز برخوردی است، این درست 
اســت که به بازیکن مصدوم اینطور بها می دهید و همه  چیز در 
اختیارش می گذارید اما ســیاوش یزدانی را در اوج فوتبالش به 
خدمت سربازی می فرستید؟ این چه نوع برخوردی است؟ این 
رفتارها چه توجیهی دارد؟ متأسفانه برخی شایستگی خاصی 
ندارند اما حمایت برخی رسانه ها پشتشان است. تمام حرف من 
لیاقت است، من اگر در فوتبال به موقعیتی رسیدم، فقط به خاطر 
تلاش خودم بوده و هیچ وقت دنبال خیلی کارها نبودم که دیگران 
انجام می دهند. خیلی زشت است که مدام از سرمربی تیم ملی 

تعریف می کنید تا دوباره دعوت شوید.

رقابت های سری آ جمعه شب و زودتر از هر هفته آغاز شد و 2 تیم مدعی قهرمانی از 
میلان به بردهای مشابه با اختلاف 2گل مقابل رقبا دست یافتند و صدر جدول تکان 
نخورد. میلان که با یک بازی بیشــتر و 2 امتیاز بالاتر از رئال بر صدر تکیه زده، پس 
از 2 تساوی ناامید کننده با نتیجه 2بر صفر جنوا را شکست داد. در این بازی لیائو و 
مسیاس برای میلان گل زدند. اسماعیل بن ناصر هم در این بازی به رکورد 100 بازی 
برای میلان رسید. هیچ یک از 11بازی اخیر میلان و جنوا در دور دوم سری آ با تساوی به 
پایان نرسیده است؛ 9پیروزی توسط روسونری، 2پیروزی توسط جنوا که هر 2 پیروزی 
در سن سیرو به دست آمده است. اینتر دیگر تیم دوم جدول هم با گل های بروزوویچ، 
لائوتارو و الکسیس سانچس 3بر یک اسپتزیا را برد. کوره آ هروقت از ابتدا فیکس 
بوده اینتر برده؛ 9 برد در 9 بازی به عنوان بازیکن اصلی ترکیب. لائوتارو مارتینس 

7 بار در روزهای جمعه در سری آ گل زده، بیش از هر بازیکن دیگری در لیگ.

صدر دست نخورد

تهدید به مرگ!
هواداران بایرن مونیخ هنوز نتوانسته اند 
جدایی فلیک و آمدن مربی جوانی مثل 

ناگلزمان را هضم کنند. حذف از جام حذفی 
و لیگ قهرمانان اروپا بــرای باواریایی ها گران 

تمام شــده. ناگلزمان فاش کرد که از زمان 
پایان بازی برگشت با ویارئال تقریبا هر 

روز تهدید به مرگ شده است. او که 
با تیمش و اختــلاف 9امتیازی با 

دورتموند در فاصله 5هفته مانده 
به پایان فصــل همچنان امید 
اول قهرمانــی در بوندس لیگا 
و دهمین قهرمانــی پیاپی در 

این رقابت ها قرار دارد، در آســتانه بازی 
امروز مقابل بیله فلد گفته: »من می توانم 
با انتقادات کنار بیایم، اما تهدید به مرگ 
قضیه ای متفاوت است. اخیرا و بعد از هر 
ناکامی آنهــا را دریافت کرده ام، اما همه 
آنها را حذف می کنم. افــراد می توانند 
آنچه را کــه می خواهند بنویســند، اما 
شاید بهتر باشــد به آنچه می نویسند، 
خوب فکر کننــد. آنها شــاید حق را 
به خودشــان می دهند و ایــن واقعا 
عجیب است. باشگاه سطح امنیتی را 
افزایش نمی دهد. نمی خواهم کسی 
را تحریــک کنم و تاکنون با کســی 
به عنوان یــک خطر جــدی روبه رو 
نشده ام. اگر آنها مرا دوست ندارند هم 

از نظر من هیچ اشکالی ندارد. من نیازی 
ندارم چیزی را به کسی اثبات کنم.«

تعویض گوشواره ای
در برد 3 بریک اینترمیلان مقابل اسپتزیا اتفاق 
جالبی افتاد. بازیکنی که به عنوان بازیکن تعویضی 
به میدان رفته بود، چون گوشواره داشت، مجبور 
به ترک زمین شد. امبالا انزولا بازیکن اسپتزیا که 
در دقیقه60 بازی برابر اینتر به میدان آمده بود، 
به دلیل داشتن گوشواره توسط داور در دقیقه66 به بیرون فرستاده شد 
تا گوشــواره خود را درآورد زیرا که در قوانین فوتبال آمده است همراه 
داشتن هرگونه جسم خارجی مانند گردنبند، انگشتر و... ممنوع است. 
این بازیکن به دلیل اینکه نتوانست گوشواره خود را درآورد در دقیقه70 

تعویض شد!

تبرئه یووه و ناپولی
مدیران باشــگاه های ناپولی و یوونتوس در دادگاه تبرئه 
شــدند. از مهم ترین نقل و انتقالاتی که پلیس اقتصادی 
ایتالیا زیرنظر گرفته بود و آنها را غیرقانونی می دانست، 
خرید ویکتور اوسیمن توسط ناپولی و معاوضه آرتور ملو 
با میرالم پیانیچ بین یوونتوس و بارسلونا بود. 11 باشگاهی 
که حکم آنها راهی کمیته انضباطی شده بود عبارت 
بودند از یوونتوس، ناپولی، سمپدوریا، جنوا، امپولی، 
پرو ورچلی، پارما، پیزا، کیه وو، نووارا و پسکارا. دفتر 
دادستانی فدرال ایتالیا خواســتار اعمال یک سال 
محرومیت برای آندره آ آنیلــی رئیس یوونتوس و 
11 ماه و 5 روز محرومیت برای اورلیو دی لورنتیس، رئیس ناپولی شده بود. 
حالا تمام این اتهامات برداشته شده اســت زیرا قاضی با دفاعیه باشگاه ها 
موافق بوده که فدراسیون فوتبال پارامترهای مشخص و مناسب یا توانایی 

برای بررسی رقم و ارزش یک بازیکن را ندارد.

اگر قرار باشد به فوتبال ایران برگردم، 
تنها تیمی که در آن بــازی خواهم کرد 
ملوان انزلی است، حتی حاضر م از منافع 
خودم بگذرم. من ملوان را دوست دارم 

و امیدوارم این تیم را فصل بعد 
در لیــگ برتر ببینم
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کار سخت درستکار و بنا  در آسیا
تیم های کشتی آزاد و فرنگی ایران اولویت را به جوانگرایی و کشف ستاره های جدید داده اند نه به کسب قهرمانی در مغولستان

محســن محمود  صفري | تیم ملی کشتی فرنگی ایران 
روز گذشته به مغولستان رفت و تیم ملی کشتی آزاد نیز 
روز دوشنبه راهی مغولستان، محل برگزاری مسابقات 
قهرمانی آســیا خواهد شــد. ایران قهرمان سنتی این 
رقابت ها محسوب می شود ولی این بار اگر قهرمان شود، 

دست به کار بزرگی زده است.

   غیبت ستارگان ایران در مغولستان
محمد بنا و پژمان درســتکار ســرمربیان تیم های ملی کشتی 
فرنگی و آزاد با پایبنــدی به چرخه انتخابــی تیم ملی ترکیب 
جوانی را برای مســابقات قهرمانی آسیا معرفی کردند؛ ترکیبی 
که برخی از نفرات آن برای نخســتین بار عضو تیم ملی شده اند. 
بنا با ترکیب علی نوربخش در 55کیلوگرم، مهدی محسن نژاد 
در 60کیلوگرم، ایمان محمدی در 63کیلوگرم، شاهین بداغی 
در 67کیلوگــرم، محمدرضا مختــاری در 72کیلوگرم، عارف 
حبیب اللهی در 77کیلوگرم، رسول گرمسیری در 82کیلوگرم، 
ناصر علیزاده در 87کیلوگرم، مهدی بالی در 97کیلوگرم و امیر 
قاســمی منجزی در 130کیلوگرم راهی مغولستان شده است. 
تمامی این کشتی گیران جز شــاهین بداغی نفرات نخست جام 
تختی هســتند. شــاهین بداغی در جام تختی به عنوان سومی 

رسید و محمد بنا درباره انتخاب بداغی گفت: »ما در شروع این 
فرایند گفتیم هر کس نفر اول شود، شانس ورود به مسابقات را 
دارد اما نگفتیم صد درصد انتخاب می شــود. 9نفر اول شدند اما 
نفر اول 67کیلوگرم، ســهرابی، عضو تیم جوانان است. نفر دوم 
سجاد ایمان طلب و نفر سوم شاهین بداغی بودند. هر دوی آنها 
در چرخه حضور دارند و اگر یکی به مسابقه ای برود، دیگری به 
مسابقه بعدی می رود. اینکه یک نفر به قهرمانی آسیا برود، او را 
تبدیل به تافته جدابافته نمی کند بلکه تازه باید بیاید و کار کند. 
ما این افراد را از لحاظ وزنی بررسی کردیم. یکی از آنها 5کیلو و 
دیگری 3کیلو اضافه وزن داشتند. با توجه به اینکه در جام تختی 
کشتی گرفته بودند و البته با هم روبه رو نشده بودند منطقی نبود 
دوباره وزن کم کنند و مســابقه بگذاریم. پس مهم ترین فاکتور 
ما اضافه وزن سجاد ایمان طلب بود که 5کیلو اضافه  وزن داشت. 
ما که نمی خواهیم جوان مردم را بکشــیم. شاهین بداغی وزن 
کمتری داشت و به قهرمانی آسیا می رود و سجاد ایمان طلب را 

به مسابقه دیگری می فرستیم.«
محمد بنا در حالی کشــتی گیرانش را به مغولستان برده که به 
قهرمانان جهان و المپیک اســتراحت داده اســت. رضا و علی 
گرایی، محمدهادی ســاروی، علی اکبر یوسفی، میثم دلخانی 
و پژمان پشــتام مدال آوران ایران در جهانی2021هستند که 

در ترکیب تیم ملی قرار ندارند. محمد بنــا با اینکه به قهرمانان 
جهان و المپیکش اســتراحت داده، ولی برای قهرمانی در آسیا 
ناامید نیســت: »تلاش ما این اســت که با هر نیرویی، بهترین 
نتیجه را بگیریم. تیم کشــتی  فرنگی ایران، بهترین و قوی ترین 
تیم دنیا ست که رقابت تنگاتنگی با روسیه دارد. نگاه مان هم به 
قهرمانی است و البته اصل نگاه به 2سال آینده و المپیک پاریس 
است. کشتی گیران ما از جانشان برای قهرمانی مایه می گذارند. 
آینده از آن همین جوان ها ســت که قرار است در قهرمانی آسیا 
کشتی بگیرند.« مسابقات قهرمانی آسیا در مغولستان در رشته 

فرنگی طی 2روز 30 و 31فروردین ماه برگزار خواهد شد.

   سفر اولی ها
اما شرایط شاگردان پژمان درســتکار برای شرکت در قهرمانی 
آسیا هم بی شباهت به تیم ملی کشتی فرنگی نیست. درستکار 
هم طبق چرخه انتخابی تیم ملی به ستارگانی همچون یزدانی، 
زارع، قاسمپور، سرلک و نخودی استراحت داد تا با ترکیبی جوان 
راهی اولان باتور مغولستان شــود. رضا مومنی در 57کیلوگرم، 
داریوش حضرتقلــی زاده در 61کیلوگرم، رحمــان عموزاد در 
65کیلوگرم، محمدمهدی یگانه جعفری در 70کیلوگرم، یونس 
امامی در 74کیلوگرم، علی سوادکوهی در 79کیلوگرم، محسن 

مصطفوی در 86کیلوگرم، امیرحسین فیروزپور در 92کیلوگرم، 
محمدحســین محمدیان در 97کیلوگرم و یــدالله محبی در 
125کیلوگرم نمایندگان ایران در قهرمانی آســیا خواهند بود. 
طبق چرخه انتخابی تیم ملی کشــتی آزاد، نفرات اول قهرمانی 
کشور جواز حضور در مســابقات قهرمانی آسیا را کسب کردند. 
درستکار درباره نفرات اعزامی به مسابقات قهرمانی کشور گفت: 
»تا همین جا هم با حمایت فدراسیون توانستیم کار خود را پیش 
ببریم. اگر حمایت های فدراســیون در این زمینــه نبود، کار با 
این کیفیت پیش نمی رفت. نتیجه گیری خوب اســت و ما برای 
گرفتن نتیجه تلاش می کنیم، امــا نتیجه گرایی در هر میدانی 
مانند جام جهانی، قهرمانی آسیا یا تورنمنت ها درست نیست. ما 
درصدد حرکت در راستای غنی تر کردن کشتی کشور هستیم و 
در مسابقات قهرمانی آسیا نیز با همین دیدگاه جلو می رویم.« 
رضا مومنی، داریوش حضرتقلی زاده و محسن مصطفوی در اوزان 
57، 61 و 86کیلوگرم دومین سفر برون مرزی خود را در ترکیب 
تیم ملی بزرگسالان تجربه می کنند و نخستین سفرشان حدود 
2ماه پیش به تورنمنت بلغارستان بوده است! با توجه به ترکیب 2 
تیم آزاد و فرنگی در مسابقات قهرمانی آسیا و نفرات سایر تیم ها 
که با قدرت در این مسابقات حاضر خواهند شد اگر تیم ایران در 

اولان باتور اول شود، دست به کار بزرگی زده است.

ستاره کوبایی و والیبال ایران

دنیس آنجل از نخستین کوبایی هایی بود که جلای وطن کرد و در 
سواحل لاجوردین سکنی گزید و همسر ایتالیایی گرفت. دنیس 
را در رقابت های جام رمضان دوبی که بــرای تیم کوبایی ها بازی 
می کرد، دیدیم. او در بازی با شهداب یزد، چندبار برای بازیکنان 
گمنام ایرانی که این چپ دست قهار را دفاع کرده بودند، دست زد. 
آنجل می خواهد کم کم از والیبال کنار برود. دلیلش هم این است که 
دخترش بزرگ شده و می خواهد بیشتر کنار او باشد. دنیس سال89 
با تیم ســایپا مقابل پیکان در فینال لیگ ایران باخت. او که هنوز 
خاطره بازی در ایران را فراموش نکرده است، از رشد والیبال ایران 

و اینکه حالا این تیم یکی از قدرت های جهان است، تعریف کرد.

سفرهای استثنایی

اعزام تیم های ایرانی به تورنمنت هــای بین المللی به ویژه ایتالیا 
تازگی ندارد اما نکته بدیع دربــاره عزیمت 3تیم زنان در رده های 
مختلف سنی به این کشور اســت. در این تورنمنت دختران ما با 
جو مسابقات بین المللی آشنا می شــوند و به تجاربی ارزشمند 
می رسند. می دانیم سفر تیم های زنان به آن سوی مرزها ظرافت ها 
و دغدغه های خاص خودش را دارد. در این میان نحوه شــناخت 
صحیح و  گزینش استعدادهای نخبه است که اهمیت پیدا می کند. 
سؤال اینجاست که کدام کمیته یا تشکلی بر کار مربیان و بازیکنان 
نظارت می کند. آیا کمپدلی، سرمربی تیم در این زمینه صاحب نظر 
است و مهم تر از آن چه افرادی کار خود کمپدلی را ارزیابی می کنند؟

ویتالی هنین، مربی سرشــناس بلژیکــی والیبال که برای 
تدریس در دوره 3روزه به تهران آمده بود، شــاید دوباره به 
ایران بازگردد. اکثریت قریب به اتفاق شــرکت کنندگان در 
کلاس، از نکاتی که او آمــوزش داد، راضی بودند و مطمئن 
هستند که 2میلیون تومان های خود را دور نریخته اند ولی 
نکته مهم جمله ای بود که این مربی پرحاشیه اما آگاه در روز 
پایانی کلاس به زبان آورد. او تأکید کرد که سال آینده شما را 
خواهم دید. تعبیرها از این جمله به یک نتیجه مشابه رسیده 
است. احتمالا فدراسیون والیبال درباره مربیگری در ایران با 
او صحبت هایی داشته وگرنه هنین هر بار از سر اجبار به ایران 

آمده با لحن نکوهشی درباره ایرانی ها صحبت کرده است.

هنین و روز مبادا

پشتخطزن
جمشید حمیدی | کارشناس والیبال
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افقی:
 1- ریشخند کردن- عنصری 
رادیواکتیو که از خود پرتو آلفا 

ساطع می کند
2- فــراق- برچیده شــدن- 

بیابان گرد
3- بیماری کم خونی- گیاهی 
خودرو با مصرف دارویی- کلمه 

پرسش
4- کوشش- الاستیک-  سازی  

بادی
5- بزرگ ترین ســازه خشتی 
جهان- دریچه کنار کاربراتور 

خودرو
6- ســوره نود و چهارم قرآن- 
فعالیت غیرجدی برای سرگرمی 

و وقت گذرانی- نت سوم
7- تابه نان پزی- نام چندتن از 
پادشاهان فرانسه بود- پرتابه 

ورزشی
8- دهمین خلیفه اموی- فرزند 

زاده- از اختراعات ادیسون
9- بــازی قهوه خانه ای قدیم- 
نام آور- فیلمــی به کارگردانی 

روبر برسون
10- کتف- نمایش مصیبت- 
قطعه مکانیکی بــرای تبدیل 
حرکت دورانی به حرکت رفت 

و برگشتی
11- هــدف- نوعــی پارچه 

پنبه ای

12- راستا- خوش چهره- شهر 
توت

13- سپاســگزاری- تحقیق- 
بزدل

14- صــاف و روشــن- بمب  
دســتی- از مهم تریــن منابع 

انرژی
نویســنده مجموعــه   -15
داستان های کوتاه »یوزپلنگانی 

که با من دویده اند«- اولین
  

عمودی:
1- نفس بلند- شماره پرونده- 

رمانی از سیامک گلشیری
2- ســجده کننده- صبحانه 

نخورده- کفایت کننده
درختــان-  قطــار-   -3

اندازه گیری با متر
4- تکــراری- انتقاد کننــده- 

تکنیک
5- بیمارســتان وضع حمل- 

وضعیت روحی و خلقی
6- از خواهران برونته- پاک و 

منزه- نازک نارنجی
7- فرمانروایــان- مأیــوس- 

جوانمرد
8- نمایی از یک ســاختمان- 

ریزه های چوب- واگیر دار
9- ابریشم ناخالص- از اجزای 

تخم مرغ- حادث شونده
10- بی بندوبار- پرنده ای شبیه 

بوقلمون- از موجودات قرآنی
11- قلب قرآن- کاشف میکروب سل

12- شبکه گســترده جهانی- مادر 
حضرت یوسف)ع(- قاضی ورزشی

13- پشیمانی- لاســتیک یدکی- 
یک صدم دلار

14- نوعی اســباب بازی- غمگین- 
نخستین نسخه های قرآن با این خط 

نوشته شده است
15- واسطه- پله های پشت سر هم- 

15هزار کیلو

سفناكفربتسروا
يرتنالكزيورپحش
رقمرهانابيتشپ
ناعيمهشيردايز

گنهيتيايقهيب
دلاخپتساماج
رتهملموردنرفا
ماعافدقاريقن
ارقهقيتيگكجيب

نارصخرمهديا
ناريجبايادنپ
رتباالكيراوشس
كيتسالاسنومات
ونتشترزتفگنينچ
دووادولاخهوهي
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سخت

473186592
951237684
682495317
816329475
247851963
395674128
769548231
528913746
134762859

متوسط

5 7        
 1   8     
 8 2   3    
8  6   1   4
  7 3  2 5   
2   7   6  9
   4   9 2  
    9   6  
       1 7793541286

465823197
812679453
524936718
386714925
971258634
237495861
659187342
148362579

ساده

متوسط

573619842
619284753
482573196
836951274
947362581
251748639
168437925
724195368
395826417

سخت

4  3 1      
      6   
  2 4    1  
   3 2   7  
 4      6  
 9   7 4    
 6    8 2   
  8       
     2 8  9

ساده

7     1 2   
 6  8 2  1 9  
 1    9 4  3
  4  3   1 8
3   7  4   5
9 7   5  6   
2  7 4    6  
 5 9  8 7  4  
  8 3     9
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تاریخ به روایت مردم
نگاهی به کتاب»جامعه نگاری عهد قاجار«

عصر قاجار با نمودهــا و نمادهای متنوعی در 
تاریخ نگاری ایران بازشــناخته شــده است؛ 
شاهان مستبد، عیاش و ناآشــنا به سیاست، 
درباریــان نوکرصفت و جبــون و بی کفایت، 
ذبــح صاحب منصبــان بصیــر و بــا درایت، 
مداخله مستدام دول خارجی در امور داخلی 
»ممالک محروسه«، شکســت های پیاپی در 
برابر دشمنان خارجی، اشــتغال خاطر ذات 
»ملوکانه« به مظاهر تمدن غربی، بنیان نهادن 
دیوان ســالاری، تقویت قشــون و در نهایت 
افلاس، بیچارگی و بی پناهی رعیت. نه فقط در 
افواه بلکه در شمار زیادی از کتاب ها و مقالات 
متعددی که دربــاره دوره حکومت قاجار به 
رشته تحریر درآمده بر این مشخصه ها صحه 
گذاشته شده اســت. در این میان، گاه از این 
واقعیت غفلت شده است که آغاز عصر قاجاریه 
و به قدرت رســیدن آغامحمدخــان قاجار با 
تجدید وحدت ســرزمینی ایران همراه بوده 
اســت. به تقریب می توان گفت هر آنچه از بد 
و خوب، روا و ناروا، درســت و غلط، دادگرانه 
و بیدادگرانه در این عصــر در داخل مرزهای 
ایران واقع می شد، در سایه وحدت سرزمینی، 
گروه ها و قشرهای وسیعی از مردم یک ناحیه 
یا حتی کل کشور را تحت تأثیر قرار می داد؛ از 
این رو، ســخن گفتن از وجوه حیات جمعی 
مردم و نیز کنش و واکنش آنها با خودشــان 
و با حکومت اهمیتی فــراوان در تاریخ نگاری 

اجتماعی عصر قاجار دارد.
مردم و علی الخصوص طبقات پایین اجتماع 
که همواره در تاریخ نگاری کلاسیک در حاشیه 
و تحت تأثیر اعمال و امیال حاکمان هستند، 
در تاریخ نــگاری اجتماعی بــه متن می آیند 
و نقش شــان در فرایند تکوین اجتماع مورد 
بررســی قرار می گیرد. کتاب »جامعه نگاری 
عهد قاجار؛ تاریخ اجتماعی و زندگی روزمره 
مردم در دوران قاجار« نوشــته پریسا کدیور 
که به تازگی از ســوی نشــر ققنوس منتشر 
شده، تلاشــی برای تاریخ نگاری مردم کوی و 
برزن است که در عین گمنامی و بی چهرگی، 
به اتفاقــات و پدیده های مختلف سیاســی، 
اقتصــادی، فکری و فرهنگی واکنش نشــان 
می دهنــد و به ورق خــوردن صفحات تاریخ 
یاری می رســانند. نویســنده در مقدمه ای با 
عنــوان »ســطرهای همیشــه ناخوانــده« 
می نویسد: »این کتاب با نگاهی بین رشته ای 
که مبتنی بر تاریخی ســازی علوم اجتماعی 
و مطالعــات فرهنگی و اقتصادی اســت، نوع 
جدیدی از روش شناسی مطالعات تاریخی را 
اتخاذ کرده که تلفیقی نوآورانه از تجربه های 
تاریخ نویسی مردم اســت. اگرچه این شیوه از 
نگارش تاریخ خط سیر فراخی را طی می کند، 
با نگاهی جزئی نگرانه زندگی روزانه، مناسبات 
خانوادگی، کســب وکار و تفریح و سرگرمی، 
فرهنگ و اندیشه ایرانیان عهد قاجار را بررسی 
می کنــد. از این منظر پرداختــن به جزئیات 
آداب و رســوم روزمره، مانند آداب مهمانی و 
معاشرت، غذا خوردن، ازدواج، سفر و امثالهم 
نه تنها به عنوان قطعاتی از پازل زندگی فردی 
و جمعی در آن دوره حائز اهمیت است، بلکه 
شرح کیفیت و چگونگی زندگی مردم عادی 
زوایای پنهان بســتر فرهنگی و اجتماعی آن 
دوره را روشــن می کنــد و می تواند به درک 
دقیق تر و وسیع تری از سیر تحولات اجتماعی 
و سیاســی دوره قاجــار بینجامــد. این نوع 
تاریخ نگاری حتی به ما کمک می کند که نگاه 
جامع تری به کامیابی ها و ناکامی های نخبگان 
فکری و رجال سیاسی در اصلاح جامعه قاجار 

داشته باشیم.« )ص.17(

بعد از مقدمه، نویســنده در 7فصل به بررسی 
زندگی اجتماعی در عصر قاجار می پردازد. نظام 
طبقاتی در دوره قاجار، ساختار اقتصادی دوره 
قاجار، ساختار شهری در دوره قاجار، خلق وخوی 
ایرانیان دوره قاجار، اعیــاد و آیین های ملی و 
مذهبی در دوره قاجار، پوشش و آرایش مردم در 
دوره قاجار و آداب و رسوم و روزمرگی های مردم 
عهد قاجار عناوین این 7فصل هستند که هرکدام 
خود به چندین و چند بخش تجزیه می شوند. 
برای نمونه، در فصل »ســاختار شــهری دوره 
قاجار« نویسنده به بررســی بازار، کاروانسراها، 
چایخانه ها، حمام هــا، مکتبخانه ها و مدارس، 
گورستان ها، محلات و منازل مسکونی و بالاخره 
خدمات شهری پرداخته اســت. متن کتاب را 
عکس هایی همراهی می کند کــه در پیدایی 
تصویری ملموس از زندگی آن دوران در ذهن 

خواننده مؤثر است.

یاور یگانهیادداشت
روزنامه نگار
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صف طویل خاکستری
ترافیک سنگین فیلم های پشت خط مانده، بزرگ ترین چالش اکران 

چگونه می شود تولیدات ۳سال اخیر سینمای 
ایران را امســال اکران کرد؟ ایــن مهم ترین 
پرسشی است که شورای راهبردی اکران )که 
به تازگی تشکیل شده( باید به آن پاسخ بدهد. 
در شرح وظایفی که رئیس سازمان سینمایی 
برای این شورا مشخص کرده برنامه ریزی برای 
اکران فیلم های تولید شــده در دوران کرونا و 
تدوین و اصلاح آیین نامه اکران و شورای صنفی 
مهم ترین سرفصل ها هســتند. تشکیل یک 
شورای بالادستی نشــان می دهد که سازمان 
سینمایی دنبال راهکاری جهت معضلی است 
که در ایام کرونا برای سینمای ایران به وجود 

آمده است. 
درحالی که در نخستین ماه سال1۴۰1 به سر 
می بریم، هنوز تعــداد قابل توجهی از تولیدات 
۳ســال گذشــته ســینمای ایران هم اکران 
نشده اند. در سال۹۸ که هنوز خبری از کرونا 
نبود به شــکل معمول فیلم هایی ساخته شد 
که قرار بود سال ۹۹ روی پرده بیایند. وقتی از 
اسفند۹۸ وضعیت کشور کرونایی شد سینماها 
یا تعطیــل بودند  یا اگر هم فعالیت داشــتند 
صاحبان فیلم ها رغبتی به نمایش تولیداتشان 
نشــان نمی دادند. جالب اینکه با وجود رکود 
در اکــران، چرخه تولید همچنــان فعال بود. 
یک ســال بعد هم درحالی که در چند ماه اول 
سال، بازار اکران کاملا کســاد بود، فیلم های 

زیادی جلوی دوربین رفتند. از نیمه دوم سال 
گذشته که شرایط اکران تا حدودی به حالت 
عادی بازگشــت، تعدادی از فیلم های پشت 
خط مانده روی پرده آمدند. حالا اکران عمومی 
به سیاق دوران قبل از کرونا، برقرار است ولی 
مشکل اینجاســت که تعداد فیلم های تولید 
شــده و به نمایش درنیامده بســیار بیشتر از 
ظرفیت نمایشی کشور اســت. یافتن راه حل 
برای سبک کردن ترافیک فیلم های در نوبت 
اکران، مهم ترین ماموریت شــورای راهبردی 
اکران است؛ کار دشواری که باید دید اعضای 
این شورا چگونه آن را به سامان خواهند رساند.

اکران آنلاین؛ فرصت یا تهدید؟
در روزهایی که ســینماها یــا تعطیل بودند 
یا مخاطبــان از ترس ابتلا بــه کرونا حاضر به 

تماشــای فیلم های روی پرده نمی شــدند، 
اکران آنلاین به عنوان یک راهکار برای جذب 
مخاطبی که خانه نشین شده بود مطرح شد. با 
توجه به اینکه فیلم های به نمایش درآمده در 
فضای مجازی به سرعت قاچاق می شد، بیشتر 
فیلم هایی به صورت آنلاین به نمایش درآمدند 
که در حالت عادی هم به سختی می توانستند 
رضایت ســینماداران را بــرای اکران عمومی 

جلب کنند. 
با سیاســت های تشــویقی مدیریت سینما 
تعدادی از صاحبان فیلم ها بــه اکران آنلاین 
رضایت دادند تا بخشی از سرمایه شان بازگردد 
اما داستان فیلم هایی که تعدادی شان بیش از 
۲سال اســت در انتظار اکران عمومی هستند 
قدری متفاوت است و بعید است   آنها   به حضور 
در اکران آنلاین که به شدت هم ناامن است، تن 

بدهند. وقتی فیلم »قدغن« در اکران نوروزی 
شکست سنگینی خورد، تهیه کننده فیلمش را 
به صورت آنلاین به نمایش درآورد. چند ساعت 
بعد نسخه قاچاق قدغن به فضای مجازی راه 
یافت تا از این مجرا هــم آبی برای تهیه کننده 
گرم نشــود. با توجه به ایــن وضعیت آنلاین 
بیشتر مناســب فیلم های مســتند و تجربی 
است که مخاطب خودشان را هم دارند ولی در 
مورد فیلم های سینمایی که مدعی اکران در 
سینماها هستند نمی توان انتظار داشت که به 
نمایش آنلاین فیلمشان رضایت دهند. به نظر 
می رســد اکران آنلاین برای چنین فیلم هایی 
بیشتر از اینکه فرصت باشد تهدید است. مگر 
اینکه تمهیداتی برای ترغیب صاحبان فیلم ها 
اندیشیده شود؛ مهم ترین مشکل نمایش آنلاین 
امنیت نداشتن فیلم ها و قاچاق شدنشان است.

 صف طولانی مدعیان اکران 
در شرایط عادی و در دوران پیش از کرونا هم 
تعدادی از فیلم های تولید شــده امکان اکران 
عمومی نمی یافتند. حال باید تولیدات ۳سال 
اخیر روی پــرده بیایند. از فیلم هــای اکران 
نوروزی، »ســگ بند« و »روز صفر« محصول 
ســال ۹۸ و فیلم »گل به خودی« تولید سال 
۹۹ بودند و »مرد بازنده«، »موقعیت مهدی« 
و »شادروان« از فیلم های حاضر در جشنواره 
سال گذشــته روانه اکران شدند که محصول 
ســال 1۴۰۰ بودند . درست مثل »قدغن« که 
تولید همین سال بود. همین شرایط برای ادامه 
اکران هم قابل پیش بینی است و احتمالا روی 
پرده سینما ها شاهد ترکیبی از فیلم های روز و 
تولیدات سال های گذشته خواهیم بود. با توجه 
به تعداد سالن های کشور و تعداد فیلم های در 
انتظار اکران، میزان تقاضا برای نمایش عمومی 
دست کم دوبرابر شرایط عادی و معمول است. 
شورای راهبردی اکران برای اکران این تعداد 
از محصولات ســینمایی  چه راهکاری خواهد 
یافت؟ آیــا با تغییر آیین نامــه اکران می توان 
امکان نمایــش عمومی فیلم های بیشــتری 
را فراهم کرد؟ شــاید کاســتن از زمان اکران 
فیلم هایی که کمتر مورد استقبال قرار می گیرند 
یک راهکار باشد ولی این اتفاق هم به نارضایتی 
صاحبان فیلم هــا خواهد انجامیــد. هر چند 

باز کردن این گــره کور یکی 
از دشوارترین ماموریت های 
شورای راهبردی اکران است.

۴۰سال مجاهدت مخلصانه
مرور خاطرات سردار شهید محمد حجازی، 

 جانشین نیروی قدس سپاه
در نخستین سالگرد شهادتش

یک بیوک نمره نشده
 سرمایه اولیه نهادی انقلابی!

 روایتی خواندنی از بسترهای تأسیس
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی

چالش های موقعیت مهدی
 گفت وگو با ابراهیم امینی 

 درباره نگارش فیلمنامه
»موقعیت مهدی«

منظور از نقش 
»عبد« گفت 

حسام منظور، بازیگر نقش 
عبد در سریال »نجلا« در 
گفت و گو با ایســنا درباره 
چگونگي ایفاي این نقش 
گفت: »من بــرای بازی در 
نقش عبد به پیشنهادهای 
کاری دیگر، نه گفتم برای 
اینکه عمیقاً معتقد بودم این 
نقشی است که من باید بازی 
کنم. در طول کار نمی توانم 
از فکر و خیالات نقش بیرون 
بیایم. مهم ترین چالشی که 
داشــتم این بود که اجازه 
ندهم فشارهای روحی که به 
صورت مداوم روی شخصیت 
عبد وارد می شد، بر من اثر 
بگــذارد وگرنــه دیوانه 
می شدم! وقتی در آبادان 
بودیم ساعت ها در اتاق هتل 
راه می رفتم و سعی می کردم 
به چیزهای خوب فکر کنم 
ولی به ناگاه دوباره سراغم 
می آمد. یادم هســت یک 
بار بعد از اجرای یک صحنه 
آنقدر عصبانی بودم که در 
ســوپرمارکت با شخصی 
گلاویز شــدم! کــه البته 
بلافاصله از او عذرخواهی 
کردم. به هر حــال اینها 
تنش هایی هستند که اکثر 
بازیگران با آن دست و پنجه 
نرم می کنند و باید با آن کنار 
بیایند. خوشبختانه همه ما 
یاد گرفته ایــم چگونه این 
تنش ها را فراموش کنیم و 
به زندگی عادی برگردیم.«  

دست تنها 
ساخته می شود 

شــوراهای صدور پروانه 
ســاخت ســینمایی و 
غیرسینمایی، در جلسه 
اخیر خود با ســاخت 3 
فیلمنامه سینمایی و یک 
فیلمنامه غیرســینمایی 
موافقــت کردنــد. به 
 ، ي همشــهر ش  ر ا گز
»عشــق  فیلمنامه های 
جامگان« به تهیه کنندگی 
متوســلانی،  محمــد 
کارگردانــی رضا چوبینه 
علــی  نویســندگی  و 
»مســخ  رویین تــن، 
نرگس« به تهیه کنندگی 
و  سعید شــرفی کیا 
موسسه تبیان، کارگردانی 
و نویســندگی حامــد 
علیزاده و »دست تنها« به 
تهیه کنندگی، کارگردانی 
و نویسندگی امیرحسین 
ثقفی موافقت شــورای 
ساخت سازمان سینمایی 
را اخذ کردند. همچنین در 
جلسه اخیر شورای پروانه 
ساخت آثار غیرسینمایی، 
با ساخت فیلمنامه »اسرار 
ایران« به تهیه کنندگی، 
کارگردانی و نویسندگی 

حامد غنی موافقت شد.

 آغاز 
پخش سریال 

بانوی اول

پخش سریال »بانوی اول«  
از امــروز 17 آوریل)28( 

فروردین  آغاز می شود.
بــه گــزارش هالیوود 
ریپورتر،   ویولا دیویس، 
گیلیان اندرسون و میشل 
فایفر در این سریال ایفای 

نقش می کنند .
این قسمت  در سالن نمایش 
»دی جی ای« در وســت 
هالیوود بــرای اولین بار به 
نمایش در خواهــد آمد. 
خالق سریال»بانوی اول« 
آرون کولی است و سوزان 
بیر کارگردانی این سریال را 
عهده دار است. ویولا دیویس 
در »بانــوی اول« در نقش 
میشله اوباما، میشل فایفر در 
نقش بتی فورد، همسر جرالد 
فورد رئیس جمهور اسبق 
آمریکا وگیلیان اندرسون در 
نقش الئانور روزولت همسر 
فرانکلین دلانو روزولت از 
روسای جمهور اسبق آمریکا 
بازی می کنند. در این سریال 
داستان حضور این سه زن در 
کاخ سفید در مقام بانوی اول 
آمریکا در قالب روایتی در هم 

تنیده بیان می شود.

مسعود پویاگزارش
روزنامه نگار

معرفی ۳نمایشگاه تجسمی برای بازدید در ماه رمضان
ضیافت طرح و رنگ و خط

تماشای آثار هنرهای تجسمی با تأمل و تفکری همراه است که برای ببیننده قدری آرامش و 
رهایی از زندگی پراسترس و پرشتاب امروزی را به ارمغان می آورد. این روزها نمایشگاه های 
گوناگون آثار هنرهای تجسمی در گالری های شهر تهران در حال برگزاری است و معمولا 
جویندگان جدی و علاقه مندان همیشگی هنر تجسمی می دانند در کدام گالری آثار کدام 
هنرمند به نمایش درآمده است. اما اگر مخاطب حرفه ای هنرهای تجسمی نیستید و به کمی 
راهنمایی برای رفتن و سر زدن به گالری های شهر نیاز دارید، در ادامه 3نمایشگاه گروهی را 

معرفی کرده ایم که آثار به نمایش درآمده در آنها متنوع و جذاب هستند.

 نمایشگاه »عمارت صبا«
آثار بیش از 3۰هنرمند پیشکسوت و صاحب نام معاصر کشور از دیروز در گالری مؤسسه فرهنگی هنری صبا )خیال( به نمایش 
درآمد. در این نمایشگاه که عنوان »عمارت صبا« برای آن برگزیده شده، آثاری از مرتضی ممیز، ناصر اویسی، منوچهر معتبر، 
رضا بانگیز، حسین محجوبی، بهرام دبیری، زنده یاد اسماعیل توکلی)مش اسماعیل( و یعقوب امدادیان برای نخستین بار به 
نمایش درآمده است. اغلب این هنرمندان از چهرهای شاخص و نام آور هنر معاصر ایران به شمار می روند. در کنار ارائه این آثار 
دیده نشده، آثاری از هنرمندانی چون جلال شباهنگی، احمد نصرالهی، آنه محمد تاتاری، محمد هادی فدوی، جعفر نجیبی، 
منوچهر نیازی، یعقوب عمامه پیچ، شهلا حبیبی، حمید پازوکی، محمد معمارزاده، صداقت جباری، محمدحسین جعفری 
و... نیز در نمایشگاه به نمایش گذاشته شده است. در کنار هم قرار گرفتن آثار هنرمندانی از نسل های مختلف، موجب شده 
تا تنوعی از سبک ها و گرایش های گوناگون هنری چند دهه اخیر در قالب های نقاشی، مجسمه و عکاسی در معرض تماشای 
عموم قرار بگیرد. نمایشگاه »عمارت صبا« تا 12اردیبهشت14۰1 هر روز از ساعت 14تا2۰ میزبان بازدیدکنندگان خواهد بود.

نمایشگاه »نقش خیال«
»نقش خیال« عنوان نمایشگاهی از آثار شاخص خوشنویسی کلاسیک است که 
روز گذشته در گالری مژده افتتاح  شد. این نمایشگاه که به مناسبت ماه مبارک 
رمضان برپا شده دربرگیرنده مجموعه آثاری با موضوع بسم الله، آیات شریف 
قرآن کریم و اسماً متبرکه اســت. در این نمایشگاه آثاری از محمد احصایی، 
نصرالله افجه ای، جواد بختیاری، کاوه تیموری، صداقت جباری، فرشته حسینی، 
بهرام حنفی، محمد حیدری، الهه خاتمی، علی اکبر رضوانی، رضا رینه ای، راضیه 
سپهر، علی شیرازی، اسرافیل شیرچی، عین الدین صادق زاده، حسین غلامی، 
مهدی فلاح، امیراحمد فلسفی، یدالله کابلی، حسین کاشیان، مجتبی ملک زاده، 
کیارش یعقوبی و زنده یاد رضا مافی به نمایش در آمده است. این نمایشگاه تا 
9اردیبهشت برپاست و علاقه مندان می توانند هر روز به جز شنبه ها از ساعت 

16تا2۰ از آن دیدار کنند.

نمایشگاه »هنر انقلاب«
نمایشگاه آثار تجسمی »هنر انقلاب« از سه شنبه 23فروردین در فرهنگسرای نیاوران گشایش یافته و تا 3۰فروردین ماه 
ادامه دارد. در این نمایشگاه که شامل بخشی های مختلفی است، آثاری با موضوع انقلاب اسلامی به نمایش درآمده است. 
در بخشی از نمایشگاه، ۵4پوستر به نمایش درآمده که در سال های ابتدایی انقلاب ساخته شده و هم اکنون نسخه های 
اصلی آنها به روی دیوار رفته است. بخش دوم این نمایشگاه شامل پوسترهایی مربوط به سخنان شهید آوینی است که 
طراحی آنها برعهده گروهی از هنرمندان به سرپرستی مسعود نجابتی بوده است. عکس های دوران انقلاب اسلامی بخش 
دیگری از این نمایشگاه را تشکیل می دهند. مجموعه ای از عکس های ابراهیم اصغرزاده از گنجینه بنیاد روایت فتح در 
این نمایشگاه دیده می شود و چند عکس در ابعاد بزرگ از میشل ستبون عکاس معروف فرانسوی نیز به نمایش درآمده 
است. معاونت هنری وزارت ارشاد، حوزه هنری سازمان تبلیغات اسلامی، بنیاد فرهنگی روایت فتح و مؤسسه توسعه 
هنرهای تجسمی معاصر در برپایی این نمایشگاه مشارکت داشته اند. به گفته ابوالفضل همراه، رئیس فرهنگسرای نیاوران، 
فعالیت در عرصه فرهنگ و هنر انقلاب اسلامی یکی از رویکردهای مجموعه نیاوران در فصل جدید فعالیت هایش است. 
علاقه مندان می توانند برای بازدید از نمایشگاه »هنر انقلاب« تا 3۰فروردین ماه با رعایت شیوه نامه های بهداشتی در 

روز های عادی ساعت از 1۰تا18 و روز های تعطیل از ساعت 14تا18 به فرهنگسرای نیاوران مراجعه کنند.

با تشکیل شــورای راهبردی اکران، نقش و جایگاه شورای صنفی 
نمایش کمرنگ می شود . تا آنجا که برخی رسانه ها به انحلال این شورا 
اشاره کرده اند؛ مثلا خبرگزاری صبا با رمزگشایی حکم تشکیل شورای 
راهبردی اکران به احتمال پایان ماموریت شورای صنفی نمایش اشاره 
کرده است؛ »نکته قابل تامل، آن اســت که در انتهای حکم انتصاب 
اعضای شورای راهبردی اکران، محمد خزاعی نوشته است: »شایسته 
می دانم از تلاش ها و زحمات اعضای محترم شورای صنفی نمایش در 
سال های گذشته به ویژه مدیریت و کمک های این عزیزان در دوران 
سخت کرونا قدردانی نمایم.« به صورت سنتی، این جمله تشکرآمیز، 
معمولا وقتی در انتهای حکم انتصاب می آید، نشــانه تودیع است؛ 

اگرچه این متن، در این باره صراحت ندارد.
در عین حال پس از تشکیل این شورای تازه، شورای صنفی نمایش 

که برای اکران فیلم ها در سالن های سینما برنامه ریزی می کند، هنوز 
جلسه ای برگزار نکرده است. این در حالی است که روزهای یکشنبه و 

گاه دوشنبه، زمان برگزاری جلسات شورای صنفی است.« 
مرتضی شایسته، سخنگوی شورای صنفی نمایش درباره تشکیل 
شورای راهبردی اکران در سازمان سینمایی و موازی کاری ای که در 
تصمیم برای نمایش فیلم ها صورت خواهد گرفت به ایلنا چنین گفته 
است: »سازمان ســینمایی تصمیم گرفته است شورایی را تشکیل 
دهد و این منافاتی با شورای صنفی نمایش ندارد. نوبت و زمان نمایش 
فیلم ها در اختیار شورای صنفی است و این موضوع تغییری نکرده 
است.« البته به نظر می رسد به زودی شاهد تغییراتی در ترکیب شورای 
صنفی نمایش باشیم. گفته می شود سازمان سینمایی جنجال به راه 
افتاده بر ســر اکران »لامینور« مهرجویی را محصول تصمیم گیری 
شتابزده و بدون هماهنگی این شــورا می داند و چندان از عملکرد 

اعضای فعلی شورا رضایت ندارد.

مکث
نقش شورای صنفی
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روزشمار زندگي شهيد سيدمحمد حجازی كه همواره نقش كليدي در دفاع از مرزهاي ایران داشته است
سردار از تولد تا شهادت

مركز اسناد انقلاب اسلامی خبر می دهد

 خاطره اي منتشر نشده
 از سردار حجازی

سردار حجازی در ابتدای جنگ مسئول اعزام نيروی ستاد عمليات 
جنوب بوده و درارتباط با شهيد دكتر ناصرالدین نيکنامی خاطره 
جالبی داشت. او این خاطره را در مصاحبه با مركز اسناد انقلاب 
اسلامی مطرح كرده بود كه این مركز در نخستين سالگرد سردار 
این خاطره را در اختيار همشــهری قرار داده است. خوانش این 
خاطره خالی از لطف نيست. سردار اینگونه از سال های نخست 

جنگ تعریف كرده است: 
»یک برادری یک روز آمد. یک حکم دستش بود از تبریز به بوشهر 
برای شــركت در جبهه های جنگ. یک نفر هم بود. تکی. وضع 
سر و لباســش هم طوری بود كه اصلا به تيپ آن روزهای جبهه  
مثلا بچه های رزمنده نمی خورد. یک شلوار لی پوشيده بود مثلا 
یک تی شرتی و اینها. از آن كفش های مثلا  ورزشی و اینها پوشيده 
بود. ما حقيقتش یک خرده مشکوک شدیم. گفتيم آخر، این تبریز 
كه حکم صادر كرده است نمی داند جنگ در خوزستان است؛ در 
بوشهر نيست. این كيه؟ چيه؟ به ایشان گفتيم كه نه آقا نمی شود. 
ما معذوریم. ما گفتيم: اینجا باید به صورت گروهی بيایيد. شما تکی 
آمدید. آموزش هم نداریم. نمی شود. باز این هم بنده خدا خيلی 
اصرار و التماس كرد. گفت: اجازه بده كه من بمانم. من گفتم: والله 

من كار ندارم. ایشان سرش را زیر انداخت و رفت.
رفته بود مثل اینکه در آشپزخانه یکی از همشهری هایش را پيدا 
كرده بود. صحبت كرده بود. بعد آمد و گفت: اجازه می دهيد به من 
در این آشپزخانه كار كنم. كمک كنم به این بنده خدا كه آنجاست. 
گفتيم: اشکال ندارد. حالا برو بایست ببينيم چی می شود. رفت در 
آشپزخانه. من از پنجره گاهی می دیدم كه این زباله ها را در كيسه 
می كند و به دوشش می كشد؛ می برد بيرون آنجا خالی می كند. 
ظرف می شوید. اصلا بکوب كار می كرد. یک خرده ما متأثر شدیم. 

گفتيم نکند واقعا ما داریم اشتباه می كنيم.
یک مدتی گذشت. یک روز آمد و گفت: فلانی، دیگر بس ام نيست؟ 
نمی خواهی من را بفرستی جبهه. گفتم :خب حالا، بيا برو جبهه 
سوسنگرد. برو آنجا ببينيم چی می شود. رفت آنجا. دیگر ما از او خبر 
نداشتيم. بچه های سوسنگرد مثلا می آمدند و می گفتند: حاج ناصر 
گفته ده نيرو بده. گفتيم: حاج ناصر كيه؟ گفتند: یکی است آنجا 
شما فرستادید. بعد یک روز آمد آنجا كاری را دنبال می كرد. گفتم: 
حاج ناصر تو هستی؟ می گویند آنجا مثل اینکه خيلی كارت گرفته 
است. گفت: آره. خلاصه گذشت. یک روز گفتند: حاج ناصر زخمی 
شد و رفت عقب. دیدم بلافاصله چند روز نگذشته بود، برگشت. 
پای در گچ. از بالا تا پایين پایش در گــچ بود با دو عصا زیر بغلش 
آمد. گفتم: با این وضع! گفت: من نمی توانم)بمانم(. بچه ها آنجا تنها 
هستند، كار دارند. این شده بود مسئول دسته خمپاره در سوسنگرد. 
خمپاره ها را هدایت می كرد. كمک می كــرد. خلاصه گفت من 
نمی توانم. یک لندرور داشت به اینها مهمات رسانی می كرد. نيرو. 
آذوقه. 4خمپاره بيشتر نداشتيم. چهارگوشه شهر. 4خمپاره120 

بود. اطراف سوسنگرد. اینها را تدارک می كرد. كار می كرد.
ما دیگر خبر از او نداشــتيم. یک روز آمدم. دیدم یک پوســتری 
زدند به در ]پادگان[ گُلف. دیدم عکس آشناست. دیدم بله. همان 
برادرمان حاج ناصر با پای تو گچ نوشــته است شهيد دكتر ناصر 
حالا فاميلی اش را فراموش كردم. در تبریز معروف است. همه او را 
می شناسند. یک مرتبه گفتيم دكتر؟ این مگر دكتر بود؟! بعد رفتم 
سؤال كردم كه این كی بود؟ گفتند: ایشان دانشجوی دكتری بوده 
در اروپا حالا شاید فرانسه یا آلمان. به محض اینکه جنگ شده است 
این بلند شده و آمده ایران. رفته تبریز. خودش رفته به آنها گفته 
یک حکم برای بوشهر برای من بزن. اصلا  نمی دانست جنگ دقيقا 

كجاست ولی گرفته بود و آمده بود آنجا.« 
ناگفته نماند شهيد نيکنامی در سال1323 در شهرستان ميانه 
متولد شد. در سال1349 در رشته جامعه شناسی دانشگاه تهران 
پذیرفته شد و با كسب مدرک كارشناسی برای تکميل تحصيل 
خود رهسپار آمریکا شد. در سال1357 موفق به دفاع از رساله خود 
تحت عنوان »شهادت« شد و مدرک خود را در رشته جامعه شناسی 

از دانشگاه كارولينای شمالی اخذ كرد.

محمدباقر قاليباف، رئيس مجلس شورای اسلامی:
سردار حجازی؛ ستاره درخشان 

محور مقاومت
 ســردار حجازی علاوه بر نقش آفرینی در پيروزی انقلاب، 
فرماندهی دوران دفاع مقدس و سازماندهی نيروی بسيج، 
»ستاره درخشان محور مقاومت« بود. او كه یک عمر برای 
پيوستن به برادران شهيدش انتظاركشيد، حالا در آغوش 

سليمانی هاست. باشگاه خبرنگاران جوان

سيدابراهيم رئيسی، رئيس جمهور:
استوانه ای قابل اتکا برای مقابله با 

داعش 
سردار حجازی، آن مجاهد بصير و ســردار ولایتمدار كه از 
یــادگاران دوران دفاع مقدس بود پــس از پایان جنگ نيز 
در مسئوليت های بسيج، ســپاه و ستاد كل نيروهای مسلح 
اقدامات و خدمات ارزشــمندی برای تامين امنيت، جذب 
و پرورش جوانان مومن و انقلابــی و ارتقای توانمندی های 
لجستيک و صنعت دفاعی انجام داد و در جبهه مقاومت نيز 
استوانه ای قابل اتکا برای رزمندگان مقابله با داعش و رژیم 

صهيونيستی، خصوصا در لبنان به شمار می رفت. ميزان

سرلشکر حسين سلامی، فرمانده كل سپاه:
فرمانده، صاحب فکر و اندیشه بود 

سردار حجازی یک فرمانده صاحب فکر و اندیشه و اهل تدبير 
و با برنامه بود كه با یک نظم فکری بسيار قوی عمل می كرد 
و به ارزش های اخلاقی بسيار پایبند بود. علاوه بر این سردار 
حجازی یک فرمانده خلاق بود كه رفتــارش با همکاران و 
زیردستان اصلا براساس سلســله مراتب نبود. او واقعا یک 
احترام درونی در همه ایجاد می كرد و بر اساس نفوذ قلبی و 

احترام درونی فرماندهی می كرد. فارس

نظر بزرگان

یاد ۴۰سال مجاهدت مخلصانه
مرور خاطرات سردار شهيد محمد حجازی، جانشين نيروی قدس سپاه در نخستين سالگرد شهادتش

رژه روز ارتش با جنگنده های ایرانی 
مراســم رژه روز ارتش، محمول و خودرویی بــا همراهی انواع 
بالگردهــا و هواپيماها ازجمله جنگنده های ایرانــی در تهران و 
همزمان رژه دریایی نيز توســط تعدادی از شــناورهای نيروی 
دریایی ارتش، ازجمله ناوشــکن ها و زیر سطحی های ایرانی در 
خليج فارس و دریای عمان برگزار می شــود. امير ســرتيپ دوم 
شــاهين تقی خانی، ســخنگوی ارتش با اعلام این خبر گفت: 
»برنامه های ایام بزرگداشت ارتش و حماسه آفرینی های نيروی 
زمينی محوری از روز 21فروردین سالروز شهادت شهيد سپهبد 
علی صياد شيرازی آغاز شده و تا سوم اردیبهشت سالروز شهادت 
شهيد قرنی ادامه خواهد داشت. بيش از یک هزار برنامه فرهنگی، 
تبليغی و مراســم معنویت محور، ورزشی و رسانه ای به مناسبت 
گراميداشت این ایام در تمام یگان های ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در كشور برگزار خواهد شد«. معاون فرهنگی و روابط عمومی 
ارتش با بيان اینکه شــعار محوری بزرگداشت بيست و سومين 
سالگرد شهادت صياد شــيرازی »صياد دل ها، الگوی اخلاص و 
مدیریت جهادی - ميدان دار وحدت و همدلی« ، اظهار داشــت: 
فرماندهان و مسئولان ارتش به مناسبت روز ارتش با حضور در 
حرم امام خمينی)ره(، ضمن نثار گل، با آرمان های والای بنيانگذار 

كبير انقلاب اسلامی تجدید ميثاق خواهند كرد.

ختم قرآن کریم به نیابت از شهدا
پویش ختم جمعی قرآن كریم با عنوان »آوای رحمانی« 
در ماه رمضان به نيابت از شهدا از سوی اداره كل اسناد و 
انتشارات بنياد شهيد و امور ایثارگران در حال برگزاری 
اســت. علاقه مندان به شــركت در این پویش قرآنی 
می توانند هر روز ثــواب قرائت قرآن خــود را نثار روح 
پاک شهيدان كنند. شــركت كنندگان پس از مراجعه 
به ســایت http://simabeen.ir/navideshahed و 
با كليک كــردن روی واژه»آوای رحمانی« وارد صفحه 
ختم قرآن شده و ســپس با نوشتن تعداد صفحه هایی 
كه تمایل دارند، در این پویش شــركت می كنند. برای 
هر جزء قرآن كریم 20 صفحه و بــرای یک دوره ختم 
قرآن 604صفحه تعيين شده اســت. اداره كل اسناد و 
انتشارات بنياد شهيد و امور ایثارگران در پایان به 50نفر 
از شركت كنندگان در طرح »آوای رحمانی« از طریق 

قرعه كشی جوایز فرهنگی اهدا می كند.

ساخت فیلم شهید زین الدین
فيلم سينمایی شهيد مهدی زین الدین، فرمانده لشکر17 
سپاه امام علی ابن ابيطالب)ع( قم ساخته می شود. این 
فيلم درباره شــهدای غواص با نقش آفرینی رزمندگان 
لشکر17 ســپاه امام علی ابن ابيطالب)ع( قم در دوران 
دفاع مقدس اســت. در این فيلم، بخش هایی از دوران 
فرماندهی شهيد مهدی زین الدین به تصویر كشيده 
می شود. این اثر مراحل نهایی تأیيد فيلمنامه را سپری 
می كند و قرار است با ســرمایه گذاری بنياد سينمایی 

فارابی ساخته شود.

نقل قول خبر

خبر

خبر

امیرحسینقاضیزادههاشمی
رئیسبنیادشهیدوامورایثارگران

ورزشکاران و قهرمانان پارالمپيک كه همواره 
در مســابقات ورزش های گروهی همچون 
واليبال نشســته و ورزش های فردی مانند 
وزنه برداری، تيراندازی و... پيروز بوده اند، افتخار 
كشور هستند. یکی از وظایف ذاتی بنياد شهيد 
و امور ایثارگران توجه به وضعيت سلامت و 
موضوعات مرتبط با ورزش آنهاست. این بنياد 
همواره نقش جدی در تاسيس مجموعه های 
ورزشی برای آماده ســازی ورزشکاران برای 
حضــور در بازی هــای پارالمپيک داشــته 
و پشتيبان این ورزشــکاران است. در دولت 
سيزدهم توجه ویژه ای به ورزش جانبازان و 
معلولان و ورزشکاران آن خواهيم داشت. ایرنا

عمری مجاهدت کرد؛ چه آن روزهایی که جوانی 
انقلابی بود و مقابل ظلم رژیم شاهنشاهی سینه 
سپر و زیر شکنجه های ساواک مقاومت کرد، چه 
آن روزهایی که برای تشکیل سپاه پاسداران جزو نخستین داوطلب ها شد. البته اغلب رزمندگان، 
سردار سیدمحمد حســین زاده حجازی را در دوران دفاع مقدس با مسئولیت های مختلفی که در 
رده های فرماندهی سپاه داشت می شناسند و او الحق در این 40سال مجاهدت، کارنامه درخشانی از 
خود برجای گذاشت. سردار حجازی پس از شهادت سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی و با موافقت رهبر 
معظم انقلاب اسلامی به سمت جانشینی نیروی قدس سپاه منصوب شد. او در دوران حیات، خاطرات 
خود از مبارزات انقلابی علیه رژیم پهلوی، پیروزی انقلاب، جریان های سیاسی مذهبی اصفهان و 
همچنین بخشی از یادمانده های خود از دوران دفاع مقدس را در گنجینه تاریخ شفاهی مرکز اسناد 

انقلاب اسلامی به ثبت و ضبط رسانده بود که اینک بخشی از خاطراتش را با هم مرور می کنیم.

الناز عباسیان، مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار

فرزند سردار حجازی:
حاج قاسم سفارش پدر را به من می کرد 

سیدعلی حجازی، فرزند سردار شهید حجازی با اشاره به رفاقت شهید حاج قاسم سلیمانی با 
پدرش می گوید: »2بار همراه پدرم به منطقه رفته و آنجا توفیق داشتم حاج قاسم را از نزدیک 
بیشتر ببینم. پدر و حاج قاســم احترام عجیبی متقابلا برای یکدیگر قائل بودند. این احترام 
بسیار مشهود بود و نیاز به دقت نداشت. این دو عزیز ارتباط تنگاتنگی با هم 
داشته و رفقای خوبی برای هم بودند. سردار سلیمانی هر بار من را می دید 
می گفت:»علی آقا هوای سیدما را داشته باش.« من می گفتم: »ایشان باید 
هوای ما را داشته باشد.« خاطرم هست در ایام شکست حصر »نبل« 
و »الزهرا« قرار شد جلسه ای تشکیل شود. من آنجا را ترک کردم 
ولی از دور دیدم که خود حاج قاســم نقشه ها را باز کرده و به 

پدرم توضیح می دهند. این خیلی برای من جالب بود.«

مکث

همسر شهيد:
همراه روزهای سخت سردار 

سردار حجازی کســی بود که عمری مجاهدت کرد؛ از جبهه های دفاع مقدس تا نیروی قدس. 
همسر سردار که در این مسیر همیشــه همراه و همدل او بود از آشنایی اش با شهید اینگونه 
می گوید: »۳۸سال زندگی مشترک داشتیم و هر دو اهل اصفهان بودیم. وقتی به خواستگاری 
من آمدند دانشجو بوده و در عین حال طلبه مدرسه حقانی قم هم بودند. آن زمان که ما ازدواج 
کردیم حاج آقا در قسمت آموزش سپاه در مسجد انقلاب اصفهان مشغول بودند. حالا ۳فرزند 
)یک پسر و 2 دختر( از او به یادگار دارم«. سال های آخر مسئولیت سردار در نیروی قدس در لبنان 
بود. مسئولیتی سخت، حساس و خطیر. همسر سردار درباره این ماموریت می گوید: »وقتی این 
مسئولیت به او واگذار شد، با من مشورت کرد. گفت شما چه نظری دارید؟ گفتم وقتی حضرت 
آقا نظرشان هست بریم می رویم و من هم کاملا با شما همراهم. بچه ها را گذاشتیم و رفتیم. خب 

روزهای سختی بود. زمانی که رفتیم یک نوه داشتیم و زمانی که برگشتیم ۶تا نوه شده بودند«.

مکث

اولین عضو سپاه پاسداران 
سردار حجازی درباره نحوه عضویتش در سپاه گفته بود: »وقتی سپاه 
درست شد هرکس می  خواست جذب شود باید به آقای ساطع مراجعه 
می  کرد. ما رفتیم و گفتیم می  خواهیم عضو سپاه بشویم. حسن ساطع 
گفت که معرف شما کیست؟ خیلی این حرف به ما بر خورد. گفتیم: حالا 
دیگر از من معرف می  خواهید؟ گفت که خب دیگر ضابطه هست و... . 
ما کوتاه آمدیم رفتیم به آقای سالک گفتیم که چنین چیزی می  گوید. 
آقای سالک و آقای حبیب خلیفه  سلطانی و آقای رحیم صفوی فرم ما 
را به عنوان معرف امضاء کردند. حالا جالب این است که من بعد از شورا 
نخستین عضو شده و کارتی داشتم که شماره یک رویش نوشته بود.«

مکث

سردار در سال1335 در اصفهان متولد شد. او تحصيلات خود 
را تا دیپلم متوسطه در این شــهر سپری كرده و در نيمه اول 

سال1354 از دبيرستان ابن سينا فارغ التحصيل شد.

تولد /  1335

پس از قبولی در رشــته مکانيک انستيتو تکنولوژی اصفهان 
به دليل فعاليت های سياســی و دستگيری توسط ساواک در 

آذرماه 1354از دانشکده اخراج شد.

دانشگاه /  1354

در ســال1355 به منظور تعميق معارف دینی و ساماندهی 
اندیشه مبارزاتی رهسپار قم شد و به عنوان طلبه در مدرسه 
حقانی پذیرفته شــد. تا پيروزی انقلاب همزمان با اقدامات 

مبارزاتی دروس دینی را در قم گذراند.

فعالیت های ضد رژیم شاه /  1355

وی به عنوان یکی از فعالين مبارزاتــی در ارتباط با بزرگانی 
همچون اســتاد علی اكبر پرورش قرار داشت و از سوی دیگر 
در گروه های مبارزاتی با افرادی نظير شهيد عبدالله ميثمی، 
شهيد احمد حجازی، حجت الاسلام ســالک و دیگر فعالان 

انقلابی اصفهان همکاری داشت.

حضور در کمیته دفاع شهری اصفهان /  1357

این شهيد در ســال های اوليه انقلاب در مناطق آشوب زده 
كردســتان و آذربایجان غربی حضور داشــت و پس از مهار 
ناآرامی های كردستان توسط نيروی مسلح ایران، با آغاز جنگ 

ایران و عراق به جبهه های جنوب منتقل شد. 

مشارکت در مهار ناآرامی های کردستان /  1359

شــهيد حجازی در طول ســال های جنگ ایران و عراق، به 
سازماندهی و اعزام نيروهای مردمی اشتغال داشت و دوره ای 

مسئول اعزام نيرو به جبهه های جنوب بود.

مسئول اعزام نیرو به جبهه های جنوب /  1359

سردار حجازی پس از پایان جنگ در سمت هایی چون معاون 
هماهنگ كننده و معاون نيروی انسانی نيروی مقاومت بسيج 
فعاليت كرد. وی برای مدتی نيز مسئوليت سپاه پاسداران را 

در كشور لبنان بر عهده داشت.

معاون نیروی انسانی بسیج /  1368

او در فاصله ســال های 1376 تــا 1386 فرماندهی نيروی 
مقاومت بسيج را برعهده داشت.

فرماندهی نیروی مقاومت بسیج /  1376 

طی حکمی در ســال1386 از جانب مقام معظم رهبری در 
جایگاه فرمانده كل قوا، به سمت رئيس ستاد مشترک سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی منصوب شد و تا سال1387 در این 

جایگاه فعاليت كرد.

رئیس ستاد مشترک سپاه پاسداران /  1386 

 از 1387 تا 1388 جانشين فرمانده كل سپاه پاسداران بود. 
وی در تيرماه1387 به عنوان جانشين قرارگاه ثارالله معرفی 
شد و در خلال درگيری های پس از انتخابات ریاست جمهوری 

1388 این سمت را برعهده داشت.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران /  1387

 او از دی ماه1398 با حکم حسين سلامی، فرمانده كل سپاه 
پاسداران، به عنوان جانشــين فرمانده نيروی قدس منصوب 

شد كه تا 29فروردین1400 این سمت را برعهده داشت.

جانشین فرمانده نیروی قدس /  1398

سردار حجازی در 29فروردین1400 در سن 65سالگی بر اثر 
عوارض شيميایی از جنگ، به جمع دوستان شهيدش شتافت 

و در گلستان شهدای اصفهان آراميد.

شهادت /  1400

حق طلبی در مدرسه 
سردار حجازی با اشاره به روزهای مبارزه با رژیم پهلوی گفته بود: 
»یک بار در مدرسه اعتصاب کردیم و سر کلاس نرفتیم و آمدیم دم 
در مدرسه ایستادیم. مدیر مدرسه آمد و کلی صحبت کرد. گفتیم: 
نه! ما ]ســرکلاس[ نمی رویم. بعد در همین رادیوهای انقلابی در 
رادیوی میهن پرستان و رادیوهای دیگر این خبر را اعلام کردند و 

گفتند که در فلان مدرسه دانش آموزان اعتصاب کردند.«

روایتی از شکنجه های ساواک 
سردار حجازی كه سابقه مبارزه با رژیم پهلوی را نيز 
در كارنامه داشت، خاطره یکی از بازجویی ها توسط 
ساواک را اینطور نقل كرده است:»ما را بردند در اتاق 
بازجویی و گفتند بگو. گفتيــم چی بگویيم؟ چيزی 
نمی دانيم. كمی كتک زدند. دستبند قپانی می زدند. 
روی یک پا باید می ایســتادی. با شــلاق می زدند. 
شخصی بود به نام قبادی كه بازجو و شکنجه گر بود. در 
اصفهان معمولا دوتا سربازجو بودند. یکی نادری یکی 
هم همين قبادی كه از تهران آمده بود و به قول معروف 
متخصص تر بود و حرفه ای تر عمــل می كرد. نادری 
خشن تر و خيلی بی منطق تر بود. یک كسی هم كنار 
دست شان بود به نام ادیب كه می گفتند روانشناس 
است. او كتک نمی زد. می گفت: نزن! اجازه بده حرف 
می زند. بعد می گفت بچه جان چــرا خودت را اذیت 
می كنی؟ تو كه آخرش باید حرف بزنی. زودتر بگویی 
بهتر است. خودت را اذیت نکن. تلقين می كرد. تضعيف 
روحيه می كرد. وقتی ما چيزی نگفتيم گفت خب حالا 
بهت می گویم. اشاره ای كرد كه او را بياورید. بعد دیدیم 
كه صدای خش خشی از راهرو می آید. یکهو دیدیم 
اخوی آمد. این قدر او را زده بودند كه پایش به اندازه 
یک بالش ورم كرده و خون آلود شده بود. در 24ساعت 
اینطور شده بود. نمی گذاشتند ما همدیگر را نگاه كنيم 
كه مثلا چيزی رد و بدل نشود. او را می زد و می گفت 
به این بگو حرف بزند. من را می زد می گفت حرف بزن. 
هردویمان را از دو طرف شلاق می زد. شلاق های آنها 
هم كابل های برقی بود كه وسطش سيم مسی داشت 
و دورش لاستيک قطوری بود. سر مسی اش اگر به هر 
جایی از بدن اصابت می كرد زخمی می كرد. گاهی این 
كابل را توی سر می زد. خيلی دردناک بود. یکی دو بار 
بر سر من زد. ولی توی سر اخوی خيلی زدند. اخوی 
خدا رحمتش كند گفت او هيچ كاره است، او را نزنيد، 

همه اش برای من است.«

راوی نخستین »صحیح است« تاریخ انقلاب 
سردار حجازی به یاد می آورد: »مراسم چهلم حاج آقا 

مصطفی نخســتين اجتماعی بــود كه در قم 
تشکيل می  شد و بالاخره برای انقلابی  ها مراسم 
مهمی بود. یادم هست كه در شبستان شرقی 
مســجداعظم منبر را كمی با فاصله از دیوار 
گذاشــته بودند. به طوری كه پشت منبر هم 

تعدادی نشســته بودند. در آن جلســه 3نفر 
سخنرانی كردند، مرحوم آقای خزعلی، مرحوم 
آقای خلخالی و مرحوم آقای ربانی املشی. آقای 
خلخالی كه آمد صحبت كند بالای منبر نرفت. 
پای منبر ایستاد، آستين  های خودش را هم بالا 

زد و گفت كه ما می  خواهيم یــک قطعنامه اینجا 
بخوانيم، هر بنــدی را كه خواندم اگــر قبول دارید 
3بار بگویيد »صحيح اســت«. آن موقع هنوز تکبير 
راه نيفتاده بود می  گفتند صحيح است. بند اول را كه 
خواند مثل اینکه هنوز جا نيفتاده بود برای جمعيت 
كه بگویند صحيح است، من دیدم كه جمعيت چيزی 
نگفت یک مرتبه نيم  خيز شــدم و گفتم: »صحيح 
است.« نخستين »صحيح است« تاریخ انقلاب بود. 
بعد كه من گفتم صحيح است بقيه جمعيت یک مرتبه 

یادشان افتاد و همه گفتند صحيح است.

حضور انقلابی در ماه رمضان57
ســردار حجازی درخصوص مبارزات مردم اصفهان 
چنين روایت كرده بود: »آرام آرام چهلم  های انقلابی 
كه راه افتاد آیت الله خادمی هم فعال  تر شــد تا آنکه 
ماجرای تحصن در خانه ایشان شکل گرفت. تحصن 
قبل از رمضان شروع شد و به كشتار 5رمضان منتهی 
شد. وقتی تحصن در آنجا شروع شد ما تصورمان این 
بود كه ممکن اســت مردم خيلی هماهنگ نباشند 
ولی بعد كه رفتيم، دیدیم كه نه انصافا خيلی با آغوش 
باز پذیرفتند. بيانيه های خيلی تندی به در و دیوارها 
می زدند، طومار می  زدند، همــه می  رفتند امضا می 

 كردند، عکس  های امام)ره( را می زدند، شــعارهای 
خيلی تند و تيز می  دادند. بيت آیت  الله خادمی هم هيچ 
ممانعت نمی  كرد و خيلی مثبت پذیرایی  می كردند. 
طبيعی اســت كه این كار بدون اذن آیت  الله خادمی 

كه نمی  شــد. بعد ایشان 
هم صحبت كردند و از تحصن 

خيلی حمایت كردند و این یک نقطه عطف در تاریخ 
مبارزات انقلابی اصفهان بود. یعنی بر همه آشکار شد 
كه آقای خادمی وسط ميدان است، حمایت می  كند 
و حامی جریان انقلاب اســت. بالاخره نيمی از شهر 
اصفهان از ارادتمندان ایشــان بودند، چشم شان به 
دهان ایشان بود، وقتی كه آقای خادمی به ميدان آمد 
و به حركت پيوست تقریبا یک جمع وسيعی از مردم 

و بازاری ها و مسجدی  ها را همراه كرد.«

خنثی سازی توطئه منافقین در آستانه پیروزی 
انقلاب

ســردار حجازی با اشــاره به تحركات منافقين در 
آســتانه پيروزی انقلاب بيان داشــت:»ما احساس 
كردیم در اصفهان حركت  هــای خطرناكی در حال 
شکل گيری اســت. مثلا برادری در ژاندارمری بود 
به نام سروان عمومی؛ ایشان نيروی انقلابی و متدینی 
بود و با نيروهــای انقلابی ارتباط داشــت، یعنی با 

دوستان و با حاج آقای پرورش 
و اینها رفت وآمد داشــت و می  آمد 
گزارش هایی می  داد. بعد یک مرتبه ما متوجه شدیم 
كه منافقين رفتند با ایشان هماهنگ كردند كه انبار 
سلاح مورچه  خورت كه برای ژاندارمری بود را تحویل 
اینها بدهد. سلاح قابل توجهی هم آنجا بود كه یکی از 
زاغه  ها و انبارهای مهمات عمده ژاندارمری بود. خلاصه 
ما متوجه شــدیم كه اینها یک چنين قول و قراری 
گذاشتند. خدمت آقای پرورش رفتيم و ماجرا را گفتيم 
و ایشــان هم بلافاصله وارد عمل شدند. همين آقای 
عمومی را خواستند و گفتند كه این كار نباید بشود 
و جلوی اینها گرفته شد. از این نوع حركت  ها خيلی 
بود یا اینکه مثلا می خواستند بروند به مركز توپخانه 
اصفهان حمله كنند. با آیت  الله طاهری صحبت شد 
كه مثلا دستور بدهيد یا بيانيه صادر كنيد كه حمله   
به پادگان  ها ممنوع است و نباید اتفاق بيفتد. بنابراین 
تقریبا در شــهر اصفهان به هيچ كلانتری و پادگانی 
حمله نشد، هيچ جایی سلاحش سرقت نشد و در واقع 

همه اینها سالم ماند.«

محمدرحمانیان
نمایشنامهنویسوکارگردانتئاتر

 انقلاب و دفاع مقدس مضامينی هستند كه 
بسياری از آثار هنری می توانند به آنها بپردازند 
و در ایران نيز پس از وقوع انقلاب اســلامی 
در ســال57، شــاهد آن بودیم كه آثاری در 
این زمينه نوشته شد. نســل امروز به شدت 
نيازمند تماشای توليدات نمایشی با مضمون 
انقلاب و دفاع مقدس است. جامعه ما نيازمند 
یادآوری آن دوران است كمااینکه در بسياری 
از كشورهای جهان، با وجود گذشت ساليان 
سال از یک جریان انقلابی یا تاریخی همچون 
جنگ های جهانی، همچنان شاهد توليداتی 

در ارتباط با وقایع آن دوران هستيم. ایسنا 
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رســیدگی به وضعیت اقشــار محروم و فقیر جامعه 
دادند. کمی بعد هم فرمان تأسیس »جهادسازندگی« 
را، برای ســاختن ویرانی ها و آباد کردن ایران صادر 
کردند. اما خرابی های به جا مانده از 57سال سلطنت 
پهلوی ها )پدر و پســر(، آنقدر زیاد بود که به تأسیس 
نهادهــای انقلابی بیشــتری، برای ســاماندهی به 
وضعیت موجود نیاز بود. به ویژه نداشــتن مســکن 
مناسب برای اقشار وسیعی از مردم در سرتاسر کشور، 
یکی از دغدغه های مهم رهبر انقــلاب بود. تا اینکه 
در فروردین ســال1358 ش، بنا می شــود تا یکی از 
روحانیون تبریزی تبار، به نام حجت الاسلام والمسلمین 
عبدالرحیم عقیقی بخشایشــی، برای ارائه گزارش 
فعالیت های انجام شده، خدمت امام)ره( برسد. یکی از 
دوستان به ایشان می گوید که یک آقایی هست به نام 
حاج صمد حسن زاده از تجار و کارخانه دارهای تبریز و 
می خواهد یک دستگاه اتومبیل بیوک ساخت ایران را 
که هنوز نمره نشده، براساس نذری که کرده است، به 
پیشگاه امام تقدیم کند و بعد خواهش می کند که اگر 
می توانید، از دفتر امام وقت ملاقاتی هم برای ایشان 
بگیرید. آقای بخشایشی از آنجا که نمی خواسته بدون 
بررسی گامی بردارد، سراغ آن جوان می رود و ماجرا را 
از خودش جویا می شــود. آقای حسن زاده که جوانی 

پاکدل و مومن بوده، برای ایشان روایت می کند: 
»در آن روزهای بحرانی که امام در پاریس بودند، من 
این اتومبیل بیوک را، تازه از کمپانی خریداری کرده 
بودم. روزی که ماشینم را تحویل گرفتم، روزی بود که 
بختیار فرودگاه ها را بست و مانع از بازگشت امام شد. 
من از این کارشکنی های دولت، رنج می بردم. در دل با 
خدای خود عهد و پیمان بستم، که اگر امام خمینی 
سالم به ایران برگردند، ســوار این ماشین نشوم و آن 
را به امام بدهم تا وســیله جابه جایی ایشان شود. بعد 
هم توضیح می دهد که به همین دلیل، ماشین را نمره 

نکرده و آن را از تبریز به قم آورده ام، تا نمره آن را در قم 
بگیرم. ]در ماه های ابتدایی پیروزی انقلاب، امام در قم 

سکونت داشتند[...«.
به این ترتیب وقتی قرار می شــود که ساعت 9شب، 
آقای بخشایشی خدمت امام برسد، آقای حسن زاده 
را هم همــراه خود می بــرد. آقای بخشایشــی نقل 
می کند:   »جمعیت کثیری دور امام را گرفته بودند. نوبت 
که به ما رسید، دور امام خلوت شده بود. من کنار ایشان 
نشستم و جریان را تعریف کردم و سویچ اتومبیل را، به 
خدمت شــان تقدیم کردم. امام با تبسم و خوشرویی 
خاصی، آن را پذیرفته و تفقدی از دوستان و همراهان 
کردند، ولی دوباره سویچ را به صاحب آن برگرداندند و 
فرمودند: من از احساسات و عواطف شما ممنونم که 
از تبریز متحمل این همه زحمت و ناراحتی شده اید، 
من اتومبیل را به خودتان می دهم و شما از طرف من 
وکیل هستید که از آن اســتفاده کنید... اما آن جوان 
با ایمان و شــور خاصی که از این دیدار نصیبش شده 
بود، با اصرار و علاقه فراوان درخواست کرد که امام این 
افتخار را به ایشان بدهند، که هدیه ناقابل او را بپذیرند 
و برای یک بار هم که شده، سوار آن بشوند، بعد هرطور 
خواستند عمل کنند... امام در جواب اصرار او فرمودند: 
من در شرایط فعلی، نیازی به اتومبیل شخصی ندارم 
و تعهدی هم دارم که تا احساس نیاز نکنم، اتومبیل 
شخصی نداشته باشــم، چون اکنون احساس نیازی 
]برای داشــتن ماشین شــخصی[ نمی کنم، به شما 
وکالت می دهم که آن را از طرف من   بفروشــید و با 
پول آن، خانه ای برای یکی از مستضعفین کشور تهیه 
کنید. این کار را بهتر است خودتان انجام دهید و اگر 
برایتان ممکن نشد و خواستید حتماً به وسیله خود ما 
صورت گیرد، می توانید اتومبیل را بفروشید و پول آن 
را، به حساب خاصی که به زودی اعلام می شود، بریزید 
تا با لطف الهی   و   به زودی، برای عموم مستضعفین در 
سراسر کشور، خانه و مســکن تهیه کنیم. جوان این 
سخن امام را پذیرفت و اینگونه هزینه تهیه مسکن، 

برای یک خانواده مستضعف فراهم شد...«.

همه محرومان باید خانه داشته باشند
3روز بعد از آن ملاقات، حساب 100بانک ملی، جهت 
کمک به ساخت خانه برای محرومان، توسط امام)ره( 
افتتاح و اعلام می شود و در همان روز هم، پیام تأسیس 
»بنیاد مسکن انقلاب اســلامی« توسط ایشان صادر 

می گردد. بخش هایی از این پیام، به قرار ذیل است: 
»مشکل زمین باید حل شــود و همه بندگان محروم 
خدا، بایــد از این موهبت الهی اســتفاده کنند. همه 
محرومان باید خانه داشته باشند. هیچ کسی در هیچ 
گوشه مملکت، نباید از داشتن خانه محروم باشد. بر 
دولت اسلامی است که برای این مسئله مهم چاره ای 
بیندیشد و بر همه مردم است که در این مورد همکاری 
کنند. اینجانب حسابی به شماره100، در تمام شعب 
بانک ملی افتتاح کرده و از همه کســانی که توانایی 
دارند، دعوت می کنم که برای کمک به خانه ســازی 
برای محرومان، به این حساب پول واریز کنند و در هر 
محل از بین افراد صالح و مورد اعتماد، گروهی حداقل 
مرکب از سه نفر از مهندسان و کارشناسان شهرسازی 
و خانه ســازی و یک نفر روحانی و یک نماینده دولت 
انتخاب شوند تا با صرفه جویی و دقت کامل، خانه های 
ارزان قیمتی بسازند و در اختیار محرومان قرار بدهند 
و در این طرح، به هیچ وجه پولی در برابر خرید زمین 
پرداخت نشود. من امیدوارم همه کسانی که زمین های 
وســیعی در اختیار دارند، به این امر مهم اســلامی- 
انسانی کمک کنند و زمین ها را در مناطق مرغوب قابل 
سکونت، در اختیار این طرح بگذارند و نیز هر کس که 
توانایی دارد، در تأمین انواع مصالح ساختمانی، به این 
خدمت اسلامی کمک و نیروی کار و کارگری، به طور 
وســیع به کار افتد و دولت نیز تصمیمات لازم را، در 
تأمین آب و برق و آسفالت و وســایل ایاب و ذهاب و 

مدرســه و درمانگاه و دیگر نیازمندی های عمومی، 
فراهم سازد...«.

شهید آیت الله صدوقی
پیشتاز کمک به حساب100 امام)ره(

بعد از افتتاح حســاب 100 و فرمان امــام)ره( برای 
تاسیس بنیاد مسکن، آیت الله محمد صدوقی )سومین 
شهید محراب( با اختصاص قســمتی از هزینه دفتر 
خویش به این حساب و معرفی مرحوم حجت الاسلام 
والمســلمین مناقب به ســمت نماینده ولی فقیه و 
رئیس شورا در بنیاد مســکن انقلاب اسلامی استان 
یزد، به عنوان نخستین شعبه در کشور، پیشتاز لبیک 
به خواســته امام)ره(، در جهت حمایت از ســاخت 
مسکن برای محرومان شد. به این ترتیب، فعالیت بنیاد 
مسکن برای ساخت خانه برای محرومان، به ویژه برای 
ساکنان بســیار فقیر حلبی آبادها، آغاز شد. اما بعد از 
8سال فعالیت، اساسنامه قانونی بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی، در آذر ســال1366ش، توسط نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید و چند روز 
بعد هم، به تأیید شورای نگهبان رسید و به این صورت 
وظایف اصلی این نهاد انقلابی که شــامل موارد زیر 

است، معین شد: 
1- مطالعه و بررســی در زمینه  تشــخیص و تعیین 
نیازمندی های مســکن محرومان، اعم از روستایی و 
شهری و فراهم آوردن موجبات اجرای آن با مشارکت 

و همکاری و خودیاری مردم و دستگاه های مختلف 
2- تهیه طــرح مجتمع های زیســتی و واحدهای 
مسکونی ارزان قیمت و اجرای آنها به طور مستقیم یا 
با مشارکت مردم، با همکاری و هماهنگی دستگاه های 

ذیربط در روستاها و شهرها
3- تهیه زمین مورد نیاز طرح ها و پروژه های بنیاد و 

آماده سازی آنها
4- کمک در جهت تأمین مصالح ساختمانی کشور، از 

طریق تولید و تهیه و توزیع
5- نظــارت بــر پرداخــت و مصــرف واحدهــای 
قرض الحسنه  مسکن روستایی و ارزان قیمت شهری 
که از محل منابع مالی و سیستم بانکی کشور تأمین 

می شود.
6- تهیه طرح های هادی و اصلاح معابر در روستاها، 
با هماهنگی دستگاه ها ذیربط و اجرای آن با مشارکت 

مردم، از محل اعتبارات مصوب واگذاری دولت
7- تهیه و ارائه طرح های لازم برای بازسازی مناطق 
مسکونی روستایی آســیب دیده در اثر جنگ، سیل، 
زلزله و سایر سوانح طبیعی و اجرای آنها با مشارکت 

مردم و هماهنگی آنها با سازمان های ذی ربط.

نقش بنیاد مسکن در تغییر چهره روستاها
از آنجا که بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، »خودکفایي« 
و تولید یکی از مهم ترین دغدغه های اقتصادی نظام 
جمهوری اسلامی ایران بود، توجه به آبادانی روستاها 
و رونق تولید در بخش کشاورزی و دامداری، اهمیت 
بسیاری پیدا کرد. به همین علت هم از ابتدای پیروزی 
انقلاب، بهبود شــرایط زندگی در مناطق روستایی و 
عشایری، در دســتور کار قرار گرفت. ساخت جاده و 
راه های روستایی و آسفالت آنها، برق رسانی به روستاها 
و لوله کشی آب آشــامیدنی و گازرســانی، ازجمله 
بنیادین ترین خدماتی بود که به بیش از 20هزار پارچه 
آبادی، از طرف دولت و نهادهای حکومتی ارائه شد. اما 
در مرحله بعد، بهسازی ســکونتگاه های روستاییان، 
به ویژه در مناطق محروم و کم برخوردار، بیشتر مورد 
توجه قرار گرفــت. بر همین مبنا هم بنیاد مســکن 
انقلاب اســلامی، تخصیص بودجه و اعتباردهی به 
مناطق روستایی، برای ساخت مسکن مناسب را، جزء 
اولویت های خود قرار داد؛ اقدامی که طی چند دهه، 

موجب تغییر چهره بسیاری از روستاهای ایران شد.
* پی نوشت ها در سرویس تاریخ همشهری موجود است.

یک بیوک نمره نشده
 سرمایه اولیه نهادی انقلابی!

روایتی خواندنی از بسترهای تأسیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی

 فرازهایی از کارنامه نهادی که تهیه مسکن
 برای محرومان را در دستور کار داشت
 4 دهه مصاف با محرومیت

 و بلایای طبیعی
»اینک به مرحله حساسی از دوران انقلاب اسلامی خود 
رسیده ایم. دوران ســازندگی، دورانی که باید از ثمرات 
انقلابمان، مردم محروم و ستمدیده ایران بهره مند شوند، 
دورانی که باید شکوه نظام عدل اسلامی را لمس کنید، 
دورانی که همه باید دست به  دست هم بدهیم، تا ریشه 
فقر و استضعاف را برکنیم... در رژیم منفور پهلوی، مسئله 
مسکن یکی از مصیبت  بارترین مشکلات اجتماعی مردم 
ما بود. بسیاری از مردم در اسارت تهیه یک قطعه زمین و 
داشتن یک لانه بودند و چه بسا تمام عمرشان را، زیر بار 
بانک ها و سودجویان و غارتگران به سر می بردند، تا بتوانند 
پناهگاهی را برای خود و فرزندانشان دست و پا کنند. قشر 
عظیمی از مستضعفان جامعه هم، به کلی از داشتن خانه 
محروم بودند و در زوایــای بیغوله ها و اتاقک های تنگ و 
تاریک و خرابه ها، به سر می بردند و چه بسا قسمت مهمی 
از درآمد ناچیزشان را، بایستی برای  اجاره آن بپردازند. این 
میراث شوم برای ملت ما باقی مانده و اکنون جامعه ما، با 
چنین مصیبتی دست به گریبان است. نظام اسلام چنین 
ظلم و تبعیضــی را تحمل نخواهد کــرد و این از حداقل 

]حقوق [ هر فرد است، که باید مسکن داشته باشد... .«
کار بنیاد مسکن با پیام امام خمینی)ره( رهبر کبیر انقلاب 
اسلامی )که بخش هایی از آن در ابتدا آمد(، با ساخت خانه 
برای اقشار محروم و به ویژه ساکنان حلبی آبادهای اطراف 
شهرهای بزرگ شروع شد اما خیلی زود وظایف جدیدی 

برای این بنیاد تعریف شد. 
با حمله ارتش بعثی صدام به کشــور و بعــد از آن نیز آغاز 
بمباران مناطق مسکونی شهرها و روستاهای ایران، بنیاد 
مسکن وظیفه پیدا کرد تا به ساخت مسکن محرومانی که 
در بمباران خانه خود را از دســت داده بودند هم بپردازد. 
البته در کنار ویرانی خانه های مردم به خاطر بمباران های 
ارتش بعثی صــدام، هرازگاه بلایــای طبیعی هم موجب 
خرابی خانه های مردم می شــد. در واقع از آنجا که ایران 
سرزمینی اســت که در طول قرن ها همیشه با حادثه های 
طبیعی همچون زلزله و ســیل مواجه بوده اســت، پس 
ساخت مسکن برای اقشار محرومی که به خاطر وقوع زلزله 
و ســیل خانه هایشان را از دســت می دادند نیز به وظایف 
بنیاد مسکن اضافه شد. بعد از پیروزی انقلاب اسلامی هم 
مانند قرن های گذشــته، ایران ما زلزله و سیل های مهیب 
و مخربی را در نقاط مختلف کشور دید که بخشی از آن به 

قرار ذیل آمده است: 

 سیل مهیب سال1366.ش در تجریش )تهران(
 سیل مهیب 1367.ش در دماوند 

 زلزله وحشــتناک 7.4ریشتری ســال1369.ش رودبار 
و منجیل که به کشــته شــدن 35هزار نفر و خرابی وسیع 

خانه های مردم در کل آن منطقه منجر شد.
 زلزله 7.3ریشتری سال1376.ش شهر بیرجند و روستاهای 

اطراف آن که 1500کشته بر جای گذاشت.
 سیل سهمگین سال1377.ش در شهر ماسوله 

 سیل ویرانگر سال1380.ش اســتان گلستان که موجب 
کشته و مفقود شــدن 500نفر و خرابی بسیار در این استان 

شد.
 زلزله مهیب 6.5ریشتری سال1382.ش در شهر بم که به 

کشته شدن 41هزار نفر و خرابی کامل شهر بم منجر شد.
 زلزله 6.4ریشتری سال1383.ش شهر زرند کرمان 

 سیل سال1388.ش شهر قم 
 زلزلــه 6.2ریشــتری ســال1391.ش اهــر و ورزقــان 

آذربایجان شرقی با 250کشته و خرابی چندین روستا 
به علاوه وقوع سیل های مهیب و ویرانگر سال1398.ش در 
چندین اســتان، ازجمله مهم ترین بلاهای طبیعی به وقوع 
پیوسته در ایران بعد از انقلاب بوده است؛ بلایایی که موجب 
شد تا مســئولین نظام جمهوری اســلامی را به فکر تدوین 
قوانین و اجرای آن برای بهســازی و مقاوم سازی  خانه های 
مردم در کل کشور بیندازد؛ آن هم با نقش آفرینی مستقیم 
بنیاد مسکن انقلاب اســلامی به ویژه در مناطق روستایی؛ 
اقدام مؤثری که در طول چند دهه، باعث شــد که در چند 
سال اخیر بعد از وقوع زلزله های با ریشــتر بالا، هم با تعداد 
فوتی های کمتری مواجه و هم با خرابی های کمتری نسبت 

به گذشته روبه رو شویم.

بینایی
کتاب»بینایی« روایتـــــــی 
مســتند از زندگــی اصحــاب 
در  باعبدالله الحســین)ع(  ا
عاشــورا به قلم امیــن بابازاده 
توسط انتشارات شهیدکاظمی 
منتشر شده اســت. این کتاب 
روایت اصحــاب اباعبدالله)ع( 
غیر از بنی هاشــم است و جز به 

ضرورت روایت از اصحاب بنی هاشم در کتاب نیامده است. 
وجه تمایز کتاب بینایی در مقایسه با کتاب های دیگری که 
در باب عاشورا نوشته می شود در این است که در این کتاب 
بخش »بیــان« وجود دارد که وجود آن جهت فضاســازی 
روایی و تاریخی است؛ قسمت بیان اشــاره به نکته هایی از 
رفتار و گفته هــای اصحاب و امام خطاب بــه اصحاب دارد 
که جنبه های معرفتی و تاریخی دارنــد. در فصل اول این 
کتاب با عنوان »تا روز نهم« بخشی از زندگی اصحاب قبل 
از رسیدن به کربلا روایت می شــود؛ آن بخش از زندگی که 
در تاریخ معتبر و مقاتل موجود اســت. از آوردن بخش های 
تاریخی که در منابع تکرار نشده باشند، اجتناب شده است. 
شخصیت پردازی اصحاب و سطح علمی و نوع زندگی آنها در 
این بخش مورد توجه بوده است. درباره تعداد یاران و اسامی 
آنها کتاب »ابصارالعین فی انصار الحسین« از استاد سماوی 
منبع اصلی قرار گرفته اســت و نوع دســته بندی قبیله ای 
یاران در فصل اول از کتاب ابصارالعین استفاده شده است. 
روایت ها اما عیناً از کتاب ابصار نیست و از منابع دیگر برای 
روایت استفاده شده اســت. در فصل»روز نهم« روایت روز 
تاسوعاست و آنچه بر امام و اصحاب در این روز رفته است. 
فصل بعدی »روز دهم« است که مقتل اصحاب اباعبدالله)ع( 

و آنچه بر آنها رفته است.

شاخ و شانه 
کتاب»شاخ و شانه«؛ پژوهشی 
در موســیقی ایرانی، اثر روح الله 
خالقی به کوشش سهیلا یوسفی 
از ســوی انتشــارات خردگان 
منتشر شده اســت. در معرفی 
این کتاب آمده اســت، روح الله 
خالقی، سال ها شاگرد برجسته 
استاد علینقی وزیری و از مفاخر 

موسیقی ملی ایران بود. زیباترین ســال های زندگی اش را 
صرف دل انگیزترین هنرها کرد و به تشــخیص اهل فن در 
موسیقی ایرانی و فرنگی شناخت او صلاحیت کامل یافت. در 
سال1325 انجمن موسیقی ملی به همت او تأسیس شد و 
3سال پس از آن با تأسیس هنرستان ملی موسیقی به یکی از 
آرمان های هنری کشور جامه عمل پوشاند. از ایشان قطعات 
ارکستری، قطعات آواز، اتودها، آثار ساده مدرسه ای، کتاب ها 
و رسالات علمی مانند نظری به موسیقی به جای مانده است 
که هرکدام دارای ارزش فراوان است. خالقی همچنین خالق 
آهنگ های بســیار دلنشینی است که نشــان دهنده دانش 
هنری این هنرمند بزرگ است. او علاوه بر ریاست هنرستان 
موسیقی ملی تا هنگام فوت رهبری ارکستر گل ها و عضویت 
شورای موسیقی رادیو ایران را هم به عهده داشت. مدت ها نیز 
سرپرستی ارکسترهای شماره یک و شماره2 رادیو به عهده او 
بود. برنامه »یادی از هنرمندان« را که چند سال از هنرمندان 
ارزنده گفت وگو می کرد می نوشــت و مدت ها برنامه »ساز 
و ســخن« را که مطالب جالب و آموزنده ای درباره موسیقی 
داشــت اجرا می کرد. کتاب »شاخ و شــانه«؛ پژوهشی در 
موسیقی ایرانی به کوشش سهیلا یوسفی به مجموعه مقالات 

روح الله خالقی پیرامون موسیقی ایرانی اختصاص دارد.

گزیده  آثار ناصر خسرو
کتاب »گزیده آثار ناصرخسرو 
قبادیانی« به کوشــش اسدالله 
بقایی نائینی تهیه و از ســوی 
انتشــارات ســوره مهر منتشر 
شده است. در این کتاب بقایی 
ضمن آشــنا کــردن مخاطب 
با زندگینامه یکی از شــاعران 

برجسته  ایران زمین، مهم ترین آثار این شاعر و حکیم 
فرزانه را مورد بحث و بررسی قرار می دهد. در معرفی 
این کتاب آمده است: امروزه گرد فراموشی، ملال و 
نســیان تاریخی، متون کهن ادبی را که گنجینه ای 
گرانبها محســوب می شوند، از دســترس و منظر 
تماشا دور ساخته اما بر همه  ما واجب است تا این در 
ارزشمند را از خرابه  خود ساخته گنجینه ادب پارسی 
بیرون آوریم و در دکه ای خوش منظر عرضه کنیم تا 
هم خود از آن بی نصیب نمانیــم و هم جهانیان را از 
این همه عظمت به شــگفتی واداریم. در این میان، 
آثار حکیم ناصر خســرو قبادیانی جایگاه و اعتباری 
خاص دارد. او بدون در اختیار داشتن پیشینه مدون 
چندانی از گذشــتگان، چنان به نظم و نثر شیرین 
پارسی قوام لفظی و معنوی بخشیده است که اکنون 
پس از هزار سال تفکر و تامل در تراوشات ذهنی اش، 
آدمی از عرصه خاک به عالم افلاک کشانده می شود. 
از این رو، اســدالله بقایی نائینــی در این مجموعه 
به گزیده ای از آثار این حکیــم فرزانه می پردازد تا 
شمه ای از دریای وسیع و عمیق خرد و استعداد او را 

به معرض نمایش درآورد. 
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زکیه عاقلی؛ تاریخ پژوهنگاه

نمایی از خانه سازی  بنیاد مسکن انقلاب اسلامی
 در مناطق محروم
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امام خمینی)ره( در پاســخ بــه اصرار 
جوانــی کــه می خواســت اتومبیــل 
بیــوک خــود را بــه ایشــان اهــدا کند: 
»مــن در شــرایط فعلــی، نیــازی بــه 
اتومبیــل شــخصی نــدارم و تعهــدی 
هــم دارم که تا احســاس نیــاز نکنم، 
اتومبیل شــخصی نداشــته باشم، به 
شما وکالت می دهم که آن را از طرف 
من   بفروشــید و بــا پــول آن، خانه ای 
برای یکی از مستضعفین کشور تهیه 

کنید. ...«
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پس از پیــروزی انقــلاب اســلامی، نهادها و 
سازمان های انقلابی فراوانی، برای خدمات رسانی 
به مردم، به ویژه اقشار ضعیف و محروم، تأسیس 
شدند. جالب است که بســیاری از این نهادها و 
سازمان ها، با ابتکار امام خمینی)ره( بنیان نهاده 
شده و شروع به خدمت رسانی به مردم می کردند. 
اما در میان این نهادها و سازمان ها، تأسیس »بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی« داستان جالبی دارد که در 
مقاله پی آمده، به آن پرداخته شده است. امید آنکه 
تاریخ پژوهان انقلاب اسلامی را، مفید و مقبول آید.

جان اف کندی حلبی آبادساز 
جــان اف  کنــدی بعــد از پیــروزی در انتخابــات 
ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا، با مشاوره یک 
جامعه شــناس یهودی به نام والتر روستو، تصمیم به 
اجرای برنامه اصلاحات ارضی در کشــورهای تحت 
سلطه آمریکا، به ویژه کشورهایی که ممکن بود به دامن 
کمونیسم بیفتند، گرفت. از آنجا هم که پس از کودتای 
28مرداد ســال1332ش، ایران رسما به کشور تحت 
سلطه آمریکا تبدیل شده بود، محمدرضا پهلوی اجرای 
این سیاست را با دستور اربابان خود، ابتدا به علی امینی و 
سپس به حسنعلی منصور، دو نخست وزیر گرایش مند 
به آمریکا، سپرد. سیاســتی که رژیم پهلوی در قالب 
انقلاب سفید شاه و ملت و با بند مهم »اصلاحات ارضی« 
مدعی بود با کم کردن قدرت خوانین و دادن زمین به 
کشاورزان، موجب خوشــبختی طبقه زارع و کشاورز 
می شود! اما به عکس، این سیاست نه تنها کشاورزان را به 
رفاه و درآمد بالا سوق نداد که در طول زمان، کشاورزی 
ایران را نابود کرد و استقلال اقتصادی ایران را، کاملا از 
بین برد. در واقع با اجــرای اصلاحات ارضی مورد نظر 
آمریکایی ها، در طول یک دهه، خودکفایي ایرانیان در 
زمینه تولید محصولات اصلی غذایی، همچون گندم، 
از بین رفت و کشور به سمت مصرف گرایی و واردات، 
به ویژه از کشور آمریکا سوق پیدا کرد. به این ترتیب که با 
از بین رفتن نظام ارباب- رعیتی در کشاورزی، کشاورزان 
خرد امکانات مالي تولید محصولات زراعي را نداشتند و 
نظم حاکم بر تولید انبوه مواد غذایی پایه، از بین رفت و 
به دلیل ناقص و ناعادلانه اجرا شدن این برنامه، بسیاری 
از کشاورزان بی زمین مانده یا فاقد امکانات کشاورزی، 
مجبور به ترک روستاها و مهاجرت به شهرها شدند. 
البته در کنار روستاییان مهاجر، عده زیادی از عشایر 
یکجانشین شده براثر سیاست های پهلوی پدر و پسر 
نیز، از سر فقر و ناچاری به شهرها آمدند تا شاید بتوانند 
به عنوان کارگر، در کارخانه ها مشــغول کار شوند یا 
به عنوان کارگران ساختمانی روزمزد، درآمد اندکی را 
برای خانواده های خود تأمین کنند. حضور جمعیت 
گسترده ای از روستاییان و عشــایر بی جا و مکان، که 
به امید پیــدا کردن کار و زندگی بهتر راهی شــهرها 
می شدند، به تدریج موجب شکل گیری پدیده ای به نام 
حاشیه نشینی، آن هم به شکل زاغه نشینی در اطراف 
شهرهای بزرگ شــد که در آن جمعیتی گسترده و 
بدون امکانات اولیه زندگی، تنها گذران ایام می کردند. 
مردمانی که بــا حلبی های روغن نباتــی و برنج های 
وارداتی، لاستیک های فرسوده ماشین و... در اطراف 
شــهرهای بزرگ و به ویژه پایتخت، خانه های سستی 
برای خانواده های خود می ساختند و به همین دلیل، در 
گذر زمان به مکان زندگی زاغه نشینی این مردمان، لقب 

حلبی آباد داده شد.

امام خمینی)ره( و داستان بیوک
 تازه از کمپانی تحویل گرفته شده

امام خمینی)ره( تنها 22روز بعــد از پیروزی انقلاب 
اســلامی، فرمان تأســیس »کمیته امداد« را برای 

کار بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، با ساخت 
خانه بــرای اقشــار محــروم و به ویژه ســاکنان 
حلبی آبادهای اطراف شــهرهای بزرگ شروع 
شــد اما خیلی زود وظایف جدیدی بــرای این 
بنیاد تعریف شد. با حمله ارتش بعثی صدام 
به کشــور و بعد از آن نیز آغاز بمباران مناطق 
مســکونی شــهرها و روســتاهای ایران، بنیاد 
مســکن وظیفه پیدا کرد تا به ساخت مسکن 
محرومانــی کــه در بمبــاران خانــه خــود را از 

دست داده بودند هم بپردازد
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چالش های موقعیت مهدی
گفت وگو با ابراهیم امینی درباره نگارش فیلمنامه »موقعیت مهدی« 
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نگاهی به فیلم » موقعیت مهدی« 
مصایب باکری بودن!

»موقعیت مهدی« تشابهی به سایر فیلم های زندگی نامه ای 
ندارد و 6برش یا داســتان کوتاه از خلوت و تنهایی 2برادر را 
انتخاب کرده که ربط چندانی به فتوحات شان ندارد و انرژی 
خود را به این امر معطوف کرده که صرفا 6تابلو شــاعرانه از 
سه ،چهار ســال آخر عمر باکری ها را پیش چشم مخاطب 
به تصویر بکشــد و در نگاهی ضد جریانــی، در اوج جنگ و 
خونریزی به دنبال پلیور آبی باشــد که فاطمه برای حمید 
بافته یا لباس های همیشه خیس مهدی در کشاکش رزم را 
درشت نمایی کند و در جشن ازدواج شان در پی کلت کمری 

باشد به عنوان مهریه!
هر 6 داســتان روایتگر تنهایی آدم هاست و از دست دادن ها 
و فقدان ها و تشــدید مدام تنهایی در گذر زمــان و تنهاتر 
شدنشــان، فاطمه همســر حمید، با وجود داشتن 2 بچه 
تنهاست و در شهری غریب مجبور است تنهایی برای بردن 
نوزادش به درمانگاه اقدام کند و نهایتا از پســر خردسالش 
احســان انتظار دارد که مردش باشــد و وقتی خانه را ترک 
می کنند دوربین هنوز در خانه اســت و صدای زنگ تلفنی 
گوش خراش که می خواهد خبر از واقعه ای شوم بدهد و بعد 
از وارسی کامل چهارگوشه خانه خلوت توسط دوربین مادر 
جوان را از پشــت پنجره در قاب می گیرد که زیر برف راهی 
درمانگاه هســتند و هنوز خبر اصلی را نشنیده اند. صفیه در 
تنهایی ازدواج می کند و در کنار آقا مهدی باز هم تنهاســت 
و بعد از آن هم عمری تنهایی در انتظارش است. خسرو با از 
دســت دادن بهترین رفیقش محمد به قدری تنها شده که 
نمی خواهد به سرنوشت مهدی دچار شود و با جسارت تمام 
می گوید که او مهدی باکری نیســت کــه از جنازه برادرش 
چشــم بپوشــد به این دلیل که جنازه دیگران هم بر خاک 
دشمن جامانده و خود آقا مهدی هم چه در جمع خانواده و 
چه در جمع فرماندهان سپاه تنهاست! اینجاست که او خود 
به استقبال فرشته مرگ می رود و زمانی که گیر افتادنشان 
حتمی شده و آخرین امیدهای رسیدن نیروهای کمکی نقش 
بر آب شده، به جای عقب نشــینی، در جواب بسیجی بغل 
دستی اش که سعی می کند دلداری اش داده و امیدوار نگهش 
دارد در اوج یاس و ناامیدی می گوید که همه  چیز تمام شده و 
قرار نیست اتفاقی بهتر بیفتد. اعترافی به شدت تلخ و گزنده، 
انگار با شــناختی که او پیدا کرده یقین دارد او و لشــکرش 
گوشت جلوی توپ شده اند و دیگر حاضر نیست به این دنیای 
ریاکار بازگردد و در مقابل اصرار بیش از حد جمشید نظمی و 
سایر رزمندگان که هراس اسارت آقا مهدی را دارند مقاومت 
می کند و به عقب نمی رود تا اثبات کنــد انگیزه کافی برای 
بازگشــت به دنیایی که حتی نمی تواند خواهرش را مجاب 
کند، ندارد؛ خواهری که او را در شهادت برادر مقصر دانسته و 
مستحق شماتت می داند و انگار شانه های نحیف این فرمانده 
جوان دیگر تاب تحمل این میزان از مرارت را ندارد. او مجبور 
است برادر بی گناهش را برای نوشــتن توبه نامه تحت فشار 
قرار دهد تا از کارهایی که نکرده و نمی داند چیســت اعلام 
برائت کند. از آن سو خود را در مقابل همسر و فرزندان حمید 
مقصر بداند که نتوانست مانع شهادتش بشود و حتی توانایی 
انتقال جنازه اش را نداشت. از آن سو همسرش از دیدارهای 
کوتاه بنالد و اینکه دست کم یک بار به اندازه ای در خانه بماند 
که لباس های شسته شده اش خشــک شود و از سوی دیگر 
فرماندهان دیگر او را به مقاومت بی خــود در مقابل فرمان 
عقب نشینی متهم می کنند و ادوات نظامی و نیروی انسانی 
کافی برای پیشبرد اهداف جنگی اش در اختیارش نگذاشته 
و شکست را برایش به ارمغان می آورند چرا که شرایط نابرابر 
جنگی باعث شده جوانی ۳۰ساله در بهترین سال های عمر به 
جای لذت بردن از زندگی، شانه اش زیر بار مسئولیتی چنان 
سنگین خم شود و کسی هم پیدا نشود کمک حالش شده و 

از آن وضعیت بغرنج خلاصش کند.
هادی حجازی فر، به عنوان نویســنده کارگــردان و بازیگر 
نقش نخســت فیلم تمام تلاش خود را بــه کار می گیرد تا 
ســیمایی که از مهدی باکری تصویر کرده  متمایز از احمد 
متوسلیان )ایستاده در غبار( و آتابای باشد چرا که به دلایل 
مشــابهت شــکلی و مضمونی فضای جنگ و ترک بودن 
قهرمان، بیم آن می رفت که به دام کلیشــه و تکرار بیفتد 
اما به مدد گریم مناسب، درک صحیح از نقش و ارائه بازی 
متفاوت، با وجود فاصله سنی اش، توانســته نقش را برای 
مخاطب باورپذیر کرده و ریزه کاری های شخصیتی جوانان 
حزب اللهی ترک اوایل انقلاب را در نگاه ها و مأخوذ به حیا 
بودن ذاتی اش به نمایش گذارد همچنان که ژیلا شاهی در 
نقش صفیه توانسته است که آن شرم حضور و معصومیت 
دختری آذری -به خصوص در 4دهه پیش- را تجسم بخشد 
و خواســته هایش را با مقدمه چینی های بسیار و به صورت 
غیرمســتقیم بر زبان بیاورد و گاهی مجبور شود که با زبان 
بی زبانی از کمبودها بنالد و البته تمام سعی اش را در برای 
درک محذورات همســرش کرده و با تنهایی هایش بسازد 

و بسوزد!
فیلم در خلق لحظات احساســی به شدت موفق عمل کرده 
و توانســته مخاطب را با خود همراه کــرده و همدلی اش را 
برانگیزد که در این میان نقش موســیقی متن برخاسته از 
لالایی ها، نوحه ها و نواهای سنتی آذربایجان کاملًا مشهود 
است که توانسته با همان حضور به اندازه و مینیمال در راستا 
و در تکمیل داستان های کوتاه تشکیل دهنده فیلم باشد و نه 

بیشتر و نه کمتر!
با تمام این تلخی ها و ناکامی ها، فیلم پر است از عشق های 
بی آلایش و بی منت، عشــق بــرادر به برادر و دوشــادوش 
و بی چون و چرا در کنــارش جنگیدن و به عنــوان بازوی 
اجرایی اش نقش ایفا کردن بی هیچ حرف و حدیثی، عشق 
صفیه و فاطمه به شوهرانشان و تحمل همه گونه سختی و 
غربت با کمترین دلخوری و شماتت، دوستی عمیق خسرو با 
محمد که ریشه در دوران کودکی دارد و در یکی از اپیزودها 
به ریشــه یابی آن پرداخته می شود و خسرو به تلافی روزی 
که با پایی مصدوم روی کول محمد تا خانه رفت حالا برای 
انتقال جنازه اش رودر روی فرمانده اش می ایستد و حتی به 
نفی اش می پردازد. عشق همه به وطن و تلاش جمعی برای 
نجات وجب به وجبش از دست دشمن که به قیمت زندگی 
تک تک شــان تمام می شود! عشــق هایی خالص و بی ریا و 
بی تکلف چون عشــق مهدی به خانواده برادر شهیدش که 
می خواهد با به دوش کشــیدن اثاثیه سنگین و بالا بردن از 

پله ها به نمایش گذارد... .

همه برای ایران
الگو های داستانی در سینمای دفاع مقدس 

در میان انواع چرخه های فیلمسازی  که بعد از پیروزی انقلاب 
اســلامی در دهه6۰ پدید آمــد، چرخه فیلم هــای جنگی از 
نمونه های بــارز، تولید ژنریک بر اســاس مقتضیــات بومی و 
ویژگی های فرهنگی است. فیلم جنگی ایرانی، بر اساس اتفاق 
پیش آمده برای کشور که تحمیل جنگ از سوی عراق و براساس 
یک نیاز واقعی بود ســاخته شــدند. بخش دولتی از فیلم های 
مورد نظر خــود حمایت می کرد امــا بخش خصوصی نیز بیکار 
ننشست و تولیدات قابل توجهی را عرضه کرد. چه تولیدات بخش 
دولتی که در آن نهادها مانند اســتودیو عمل می کردند و چه 
فیلم های تولید شده در بخش خصوصی، توانستند جنگ را وارد 
سازوکار تجاری سینما کرده و سینماهای پشت جبهه در زمان 
جنگ و صلح را با آثاری درباره فعال نگه دارند. این نوع ســینما 
براساس نیاز و نه براساس بخشنامه  یا حمایت دولتی به وجود 
آمد. گونه ای از سینمای ایران که حاصل ترکیب سینمای جنگ 
در صنایع فیلمسازی  دیگر کشــورها، با رویکرد های فرهنگی 
جنگ در جبهه خودی بود. قدرت سینمای ایران را می توان در 
مقایسه با تولیدات سینمای کشور عراق در آن دوره درک کرد. 
چرخه فیلم های جنگی شمایل ها، الگوها و قراردادهای روایی، 
شــخصیتی و گفتاری خود را بنا کردند و مردم آنها را به عنوان 
بخشی از فرهنگ با خود به زندگی روزمره خود منتقل کردند. 
ستاره ها، کارگردانان و عوامل سینمای جنگی توانستند براساس 
نیازهای چرخه خود را توانا کنند. سینمای ایران در این چرخه 

خود را بازسازی و درون زایی کرد.
در این فهرست سعی می کنیم سینمای جنگی ایران را بر اساس 
الگوهای روایی تقســیم بندی کنیم تا چهره ژنریک این چرخه 
بزرگ کــه تنها تولید بومی ســینمای ما که می تــوان آن را با 

نمونه های خارجی مقایسه کرد، بیشتردیده شود.

فیلم های تبعات جنگ 
همزمان با تولید فیلم های 
جنگی که در آن جنگیدن 
با دشمن مســئله اصلی 
بود، فیلم هایی هم ساخته 
می شد که در آنها نتایج و 
تبعات جنگ داستان فیلم 

را رقم می زد. این گروه از فیلم ها به دو دســته تبعات جنگ 
در جبهــه و گروهی دیگر به تبعات جنگ در پشــت جبهه 
می پرداختند. مهم ترین مســئله این فیلم ها تبدیل کردن 
جنگ به یک مسئله ملی و عقیدتی بود. از فیلم های تبعات 
جنگ که در جبهه ها می گذشت می توان به این فیلم ها اشاره 
کرد: 1۳62: دیار عاشــقان )حسن کاربخش( و 1۳6۳: نینوا 

)ر. ملاقلی پور(.  

 فیلم های اردوگاهی 
در دهه6۰ تنها 2فیلم در الگوو قرارداده ای فیلم های اردوگاهی 
ساخته شده اســت. فیلم های جنگی در این دوره را می توان به 
2دســته فیلم های زمان جنگ و فیلم های بعد از پایان جنگ 
نیز تقسیم بندی کرد. فیلم های ساخته شــده در زمان جنگ 
فیلم هایی کوچک از منظر تولید هستند و فیلم های بعد از جنگ 
از لحاظ سازوکار ساخت صحنه های جنگی فیلم های عظیم تری 
هســتند. مضامین، الگوها و قراردادهای ســینمای جنگ در 
دهه7۰ با دهه6۰ متفاوت اســت. نگاه به جنــگ در این دوره 

مرزبندی تفکر و حدود سیاسی نیز هست.
در پایان باید خاطرنشان کرد که این مجموعه مطالب پیش نویس 
- و حتی نه مقدمه ای - برای بررسی تولید ژنریک در سینمای 
ایران دهه6۰ است؛ ســینمایی که مانند همه تولیدات صنعتی 
سینما در جهان با ژانر برخورد منحصر به فردی دارد و نیازمند 

بازنگری تاریخی، تحلیلی و تئوریک است.

فیلم های جنگی قبل از جنگ 
فیلم های »مرز« )جمشــید حیــدری / 1۳59( و 
»برزخی ها« )ایرج قادری / 1۳61( فیلم هایی هستند 
که در آنها، تجاوز دشمن باعث شکل گیری داستان ها 
می شود اما این فیلم ها اشــاره مستقیمی به جنگ 
ایران و عراق ندارند اما با اقبالی که مردم  آنها نشــان 
دادند زمینه بروز و گســترش فیلم هــای جنگی در 
بخش خصوصی بیشتر شد. اهمیت این دو فیلم که 
در بخش خصوصی ساخته شدند - برزخی ها با خشم 
برخی هم روبه رو شد - این بود که به همه راه ساخت 
فیلم جنگی را نشان داد؛ روحیه ای که در جبهه باعث 

پیشبرد جنگ بود در سینما نیز زنده شد.
فیلم های عملیاتی 

فیلم های عملیاتی که در آن گروهــی از رزمندگان به 
عملیات اعزام می شــوند در دهه6۰ یکی از مهم ترین و 
پول ساز ترین چرخه های فیلمسازی  جنگی بود. بیشترین 
جنبه تجاری و موفقیت سینمایی فیلم ها در این چرخه 
بود. پرفروش ترین و پرمخاطب تریــن فیلم دهه6۰ - 
»عقاب ها« - در این چرخه ساخته شده. این چرخه به 
2دسته فیلم های کماندویی )کلاه کج ها( و عملیات سایر 
نیروها تقسیم می شوند؛ فیلم های چرخه اول به شکل 
مستقیم از روی نمونه های خارجی ساخته می شد اما در 
طول زمان بومی تر شدند. چرخه دوم بیشتر بومی بود و 
سعی کرد در این راه بیشتر به واقعیت های جنگ توجه 

نشان دهد تا الگو های سینمای جنگی جهان.
 فیلم های مقاومت 

در میان فیلم های جنگی فیلم هایی هستند که مسئله 
اصلی در داستان آنها مقاومت در برابر حمله و تجاوز 

دشمن است.

نگاه

اسامی

جنگ روی پرده

حمید رستمی؛ منتقدنقد علیرضا محمودی ؛ روزنامه نگار

ابراهیم امینی ازجمله فیلمنامه نویسانی است 
که در ســال های اخیر همکاری زیادی با هادی 
حجازی فر و محمدحســین مهدویان داشته. او 
»موقعیت مهدی« را برای هادی حجازی فر نوشته؛ 
فیلمی که درجشنواره مورد تحسین قرار گرفت و 
نسخه سینمایی اش در لیست اکران نوروزی قرار 
گرفت و امسال تلویزیون مینی سریال آن را در 
نوبت پخش از آنتن شبکه هایش دارد. امینی از 
دوستی اش با حجازی فر می گوید و اینکه تلاش 
داشت تا بتواند داســتانی خلق کند که به دور از 

شعار و شعارزدگی باشد.

شما یکی از نویســندگان پروژه های 
»ماجرای نیمروز«، »ماجــرای نیمروز رد خون« 
و »لاتاری« بوده اید که هادی حجازی فر در آنها 
بازی داشت. آشنایی شما با ایشان از این پروژه ها 

رقم خورد یا قبل از آن هم رفاقتی باهم داشتید؟ 
آشــنایی من با هادی حجازی فر به زمان دانشــگاه 
بازمی گردد؛ من ورودی8۳ مقطع کارشناسی ارشد 
در دانشــگاه تربیت مدرس و هادی سال بالایی ما و 
ورودی82 بــود. آن زمان یک ســلام و علیکی باهم 
داشتیم اما صمیمی نبودیم تا اینکه به عنوان نویسنده 
در »ایستاده در غبار« حضور پیدا کردم. تیم سازنده 
برای این فیلم به دنبال بازیگر برای ایفای نقش احمد 
متوسلیان بود و من آن زمان هادی را به محمدحسین 
مهدویان معرفی کــردم؛ چراکه به لحــاظ ظاهر و 
رفتار شباهتی بین ایشــان و احمد متوسلیان یافتم. 
پس از حضور هادی در ایســتاده در غبــار رابطه ما 
نزدیک تر و دوستانه تر شد. هادی در چند پروژه ای که 
با محمدحسین مهدویان همکاری داشت، همیشه 
درباره فیلمنامه ای که می نوشــتم و در کارگردانی با 
محمدحسین مهدویان گپ وگفت داشت و به راحتی 
هر رفتاری از کاراکتر و دیالوگ را که برایش نوشته شده 
بود، نمی پذیرفت. ممکن است برخی این رفتار هادی 
را تعبیر به بدقلقی او کنند اما من می گویم اصولا ایشان 
از چالش های بین دو ایده می خواهد به نکته سومی 
برسد که در اجرا مؤثرتر است. در حقیقت نگاه ایشان 
به نقش هایش، نگاه فیلمنامه نویس و کارگردان است؛ 

چراکه سابقه کارگردانی تئاتر دارد.
چه زمان به پروژه دعوت شدید؟ 

پس از »درخت گردو« هــادی با من تماس گرفت و 
گفت می خواهد فیلم اولش را که داستان روز داشت 
و قصه شهری بود، بســازد. در مرحله طرح فیلمنامه 
بودیم که به ایشان پیشنهاد شد نقش مهدی باکری را 
ایفا کند اما آن زمان گفت که برای کسی این نقش را 
بازی نمی کنم مگر آنکه کارگردانی اثر را به من بدهید. 
پس از موافقت با پیشنهاد هادی، وارد مرحله نگارش 

موقعیت مهدی شدیم.
شــما در گفت وگو با یکی از رسانه ها 
به این مسئله اشاره کردید که نوشتن فیلمنامه 
توسط 2 یا 3نفر روی کیفیت کار اثرگذار است و 
در برخی مواقع باعث ارتقای آن می شود. نگارش 

مشترک فیلمنامه چه مزایایی دارد؟
هر تصمیمی یکســری محاســن و معایبی دارد اما 
برای من کار گروهی یا نوشتن اشــتراکی بیشتر از 
آسیب، دستاورد داشته اســت. ممکن است بعدا به 
نتیجه دیگری برســم اما هم اکنون می گویم بسیار 
روش مفیدی اســت. این روش در غرب در دهه های 
گذشته تجربه شــده اســت و کارها اکثرا به صورت 
مشترک و توسط یک تیم نوشــته می شود اما ما در 
ایران به تازگی وارد این راه شده ایم. بخواهم صادقانه 
صحبت کنم نوشتن گروهی یک فیلمنامه دستاورد 
مالی کمتری دارد اما معتقدم کیفیت بالای کار یکی 
از دستاوردهای مهم آن اســت؛ چراکه نگارش یک 
فیلمنامه توسط 2یا ۳نفر باعث می شود نگاه و ایده ها 
به هم برخورد کنند و چالشی ایجاد شود تا به فیلمنامه 
خوب برسیم. هادی حجازی فر در کارهای مهدویان 
نیز همین را می خواســت و چالش ایجاد می کرد اما 
در موقعیت مهدی جایمان عوض شده و من به عنوان 
فیلمنامه نویس با ایشان به عنوان کارگردان و صاحب 
ایده چالش داشــتم و این گپ وگفت در تمام طول 

کار ادامه داشــت؛ یعنی دائما هنــگام فیلمبرداری 
بازنگری روی متن صورت می گرفــت و دیالوگ ها 
جابه جا می شــد. حتی در مرحله تدوین نیز حسین 
جمشیدی گوهری، به عنوان تدوینگر کمک شایانی 
به فیلمنامه کرد تا لحظه هــای خاصی که مدنظر ما 
بود و به اصطلاح آنها که دارد، دیده شود. نکته دیگر 
اینکه نوشتن فیلمنامه به صورت گروهی به کار سرعت 
می بخشد اما از سوی دیگر رسیدن به نقطه اشتراک 
زمان زیادی از افراد می گیرد. کار گروهی بیشــتر از 
آنکه در نوشتن شکل بگیرد در گفت وگوهای طولانی 
می گذرد. همچنین بخش مهمی از کار پیاده کردن، 
نظم دادن و ساختار بخشــیدن به متن است. پس از 
تمام این مراحل باید متن را به کسانی که با آنها کار 
می کردیم، با مدیران بخش هــای مختلف که در آن 
سهیم بودند، عرضه می کردیم تا بخوانند و نظر بدهند؛ 
چراکه نخستین مخاطبان فیلمنامه بودند. پس از آن 
باید نظرات دیگر عوامل پروژه یعنی فیلمبردار، طراح 
صحنه و لباس، آهنگســاز و تدوینگر را می گرفتیم 
و هریک را که در راســتای مســیر فیلمنامه و تصور 
مشــترک کارگردان از فیلم بود، اعمال می کردیم. 
در حقیقــت باید به چیزی می رســیدیم که جامعه 
کوچک سازندگان فیلم و مدیران بخش های مختلف 
آن را دوست داشته باشند. فرایند نگارش فیلمنامه 
موقعیت مهدی ســخت بود؛ چراکه باید به چیزی 
می رسیدیم که هر دو دوست داشته باشیم اما در عین 

حال لذتبخش بود.
هادی حجازی فــر به دفعــات در 
مصاحبه هایش از ســختگیری هایش صحبت و 
به این مسئله اشاره کرده که گاهی مواقع آنقدر 
پافشاری می کند تا اتفاقی که درنظر دارد، رقم 

بخورد. همکاری با ایشان چگونه بود؟ 
واقعیت این اســت که هادی توجه زیادی به نظرها، 
ایده ها و پیشنهادهایم داشت اما یک خصلتی دارد و 
آن این است که در لحظه اول که ایده ها را می شنود، 
استقبال نمی کند اما چند روز بعد به ایده بازمی گردد. 
این مسئله نشان می دهد هادی باید ایده هایی که برای 
خودش نیســت و از بیرون به آن می رسد، از صافی 
ذهنش بگذراند و برای این قضیه احتیاج به زمان دارد. 
درباره همکاری با ایشان نیز باید بگویم در عین سختی 

لذتبخش بود.
درباره ابعاد فیلمنامه نکات بسیار است 
اما اگر بخواهیم به چند مورد خاص آن اشاره کنیم 
نخستین آن حس شاعرانگی فیلم است؛ چیزی 
که شاید در گذشــته در تعداد کمی از فیلم های 
جنگی مشاهده می شد. این موضوع را از ابتدای 

کار مدنظر قرار دادید؟ 
شــاعرانگی به عنوان یک ویژگی قبــل از نگارش 
فیلمنامه برایمان مسجل شده بود چراکه »موقعیت 
مهدی« نخستین اثر سینمایی هادی بود و مدام به 
این مسئله فکر می کرد که چه مواردی او را نسبت به 
دیگران متمایز می کند؟ علایق و سلایقش چیست؟ 
مردم قرار است او را با چه موردی به یاد  آورند؟ من 
و هادی مدام با یکدیگر درباره این مسائل گفت وگو 
می کردیم تا ایشــان به یک زبان شخصی که مال 
خودش باشــد، برســد. باتوجه به علایق و سلیقه 
هادی به عنوان مخاطب ســینما، تعلق خاطری که 
من به ادبیات و شعر کلاسیک دارم و فضایی که در 
آن بزرگ شدیم به کلیدواژه شاعرانگی رسیدیم. این 
واژه در مرحله پژوهش به ما خط داد و خاطرات را با 
توجه به معیاری که درنظر گرفته بودیم، طبقه بندی 
کردیم و از آنها که در راستای ایده محوری کار بود، 
بهره بردیم. در حقیقت اگر این معیار را نداشــتیم 
در انبوه خاطرات گم می شــدیم و نمی توانستیم به 

ساختار منسجمی برسیم.
فیلمنامه تا چه اندازه وامدار خاطرات 

واقعی حمید و مهدی باکری است؟ 
بخش های زیادی از فیلمنامه موقعیت مهدی وامدار 
خاطرات اســت و اگر تنها بخش های اندکی هم در 
خاطرات نقل شده باشد با اطمینان می توانم بگویم 
واقعیت را نقض نمی کند و می تواند اتفاق افتاده باشد. 
در حقیقت فیلمنامه بر پژوهش و مستندهایی که ما با 

آن روبه رو بودیم، استوار است.
آیا در خاطرات حس شــاعرانگی هم 
وجود داشت که به شما در زمینه نوشتن فیلمنامه 

کمک کند؟
بخشی از این شاعرانگی در خاطرات وجود دارد و بخش 
دیگر آن برای یکدست شــدن حال و هوای فیلم، در 
فیلمنامه و اجرا به منصه ظهور درآمد قاعدتا همه موارد 
به گونه ای که ما می خواهیم روایت نشده است، پس 
براساس یک ایده محوری، تاریخ را ورق زدیم که در 
این میان مواردی را که در راستای چیزی که ما به دنبال 
آن بودیم. به صورت خالص آماده بود، استفاده کردیم تا 

فیلمنامه نظم یکدستی پیدا کند.
از خاطرات صحبت کردیم و می خواهم 
این سؤال را مطرح کنم که هنگام نگارش فیلمنامه 

با چه چالش هایی مواجه بودید؟ 
با 2چالش از 2ســمت مواجه بودیــم؛ اول آنکه چه 
کنیم موقعیت مهدی سفارشی و شــعاری نشود و 
تصویری کلیشــه ای از فرمانده جنگ ارائه نکند که 
درحقیقت چالش بزرگی بود؛ یعنی آن را ســاختیم 
تا در دامش نیفتیم. همچنین چالش دیگر ما این بود 
که تا کجا می توانیم پیش برویم که اثر دچار اصلاح 
و ممیزی نشود. اساسا در مقاطع مختلف صحبت از 
جنگ حساسیت برانگیز است به ویژه زمان هایی که 
فرماندهــان اختلاف نظر و حتی دعوا داشــتند. این 
مســائل را تا حد و حدودی و با زبان خاص و ویژه ای 
می توان مطــرح کرد که اگر با زبــان دیگری مطرح 
شود، ممکن است اجازه پخش نگیرد در نتیجه سعی 
کردیم از 2سمت وضعیت را مدیریت کنیم که هم در 
ورطه شعار نیفتیم که مخاطب، نسل امروز و خودمان 
دوستش نداشته باشیم و هم اثری تند و تیز نسازیم که 
نتوان پخش کرد. شاید بتوان گفت موقعیت مهدی را 
برای مخاطب عام، نسل های بعد از خودمان و کسانی 
که از آن دوره خاطره ندارند، ساختیم و دوست داشتیم 

که برایشان جذاب باشد.
به هر حال صحبت از 2فرمانده جنگ، 
آن هم در قد و قواره باکری ها سختی های خاص 
خود را دارد و برخلاف پروژه های دیگر پای خانواده 
فرماندهان نیز در میان اســت. تعامل با خانواده 

ایشان به چه شکل بود؟ 
ارتباط با فرماندهان ارشــد و خانواده باکری بیشتر 
برعهده هادی حجازی فر بود و من با خانواده باکری 
در تماس نبودم، اگرچه در جریان امور قرار داشتم. از 
سوی دیگر کار به طور کامل به ما سپرده نشده بود و 
خانواده این فرماندهان جنگ نسبت به روایت ماجرا 
حساسیت داشتند که طبیعی است؛ پس در جریان 
کار بودند و نگرانی هایی وجود داشــت. در حقیقت 
رایزنی های هادی با خانواده باکری در طول ساخت 
فیلم ادامه داشت، همچنین پس از نخستین نمایش 
موقعیت مهدی برای خانواده شهید، آنها با اثر همراه 

شدند و نظرشان نسبت به اول کار تغییر کرد.
یکی دیگر از موارد خاص این فیلم وجه 
حماسی بودن آن است که مخاطبان و حتی قشری 
که نگاه تخصصی به ســینما دارد ازجمله تعداد 
زیادی از منتقدان بــا آن ارتباط برقرار کرده اند. 
چقدر پرداختن به این وجه برایتان اهمیت داشت 
و اساسا هدف شما برای مانور دادن روی این قضیه 

چه بود؟ 
یکی از تصمیماتی که اوایــل کار گرفتیم این بود که 
به خانواده و روابط خانوادگی توجه کنیم و دوســت 
داشتیم به جای آنکه فیلم در خاکریز، جنگ و تشریح 
عملیات بگذرد، در مناســبات عاطفی و خانوادگی 
و رابطه دو برادر اتفاق بیفتد. از ســوی دیگر از ابتدا 
می دانستیم قرار است نســخه سریال ساخته شود و 
در آن فرصت داریم درباره فرماندهی این دو عزیز در 
عملیات های مختلف، عملکرد لشکر و... بپردازیم کما 
اینکه انجام دادیم، در نتیجه با خیال آسوده دو خط 
روایی متفاوت طراحی کردیم. شاید یکی از دلایلی 
که موقعیت مهدی به گفته مخاطبان اثری دلنشین 
است، این است که به اندازه به جنگ پرداخته است؛ 
یعنی مخاطب تشنه دیدن جنگ می شود همچنین 
تعادلی بین لحظاتی که در خانه و خانواده و شــهر و 
لحظاتی که در خاکریز هستیم، به وجود آورده ایم و این 
مسئله کمک کرده است که صحنه های جنگی یا لحن 
حماسی به لحاظ کمیت و لحن پرداخت از اثر بیرون 
نزند و اغراق آمیز نباشد. ما در زمان محدود به سراغ این 
مســائل همراه با جزئیات و پرداخت مینیمال که در 

میزانسن و اجرا رخ داده است، رفتیم.

ناگفته نماند کــه این برقراری ارتباط 
مخاطب )که در جامعه امــروز باورها و نگاهش 
به گذشــته مدام در حال تغییر اســت( با فیلم 
نشان دهنده این است که همچنان فیلم هایی با 
این موضوعات مخاطب دارد، اگر از زوایای دیگری 

به قضیه نگاه شود...
مجموعه ای از عوامل در ارتباط مخاطب با فیلم دخیل 
هستند و باید زمان بگذرد و در سالن های سینما فیلم 
را با مخاطبان دید و تحلیل کرد اما تصور نمی کردیم 
از سمت رسانه ها، منتقدان و مخاطبان در جشنواره و 
هم اکنون که به صورت سراسری اکران شده است، با 
این حجم از استقبال مخاطب مواجه شویم و برایمان 
قابل پیش بینی نبود. قصد دارم به مســئله ای اشاره 
کنم و آن این است که نقطه اتصال مخاطب به فیلم 
عاطفه است. موقعیت مهدی فیلم بااحساسی است و 
روی مخاطب اثر می گذارد همچنین بیشتر از آنکه 
جنگی باشد یک ملودرام عاشقانه است؛ پس اگر اثری 
درست ساخته و اجرا شود روی مخاطب اثر می گذارد 
و ارتباطی به جنگ و مخاطب نسل های مختلف ندارد 
و نیازی نیست مخاطب درباره جنگ خوانده و مطالعه 
کرده باشد. همچنین شــاید مخاطبان سینما هیچ 
نســبت فامیلی ای با فرماندهان نداشته باشند اما از 
عاطفه نمی توان چشم پوشی کرد و زمانی که یک اثر در 
ژانری می گذرد که به زبان احساسات صحبت می کند، 

می تواند مخاطب را به فیلم وصل کند.
یکی دیگر از نقاط تامل موقعیت مهدی 
نمایش عشق و علاقه برادران باکری به ویژه حمید 
به زندگی، خانواده و همسرانشان است. این موارد 
چقدر در پژوهش هایی که داشتید پررنگ بود؟ 
می توان گفت با نمایش این موارد قصد داشتید 
بگویید جنگ چه بلاهایی را می تواند بر سر یک 

خانواده عاشق بیاورد؟ 
فیلمنامه ما محور و محتوامحور نیست بیشتر دنبال 
روایت یک قصه جــذاب با مولفه هــای خاص یک 
کارگردان کار اولی بودیم که کمتر دیده و روایت شده 
است. ممکن است برداشت شما این باشد که عشاق 
بر اثر جنگ از هم دور افتادند که این مسئله به دل ما 
هم چنگ می زند و متاثرمــان می کند. ایرادی ندارد 
اگر این حس در مخاطب ایجاد شــود اما ما به دنبال 
روایتی از موقعیت های متفاوت زندگی افرادی بودیم 
که سرشناس هستند؛ یعنی آنها را به اسم می شناسیم 
اما ممکن است درباره آنها کنکاش نکرده باشیم. در 
حقیقت چند موقعیت با یک محوریت داستانی روایت 

کردیم و در این مسیر خانواده برایمان مهم بود.
6پرده بودن کار اگرچه به فیلم حالتی 
از جنس خاطره نگاری داده اما با حس های بسیاری 
همراه است و حتی به مخاطب تلنگر هم می زند. 
انتخاب این نوع روایت بر چه اساس بوده و چقدر 

به فیلم کمک کرده است؟ 
برخی از دوستان به جای به کار بردن واژه پرده از واژه 
اپیزودیک اســتفاده کردند که درست نیست چراکه 
در روایت اپیزودیک کاراکترهای اصلی، داســتان و 
موضوع تغییر می کند اما در موقعیت مهدی کاراکتر، 
موضوع و داســتان ثابت داریم؛ پس باید واژه پرده را 
برای این فیلم به کار برد. حال اینکه چرا این نوع روایت 
را انتخاب کرده ایم به این دلیل است که در نسخه اولیه 
فیلمنامه با پرش های زمانی و مکانی برخورد کردیم و 
در نسخه های بعدی به این نتیجه رسیدیم که ممکن 
است مخاطب اذیت شود و زمان و مکان را گم کند پس 
در نسخه های پایانی به ایده پرده بندی رسیدیم که از 

تئاتر و سابقه نمایش نویسی ما می آید.
درباره تفاوت نســخه ســینمایی و 
سریالی برایمان بگویید. در ابتدا نسخه سینمایی 

نوشته شد یا نسخه سریال؟ 
ابتدا باید بگویم نکته نگران کننده درباره تجربه های 
پیشــین این بود که یا فیلم ســینمایی بهتر از آب 
درمی آید و یا سریال، پس ما به این نتیجه رسیدیم که 
2اثر مستقل از هم تولید کنیم. از سوی دیگر نسخه 
سریال و فیلم سینمایی که 2خط داستانی متفاوت 
دارند، همزمان نوشته شد و حتی ترکیب نویسندگان 
نســخه ســریال و موقعیت مهدی متفاوت است اما 
لحظه های مشــترک با هم دارند. پیشنهاد می کنم 
مخاطبانی که فیلم را می بینند، نسخه سریال را نیز در 

زمان پخش دنبال کنند.

هلیا نصیریگفت وگو
خبرنگار
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